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معاون امنيتي و انتظامي وزارت كشور با تاكيد بر 
اينكه پناهن��دگان افغانس��تاني در صلح و آرامش 
در كنار مردم ايران زندگ��ي مي كنند، گفت: ما در 
ايران از تمام ظرفيت ه��ا و امكانات خود براي حل 
مشكلات پناهندگان اس��تفاده خواهيم كرد تا در 
نهايت بتوانيم زمينه هاي بازگشت داوطلبانه آنها 
را به كشورش��ان فراهم كنيم. به گ��زارش پايگاه 
اطلاع رس��اني وزارت كشور؛ حس��ين ذوالفقاري 
روز يك ش��نبه در ديدار با نماينده كميس��ارياي 
عالي پناهندگان س��ازمان ملل متحد در ايران در 
وزارت كشور گفت: بايد از زحمات شما درخصوص 
پيگيري و كمك به سيل زدگان ايران و همچنين 
حل برخي مش��كلات انتقال كمك ه��اي جوامع 
بين المللي به ايران كه به واسطه شرايطي كه در اثر 
تحريم هاي ظالمانه عليه ايران ايجاد شده، تقدير 
كرد. او در ادامه ب��ه تعاملات ايران و اروپا و س��اير 
كشورهاي جهان در مس��ير برجام اشاره و تصريح 
كرد: ب��ا اينكه دولت امريكا به اين مس��ير پش��ت 
كرد ام��ا خوش بختانه كش��ورهاي اروپايي بر اين 
موضوع آگاه هس��تند و تمامي تلاش خود را براي 
حفظ برجام مي كنند. وي ادام��ه داد: با اين حال، 
در ش��رايط فعلي و با وجود تحريم ه��اي ظالمانه 
امريكا عليه ايران باي��د اقداماتي براي پناهندگان 
انجام دهيم ك��ه جلب كمك ه��اي خارجي براي 
بهب��ود ش��رايط پناهن��دگان در اي��ران را فراهم 
كند. همچنين ايران براي حض��ور فعال و موثر در 
نشس��ت ها و كنفرانس هاي بين الملل��ي آمادگي 
دارد.  ذوالفقاري با اش��اره به اينكه پيش��نهادهاي 
مطرح ش��ده از سوي نماينده كميس��ارياي عالي 
پناهندگان سازمان ملل بسيار كاربردي و عملياتي 
اس��ت، افزود: پيش از اين در نشس��ت اسلام آباد 
پاكس��تان نيز تاكيد كردم كه باي��د راه هايي براي 
عملياتي كردن راه حل هاي ارايه شده، بيابيم و در 
اين مسير، دولت ايران از هر پيشنهادي استقبال 
مي كند. او با ابراز نگراني از اينكه اگر در افغانستان 
ثبات و امنيت ايجاد نشود، با مشكلات پناهندگان 
جديد روبرو خواهيم شد، افزود: در شرايط فعلي و 
براساس گزارش ها روزانه در حدود دو هزار نفر به 
صورت غيرقانوني و به اش��كال مختلف از مرزهاي 
زميني و دريايي كه با افغانستان و پاكستان داريم، 
وارد ايران مي ش��وند كه هزينه هايي بيش��تري بر 
كش��ورمان وارد مي كند و اين امر نشأت گرفته از 
واقعيت هايي چون بي ثبات��ي، درگيري هاي بين 
طالب��ان و دولت اين كش��ور و همچنين توس��عه 
داعش در افغانستان است. وي در ادامه با اشاره به 
شكس��ت پروژه صلح در افغانستان گفت: امريكا با 
مسائل افغانستان به درستي آشنا نيست و تلاش 

دارد به صورت دس��توري مس��ائل را ح��ل كند، 
درحالي كه آگاهي از مس��ائل زيربنايي و مبنايي، 
اصل اساس��ي براي حل اختلاف ميان دو نفر است 

چه برسد به دو گروه يا دولت.
ذوالفقاري با اشاره به اينكه پناهندگان افغانستاني 
در صل��ح و آرامش در كن��ار مردم اي��ران زندگي 
مي كنند، خاطرنش��ان كرد: ما در اي��ران از تمام 
ظرفيت ها و امكان��ات خود براي حل مش��كلات 
پناهندگان استفاده خواهيم كرد. تمام تلاشمان 
اين است كه مشكلات پناهندگان را برطرف كنيم 
و در نهايت بتوانيم زمينه هاي بازگشت داوطلبانه 

آنها را به كشورشان فراهم كنيم.
ايوو فريسن نماينده كميسارياي عالي پناهندگان 
س��ازمان ملل متحد در ايران، در اين ديدار ضمن 
تشريح برنامه ها و اقدامات آتي كميسارياي عالي 
پناهندگان به جلس��ه مجمع جهاني پناهندگان 
كه ۱۷-۱۸ دس��امبر در ژنو برگزار خواهد ش��د، 
اش��اره كرد و گفت: اين مجمع در راستاي پيمان 
جهاني پناهندگان كه س��ال گذش��ته به امضاي 
كش��ورهاي جهان رس��يد، برگزار خواهد ش��د. 
رويدادي كه هرچهارس��ال يك بار برگزار خواهد 
ش��د و كش��ورهاي مختلف برنامه ه��اي خود را 
در جه��ت كم��ك ب��ه پناهن��دگان و همچنين 
كش��ورهاي ميزبان پناهندگان اع��لام مي كنند. 
همچنين خدمات و تلاش هاي كشورهاي ميزبان 
پناهن��دگان از جمله اي��ران ني��ز در اين مجمع 
اعلام خواهد ش��د. فريس��ن در ادامه ضمن ارايه 
توضيحاتي درخصوص ش��ركت كنندگان مجمع 
جهاني پناهندگان گفت: علاوه بر دبيركل سازمان 
ملل متحد، روس��اي كش��ورهاي تركيه، آلمان، 
اتيوپ��ي، پاكس��تان و كاس��تاريكا در اين مجمع 
حضور خواهند داش��ت و س��اير كش��ورها نيز در 
سطح وزرا حاضر خواهند ش��د. او ابراز اميدواري 
كرد: در اين مجمع بتواند به خوبي اقدامات ايران 
در كمك به پناهن��دگان به خص��وص در زمينه 
س��لامت و آم��وزش را معرف��ي كن��د. همچنين 
ضمن معرفي كش��ورهاي حمايت كننده از ايران، 
زمينه هاي جلب مشاركت كشورهاي ديگر براي 
كمك به اي��ران در ميزباني از پناهن��دگان را نيز 
فراهم كند. وي همچنين اشاره كرد: پيشنهادي 
براي س��ازوكار حمايت از پناهندگان افغانستاني 
ارايه ش��ده اس��ت كه ايران و پاكس��تان به عنوان 
كش��ورهاي ميزبان معرفي ش��ده و نحوه كمك 
به كشورهاي ميزبان از س��وي حمايت كنندگان 
مالي )دونرها( مشخص شده اس��ت كه مي تواند 
ش��رايطي را فراهم كن��د تا راهكاره��اي عملي و 

كاربردي جان تازه اي بگيرند.

معاون امنيتي و انتظامي وزارت كشور: 

ايران از تمام ظرفيت ها براي حل مشكلات 
پناهندگان استفاده مي كند

فراز  جبلي|
مشاور سردبير|

آمارها، آرام آرام بهبود وضعيت اقتصادي را نشان مي دهند. 
از چندي پيش فعالان اقتصادي نسيم بهبود هرچند آرام 
را در اقتصاد شاهد بودند و امروز شاهد هستيم كه كم كم 
نشانه ها در آمارهاي رس��مي هم راه يافته است. هرچند 
آمارهاي رسمي چنداني در اختيار نيست اما عبدالناصر 
همتي، رييس كل بانك مركزي مي گويد در س��ه ماه اول 
س��ال 9۸، بخش غير نفتي كه بخش مولد اقتصاد است، 
حدود 0.4 درصد نس��بت به مدت مشابه 9۷ رشد داشته 
اس��ت. با در نظر گرفتن منفي بودن رش��د اقتصادي در 
3 فصل قبل به نظر مي رس��د وضعيت اندك اندك رو به 
بهبود است. نگاهي به گزارش هاي ديگر آماري هم نشان 
مي دهد وضعيت بهتر ش��ده است. تسهيلات پرداختني 
بانك ها بيش از 30 درصد افزايش داشته است. ۸0 درصد 
تسهيلات پرداختني سهم صنعت و معدن بوده است. اين 
در حالي است كه رشد تسهيلات بخش مسكن منفي بوده 

و بيشتر متقاضيان وام بانكي شركت هاي توليدي هستند.
حتي گذشته از نشانه هاي آماري فعالان اقتصادي بهبود 
وضعيت را از شرايط حس مي كنند. صحبت از سفارش و 
توليد در بسياري از محافل ديده مي شود و طبيعتي است 
كه به مرور نش��انه هاي بهبود در آمارها ديده مي شود. در 

بازار سرمايه هم بسياري از روزها شاهد رنگ سبز هستيم.
با وجود اين بسياري نگران هستند كه اين بهبود هرچند 
كمرنگ پايدار است يا خير؟ براي پاسخ به اين سوال بايد در 
ابتدا اين سوال را مطرح كرد كه ريشه بهتر شدن وضعيت 
در كجاس��ت؟ چرا با وجود تحريم ها و افزايش فش��ارها 
اقتصاد تكان خورده اس��ت؟ واقعيت اين است كه شوك 
ارزي 9۷ براي آسيب به اقتصاد كافي بود اما واكنش هاي 
شتاب زده ش��رايط را عملا به بحران اقتصادي وارد كرد. 
سياست هاي شتاب زده ارزي، برخورد دستوري با مسائل 
اقتصادي و بخشنامه هاي متعدد و در عين حال متناقض، 
شرايط را در سال 9۷ به سمتي برد كه بسياري از فعالان 
اقتصادي جرات تصميم گيري نداشته باشند و فعاليت خود 
را عملا متوقف كنند. كسب و كارها بنا به قراردادهاي قبلي 

خود مجبور بودند تعهداتي را اجرا كنند اما تصميم براي 
فعاليت جديد گرفته نمي شد. با تغيير تيم اقتصادي دولت 
به آرامي وضعيت ثبات پيدا كرد. در ابتدا جلوي نوس��ان  
شديد نرخ ارز گرفته شد. هرچند بعضي صادركنندگان به 
دليل كاهش نرخ ارز زيان ديدند اما ثبات نس��بي نرخ ارز 
در محدوده اي مشخص باعث شد كه اكثر فعالان اقتصادي 
جرئت تصميم گيري پيدا كنند. چند ماهي زمان لازم بود 

كه به اين نرخ اطمينان شود و اثر آن را امروز مي بينيم. 
بخشنامه هاي متعدد بانك مركزي عملا به يك بخشنامه 
مشخص در بازگش��ت ارز صادراتي بدل شد كه به جاي 
تفكيك كالاها، كشورها و ده ها استثنا صرفا دو گروه كالايي 
پتروش��يمي و غيرپتروشيمي داريم و بخش��نامه درباره 
نحوه بازگشت نرخ ارز روشن است. جريمه عدم بازگشت 
نرخ ارز توسط نظام مالياتي در دستورالعملي روشن شده 
است. منظور اين نيست كه اين بخشنامه بازگشت ارز يا 
دستورالعمل نظام مالياتي بدون ايراد است بلكه بحث بر سر 
روشن شدن تكليف است. زماني كه وضعيت جاده روشن 
است رانندگان درباره استفاده از آن تصميم مي گيرند اما 
زماني كه بهترين جاده دچار مه مي شود هيچ كس جرأت 
حركت ندارد. با حل مشكل صادرات، تعيين تقاضا براي 
توليد نيز قابل برآورد ش��د و امروز شركت هاي صنعتي و 
معدني جرات افزايش توليد خ��ود را دارند. در بخش هاي 
ديگر اقتصاد هم آرام آرام بهبود احس��اس مي شود. ايجاد 
ثبات نسبي باعث شد كه بازار سرمايه بتواند از فوايد جهش 
ارزي سال گذشته سود برد و ركودهاي زيادي امسال در 
بورس جابه جا شد. سرمايه گذارها به دليل نوسان  نگران 

حضور بودند و امروز كم كم در حال اعتماد كردن هستند.
درس سال 9۸ براي اقتصاد ايران اين بود كه ثبات حتي از 
تصميمات صحيح اما تكانه اي بهتر است. تكان هاي شديد 
اقتصاد بيشتر از تحريم به كسب و كارها آسيب مي زند و 
نمي توان براي مقابله با تحريم دست به ماجراجويي يا تغيير 
سريع فضاي كسب و كار زد. هرچند رشد اقتصادي آرام 
است اما همين رشد اندك به خاطر آرام گذاشتن اقتصاد 
است و در صورت ادامه ثبات طبيعتا با وجود تمام فشارها 

شاهد تداوم رشد اقتصادي خواهيم بود.

آيا نسيم ملايم بهبود، پايدار است؟
گزارشسرمقاله

 همين صفحه  

سرمقاله

 آيا نسيم ملايم بهبود
 پايدار است؟

آمارها، آرام آرام بهبود 
اقتص��ادي  وضعي��ت 
را نش��ان مي دهند. از 
چندي پي��ش فعالان 
اقتصادي نسيم بهبود 
در  را  آرام  هرچن��د 
اقتصاد ش��اهد بودند و 
امروز ش��اهد هستيم 
كه كم كم نش��انه ها در آمارهاي رسمي هم راه 
يافته است. هرچند آمارهاي رسمي چنداني در 
اختيار نيست اما عبدالناصر همتي، رييس كل 
بانك مركزي مي گويد در سه ماه اول سال 9۸، 
بخش غير نفتي كه بخش مولد اقتصاد اس��ت، 
حدود 0.4 درصد نس��بت به مدت مش��ابه 9۷ 
رشد داشته است. با در نظر گرفتن منفي بودن 
رشد اقتصادي در 3 فصل قبل به نظر مي رسد 

وضعيت اندك اندك رو به بهبود است. 

فراز جبلي

 صفحه 5  

بازار سرمايه

»اعتماد عمومي« در تنور 
آزمون و خطاي فرابورس

محمد امين  خدابخش| 
بازار سهام همچنان به رشد خود ادامه مي دهد و 
در مسير صعودي خود بسياري از نمادها را با صف 
خريد مواجه كرده اس��ت. در اين ميان با اينكه 
برخي از روزها بازار با مشكلاتي همچون اخلال 
در هس��ته معاملات رو به رو بوده و حتي برخي 
روزها دچار هيجان سنگين فروش در كليت بازار 
بوده است با وجود اين توانسته به سبب ارزندگي 

اغلب نمادها به رشد خود ادامه دهد. 

صنعت،معدن و تجارت

 تصميماتي براي
 رونق توليد

موض��وع افزايش ع��وارض صادرات س��نگ آهن 
اين روزها داغ اس��ت و 2 ديدگاه كاملا متضاد در 
اين خص��وص وج��ود دارد. برخي بر اي��ن باورند 
كه خام فروش��ي بايد متوق��ف ش��ود و صادرات 
سنگ آهن به صورت خام ممنوع شود؛ اما وزارت 
صنعت با اعمال ممنوعيت موافق نيست. برخي 
ديگر نيز معتقدند كه با وض��ع عوارض مي توان از 
خام فروش��ي جلوگيري ك��رد. در مقابل رويكرد 
دوم نيز ع��ده اي بر تاثي��ر آن در كاهش صادرات 
اين محص��ول تاكي��د مي كنند. ام��ا موضع وزير 
صمت در اين مورد چيست؟ وزير صنعت، معدن 
و تج��ارت، روز گذش��ته در اظهارات��ي با واكنش 
نشان دادن به اين مساله، آب پاكي را روي دست 
معدني ه��ا ريخت و گف��ت كه افزاي��ش عوارض 
صادرات سنگ آهن را پس از بررسي ديدگاه هاي 
مختلف در دستور كار خود قرار داده است و دليل 
اين اقدام، توقف خام فروشي بوده است. رحماني 

14مي گويد: هر جا توليد داخلي وجود دارد...

 صفحه 2 

انا
 ش

س:
عك

وزير نفت در حاشيه نمايشگاه ايران پلاست مطرح كرد 

رييس جمهوري در مراسم رژه نيروهاي مسلح  اعلام كرد

 تغيير پارادايم اشتغال
  انگيزه حمايت از

 استارت آپ هاي انرژي 

طرح »صلح هرمز« در سازمان ملل

قضايي

دادس��تان اراك گفت: اكثر كس��اني كه نقش 
رهبري و ليدري در ماج��راي اعتراضات هپكو 
نداشتند آزاد ش��دند. به گزارش ايسنا، قاسمي 
با اشاره به اعتراضات كارگران هپكو اظهار كرد: 
پيرو اعتراضات كارگران و بستن خط آهن كه 
حدودا ۱2 س��اعت به طول انجاميد، بر اساس 
مصوبه ش��وراي تامين ناچارا براي بازگش��ايي 
خط اقدام ش��د و در اين رابطه تعدادي توسط 
نيروي انتظامي دستگير ش��دند. وي ادامه داد: 
شاكي اين افراد اداره راه آهن و مسافرين قطار 
هستند كه در اثر اين اقدام و اعتراضات صورت 
گرفته، حدود ۵ قطار امكان تردد نداش��تند و 
مسافران در مس��ير معطل شده بودند. قاسمي 
افزود: با وج��ود مدارا و همكاري ب��ا كارگران و 
صحبت هاي اس��تاندار، فرمانده سپاه و رييس 
كل دادگستري استان اعتراضات ادامه داشت 
و خط راه آهن همچنان بس��ته بود كه 29 نفر 
دستگير ش��دند. دادس��تان اراك تصريح كرد: 
23 نفر تاكنون آزاد شدند و ۶ نفر ديگر هم آزاد 
مي شوند. قاس��مي گفت: كارگران اختلافاتي 
ب��ا س��هامدار در رابطه ب��ا مالكيت ش��ركت و 
حقوق و مزاي��ا دارند ك��ه مربوط به س��ازمان 
خصوصي سازي است و در اين زمينه استاندار 
استان مركزي مراتب را به تهران اعلام كرده و 
دستور رييس جمهور مبني بر خلع يد سهامدار 
صادر شده است. دادس��تان اراك تصريح كرد: 
كليه مسوولان استان با همه وجود به مشكلات 
كارگران واقف اند و تلاش وي��ژه در جهت حل 
مشكل دارند و از طريق مرجع ذي صلاح مصر و 
پيگير هستيم، ان شاءالله مشكل اين هموطنان 
شريف و زحمتكش از طريق مسوولان دولتي 
در تهران حل شود و هر چه سريعتر تصميمات 

منطقي و سريع اتخاذ و ابلاغ شود.

  ۲۳ نفر از بازداشتي هاي 
اعتراضات هپكو آزاد شدند

اخبار

»محمدجواد ظريف« وزير امور خارجه جمهوري 
اس��لامي ايران در مصاحبه با ش��بكه تلويزيوني 
»س��ي جي تي ان« چين گفت: امريكا مي خواهد 
با اعمال تحريم ها عليه ايران، مذاك��ره با تهران را 
غيرممكن كند. ظريف در گفت وگو با اين ش��بكه 
تلويزيوني انگليس��ي زبان چين كه روز يك شنبه 
منتشر ش��د، تصريح كرد: »ايالات متحده امريكا 
گزينه ه��اي خود را از دس��ت داده اس��ت، فش��ار 
حداكثري كار نمي كند. محمد جواد ظريف وزير 
خارجه اي��ران در گفت وگو با »س��ي جي تي ان« از 
اقدامات جديد واشنگتن انتقاد كرده است. ظريف 
در اين مصاحبه اقدامات جديد امريكا عليه ايران را 
زير سوال برد و اعلام كرد ايران پس از تحريم هاي 
قبلي ايالات متحده موف��ق به تثبيت اقتصاد خود 
شده است. وزير خارجه ايران افزود: »اقدامات امريكا 
حذف تحريم ها را دشوار كرده است آنها مي خواهند 
مذاكرات را غيرممكن سازند مي خواهند يك تغيير 
را غيرممكن سازند حذف تحريم ها براي ترامپ و 

جانشين وي بسيار دشوار خواهد بود.«

ظريف: امريكا با تحريم ها 
مذاكره  را غيرممكن مي كند

جهان

اخراج امريكا، افول چين 
يا خلق جهان دوقطبي؟
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رييس كل بانك مركزي طي حكمي با تعيين اعضاي 
كميته اجرايي عمليات بازار باز در بانك مركزي، آغاز 
به كار اين كميته را ابلاغ كرد. به گزارش روابط عمومي 
بانك مرك��زي، عبدالناصر همتي همت��ي با عنايت به 
مصوبه يكهزار دويس��ت و ش��صتمين جلس��ه مورخ 
۱39۸/۱/2۷ ش��وراي پ��ول و اعتب��ار، آقايان محمد 
نادعلي، محمود ن��ادري كزج، دكتر احم��د گودرزي، 
دكتر  رضا بوس��تاني و دكتر هومن كرم��ي خرم آبادي 
را به عنوان اعض��اي كميته اجرايي عملي��ات بازار باز 
در بانك مركزي منصوب ك��رد. همچنين آقاي دكتر 

محمد نادعلي به عنوان مسوول اين كميته تعيين شد. 
بر اس��اس اين حكم، تدوين و پيگيري سياست پولي، 
رصد و پايش انتقال پولي، تدوين و پيگيري برنامه هاي 
اعلام موضع، برنامه ري��زي و نظارت بر بازار بين بانكي، 
برنامه ريزي، نظارت و اجراي عمليات بازار باز و پيشنهاد 
مقررات سياس��ت پولي و الگوي نظ��ارت آن از جمله 
مهم تري��ن وظايف كميت��ه اجرايي عمليات ب��ازار باز 
محسوب مي شود. همتي از اعضاي اين كميته خواسته 
است براي شروع عمليات بازار باز، ظرفيت حوزه فعلي 

بازار بين بانكي بانك مركزي مورد استفاده قرار گيرد.

كميته اجرايي عمليات بازار باز در بانك مركزي تشكيل شد

بانك

سامانه پيامكي 
 روزنامه تعادل 

30005320

رييس س��ازمان وظيفه عمومي ناج��ا گفت: همه 
مشمولان غير غايب متقاضي شركت در پياده روي 
اربعين مي توانند در بازه زماني ۷ مه��ر تا ۱0 آبان 
بدون پرداخت وثيقه، مجوز خروج از كشور دريافت 
كنند. به گزارش فارس، سردار تقي مهري با اعلام 
خبر فوق اظهار داشت: همه مشمولان غيرغايبي 
كه تمايل به شركت در پياده روي معنوي اربعين 
حس��يني)ع( را دارند، مي توانند ب��دون پرداخت 
وثيقه، مجوز خروج از كش��ور درياف��ت كنند. وي 
در خصوص نحوه خروج از كش��ور مشمولان براي 
س��فر زيارتي كربلاي معلي گف��ت: دانش آموزان، 
دانش��جويان، طلاب ح��وزه علمي��ه و دارندگان 
برگ آماده به خدمت ب��دون غيبت باي��د در بازه 
زماني ۷ مهر ت��ا ۱0 آبان س��ال ج��اري از طريق 
 درگاه خدم��ات الكترونيكي انتظامي به نش��اني
 www.epolice.ir كدملي و كدس��خا را وارد و 
درخواست خروج از كشور خود را ثبت كنند. رييس 
س��ازمان وظيفه عمومي نيروي انتظامي تصريح 
كرد: دارندگان برگ آماده به خدمت بدون غيبت 
در صورتي كه تاريخ بازگشت به كشور آنان يك ماه 
قبل از تاريخ اعزام به خدمتشان باشد، مي توانند به 
صورت اينترنتي درخواست خود را ثبت كنند. وي 
عنوان كرد: مشمولاني كه در مهلت معرفي تعيين 
تكليف وضعيت خدمتي هستند و قصد شركت در 
اين سفر معنوي را دارند، بدون نياز به دريافت برگ 
آماده به خدم��ت، مي توانند به ص��ورت اينترنتي 

درخواست خروج از كشور خود را ثبت كنند. 

 وثيقه خروج از كشور
براي مشمولان حذف شد



روي موج خبر

    جزييات برنامه هاي روحاني در نيويورك؛پاد|
رييس جمهوري ايران امروز )دوش��نبه( به منظور 
حضور در هفتادوچهارمين نشس��ت سالانه مجمع 
عمومي سازمان ملل متحد تهران را به مقصد نيويورك 
ترك خواهد كرد. پرويز اسماعيلي، معاون ارتباطات 
و اطلاع رس��اني دفتر رييس جمه��وري با اعلام اين 
خبر اظهار كرد: »حس��ن روحاني در اين سفر علاوه 
بر س��خنراني در مجمع عمومي، با مديران ارشد و 
نخبگان رس��انه اي حاضر در نيوي��ورك و جمعي از 
نخبگان سياست خارجي امريكا نيز ديدار و گفت وگو 
خواهد داشت.« او همچنين از مصاحبه اختصاصي 
رييس جمهوري با برخي رسانه هاي بين المللي و نيز 
برگزاري كنفرانس خبري عمومي در انتهاي س��فر 
خبر داد و افزود: »روحاني طي س��فر به مقر سازمان 
ملل با تعدادي از سران كشورهاي حاضر در مجمع 
عمومي، دبيركل سازمان ملل و احتمالا برخي روساي 

سازمان هاي بين المللي ديدار و گفت وگو مي كند.«

    باور ۳۷۳ به نمايش درآمد؛  ايرنا|
ديروز ب��ه مناس��ب روز صنعت دفاعي س��امانه 
پدافندهواي��ي برد بلند كاملا بومي ب��اور ۳۷۳ با 
حضور رييس جمهوري رونمايي شد. اين سامانه 
با بُرد بيش از ۲۰۰ كيلومتر و ارتفاع ۲۷ كيلومتر، 
مخصوص شرايط جغرافيايي جمهوري اسلامي 
ايران است كه از نمونه هاي مشابه روسي و امريكايي 
همچون اس -۳۰۰ و پاتريوت برتري دارد. سامانه 
بومي پدافن��د هوايي ب��اور ۳۷۳ مي تواند اهداف 
هوايي را در صحنه نبرد با اصابت مستقيم موشك يا 
با اصابت تركش هاي سرجنگي موشك ساقط كند 
و مانع از ورود اهداف هوايي به محدوده عملياتي 
خود شود. اين سامانه مي تواند هم زمان تعداد ۳۰۰ 
هدف را شناس��ايي و تعداد ۶۰ هدف را ردگيري 

كرده و با ۶ هدف به طور هم زمان درگير شود.

    اطلاعيه دبيرخانه خبرگان به اعضاي اين 
مجلس؛ روابط عمومي مجلس خبرگان|

دبيرخانه مجلس خب��رگان رهبري درب��اره زمان 
برگزاري هفتمين اجلاس رس��مي اين مجلس در 
دوره پنجم اطلاعيه اي ص��ادر كرد. در اين اطلاعيه 
آمده اس��ت: به اطلاع نمايندگان مجلس خبرگان 
رهبري »دوره پنجم« مي رساند كه هفتمين اجلاس 
رسمي اين مجلس، در روزهاي سه شنبه و چهارشنبه 
۲ و ۳ مهر ۱۳۹۸، به مدت دو روز در تهران، ساختمان 
سابق مجلس شوراي اس��لامي واقع در خيابان امام 
خميني )ره( تشكيل مي ش��ود. خواهشمند است، 
نمايندگان رأس ساعت ۸:۳۰ صبح سه شنبه تاريخ 

۹۸/۷/۲ در محل اجلاس حضور داشته باشند.

    گلاي�ه از معطلي برخ�ي طرح هاي مهم 
در مجلس؛ باشگاه خبرنگاران|

يك عضو حقوقدان شوراي نگهبان نسبت به معطلي 
برخي طرح هاي مهم در مجلس شوراي اسلامي گلايه 
كرد. هادي طحان نظيف در پستي در اينستاگرام خود 
با عنوان »گزارش هفتم« نوشت: جلسه ديروز شوراي 
نگهبان اولين جلسه پس از ايام عاشوراي حسيني بود 
و براي همين حال و هواي حسيني داشت. در ادامه 
برخي اعضا از اينكه برخي طرح هاي مهم، سال ها در 
مجلس مي ماند گلايه نمودند مثل طرح جمعيت و 
تعالي خانواده كه متعاقب ابلاغ سياس��ت هاي كلي 
جمعيت تهيه شده و ۶ سال است كه در مجلس است. 
همچنين صحبت هايي در خصوص آزمون اجتهاد 
انتخابات ميان دوره اي مجلس خبرگان شد كه قرار 
شد در جلسه فقها بيشتر راجع به آن صحبت شود و 

جمع بندي گردد.«

    جزو 4 قدرت برتر دفاعي جهان هستيم؛ 
فارس|

جانشين رييس سازمان بسيج مستضعفين گفت: 
جزو چهار كشور برتر قدرت دفاعي جهان هستيم 
و هيچ ابرقدرتي جرأت جسارت به كشور را ندارد. 
سردار محمدحسين س��پهر ديروز در مراسم رژه 
نيروهاي مسلح خراسان جنوبي اعلام كرد: امروز 
قدرت دفاعي را تا حدي ايجاد كرده ايم كه دشمنان 
امكان طمع و تجاوز را نخواهند داشت و در بخش 
اقتصادي نيز از اين گردنه سخت عبور خواهيم كرد 
چراكه دشمن امكان تهديد بيشتر را ندارد و در برابر 

خواسته هاي ما سر تعظيم فرود خواهد آورد.

    براي س�خنراني رييس جمهور ۳ جمله 
كليدي پيشنهاد بدهيد؛تعادل|

مشاور رييس جمهور در توييتر از مردم خواست تا 
براي سخنراني رييس جمهوري اسلامي ايران در 
اجلاس مجمع عمومي ملل متحد يك تا سه جمله 
كليدي و موثر پيشنهاد داده شود.  حسام الدين 
آش��نا در توييتر نوش��ت: »لطفا براي سخنراني 
رييس جمهوري اسلامي ايران در اجلاس مجمع 
عمومي ملل متحد يك تا سه جمله كليدي و موثر 
پيشنهاد بدهيد كه به نظر شما مي تواند عصاره 
پيام ملت ايران به جهان باشد. همه پيشنهادها 
بررسي خواهد شد. فرصت تا ساعت ۲۴ اول مهر.«

    نعم�ت زاده آمادگ�ي دارد تم�ام ضرر و 
زيان ها را جبران كند؛ ايسنا|

دومين جلسه رسيدگي به اتهامات شبنم نعمت زاده، 
احمدرضا لشگري پور و شركت توسعه دارويي رسا، 
ديروز )يكش��نبه( ۳۱ ش��هريور ماه در شعبه سوم 
دادگاه ويژه رسيدگي به جرايم اخلالگران و مفسدان 
اقتصادي به رياست قاضي مسعودي مقام برگزار شد. 
مظاهري وكيل مدافع شبنم نعمت زاده در اين جلسه با 
حضور در جايگاه گفت: موكل من متعلق به خانواده اي 
شناخته شده است و بر اساس عرف و ديدگاه عموم 
جامعه نبايد دس��ت به تخلف بزند. وي با بيان اينكه 
موكل من آمادگي دارد تمام ضرر و زيان ها را جبران 
كند، گفت: موكل من به عنوان سهامدار ۸۵ درصد 
شركت و رييس هيات مديره بايد وظيفه خود را انجام 
دهد و نشان مي دهد كه تمام تلاش خود را براي جبران 

ضرر و زيان ها به كار گرفته است.

ايران2

رييس جمهوري در مراسم رژه نيروهاي مسلح :

باطرح»ائتلافاميد«و»ابتكارصلحهرمز«بهنيويوركميروم
گروه ايران|

 »سفر به نيويورك با طرح ائتلاف اميد و ابتكار صلح هرمز «
رويكردي است كه رييس جمهوري با استفاده از آنها قصد 
دارد تا در جريان سفر به نيويورك پيام ملت ايران را به گوش 
جهانيان برساند. طرحي كه از منظر رييس جمهوري از يك 
طرف تلاش مي كند تا با درونزا كردن بحث امنيت در خليج 
فارس مشاركت  كشورهاي منطقه را بر سر منافع مشترك 
جلب كند و از سوي ديگر با تعميم دادن اين الگو در ساير 
مناسبات ارتباطي، اقتصادي، اجتماعي و...، كشورهاي 
همسايه را از سوءتفاهم هاي احتمالي رهايي بخشد تا بر 
اساس يك الگوي ارتباطي مشخص مبتني بر عدم تجاوز 

و منافع مشترك فعاليت هاي خود را ساماندهي كنند. 
رييس جمهوري در عين حال خطاب به كشورهايي كه در 
آتش اختلاف و درگيري هاي منطقه اي مي دمند، گفت: 
»هر مقدار از منطقه و ملت هاي اين منطقه فاصله بگيريد 
به همان اندازه امنيت بيشتري را شاهد خواهيم بود.« به 
گزارش پاد، حسن روحاني ديروز در مراسم گراميداشت 
هفته دفاع مقدس با بيان اينكه »با اقتدار نيروهاي مسلح 
و ملت بزرگ، دش��من جرات تعدي به ايران اس��لامي را 
نخواهد داشت«، اظهاركرد: »ما مرد دفاع و نه اهل تسليم 
هس��تيم و اجازه نخواهيم داد كسي به مرزهاي ما تجاوز 
كند.« او با يادآوري اينكه »شكاف ميان ملت هاي منطقه 
را خواس��ته امريكا و صهيونيسم دانست وبا بيان اينكه با 
همه همسايگان دست رفاقت دراز مي كنيم و از خطاهاي 
گذشته آنها نيز مي گذريم«، تاكيد كرد: »منطق ما، امنيت 
درون زا براي خليج فارس و تنگه هرمز اس��ت و با شعار و 
طرح »ائتلاف امي��د« و »ابتكار صلح هرمز« به نيويورك 
مي رويم.« رييس جمهوري با تاكيد بر اينكه تجربه دفاع 
مقدس است كه دش��من جرات تعدي به ايران اسلامي 
را ندارد، خاطرنش��ان كرد: »امروز سي و نه سال از تجاوز 
عفلقيان به سرزمين پاك ايران مي گذرد و زماني است كه 
بايد يك بار ديگر فراز و نشيب دهه اول انقلاب را بازخواني 
كنيم.« رييس جمهوري تصريح كرد: »امام راحل عزيز با 
درايت خود اولين فرمان به مردم براي ايستادگي و مقابله 
با همه توطئه گران را صادر كرد و از خوزس��تان گرفته تا 
كردستان، گلستان و سيستان و بلوچستان، جوانان غيور 
و نيروهاي مسلح ما در مقابل همه كساني كه مي خواستند 
به اسم مزدور پايه هاي انقلاب را سست كنند، ايستادند.« 
او افزود: »سرانجام جنگي به نام جنگ عفلقيان و بعثي ها 
را به ملت ايران تحميل كردند، اما امام)ره( با هوشياري و 
مديريت خود در اولين قدم به ارتش جمهوري اس��لامي 
ايران اس��تحكام بخش��يد و به دنبال آن نيروي انقلابي 
جديدي به نام سپاه پاسداران انقلاب اسلامي را بنيانگذاري 
كرد و در كنار اين دو نيرو فرمان تشكيل بسيج مستضعفين 
را صادر كرد كه اينها سه پايه اصلي براي حفاظت و حراست 

از كشور و امنيت ملي ما بود.« اين مقام مسوول تأكيد كرد: 
»اين مردم با وحدت، ايستادگي و يكپارچگي نه از هيمنه 
شرق و غرب ترسيدند و نه از سلاح هاي آنها از حمايت هاي 
سياسي شرق و غرب ترس��ي به خود راه ندادند و در برابر 

پول ارتجاع عرب تسليم نشدند.«

 اهل مذاكره هستيم اما اهل ذلت نيستيم
رييس جمهوري افزود: »ارتجاع عرب با پول هايي كه در 
اختيار عفلقيان قرار دادند و با بندرهايي كه در اختيارشان 
گذاشتند، نتوانستند در مقابل اراده، وحدت، ايستادگي 
 و يكپارچگ��ي ملت اي��ران كاري كنند و جنگ تحميلي
 ۸ ساله در كنار خسارت هاي فراوانش ارزش هاي زيادي 
براي ما داشت و به تعبير رهبر انقلاب جنگي بود كه براي 
ما گن��ج به ارمغان آورد.« رييس دول��ت دوازدهم با بيان 
اينكه »دشمنان ملت ايران در سال هاي اخير راه ديگري 
برگزيده ان��د و به جاي جنگ نظامي به تعبير خود جنگ 
اقتصادي و به تعبير صحيح تر، تروريسم اقتصادي را عليه 
ملت ايران آغاز كرده اند«، گفت: »مردم ما طي ۴۰ س��ال 
گذشته و به ويژه ۱۰ سال اخير فشار تحريم هاي ظالمانه 
را در مقاطع مختلف تحمل كردند و امروز هم با هوشياري، 

ايستادگي، اتحاد در جهاد ميدان اقتصادي از اين مهلكه 
س��خت عبور خواهند كرد.« او با بي��ان اينكه امروز همه 
كارآفرينان، س��رمايه گذاران، شركت هاي دانش بنيان، 
مبتكران و توليدكنندگان به عنوان سرداران و سربازان خط 
مقدم جنگ در برابر دشمن مستكبر و صهيونيسم جهاني 
هستند، تصريح كرد: »ما مي توانيم با اراده و ايستادگي و 
اتحاد از اين مس��ير سخت عبور و دشمن را وادار كنيم در 
برابر ملت ايران و انقلاب اسلامي يك بار ديگر سر تعظيم 
فرود آورد.« رييس جمهوري تأكيد كرد: »ما اهل منطق و 
مذاكره هستيم اما اهل ذلت و تسليم نيستيم، ما مرد دفاع 
و ايستادگي هس��تيم، اما مرد تجاوز به مرزهاي ديگران 
نيس��تيم؛ همان گونه ك��ه اجازه نخواهيم داد كس��ي به 

مرزهاي ما تجاوز كند.«

 عبور از چالش هاي منطقه اي 
روحاني خاطرنشان كرد: »همانطوري كه در دفاع مقدس 
هدف اصلي دش��منان ما نابودي انقلاب ب��ود، امروز نيز 
هدف آنها از تحميل جنگ اقتصادي، تهديد جنگ نظامي 
و جن��گ رواني و ق��رار دادن مردم ما در برابر فش��ارها و 
مشكلات، نابودي انقلاب است.« رييس قوه مجريه تأكيد 

كرد: »اما ملت ايران همان گونه كه در ۸ سال دفاع مقدس، 
نه در برابر عفلقيان و حزب بعث ك��ه در برابر دنيا خود را 
ثابت كرد، امروز هم توان آن را دارد كه در برابر قدرت هاي 

مستكبر ايستادگي كند.«
اين مقام مسوول با اشاره به حضور امريكايي ها و دشمنان 
ملت ايران در منطقه، اظهار كرد: »هر كجا كه دشمنان 
م��ا و امريكايي ها در منطقه حضور پيدا كردند به عنوان 
بازيگر »امنيت زدا«، حضور يافتند چه در افغانس��تان، 
چه عراق و چه خليج فارس و هر جاي منطقه، ناامني را 
به ارمغان آوردند. اما هر جا نيروهاي مسلح ايران حضور 
داشتند به عنوان نيروهاي »امنيت زا« بودند كه امنيت 
را براي منطقه به ارمغان آوردند.« رييس جمهوري بيان 
كرد: »نيروهاي مسلح ما اگر در كنار مردم عراق، سوريه، 
فلسطين و لبنان قرار گرفتند، براي اين سرزمين امنيت 
آوردند و توانس��تند تروريست هاي وحشي را ريشه كن 
كنن��د و اين فرق ما با آنها در منطقه اس��ت.قدرت هاي 
استكباري و در رأس آن امريكا همواره ناامني، بدبختي، 
مش��كلات و تاراج منافع كش��ورهاي منطق��ه را دنبال 
كردند.« ريي��س دولت دوازدهم با بي��ان اينكه در اين 
مقطع حساس و تاريخي دست رفاقت، دوستي و برادري 

به سوي همه همسايگان خود دراز مي كنيم، گفت: »در 
اين راس��تا حتي آماده ايم از خطاهاي گذش��ته آنها در 
منطقه بگذريم، چرا كه امروز در ش��رايطي هستيم كه 
دش��منان منطقه به ويژه امريكا، استكبار و صهيونيسم 
به دنبال سوءاستفاده از ش��كاف، فاصله و اختلاف بين 
كشورهاي منطقه هستند.« او خاطرنشان كرد: »منطقه 
ما، منطقه خليج فارس��ي اس��ت كه امنيت آن از درون 
باشد، لذا امنيت خليج فارس، تنگه هرمز و درياي عمان، 
درون زاس��ت و حضور نيروهاي خارجي در اين منطقه 

مي تواند مشكل آفرين باشد.«

  اگر به دنبال امنيت منطقه هستند از خاورميانه 
فاصله  بگيرند

رييس جمهوري با بيان اينكه »امس��ال در سازمان ملل 
متحد با ش��عار »ائتلاف اميد« و »ابتكار صلح هرمز« كه 
خلاص��ه آن »حب و اميد« خواهد ب��ود، حضور خواهيم 
يافت«، اظهار كرد: »امسال طرحي را در سازمان ملل پيش 
روي جهانيان قرار خواهيم داد مبني بر اينكه جمهوري 
اس��لامي ايران با همكاري كش��ورهاي منطقه مي تواند 
امنيت خليج فارس و درياي عمان را با كمك كشورهاي 
منطقه به وجود آورد.« روحاني گفت: »به جهانيان اعلام 
مي كنيم كه حض��ور نيروهاي بيگانه ب��راي آب راه هاي 
جهاني، امنيت كشتيراني و نفت و انرژي، مشكل زا است 
اما مسير جمهوري اسلامي ايران مسير اتحاد، وحدت و 

هماهنگي با كشورهاي منطقه است.«
رييس جمهوري تصريح كرد: »آنهايي كه مي خواهند 
حوادث منطقه را به ايران نس��بت دهند، همانند همه 
دروغ هاي افشا شده شان نيز افشا خواهد شد و بيگانگان 
اگر راست مي گويند و حقيقتاً به دنبال صلح و امنيت 
هستند، اين مقدار س��لاح خطرناك به منطقه ارسال 
نكنند و منطقه ما را به مسابقه و انبار تسليحاتي تبديل 
نكنند و اگر به راستي به دنبال امنيت منطقه هستند 
از اين منطقه فاصله بگيرند چرا كه حضور آنها همواره 
براي منطقه سختي و بلا بوده است.« اين مقام مسوول 
خطاب به بيگانگان تأكيد ك��رد: »هر مقدار از منطقه 
و ملت هاي اين منطق��ه فاصله بگيريد به همان اندازه 
امنيت بيشتري را شاهد خواهيم بود.« رييس جمهور 
همچنين با تأكيد بر اينكه ملت ايران در سايه اجراي 
فرامين رهبري و اتحاد و همدلي همه اركان كش��ور و 
قواي سه گانه و نيروهاي مسلح در برابر توطئه جديد با 
همكاري و حضور مردم پيروز خواهد شد، خاطرنشان 
كرد: »بدون ترديد نخواهيم گذاشت كه دشمن ذلت 
را بر ملت بزرگ ايران تحميل كند و ش��عار ما آزادي و 
آزادي خواهي به پيروي از سرور آزادي خواهان جهان 

ابا عبدالله الحسين)ع( است.«

معاون رييس قوه  قضاييه: 

مسوولان بايد اموال خارج از كشور خود را هم اعلام كنند
بعد از ابلاغ رس��مي آيين نامه قانون رس��يدگي به دارايي 
مقامات، مسوولان و كارگزاران توسط رييس قوه قضاييه، 
اظهارنظرهاي مختلفي در خصوص شكل اعلام دارايي ها در 
فضاي رسانه اي جامعه مطرح شده است؛ اظهارنظرهايي كه 
در هر كدام از آنها از منظري خاص به موضوع پرداخته شده 
بود. در آخرين اظهارنظرهاي رس��مي در اين زمينه ديروز 
رييس مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضاييه گفت: ثبت 
فهرست اموال و دارايي ها، شامل اموال و دارايي هاي خارج از 
كشور هم مي شود و اگر مسوولي در خارج از كشور اموال يا 
شماره حسابي دارد بايد اعلام كند. به گزارش تسنيم حميد 
شهرياري روز يكشنبه در نشست خبري رونمايي از سامانه 
ثبت اموال و دارايي مسوولان، مقامات و كارگزاران اظهار كرد: 
امروز اولين روز افتتاح سامانه ثبت اموال مسوولان است و 
تاريخ افتتاح سامانه در قانون وظايفي را بر عهده مسوولان 
گذاشته بنابراين مسوولان بايد اين روز را به خاطر بسپارند.

معاون رييس قوه قضاييه با اشاره به اصل ۱۴۲ قانون اساسي 
گفت: در اصل ۱۴۲ قانون اساس��ي آمده است كه »دارايي 
رهبر، رييس جمهور، معاونان رييس جمهور، وزيران و همسر 
و فرزندان آنان قبل و بعد از خدمت، توسط رييس قوه قضاييه 
رسيدگي مي شود كه بر خلاف حق افزايش نيافته باشد.« 
بنابراين افراد تحت شمول اين اصل، رهبر، رييس جمهور، 
معاونان رييس جمهور، وزيران و همسران و فرزندان  آنهاست 
كه بايد قبل و بعد از خدمت، فهرست اموال و دارايي هايي 
خود را اعلام كنند. وي اضافه كرد: طبق آيين نامه اجرايي 
قانون رسيدگي به اموال و دارايي مقامات و مسوولان، ثبت 
دارايي ظرف يك ماه پس از اتمام ماموريت انجام مي شود 
و شرط تصدي سمت هاي موضوع اين قانون، ارايه تعهد به 
اعلام فهرست دارايي ها و اموال است. يعني مسوولان قبل 
از اينكه ابلاغ خود را بگيرند بايد تعهد ارايه فهرست اموال را 
بدهند و در غير اين صورت، تمام امضاهاي آنها غيرقانوني 
است. شهرياري افزود: در قانون رسيدگي به اموال و دارايي 

مسوولان و مقامات، علاوه بر افراد مشمول اصل ۱۴۲ قانون 
اساسي ۲۴ عنوان ديگر نيز شامل اين قانون شدند و تقريبا تا 
رده مديركلي همه دستگاه ها را شامل مي شود. رييس مركز 
آمار و فناوري اطلاعات قوه قضاييه با بيان اينكه چيزي حدود 
۲۵۰ هزار نفر از مسوولان مشمول قانون رسيدگي به اموال 
و دارايي ها مي شوند، گفت: زمان ثبت اموال و دارايي ها، قبل 
و بعد از هر دوره خدمتي است و مسوولان موظف هستند 
دارايي خود، همسران و فرزندان تحت تكفل خود را ظرف 
يك ماه پس از اتمام ماموريت در سامانه ثبت كنند. وي ادامه 
داد: رييس قوه قضاييه هفته گذشته در عمل به قانون پيشگام 

شد و فهرست اموال و دارايي خود را به رهبري اعلام كرد.

  7 مورد اعلامي مسوولان
شهرياري با بيان اينكه صورت دارايي  كه مسوولان بايد اعلام 
كنند، ۷ مورد اس��ت گفت: كليه اموال غيرمنقول، حقوق 
داراي ارزش مال��ي، مطالبات و ديون، س��رمايه گذاري ها، 
اوراق بهادار، موجودي حس��اب هاي مختلف در بانك ها و 
هرگونه منبع درآمدي مستمر، مواردي هستند كه بايد از 
سوي مسوولان در سامانه ثبت اموال و دارايي اعلام شود. 
رييس مرك��ز آمار و فناوري اطلاع��ات قوه قضاييه تأكيد 
كرد: اعلام فهرست دارايي ها و اموال نياز نيست به صورت 
مستمر باش��د بلكه يك بار در ابتداي خدمت و يك بار نيز 
در انتهاي مسووليت، اعلام مي شود. اگر مسوولان مشمول 
قانون از اعلام فهرس��ت دارايي  خود ظرف مهلت مقرر در 
قانون خودداري يا كتمان كنند يا فهرست اموال و دارايي ها 
به صورت ناقص اعلام شود، مشمول مجازات درجه ۶ تعزيري 
مي شوند كه عمدتاً محروميت از حقوق اجتماعي است. به 
گفته شهرياري، مسوولان مشمول اصل ۱۴۲ قبلًا به صورت 
كاغذي فهرست اموال و دارايي هاي خود را اعلام كردند و نياز 
به اعلام مجدد دارايي ها و اموال ندارند اما س��اير مسوولان 
مشمول قانون رسيدگي به اموال، از تاريخ راه اندازي سامانه 

به مدت يك ماه فرصت دارند تا اموال خود را اعلام كنند.
رييس مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضاييه گفت: 
مسوولاني كه به اقتضاي مقام شان دارايي هايي مانند 
خودرو و خانه س��ازماني در اختيارش��ان قرار گرفته، 
نيازي به ثبت اي��ن دارايي ها ندارن��د. وي با تأكيد بر 
محرمانه بودن اطلاعات ثبت شده افزود: قانونگذار در 
قانون رس��يدگي به اموال و دارايي مسوولان، امنيت و 
محرمانگي اطلاعات را لازم دانسته و افشا و انتشار اين 
اطلاعات جرم انگاري شده است و ما به عنوان مسوول 
س��امانه به هيچ روي اجازه نداريم اطلاعات را منتشر 
كنيم. البته خود مقامات مي توانند ش��خصاً اطلاعات 
مربوط به اموال و دارايي هايشان را منتشر كنند. به گفته 
شهرياري، مسوولان بايد در سامانه ثنا ثبت نام كنند تا 
كد دسترسي به سامانه هاي قضايي را دريافت و سپس 
نسبت به ثبت اموال و دارايي ها در سامانه اقدام كنند. 
براي اينكه امنيت اطلاعات تأمين شود، تصميم گرفتيم 
در چند مرحله س��امانه را راه اندازي كنيم تا مشكلات 
امنيتي احتمالي برطرف شود. بر اين اساس مرحله اول، 
راه اندازي سامانه در ساختمان مركز آمار، مرحله دوم 
راه اندازي سامانه در سطح ش��هر تهران، مرحله سوم 
راه اندازي س��امانه در سه مركز استان و مرحله چهارم 
راه اندازي سامانه در مراكز تمام استان در بستر شبكه 

ملي اطلاعات است.

  نحوه ثبت نام در سامانه
معاون رييس قوه قضاييه افزود: در پايلوت اوليه كه راه اندازي 
سامانه در ساختمان مركز آمار است، مسوولان مي توانند 
به ساختمان مركز آمار مراجعه كرده و خودشان شخصا يا 
توسط اپراتور نسبت به ثبت فهرست اموال و دارايي ها اقدام 
كنند. البته ظرف كمتر از يك ماه، پايلوت مرحله اول را به 
مراحل دوم و س��وم و نهايتا نيز راه اندازي سامانه در بستر 

شبكه ملي اطلاعات مي رسانيم. شهرياري گفت: تصميم 
داريم س��امانه ثبت اموال و دارايي  مس��وولان را به دليل 
ملاحظات امنيتي و حساسيت اطلاعات، در بستر اينترنت 
راه اندازي نكنيم زيرا استفاده از بستر اينترنت در ثبت دارايي 
مسوولان توسط مشاوران امنيتي توصيه نمي شود. شايد 
براي مسوولان آمدن به ساختمان مركز آمار سخت باشد 
اما سعي مي كنيم به سرعت اين دفاتر را گسترش دهيم و 
سامانه در بسر شبكه ملي اطلاعات فعال شود. وي يادآور 
شد: كساني كه همزمان بيش از يك مسووليت دارند زيرا 
قانون در برخي موارد خاص تصدي بيش از يك مسووليت 
را اجازه داده، بايد براي هر س��مت يك ب��ار در ابتدا و يك 
مرتبه نيز در انتهاي مسووليت، فهرست اموال و دارايي ها 
ثبت شود. رييس مركز آمار و فناوري اطلاعات قوه قضاييه 
اضافه كرد: ثبت فهرست اموال و دارايي ها، شامل اموال و 
دارايي هاي خارج از كشور هم مي شود و اگر مسوولي در 
خارج از كشور اموال يا شماره حسابي دارد بايد اعلام كند. 
ش��هرياري ادامه داد: در قوه قضاييه براي بررسي اموال و 
دارايي هاي مسوولان مشمول اصل ۱۴۲ قانون اساسي، 
يك هيات بررسي شامل سه نفر از قضات عاليرتبه دستگاه 
قضاي��ي وجود دارد كه در صورت ارجاع پرونده از س��وي 

رييس قوه قضاييه، اين هيات موضوع را بررسي و اگر شك 
كنند، افراد مش��مول اين اصل را مي خواهند تا بيايند و 
بگويند از كجا آورده اند. اگر بر اساس بررسي هاي اين هيات، 
مسوولي بر خلاف حق اموال و دارايي هايي را به دست آورده 
باشد، به رييس قوه قضاييه اعلام مي شود و علاوه بر ضبط 
دارايي، پرونده اين افراد براي رسيدگي به مراجع قضايي 
ارجاع مي ش��ود. وي گفت: مس��وولان براي ثبت اموال و 
دارايي هاي خود در مرحله نخست، بايد با مراجعه به آدرس 
اينترنتي RESIDEGI.ADLIRAN.IR  كه روي بستر 
اينترنت قرار گرفته، نوبت گرفته و ساعت و تاريخ حضور 
خود را مشخص سپس با حضور در ساعت و تاريخ مشخص 
ش��ده، اموال و دارايي هاي خود را ثبت كنند. به گفته اين 
مقام مسوول در قوه قضاييه، به هيچ روي هيچ كس به جز 
رييس قوه قضاييه، به اطلاعات ثبت شده دسترسي ندارد 
و اطلاعات داراي سه كليد رمزنگاري شده خواهد بود و در 
بستر اينترنت نيز قرار نمي گيرد و سوييچ و كليد فقط در 
اختيار شخص رييس قوه قضاييه است. به گفته شهرياري، 
مسوولان استاني، نيازي به مراجعه حضوري در تهران براي 
ثبت فهرست اموال و دارايي هاي خود ندارند و فعلا فقط بايد 
تعهد ارايه فهرست را به صورت اينترنتي امضا و ارسال كنند.
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چهره ها

خويشتنداري در برابر امريكا به دليل حفظ حرمت اسلام است
جانشين فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامي ايران گفت: هنگامي  كه امريكايي ها 
اظهار عجز و ناتوان��ي در برابر توان جمهوري 
اسلامي ايران دارند تهديدات ديگر كشورهاي 
منطق��ه قابل  اعتنا نيس��ت و ما ب��دان توجه 
نمي كنيم. به گزارش ايسنا، سردار علي فدوي 
در حاشيه مراسم رژه ملي در بندرعباس، اظهار 
كرد: خويشتن داري ايران در برابر اقدامات خصمانه امريكا، به دليل حفظ 
حرمت اسلام است. وي بيان كرد: پهپاد امريكايي به دليل ورود به مرزهاي 
سرزميني ايران مورد اصابت قرار گرفت و تمام كشورهاي دنيا بدانند كه 
اگر اين عمل به  وسيله هر كشوري تكرار شود حتما پهپاد، مورد هدف قرار 
خواهد گرفت. جانشين فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي ايران 

تصريح كرد: بسياري از كش��ورهاي جهان از توانمندي هاي ايران مطلع 
هستند و امريكايي ها در برابر توان ايران اظهار عجز و ناتواني كردند. سردار 
فدوي خاطرنشان كرد: با توجه به اينكه اغلب توان جمهوري اسلامي در 
دريا به منصه ظهور رسيده است اين رژه ملي براي تأمين امنيت آب هاي 
خليج  فارس در بندرعباس برگزار شد. فقط قسمت كمي از توانمندي هاي 
انقلاب اسلامي در نمايشگاه ها و رژه ها نمايش داده مي شود و قسمت اعظمي 
از اين توانمندي ها در مواقع لزوم در شرايط واقعي مورداستفاده قرار خواهد 
گرفت. جانشين فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي ايران بيان كرد: 
هنگامي كه امريكايي ها اظهار عجز و ناتواني در برابر توان جمهوري اسلامي 
ايران دارند تهديدات ديگر كشورهاي منطقه قابل اعتنا نيست و ما بدان توجه 
نمي كنيم. او در پايان تصريح كرد: هدف ايران ايجاد اتحاد و اخوت بين همه 

كشورهاي مسلمان است.

آثار عملي تحريم هاي جديد امريكا عليه ايران اندك است
»ريچارد نفي��و« عضو تي��م مذاكره كننده 
هس��ته اي امريكا معتقد اس��ت كه امريكا با 
اعمال تحريم هاي جديد عليه بانك مركزي 
در واقع تجارت مشروع با ايران را پيچيده تر 
مي كند. نفيو در گفت وگو با مهر درباره وضع 
تحريم هاي جديد توسط ترامپ و اينكه آيا اين 
تحريم ها تحريم هاي جديدي هستند گفت: 
اين تحريم ها در واقع »جديد« هستند، اما فقط اهداف تحريم هاي موجود 
را هدف قرار مي دهند. بنابراين ممكن است آثار عملي چنداني نداشته 
باشند. به عنوان مثال، با اعمال تحريم هاي مربوط به بانك مركزي ايران، 
در واقع ممنوعيت انجام تجارت با اين نهاد كه از سال ۲۰۱۲ وجود دارد 
را گسترش مي دهيم . در واقع ما با اعمال تحريم هاي جديد عليه بانك 

مركزي ايران مي خواهيم انجام حتي تجارت مش��روع با ايران را بسيار 
پيچيده تر كنيم. او در پاس��خ به اين پرس��ش كه ترامپ ادعا كرده اين 
تحريم ها گسترده ترين تحريم هايي است كه تاكنون عليه كشوري وضع 
شده؛ به نظر ش��ما اين تحريم ها تا چه اندازه اثرگذار خواهد بود، گفت: 
اگر اين تحريم ها فش��ار جديدي را روي ايران ايجاد كنند تنها به دليل 
پيامدهاي انساني آنهاست. تحريم هاي موجود در حال حاضر فعاليت 
اقتصادي موسسات خارج از كشور را به شدت محدود كرده است و من 
انتظار آسيب هاي بيشتر از آنها ندارم. عضو تيم مذاكره كننده هسته اي 
امريكا درباره اينكه آيا تحريم هاي ديگري وجود دارد كه امريكا در آينده 
بخواهد از آنها عليه ايران استفاده كند گفت: مطمئناً، تحريم هاي ديگري 
نيز وجود دارد كه مي تواند اعمال شود. اما من شك و ترديد دارم كه اين 

تحريم ها اثرگذار باشد..



3 كلان

يك كارشناس حوزه خصوصي سازي مقدمات واگذاري دو باشگاه استقلال و پرسپوليس را بررسي مي كند 

واگذاري سرخابي ها را تبديل به آرزوي ديرينه نكنيم

حدود3هزارخودرووارداتيمتروكهميشوند

گروه اقتصاد كلان|
يك كارش�ناس اقتص�ادي مي گوي�د: اكنون 
سرخابي ها ش�رايط واگذاري را دارند و نسبت 
به س�ال هاي قبل در زمينه درآمدزايي توسعه 
قابل توجهي داش�ته اند بنابراين اگر بخواهيم 
با اي�ن بهانه كه زيرس�اخت هاي درآمدي براي 
واگذاري دو باش�گاه اس�تقلال و پرس�پوليس 
مناسب نيس�ت، مانع واگذاري اين دو باشگاه 
شويم درست نيس�ت چرا كه به اندازه كافي در 
زمان توقف داش�ته ايم و زمان را هدر داده ايم. 
وي مي گويد: در واگذاري س�رخابي ها نبايد به 
راحتي از اين موضوع گذر كرد كه اين دو باشگاه 
با هويت فرهنگي و اجتماعي بخش عظيمي از 
كشور عجين ش�ده اند پس در واگذاري ها بايد 
دقت داش�ت كه اين اقدام منجر به پيامدهاي 

سياسي و اجتماعي نشود.
واگذاري دو باش�گاه اس�تقلال و پرس�پوليس 
در چند س�ال اخير ام�ا و اگرهاي�ي را به دنبال 
خود كش�انده اس�ت بطوري كه به گفته مدير 
اسبق سازمان خصوصي سازي قرار بود اين دو 
باش�گاه به صورت قطعي تا پايان سال گذشته 
قيمت گذاري و س�پس واگذار شوند اما هنوزم 
كه هنوز اس�ت با گذشت 4 س�ال از دعوا بر سر 
فرهنگي يا ورزش�ي ب�ودن اين دو باش�گاه پر 
حاش�يه هيچ تغييري در روند واگذاري آن رخ 

نداده است.
به گزارش »تعادل« قريب به 15 س�ال است كه 
از تصميم واگ�ذاري س�رخابي ها مي گذرد اما 
هر بار مانعي بر س�ر اين اقدام ظاهر مي شود كه 
روند واگذاري را به دفعات بعد موكول مي كند. 
همان گونه كه مي دانيم كميسيون تلفيق مجلس 
شوراي اس�لامي نيز در دي ماه س�ال گذشته 
وزارت ورزش، س�ازمان ب�ورس و اوراق بهادار 
و سازمان خصوصي س�ازي را مكلف كرد كه تا 
انتهاي شهريور سال 98 دو باشگاه استقلال و 
پرس�پوليس در بازار پايه فرابورس حضور پيدا 
كنن�د و طبق اي�ن مصوبه كميس�يون تلفيق، 
پس از پذيرش دو ش�ركت مذكور در بازار پايه 
فرابورس و عرضه پنج درصد س�هام هر يك از 
دو شركت جهت كشف قيمت، 51 درصد سهام 
آنها به صورت بلوكي و باقي سهام به صورت خُرد 

عرضه شود.
 با اين حال با گذشت يك نيمه از سال 98 و يك 

سال از مصوبه كميسيون تلفيق مجلس شوراي 
اسلامي مبني بر واگذاري دو باشگاه استقلال و 
پرسپوليس در س�ال 98 هيچ مناقصه اي براي 

واگذاري اين دو تيم برگزار نشده است.
البته لازم به ذكر است كه بسياري از كارشناسان 
بر اين باورند كه واگذاري اين دو باش�گاه بدون 
اصلاح زيرساخت هاي درآمدزايي باشگاه ها و 
تعيين ضوابط حرف و مشاغل ورزش حرفه اي و 
ضوابط بيمه اي و مالياتي، نوع و روش واگذاري 
نمي تواند ضامن موفقيت باش�گاه اس�تقلال و 

پرسپوليس به صورت خصوصي باشد. 
در همين زمينه »تعادل« در گفت وگو با صادق 
ستاري فرد كارش�ناس اقتصادي كه در حوزه 
واگذاري ها و خصوصي سازي ها مطالعه داشته به 
اين موضوع پرداخته است كه هنگام واگذاري دو 
باشگاه استقلال و پرسپوليس بايد به چه نكات 
ديگري توجه كرد؟ آيا بايد به راحتي به س�مت 
خصوصي سازي اين دو باشگاه گام برداشت يا 

اين اقدام مشروط به رعايت نكاتي مهم است؟ در 
ادامه به صورت مشروح به آن خواهيم پرداخت.

    اخيرا بحث تش�كيل تعاوني سهام عام براي 
مديريت س�رخابي ها مطرح مي ش�ود راهكار 

خوبي است؟ 
آن چي��زي كه قانونگ��ذار در قان��ون بودجه 98 به 
تصويب رس��انده است، اين اس��ت كه امكان رقابت 
هرگونه ش��ركت اعم از تعاوني يا ش��ركت سهامي 
عام و ش��ركت س��هامي خاص وجود دارد. در واقع 
قانون گذار در يك فضاي رقابتي شفاف و سالم امكان 
حضور و رقابت هوادار و شركت هاي مذكور را فراهم 
كرده اس��ت به اين معنا كه اگر بخواهيم اين قانون 
را اجرا كنيم منعي براي ورود ش��ركت هاي تعاوني 
وجود ندارد اگر هواداران يا پيشكس��وتان تمايل به 
ايجاد شركت تعاوني هستند يا شركت هاي موجود 
بخواهند در اين حوزه ورود كنند و مالكيت يا سهام 
داري اي��ن دو باش��گاه را تقبل كن��د، راهكاري كه 

پيش بيني شده هيچ محدوديتي را در اين زمينه به 
وجود نخواهد آورد.

اگر نظر بر اين است كه هواداران در قالب يك شركت 
تعاوني جديد سهامدار اين شركت باشند اين امكان 
وجود دارد اما عقيده وزارت ورزش و برخي از دستگاه ها 
اين اس��ت كه موانعي وجود دارد كه امكان پذيرش و 
عرضه سهام از طريق ش��ركت فرابورس وجود ندارد 
و بحث هاي فراوان��ي در رابطه با اين موضوع ش��كل 
گرفته اس��ت و ابهاماتي وج��ود دارد مثلا مي گويند 
صورت هاي مالي شفاف نيست. اگر صورت هاي مالي 
شفاف نيست الزام شفافيت صورت هاي مالي براي همه 
سناريوهاي واگذاري وجود دارد يعني اگر ما بخواهيم 
چه از طريق بورس و چه از طريق فرابورس يا سازمان 
خصوصي سازي چيزي را واگذار كنيم يكي از شرايط 

الزامات اين است كه صورت هاي مالي شفاف باشد.
    براي واگذاري سرخابي ها زيرساخت هاي لازم 

وجود دارد كه اين اقدام مهم صورت بگيرد؟
اينكه ما بگوييم زيرساخت ها وجود ندارد پس واگذار 

نش��ود درست نيس��ت. از س��ال 84 تا به الان يعني 
حدود پانزده سال دولت و مجلس شوراي اسلامي به 
صورت مستمر موضوع واگذاري دو باشگاه استقلال و 
پرسپوليس را در دستور كار خود قرار داده است. حالا 
يا به ش��كل مصوبه هيات وزيران يا به ش��كل مصوبه 
مجلس. اگر هميش��ه از اين بهانه استفاده كنيم كه 
زيرساخت ها وجود ندارد به نظر مي رسد كه واگذاري 
س��رخابي ها تبديل به آرزوي ديرينه ش��ود. يكي از 
راهكارهاي واگذاري اين اس��ت كه روند واگذاري ها 
به صورت تدريجي پيش رود يعني يك گام به سمت 
فراهم كردن زيرساخت ها پيش برويم و يك گام براي 
واگذاري ها  برداريم، من گمان مي كنم در اين 3 سال 
اخير باش��گاه استقلال و پرس��پوليس توانسته اند به 
لحاظ درآمدزايي و فعاليت هاي اقتصادي نس��بت به 
گذشته پيشرفت قابل توجهي را داشته باشند يا نسبت 
به كمك هاي دولتي مستقل تر عمل كنند، بنابراين 
نبايد گفت نمي ش��ود. بالعكس بايد گفت اين اقدام 
مي تواند صورت بگيرد. راهكارهايي براي درآمدزايي 
دو باش��گاه وجود دارد مث��ل ثبت برند كه باش��گاه 
پرس��پوليس در حوزه درآمدزايي توانسته گام هاي 
بزرگ تري را نس��بت به باشگاه اس��تقلال براي خود 
بردارد. ما در برخي حوزه ها اصلا ثبت برند نكرديم. با 
اين حال در حوزه درآمدزايي از طريق اسپانسرينگ 
هم اين دو باش��گاه توفيقات خوبي را كسب كرده اند 
به هر حال به نظر مي رسد كه فعاليت هاي اقتصادي 
و حمايت هاي اقتصادي اين دو باشگاه نيز نسبت به 
گذشته توسعه پيدا كرده است، بنابراين ما به واگذاري 
نزديك شده ايم و مي توان گفت اين امكان نسبت به 

گذشته فراهم شده است.
اكنون بسياري از زيرساخت ها اصلاح و موانع سر راه 
هم نسبت به سال هاي قبل برداشته شده است، اما آن 
موضوعي كه بسيار مهم است و بايد به آن توجه شود 
ملاحظات سياسي و اجتماعي واگذاري سرخابي ها 
است به اين معنا كه نمي توانيم به راحتي اين دو باشگاه 
را در اختيار بخش خصوصي يا شركت سهامي خاص 
قرار دهي��م، به هر حال اين دو باش��گاه كاركردهاي 
فرهنگي و اجتماعي خاصي دارن��د و در نتيجه نگاه 
به اين دو باشگاه نبايد صرفا اقتصادي باشد و تنها به 
عنوان يك بنگاه اقتصادي به آن نگاه كنند به هر حال 
ملاحظات امنيتي، اجتماعي و فرهنگي را بايد مد نظر 
قرار داد چرا كه سرخابي ها باشگاه هايي هستند كه با 
هويت فرهنگي و اجتماعي بخش عظيمي از كش��ور 
عجين شده اند و نبايد به راحتي از اين نكات عبور كرد.

ريي��س كل گمرك با بيان اينكه 2 تا 3 هزار خودرو در 
حال متروكه شدن هس��تند، گفت: موجودي كالا در 
بنادر در حال كاهش است و ارزش كالاهاي صادراتي 

به تازگي 35 درصد تعديل شده اند.
مهدي ميراش��رفي ريي��س كل گمرك اي��ران در 
گفت وگ��و با فارس با اش��اره به تعدي��ل قيمت پايه 
كالاهاي صادراتي اظهارداش��ت: طبق تبصره ماده 
22 آيين نامه قانون امور گمركي هرگاه ارزش پايه 
صادراتي توس��ط صادر كنندگان مورد اعتراض قرار 
گيرد كارگروهي متشكل از گمرك، وزارت صمت، 
ذي نفع و وزارتخانه متبوع و اتاق بازرگاني پايه هاي 
صادرات��ي را بررس��ي و تعدي��ل مي كنند.ريي��س 
كل گمرك اي��ران افزود: با توجه ب��ه اينكه تاكنون 
پيمان سپاري ارزي وجود نداشت و اكنون در يك و 
نيم سال اخير اين موضوع ايجاد شده، ارزش كالاهاي 

صادراتي مورد اعتراض صادركنندگان قرار گرفت.
 با وج��ود آنكه اين اطلاع��ات قيمت هاي صادراتي 
توسط خود صادركنندگان به ثبت رسيده است در 

يك س��الي كه اعتراض ها وجود داش��ت موضوع در 
كارگروه رسيدگي شد.

كاهش35درصديارزشكالاهايصادراتي
وي با بيان اينك��ه ارزش كالاه��اي صادراتي در حال 
حاضر 3۰ تا 35 درصد كاهش پيدا كرده اس��ت، بيان 
داشت: حتي با وجود تعديل ارزش كالاي صادراتي در 
5 ماهه امسال ۱۷ ميليارد و 8۰۰ ميليون دلار صادرات 
وجود داشت كه 5 ميليارد دلار نسبت به سال گذشته 

افزايش يافته است.
معاون وزير اقتصاد با اش��اره به اينك��ه اين موضوع به 
خاطر صادركنندگان به منظور كاهش فشار تحريم ها 
و هزينه هاي بيمه، حمل و نقل و برگشت با ريسك پول 
در نظر گرفته شد، عنوان كرد: تراز تجارت خارجي به 
نفع صادرات مثبت است كه اين نشان دهنده پويايي 
خوب در توليد قلمداد مي شود. ارزش  كالاهاي صادراتي 
اكنون در سامانه TSC ثبت و مبناي عمل گمركات و 

صادر كنندگان قرار گرفته است.

رييس كل گمرك در پاس��خ به اين س��وال كه طي 
بخشنامه اي عنوان شد كه ارزش كالاهاي وارداتي به 
صورت متمركز نباشد در گمركات قيمت ارزش هاي 
اين كالاها را ثبت كنند، آيا اين موضوع منجر به ثبت 
قيمت هاي سليقه اي نخواهد شد، گفت: تمركز ثبت 
قيمت  كالاهاي وارداتي از س��امانه ارزش گذاري كالا 
بيرون نمي آيد. كارها در دنيا به نحوي پيش مي رود 
كه ادارات اجرايي مباحث اجرا را انجام دهند و ستاد در 

بخش نظارت و كنترل فعاليت داشته باشد.

نظارتبرتعيينارزشكالاهايوارداتي
وي در مورد اينكه با اي��ن تصميم كم اظهاري و بيش 
اظهاري در ارزش كالاها ايجاد نخواهد شد، بيان داشت: 
وقتي ارزش يا قميت كالا در سامانه گمركات اجرايي 
تعيين شود، بخش هاي نظارتي ستاد روي آن نظارت 
و كنترل خواهند داشت. نبايد تمركز در يك جا وجود 
داشته باش��د كه موجب كندي يا عدم سلامت شود. 
بنابراي��ن ادارات اجرايي قيمت كالاه��اي وارداتي را 

برآورد و ثبت مي كنند و اين موضوع در سامانه TSC با 
نظارت بخش هاي مختلف همراه است و مجددا در ستاد 

بازنگري و بررسي مي شود.

توقفترخيص1500خودرو
ميراش��رفي در مورد ترخيص خودروهاي وارداتي نيز 
گفت: ط��ي ماه هاي اخير ۷5۰۰ خ��ودرو از گمركات 
ترخيص شده و ۱5۰۰ خودرو نيز تشريفات گمركي 
را انجام داده و در درب خروج گمركات متوقف هستند 
چرا كه هنوز مصوب��ه دولت براي ترخيص آنها تمديد 
نشده اس��ت. در حال حاضر حدود 2 تا 3 هزار خودرو 

متروكه وجود دارد.

مناط�قمس�وولمتروك�هاع�امك�ردن
خودروها

رييس كل گمرك در پاس��خ به اين سوال كه از زمان 
حضور اين خودروها در گمركات چندين ماه گذشته؛ 
چه كسي بايد آنها را متروكه اعلام كند، تصريح كرد: 

اي��ن كار برعهده مناطق ويژه اقتص��ادي مانند بندر 
ش��هيد رجايي و منطقه سلفچگان است كه هر كدام 
را كه اعلام كنند بلافاصله متروكه مي ش��ود و اكنون 
نيز اين كار در حال انجام است. فعلًا امكان ورود اين 
خودروها به داخل كشور وجود ندارد مگر آنكه مصوبه 

دولت تمديد شود.

كاهشموجوديكالادربنادر
وي در مورد كاهش كانتينرهاي موجود در گمركات 
بيان داش��ت: در رابطه با 8 پيش��نهاد و پس از آن ۱2 
پيشنهاد گمرك به منظور جلوگيري از رسوب كالا در 
گمركات، اقدامات خوبي انجام ش��ده و قسمت عمده 
اين كالاها ترخيص شده اند. همچنين يك مصوبه پيرو 
بازديد وزير اقتصاد از گمرك شهيد رجايي بندرعباس 
وجود داش��ت كه مربوط به تفاوت وزن و ارزش كالاها 
است كه هفته آينده ابلاغ مي شود. آنچه در گمركات 
موجود است رس��وب نبوده و موجودي كالا محسوب 

مي شود.

بخشودگي جرايم مالياتي مشروط به پرداخت بدهي ها تا مهر

صدور مجوز فروش اوراق تا سقف ۳۸ هزار ميليارد تومان

رييس كل س��ازمان امور مالياتي گفت: چنانچه توليدكنندگان و 
فعالان اقتصادي، بدهي مالياتي خ��ود را تا پايان مهرماه پرداخت 

كنند، ۱۰۰درصد جرايم قابل بخشش آنها بخشوده مي شود.
اميدعلي پارس��ا در ديدار با مراجع تقليد و علم��اي حوزه علميه 
قم، بابيان اينكه در برخي از كش��ورها سهم ماليات در هزينه هاي 
جاري تا 85 درصد اس��ت، اما اين نسبت در كشور ما به 5۰ درصد 
هم نرسيده است، گفت: عدم وابستگي درآمد كشور به منابع نفتي 

با ماليات ميسر مي شود.
وي با ارايه گزارش��ي از برنامه ها، تحولات و دستاوردهاي سازمان 
امور مالياتي كش��ور اظهار كرد: يكي از آرزوهاي ديرينه كش��ور و 
همچنين از تأكيدات مقام معظم رهبري، عدم وابس��تگي بودجه 

كشور به منابع نفتي است.
رييس كل س��ازمان امور مالياتي كشور افزود: در برنامه ها و اسناد 
بالادس��تي مختلفي كه بعد از انقلاب اسلامي نوشته شده، اتكاي 
كشور به درآمدهاي غير نفتي از جمله ماليات ها در دستور كار بوده 

كه آن گونه كه بايد و شايد اين امر محقق نشده است.
وي با بيان اينك��ه معتقديم براي تحقق عدال��ت مالياتي، ماليات 
بايد متناس��ب با ثروت، درآمد و مصرف افراد اخذ ش��ود، افزود: با 
يك نظام مالياتي كارآمد، منصف، عادل و شجاع مي توانيم انتظار 

تحقق عدالت در جامعه را داش��ته باشيم. پارسا اظهاركرد: وصول 
ماليات همراه با اصول، دس��تور كار نظام مالياتي است كه در اين 
صورت فضاي اقتصادي و كسب و كار در كشور رو به بهبودي خواهد

رفت.
وي با تأكيد بر مقابله يكپارچه با پديده فرار مالياتي در كشور افزود: 
امروز عزم خوبي در بين قواي مختلف در جهت مبارزه با مفاس��د 

اقتصادي و فرار مالياتي وجود دارد كه اميدوار كننده است.
رييس سازمان امور مالياتي با بيان اينكه 4۰ درصد از اقتصاد كشور 
از پرداخت ماليات معاف اس��ت كه همين امر موجب سوءاستفاده 
افراد سودجو شده اس��ت، تصريح كرد: در كشور فرار مالياتي زياد 
است و جامعه بايد به اين فرهنگ و باور برسد كه پرداخت ماليات 
در واقع كمك به عمران و توسعه كشور است و فرار مالياتي در واقع 

غارت بيت المال و دزدي از حق ديگر مردم است.
او عنوان كرد: البته هزينه هاي صورت گرفته در كشور نيز بالاست 
كه  بايد با صرفه جويي هزينه ها را مديريت كرده و آن را كاهش داد.

پارس��ا با تاكيد بر حمايت نظام مالياتي از توليد در كشور تصريح 
كرد: حمايت محدود، مشروط، كاهنده و تضمين دار از كساني كه 
به امر توليد مش��غولند، وظيفه حكومت اس��ت، اما اين حمايت ها 

براي كساني است كه فعاليت اقتصادي سالم دارند.

وزارت امور اقتص��ادي و دارايي مكلف به فروش اوراق 
مالي اسلامي به منظور تامين منابع تعيين شده حداكثر 

تا مبلغ 38۰ هزار ميليارد ريال شد.
اسحاق جهانگيري معاون اول رييس جمهور تصويبنامه 
هيات وزيران در خصوص تكليف وزارت امور اقتصادي 
و دارايي نسبت به فروش اوراق مالي اسلامي به منظور 

تامين منابع تعيين ش��ده حداكثر تا مبلغ 38۰ هزار 
ميليارد ريال را ابلاغ كرد.

در اين تصويبنامه كه 2۶ شهريور ماه صادر شده، آمده 
اس��ت: وزارت امور اقتصادي و دارايي موظف است به 
نيابت از دولت و مازاد بر سقف پيش بيني شده در بند 
ن تبصره 5 قانون بودجه س��ال 98 كل كشور، نسبت 

به فروش اوراق مالي اس��لامي موضوع تبصره 2 بند 2 
مصوبات سي و سومين جلسه شوراي عالي هماهنگي 
اقتصادي به منظور تامين منابع تعيين شده حداكثر 

تا مبلغ سيصد و هشتاد هزار ميليارد ريال اقدام كند.
نرخ س��ود اس��مي اوراق مالي اس��لامي موضوع اين 
تصويبنامه توسط كميته بند ك تبصره 5 قانون بودجه 

سال 98 كل كشور تعيين مي شود. تعاريف و مصاديق 
اوراق مالي اس��لامي موضوع اين تصويبنامه، مطابق 
آيين نامه اجرايي بندهاي الف، ب، ج، د، ه، ز، ط، ح، ي، 
ك، ل، ن، ف و ص تبصره 5 و بند ز تبصره 8 ماده واحده 
قانون بودجه سال 98 كل كشور موضوع تصويب نامه 

شماره ه5۶59۷ت/295۰4 مورخ 98/3/۱2 است.

سازمان برنامه و بودجه كشور به عنوان متعهد تامين 
و تخصيص اعتبار، مكلف اس��ت، س��ود و هزينه هاي 
مترتب بر انتشار اوراق موضوع اين تصويبنامه را در لوايح 
بودجه سنواتي كل كشور پيش بيني و خزانه داري كل 
كشور با اولويت بر تمامي پرداخت ها نسبت به تسويه 

آن اقدام كند.

تعداد تعاوني هاي زنان در كشور چقدر است
معاون وزير تع��اون، كار و رفاه اجتماعي با تاكي��د بر ظرفيت هاي بالاي 
تعاوني ه��اي زنان گفت: تعاوني زنان در اش��تغالزايي و درآمدزايي نقش 
بسزايي دارند و در توليد و عرضه محصول بايد نياز بازار و مصرف كنندگان را 
در نظر داشته باشند. محمد كبيري اظهار كرد: در راستاي حمايت از بانوان 
تعاونگر، وزارت كار سياست حمايت از زنجيره هاي توليد را در دستور كار 
قرار داده تا از اين طريق زنجيره ارزش مناسبي براي توسعه فعاليت هاي 
اقتصادي به وجود آيد. وي با اشاره به سهم بالاي زنان در نوآوري و شكوفايي 
اقتصادي گفت: در حال حاضر ۱۰ هزار تعاوني زنان در كشور فعاليت دارند 
كه ۱۱ درصد تعاوني هاي فعال كش��ور را به خود اختصاص داده اند و در 

اشتغالزايي و درآمدزايي خانوارها اثرگذار بوده اند.

بازاريابيوتامينوثيقهمشكلتعاونيهايزنان
معاون امور تعاوني هاي وزارت كار بازاريابي و تامين وثيقه را از مشكلات 
تعاوني هاي زنان برشمرد و گفت: بسياري از تعاوني هاي زنان براي انجام 
فعاليت هاي اقتصادي خود با مشكل وثيقه و تضمين هاي لازم روبه رو 
هستند كه در اين زمينه بايد آموزش و توانمندسازي تعاوني ها مدنظر 
قرار گيرد. كبيري بر ضرورت قابليت ها و ظرفيت هاي بالاي تعاوني هاي 
زنان تاكيد كرد و گفت: زنان تعاونگر و كارآفرين بايد در توليد محصولات 
نياز بازار و مصرف كنندگان را مدنظر داشته باشند. وي در ادامه با اشاره 

به اجراي سامانه جامع و هوشمند بخش تعاون گفت: هدف از راه اندازي 
اين سامانه شفافيت و رصد عملكرد بهتر تعاوني ها و هيات مديره ها است 
و اميدواريم با راه اندازي آن همه مردم از مزاياي اين سامانه كه ظرفيت 

كم نظيري است بهره مند شوند.

ثبتونظارتبرتعاونيهاباسامانههوشمندبخشتعاون
به گفته معاون وزير كار همه سامانه هاي موجود به شكل يكپارچه و 
جامع در اين سامانه تجميع و فازبندي شده و اگر سازمان ثبت در فاز 
اول همكاري كند علاوه بر نظارت بهتر خدمت رس��اني مطلوب تر به 
مردم و تعاوني ها را شاهد خواهيم بود. كبيري گفت: با راه اندازي سامانه 
جامع هوش��مند بخش تعاون در فاز اول امكان ثبت تعاوني ها فراهم 
شده و نظارت و كنترل بر عملكرد شركت هاي تعاوني افزايش يافته و 
در فازهاي بعد توانمندسازي تعاوني ها، تامين مالي خرد، ارايه خدمات 
بانكي و توسعه بازار در قالب پنجره واحد خدمات و كدال بخش تعاون 
به س��هولت انجام مي پذيرد. سامانه هوشمند بخش تعاون به منظور 
شفاف سازي در بخشت عاون از مدتي قبل آغاز به كار كرده و اهداف 
نظارتي و حسابرسي را دنبال مي كند.اين سامانه گام بزرگي در جهت 
شفاف سازي حوزه تعاون به شمار مي رود و موجب رصد فعاليت هاي 

هيات مديره و اعضاي تعاوني ها مي شود.
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پاورقي اقتصادي

مردم،قدرتومنافع)84(

نوشته:  جوزف  استيگليتز|
ترجمه:  منصور   بيطرف|

فصل  ششم 
چالشفناوريهاينو

البته ب��راي تكميل اين نوع از بهره ب��رداري )هوش 
مصنوعي(، شركت ها مجبور هستند مقادير زيادي 
از داده هاي ما را داشته باشند كه اين هم به معناي از 
دست دادن حريم خصوصي است. برخي مي گويند، 
فقط افرادي كه اشتباه يا گناهي كرده باشند بايد نگران 
از دست دادن حريم خصوصي خود باشند. اين غلط 
اس��ت. هر فردي با مجموعه بزرگي از داده هاي فرد 
ديگري مي تواند قادر باشد تا اطلاعاتي را افشا كند كه 
حداقل آن اين است كه پيشنهاد بدهد صادقانه سازش 
كنند . ديكتاتورها و اقتدارگرايان مدت هاي مديد است 
كه قدرت اطلاع��ات را فهميده اند. به همين خاطر 
است كه سرويس هاي مخفي از استازي آلمان شرقي 
گرفته تا پليس مخفي سوريه، نگهداري پرونده هاي 
وسيع هر فرد سياس��ي كار را جزو اولويت هاي اول 
خود قرار داده اند .براي انجام اين كار به ش��بكه هاي 
وسيعي از جاسوسان نياز اس��ت . داده هاي بزرگ و 

فناوري اطلاعات هم 
به شركت ها و هم به 
دولت ها اين امكان را 
مي دهد تا فراتر از هر 
رويايي كه اس��تازي 
داش��ت ب��ا راحتي 
تم��ام پرونده ه��اي 
الكترونيك درس��ت 
كنند. آنها توانايي هر 
دولت اقتدارگرا را براي 

اينكه به يك دولت تماميت گرا تبديل شود تقويت 
مي كنند. برخي خيالشان راحت است كه داده هاي 
بزرگ در دستان دولت نيست بلكه در دستان بخش 
خصوصي مانند گوگل، فيس بوك و يا آمازون است . 
من اينگونه فكر نمي كنم. زماني كه ما درباره مشكلات 
امنيت س��ايبري فكر مي كنيم، مرز ميان عمومي و 
خصوصي كمتر متمايز مي شود. افشاگري هاي ادوارد 
اسنودن به ما درباره مقادير عظيمي از داده هايي كه 
دولت تقريبا درباره ما جمع آوري كرده بود را نشان داد 
و به وضوح روشن ساخت كه شركت هاي خصوصي 
هر داده اي را كه داش��ته باش��ند آژانس امنيت ملي 
)NSA( مي تواند آنها را در اختياربگيرد. و افشاگري 
درباره اينكه چگونه فيس بوك از برخي از داده هايش 
استفاده مي كند و به ديگران اين امكان را مي دهد )مثلا 
تحليلگران كمبريج( تا از آن داده ها استفاده كنند و 
اقدامات امنيتي كه براي محافظت از اآن داده ها صورت 
مي گيرد خيال ما را اصلا راحت نمي كند.  رمان سال 
۱984 جورج اورول و يا رمان اخير »دايره« كه توسط 
ديو ايگرز نوشته شده، ترس ما را از دولت برادر بزرگ 
كه روي ما كنترل دارد را به تصوير كشيده است – و 
داده هاي بزرگ به اين دولت ها كمك مي كند تا فراتر 
از تصور اورول كنترل داشته باشند.  كوتاه سخن آنكه 
ما بايد نسبت به از دست دادن حريم خصوصي مان 
نگران باش��يم . حريم خصوصي همان قدرت است . 
بنگاه هاي داده هاي بزرگ اين را فهميده اند اما به نظر 
نمي آيد كه اين همان حقيقتي براي ديگران باشد كه 
طعمه شده اند. قدرت مي تواند به روش هاي گوناگون 
مورد استفاده و سوءاستفاده قرار بگيرد و همان طور كه 
خاطر نشان كرده ايم شركت هايي مانند فيس بوك، 
آمازون و گوگل با دسترسي به مقادير وسيعي اطلاعات 
مي توانند از مزيت اطلاعاتشان براي تقويت موقعيت 
بازار در برابر رقبا استفاده كنند و آن را اهرمي سازند كه 
قدرت بازارشان را به ديگر نواحي تسري دهند. مزيت 
بزرگ داشتن داده ها به اين معني است كه ورود رقيب 
سخت تر خواهد شد و شايد هم غيرممكن. هم فرضيه 
اقتصادي و هم تاريخ به ما مي گويد كه يك انحصارگري 
كه خندق كنده است براي ابداع انگيزه كمي دارد. اين 
انحصارگر انرژي هاي خودش را وقف اين مي كند كه 
چگونه قدرت بازار خود را به جاي آنكه برنامه اي بريزد 
كه چگونه به ديگران خدمت بهتري كند، توسعه دهد 
و تقويت كند. حتي آزاردهنده تر از اينها، داده هايي 
است كه فيس بوك براي اهداف دستكاري سياسي، 
نه فقط توسط روسيه در ايالات متحده، از آن استفاده 

كرده است. 

سرمايهداريپيشرفتهدرعصرنارضايتي

2فوريتمهمشورايعاليكار
شوراي عالي كار روز سه شنبه اين هفته با سه دستور 
كار تشكيل جلسه مي دهد كه تامين مسكن يكي 
از دستور كارهاي آن اس��ت. نشست شوراي عالي 
كار روز سه شنبه با محوريت  »ترميم قدرت خريد 
كارگران«  برگزار ش��د. با توجه به تورم شديد سال 
گذشته مقرر شد شركاي اجتماعي يعني نمايندگان 
كارگري و كارفرمايي پيشنهادات مكتوب خود را 
براي افزايش غيرنقدي قدرت خريد كارگران ارايه 
دهند تا در جلسه بعدي ش��وراي عالي كار بررسي 
شود. در جلسه بعدي  قرار است بررسي راهكارهاي 
تقويت تعاوني هاي مسكن و مصرف كارگران، بررسي 
راهكارهاي تامين مس��كن مش��اركتي كارگران و 
همچنين تامين كالاهاي اساسي كارگران صورت 
گيرد. بر اساس نامه دعوت وزارت كار از نمايندگان 
كارگري و كارفرمايي دستور كارهاي نشست شوراي 

عالي كار به شرح زير است: 
    بررس��ي راهكارهاي تقويت تعاوني هاي مسكن 
و مص��رف كارگران و چگونگي به كارگيري س��اير 
ظرفيت ها در اين راستا با حضور معاون امور تعاون 

وزارت
    بررس��ي راهكارهاي تامين مس��كن مشاركتي 
كارگران با حضور معاون محترم فرهنگي و اجتماعي
    بررس��ي راهكاره��اي تامين كالاهاي اساس��ي 

كارگران توسط تعاوني هاي توزيع

خبر  كلان



بانك و بيمه4اخبار

بانك مركزي دستورالعمل اصلاحي سرمايه گذاري در اوراق بهادار را ابلاغ كرد 

اختلاف قيمت نيما و بازار براي 100 يورو 50 هزار تومان است

محدوديت سرمايه گذاري بانك ها در اوراق بهادار دولتي لغو شد

100 يورو به نرخ نيما براي اربعين 

گروه بانك و بيمه|
بانك مركزي دستورالعمل اصلاحي سرمايه گذاري در 
اوراق بهادار را ابلاغ كرد كه بر اساس آن سرمايه گذاري در 
اوراق بهادار منتشره يا تضمين شده توسط دولت يا بانـك 
مركزي از شمول حدود دستورالعمل قبلي مستثني شد.
به گزارش تعادل، بانك مركزي در بخشنامه اي به تمامي 
بانك ها و موسسات اعتباري اعلام كرد: »دستورالعمل 
ــار در قبال وثيقه  ــات بازار باز و اعطاي اعتب انجام عملي
توسـط بانك مركزي« در جلسه مورخ 27 فروردين 98 
به تصويب شوراي پول و اعتبار رسيد. به استناد مقررات 
ياد شده، اوراق موضوع عمليات بازار باز شامل انواع اوراق 
بهادار منتشره توسط خزانه داري كل كشـور است و بانك 
مركزي در اجراي عمليات بازار باز اقدام به خريد و فروش 

اوراق بهادار مذكور خواهد نمود.
اين در حالي است كه در »دستورالعمل سرمايه گذاري در 
اوراق بهادار« كه در چارچوب مواد )١٦( و )١٧( »قانون 
رفع موانع توليد رقابت پذير و ارتقاي نظام مالي كشور« 
اصلاح و پس از تصويب در جلسـه مـورخ 12 ارديبهشت 
ــوراي پول و اعتبار طي بخشنامه 1 خرداد 96 به  96 ش
ــد، صرفاً سرمايه گذاري در  شبكه بانكي كشور ابلاغ ش
ــاركت منتشره يا تضمين شده از سوي دولت  اوراق مش
جمهوري اسلامي ايران و بانك مركزي توسط بانك ها 
از شمول حدود دستورالعمل سرمايه گذاري مستثني 
بوده و تابع سياست هاي ابلاغي بانك مركـزي است و لذا 
سرمايه گذاري در ساير اوراق بهادار بايد با رعايت حدود 

دستورالعمل مورد اشاره صورت پذيرد.
از آنجايي كه بانك ها در اجراي عمليات بازار باز بايد تمامي 
انواع اوراق بهادار دولتي )و نه فقط اوراق مشاركت( را در 
ــبد دارايي هاي خود داشته باشند، اصلاح ماده )١٠(  س
ــرمايه گذاري در اوراق بهادار مصوب  ــتورالعمل س دس
ــاس، شوراي پول  ١٣٩٦، ضروري مي نمود. بر ايـن اس
ــهريور 98 مـواد )١( و )١٠(  ــه12 ش و اعتبار در جلس
»دستورالعمل سرمايه گذاري در اوراق بهادار« را به شرح 

زير اصلاح نمود: 
ــر: اوراق بهادار:  ــرح زي  اصلاح بند )1-6( ماده )1( به ش
ــاركت، اسناد خزانه اسلامي، صكوك،  سهام، اوراق مش
ـــابه بـه تشخيص  ــپرده و سـاير مـوارد مش گواهي س
بانك مركزي كه متضمن حقوق مالي قابل معامله براي 
ــد؛ حذف بند )1-7-2( با توجه به اصلاح  دارنده آن باش
ــرح زير: ماده  تعريف اوراق بهادار؛ اصلاح ماده 1۰ به ش
1۰ - سرمايه گذاري در اوراق بهادار )به استثناي سهام( 
منتشره يا تضمين شده توسط دولت يا بانـك مركزي 
ــمول حدود اين دستورالعمل مستثني بوده و تابع  از ش
ــت هاي بانك مركزي است.در پايان، ضمن ايفاد  سياس
نسخه اصلاحي »دستورالعمل سرمايه گذاري در اوراق 
بهادار«، مراتب به قيد تسريع به تمامي واحدهاي آن بانك/
موسسه اعتباري غيربانكي ابلاغ و بـر حسـن اجـراي آن 

نظارت دقيق به عمل  آيد.
عبدالناصر همتي رييس كل بانك مركزي در سال 98 
بارها به بازار باز و انتشار اوراق خزانه براي تامين منابع دولت 
اشاره كرده و با بيان اينكه ترازنامه بانك مركزي يا همان 
حجم پول پرقدرت از دو مسير بزرگ مي شود، گفت: يك 
مسير افزايش خالص خريد ارزهاي خارجي توسط بانك 
است. اين ارزها عمدتا مربوط به درآمدهاي نفتي دولت 
و صندوق توسعه ملي هستند. اين بسط ترازنامه مربوط 
به عرضه برون زاي ذخاير است. يك مسير ديگر افزايش 
بدهي بانك ها يا دولت به بانك مركزي است. اين افزايش 
بدهي مربوط به تقاضاي درون زاي اقتصاد است.هرگونه 
ــتقيم يا از طريق  ــري بودجه دولت به صورت مس كس
ترازنامه بانك ها منجر به انبساط ترازنامه بانك مركزي 
ــت اگر بانك مركزي روي ترازنامه  مي شود، بديهي اس
كنترل نداشته باشد به سختي مي تواند نقدينگي را با ابزار 
و غيرموثر سپرده قانوني و مديريت و جيره بندي اعتبارات 
كنترل كند. به همين دليل بانك مركزي مصمم به تغيير 
ــدرت به نقدينگي با راه اندازي  كانال انتقال اثر پول پرق
عمليات بازار باز است.با اين روش بانك مركزي همانند 
تجربه بسياري از بانك هاي مركزي دنيا به جاي كنترل 
مقدار پول به كنترل قيمت پول مي پردازد. لذا قطع ارتباط 

بين حجم پول پرقدرت با نقدينگي با اجراي كانال نرخ 
سود در بازار بين بانكي و اجراي عمليات بازار باز حاصل 

خواهد شد.
اما پرسش اساسي اين است كه بعد از يكسال كه خريداران 
ــود پول خود، اوراق  اوراق خزانه براي دريافت اصل و س
خزانه را به بانك ها ارايه مي دهند، اصل و فرع از چه محلي 
ــود؟ اگر عرضه كننده اوراق مساله سازمان  تامين مي ش
دولتي، سودآور نباشد و همچنان كسري بودجه داشته 
باشد، احتمالا پاسخ اين است كه در صورت نبود بودجه 
كافي، با ثبت افزايش بدهي دولت، از محل منابع بانك 
مركزي و انتشار پول پر قدرت پرداخت خواهد شد و بايد 
ديد كه در آن صورت، انتشار پول پر قدرت از طريق بازار 
باز كمتر از حالتي است كه دولت بابت كسري بودجه از 
منابع بانك مركزي استفاده مي كند يا بيشتر خواهد شد و 
در واقع اثر تورمي پول پر قدرت با روش بازار باز به سال هاي 

بعد منتقل مي شود؟
رييس كل بانك مركزي، در سال 98 و اعلام برنامه هاي 
بانك مركزي، از جمله چهار برنامه حفظ و تقويت ارزش 
پول ملي، مهار تورم، كمك به رونق توليد و رشد اقتصادي 
ــه مكانيزم بازار باز و تعيين  و اصلاح نظام بانكي، بارها ب
ــود براي قيمت گذاري روي پول با هدف  كريدور نرخ س
تامين نقدينگي، به جاي انتشار و چاپ پول جديد تاكيد 
كرده و اين ابزار را براي تامين نقدينگي و حمايت از توليد و 
تامين منابع سازمان هاي اقتصادي موثر اعلام كرده است. 
عبدالناصر همتي پيش از اين از اجراي عمليات بازار باز 
تا پايان شهريور خبر داده بود و با اشاره به اينكه به خاطر 
ــده در بازارها و تورم ناشي از آن، زندگي  شوك ايجاد ش
اقتصادي بخش وسيعي از هموطنان در تنگنا قرار گرفته 
ــزي را حفظ و تقويت  ــت، 4 برنامه آينده بانك مرك اس
ارزش پول ملي، مهار تورم، كمك به رونق توليد و رشد 
اقتصادي و اصلاح نظام بانكي، اعلام و تاكيد كرد كه در 
ماه هاي آينده، حفظ و تقويت ارزش پول ملي، مهار تورم، 
كمك به رونق توليد و رشد اقتصادي و اصلاح نظام بانكي 
به عنوان چهار برنامه اولويت دار در دستور كار اين بانك 

قرار خواهد داشت.
ــريح عمليات بازار باز در ابتداي سال 98  همتي، در تش
گفت: قرار است نرخ سود در يك كانال مشخصي نوسان 
داشته باشد و بانك مركزي بر عملكرد نظام بانكي نظارت 
كند تا از حد تعيين شده فراتر نروند. نكته مهمي كه امسال 
حتما اجرا خواهيم كرد سياست هاي بازار باز است يعني 
نرخ سود را در كانالي تعيين كنيم و اجازه دهيم بانك ها 
در آن كانال نرخ سود را تنظيم كنند و مقررات جديدي 
براي اضافه برداشت بانك ها خواهيم گذاشت كه ان شاءالله 
اين اقدام در اولين دستور شوراي پول و اعتبار قرار دارد كه 
در صورت تصويب شدن عملياتي خواهيم كرد. عمليات 
بازار باز امكان معاملات اوراق بهادار دولت را بين بانك ها و 

بانك مركزي فراهم مي كند.
نكته بسيار مهم اين است كه در واقع اوراق بهادار دولتي 
را مشخصاً به دارايي هايي بدون ريسك تبديل مي كند، 
ولي هم زمان نرخ تنزيل در بازار در قالب دامنه نرخ سود 
تعريف خواهد شد.عمليات بازار باز در واقع شكل پيشرفته 
عمليات سياست پولي است كه هم زمان نه تنها معاملات 
ــامان  ــوه تعامل بانك مركزي با بانك ها را س اوراق و نح
خواهد داد بلكه با توجه به مسير تورمي كه بانك مركزي 
ــيم خواهد كرد و با تعيين دامنه نرخ سود، سامان   ترس
ساختاريافته اي به نرخ سود خواهد داد تا نرخ ها حول و 
حوش يك بازه زياد و كم شوند. بدون اين دامنه، آشفتگي 

زيادي در نرخ هاي بين بانكي ممكن است به وجود آيد.
ــت گذاري پولي و  دو وظيفه اصلي بانك مركزي، سياس
نظارت بر عملكرد بانك ها است. ابزار سياست گذاري پولي، 
نرخ سود كوتاه مدت است. عمليات بازار باز ساختاري است 
كه به كمك آن بانك مركزي نرخ را كنترل خواهد كرد و 
در نهايت لگام تورم را مهار مي كند.در سويي ديگر بانك 
مركزي دركنارنظارت بر ترازنامه بانك ها با مجموعه اي از 
ضرايب مانند نرخ كفايت سرمايه و نسبت وام هاي معوق 
از ابزار سياست هاي احتياطي نيز استفاده خواهد كرد تا 
ترازنامه بانك ها را بهبود بخشد. بخشي از اين سياست ها 
ــب و كيفيت دارايي  ــامل اعمال محدوديت بر تركي ش

بانك ها، تمركز وام دهي بر دارايي هاي مشخص، ميزان 
نگهداري اوراق و مانند آن است. بانكداري مركزي مدرن 
امروزه از اين ابزارهاي سياستي در بيشترين ظرفيت خود 
استفاده مي كند تا از تبديل مخاطرات قابل مديريت به 
ريسك هاي سيستمي اقتصاد جلوگيري كند. امروز يكي 
از اولويت هاي اصلي اقتصاد گره گشايي از پاي شبكه بانكي 
و كمك به اقتصاد كشور از طريق سيستم بانكي شفاف و 

ترازنامه سالم است.
همتي با ذكر خاطره اي از هاشمي رفسنجاني و موضوع 
كمبود نقدينگي در توليد گفت: وقتي بانك ملي بودم، 
ــوال كرد كه وقتي پول در  آقاي هاشمي رفسنجاني س
ــت و نياز به نقدينگي زياد احساس  بازار و توليد كم اس
مي كنند، چرا گفته مي شود كه رشد نقدينگي و حجم 
آن زياد است گفتم براي آنكه اين نقدنيگي در بازار نيست 
بلكه در حساب سپرده ها و جاهاي مشخصي مانند دارايي 
بانك ها و شركت هاست و گردش ندارد و در دست كساني 

كه توليد مي كنند نيست.
عده اي مي گويند كه نقدينگي سرگردان داريم اما سوالم 
ــت، چرا كه  ــت كه نقدينگي سرگردان كجاس اين اس
نقدينگي بيشتر در سپرده هاي بانكي، دارايي بانك ها و 
شركت ها حضور دارد اما پولي كه بايد در گردش باشد و 
اقتصاد و بازار و توليد را حمايت كند در حد مورد انتظار 
ــد نقدينگي عمدتا از سود سپرده  ــت. در ايران رش نيس
ــود 2۰  ــلا پرداخت ميانگين س ــود، و مث حاصل مي ش
درصدي به سپرده ها عملا باعث رشد نقدينگي مي شود. 
ــود،  پس اعداد و ارقامي كه براي نقدينگي اعلام مي ش
بيشتر به صورت الكترونيكي در حساب ها جابه جا مي شود 
و نمي توان گفت كه پول جديد به بازار تزريق مي شود و 

رشد نقدينگي ناشي از سود سپرده ها است
براين اساس، بايد تلاش كرد كه ضمن كاهش ميانگين 
سود سپرده ها و هزينه هاي موجود بانك ها، اضافه برداشت 
بانك ها كاهش يابد و در مقابل نقدينگي از محل پايه پولي 
به شكلي رشد كند كه باعث تزريق پول جديد به توليد و 
اقتصاد شود و عامل رونق و رشد اقتصاد باشد. زيرا روش 
رشد فعلي نقدينگي باعث رشد توليد و رونق نمي شود. 
ــود به  ــود نقدينگي بايد هدايت ش ــه گفته مي ش اينك
سادگي امكان پذير نيست زيرا نقدينگي عملا در حساب 
سپرده هاي مردم، دارايي و شركت داري بانك ها وساير 
شركت ها متمركز شده و گردش ندارد و لذا بايد مكانيزم 
مناسبي براي هدايت نقدينگي تعريف كرد كه باعث رشد 

توليد و رونق اقتصاد شود. 
ــي بانك ها و  ــي در داراي ــان اينكه نقدينگ ــي با بي همت
ــت، گفت: اگر بخواهيم  شركت داري آنها قفل شده اس

نقدينگي آزاد شود بايد دارايي بانك ها و شركت هاي آنها 
فروخته شود كه بطور جدي دنبال آن هستيم و اجرايي 
خواهد شد. دارايي بانك ها بايد فروخته شده و معوقات آنها 
وصول شود اما نكته اصلي آن است كه نقدينگي را نمي توان 
هدايت كرد و مثل مهمان به او گفت اينجا برو و آنجا برو. 
نقدينگي به جايي مي رود كه بازدهي وجود داشته باشد، 
بانك ها از اين راه مي توانند از اضافه برداشت جلوگيري 
ــتيم كه  كنند. ما به دنبال تغيير تركيب نقدينگي هس
ــت مردم  پايه پولي را افزايش دهيم و نقدينگي را به دس
برسانيم.اما در پاسخ به نكاتي كه رييس كل بانك مركزي 
مطرح كرده اند، اين پرسش مطرح است كه آيا براي ايجاد 
بازدهي و حركت نقدينگي در بازار، مي توان هر نرخي را 
متصور بود؟ آيا دولت، بانك مركزي و سيستم بانكي اجازه 
تعيين هر نرخي را در بازار خواهد داد تا نقدينگي حركت 
كند و از سپرده ها به سمت اوراق يا توليد و فعاليت هاي 
مولد برود؟در صورتي كه بخش آفت زده اقتصاد ايران كه 
دايم به دنبال سوداگري در بازار پول، خودرو، مسكن، ارز 
و طلا، سهام و... است بخواهد نرخ بازدهي را در بخشي از 
بازار افزايش دهد و مثلا اوراق يا نقدينگي را با نرخ بالا جذب 
كند، در آن صورت چگونه بايد با آن پرداخت شود؟ مشكل 
اين است كه اين بخش سوداگري، موسسات غيرمجاز را 
تاحد ورشكستگي به پيش بردند و خسارت سنگين به 
اقتصاد وارد كردند. اكنون بازار باز و كريدور نرخ ها، چگونه 
مي تواند نقدينگي سرگردان را جذب كند و مكانيزم سود 
سپرده هاي بانكي را نيز حمايت كند تا جايگزين مطمئن 
پايه پولي و خلق پول بازار بين بانكي باشد و باعث التهاب 
و نوسان و نرخ شكني در قيمت پول در بازار بين بانكي و... 
ــد كه چالش اصلي اجراي بازار باز،  نشود؟ به نظر مي رس
تعيين همان كريدور و كف و سقف نرخ سود است كه هم 
كارايي داشته باشد و هم بتواند توليد و ورونق را حمايت 

كند و سوداگري را نيز مهار نمايد. 
برخي كارشناسان در اين زمينه معتقدند كه اين سياست 
جديد پولي با اين ديدگاه كه در گذشته وجود داشت و بر 
اساس آن برخي معتقد بودند »با كاهش نرخ سود بانكي، 
نقدينگي به سمت توليد مي رود و از زندان بانك ها خارج 
مي شود« متناقض است؛ در سال هاي گذشته بسياري 
از دولتمردان و نمايندگان مجلس بر اين باور بودند كه 
ــپرده هاي بانكي كاهش يابد، نرخ سود  اگر نرخ سود س
ــود و در نتيجه پول با هزينه  ــهيلات هم كم مي ش تس
كمتري به دست توليدكنندگان مي رسد؛ نظريه اي كه 
در عمل اثبات نشد. اكنون به نظر مي رسد بانك مركزي 
قصد دارد رويه متفاوتي را در پيش گيرد يعني همانطور 
كه مي خواهد اجازه دهد نرخ ارز در شرايط عرضه و تقاضا 

تعيين شود و نام آن را بازار متشكل ارزي نهاده است؛ در 
حوزه پول نيز مي خواهد اين رويه را در پيش گيرد؛ روشي 
كه به گفته رييس كل بانك مركزي روشي آزموده شده 
در بسياري از كشورهاي پيشرو در صنعت بانكداري است 
و موفقيت خود را در كنترل نقدينگي و نرخ سود نشان 
داده است. در چنين شرايطي اين سوال مطرح مي شود 
كه اگر قرار است نرخ سود بانكي در شرايط عرضه و تقاضا 
تعيين شود، محاسبه قيمت تمام شده پول چگونه خواهد 
بود.انتظار مي رود با اجراي درست اين سياست، نه تنها 
نقدينگي كاهش يابد بلكه نرخ سود و هزينه تمام شده پول 
نيز به تدريج به صورت پلكاني نزولي شود. اجراي عمليات 
بازار باز به معني ايجاد يك بازار متشكل ريالي با مشاركت 
بانك مركزي و شبكه بانكي كشور است كه اجراي آن بيش 
از نيم قرن در اروپا و امريكا و حتي هند سابقه دارد و اجراي 

آن موفقيت آميز بوده است. 
ــكل پولي  ــا از بازار متش ــورهاي دني ــياري از كش بس
ــد، و براي اجراي عمليات بازار باز ابتدا بايد به  برخوردارن
چند موضوع توجه كنيم؛ نخست خود نقدينگي است و 
بايد پرسيد كه چطور مي خواهيم حجم نقدينگي را مهار 
كنيم؛ پرسش ديگر اين است كه نرخ تورم بر چه مبنايي 
ــود. اكنون آمارهاي رسمي نرخ تورم را  محاسبه مي ش
حدود 2۰ درصد اعلام مي كند اما مردم نرخ تورم بالاتري 
احساس مي كنند؛ از اين رو ضرورت دارد نرخ دقيق تورم 
محاسبه و ملاك عمل بانك مركزي براي تعيين قيمت 

تمام شده پول باشد. 
ــدن نرخ تمام شده پول در  بايد پذيرفت كه متعادل ش
نهايت به كاهش نرخ سود در شبكه بانكي منجر مي شود 
و اين همان چيزي است كه مسوولان و وكلاي مجلس 
مي خواهند ولي براي رسيدن به اين نقطه بايد حداقل دو 
تا سه سال صبر كرد. براي تعيين نرخ مطلوب سود نبايد 
از نرخ ها در بازار غيرمتشكل پولي يعني همان بازار آزاد 
غافل شد؛ در بازار غيررسمي نرخ پول گاهي به 5۰ درصد 
هم مي رسد. كسي كه پول در اختيار دارد نمي خواهد به 
خاطر نرخ ارز و تورم ارزش آن از دست برود بنابراين نبايد 
انتظار داشته باشيم با نرخ هاي 18 تا 2۰ درصد آن را به 
ــپارد و روز به روز از ارزش آن كاسته شود. نرخ  بانك بس
سود در شبكه بانكي آزاد شود، ديگر كسي كه نقدينگي 
در اختيار دارد به دنبال دلالي در بازار ارز و سكه نمي رود 
و به اين ترتيب از تقاضاهاي كاذب در بازار ارز هم كاسته 
مي شود. اما سوال اين است كه آيا اجازه داده مي شود كه 
هر نرخي در بازار حاكم شود و آيا دوباره شرايط مانند دوره 
فعاليت موسسات غيرمجاز، باعث نوسان و التهاب نرخ ها 

در بازار نخواهد شد؟

گروه بانك و بيمه|
بانك مركزي در خصوص ارز موردنياز زوار اربعين اعلام 
كرد: عرضه ارز موردنياز زوار اربعين حسيني در بانك هاي 
منتخب و صرافي هاي مجاز انجام خواهد شد و به هر زائر 

1۰۰ يورو يا معادل آن به ساير ارزها ارايه خواهد شد. 
به گزارش »تعادل«، براساس اعلام بانك مركزي، زائران 
ــيني در صورت نياز به خريد ارز مي توانند  اربعين حس
ــبت به خريد حداكثر مبلغ 1۰۰ يورو يا معادل آن  نس
ــاير ارزها به نرخ بازار ثانويه ارز از صرافي هاي مجاز  به س
و بانك هاي منتخب ملي، ملت، تجارت، سپه، صادرات 
و پارسيان اقدام كنند. در راستاي تسهيل شرايط سفر 
ــات در ايام منتهي به اربعين  زائران گرامي عتبات عالي
ــاي به عمل آمده با  ــيني و با توجه به هماهنگي ه حس
بانك هاي منتخب ملي، ملت، تجارت، سپه، صادرات و 
پارسيان و نيز صرافي هاي مجاز، زائران محترم در صورت 
نياز مي توانند قبل از عزيمت به كشور عراق و در شهر خود 
نسبت به خريد حداكثر مبلغ 1۰۰ يورو يا معادل آن به 
ساير اسعار به نرخ بازار ثانويه ارز، از بانك هاي منتخب و 
صرافي هاي مجاز به منظور پوشش برخي از هزينه هاي 
اين سفر معنوي اقدام كنند.بر اين اساس، حداكثر مبلغ 
1۰۰ يورو يا معادل آن به ساير اسعار به نرخ بازار ثانويه ارز، 
از بانك هاي منتخب و صرافي هاي مجاز به منظور پوشش 

برخي از هزينه هاي اين سفر معنوي تامين مي شود.
ــت با نرخ بازار ثانويه  ــي ارز زائران اربعين قرار اس در حال
ــه در حال حاضر هر يورو در  در اختيار آنها قرار بگيرد ك

ــود.  بازار نيمايي تا 12 هزار و 16۰ تومان معامله مي ش
به گزارش ايسنا، سرانجام بانك مركزي تصميم به ارايه 
ــرد كه زائران  ــافران اربعين گرفت و اعلام ك ارز به مس
مي توانند حداكثر 1۰۰ يورو يا معادل آن به ساير اسعار 
به نرخ بازار ثانويه ارز، از بانك هاي منتخب و صرافي هاي 

مجاز به منظور پوشش برخي از هزينه هاي تامين كنند.
اما اينكه قيمت ارز در بازار ثانويه يا همان نيمايي كه محل 
معامله ارزي صادركنندگان و واردكنندگان است، چقدر 
خواهد بود. بر اين اساس بررسي آخرين وضعيت معاملات 

در نيما نشان مي دهد كه هر يورو بطور ميانگين تا 12 هزار 
و 16۰ تومان معامله شده است.البته قيمت يورو در بازار 
نيما از ابتداي شهريورماه تا پايان آن با روند كاهشي همراه 
بوده است؛ بطوري كه از حدود 12 هزار و 5۰۰ تومان در 
ــيده و در  ابتدا به 12 هزار و ۳۰۰ تومان در نيمه ماه رس
آخرين معاملات نيز 12 هزار و 16۰ تومان معامله شده 
ــافران اربعين گرچه فقط  است.ارايه ارز نيمايي به مس
1۰۰ يورو است، ولي در هر صورت در مقايسه با نرخ بازار 
ــت كه به حدود 5۰۰ تومان  نرخ پايين تري خواهد داش

مي رسد.اين در حالي است كه در حال حاضر هر يورو در 
بازار آزاد حدود 12 هزار و 7۰۰ تومان معامله مي شود و 
نرخ ارز مسافرتي كه در بانك ها نيز در اختيار مسافران قرار 

مي گيرد نيز در همين حد و اغلب بالاتر است.
ــاس اگر يورو بازار نيما حتي با نرخ حدود 12  بر اين اس
ــود هزينه 1۰۰ يورو  هزار و2۰۰ تومان به زائران داده ش
براي آنها تا يك ميليون و 22۰ هزار تومان است و اگر اين 
ــود به يك ميليون و 27۰  1۰۰ يورو از بازار خريداري ش
ــد كه اختلاف 5۰ هزار توماني را در  هزار تومان مي رس
مجموع به همراه خواهد داشت كه قابل توجه نيست. در 
هر صورت متقاضيان مي توانند طبق هماهنگي انجام شده 
با بانك هاي منتخب ملي، ملت، تجارت، سپه، صادرات و 
پارسيان و نيز صرافي هاي مجاز، زائران در شهر خود نسبت 

به خريد ارز اقدام كنند.

   نرخ ها در بازار 
ــهريور 98، دو روز پس از اعلام نوع جديدي از  روز ۳1 ش
تحريم براي بانك مركزي و تاكيد امريكا بر ادامه تحريم ها 
ــاير بانك ها، بازار ارز و طلا  ــي تحريم س و احتمالا بررس
همچنان بدون واكنش به اين اخبار، روند با ثبات خود را 
طي كرده و نرخ ها نسبت به روز قبل اندكي كاهش يافته 
ــروش دلار را  ــت. صرافي هاي مجاز بانكي نيز نرخ ف اس
114۰۰ و نرخ خريد دلار را 11۳۰۰ تومان، نرخ فروش 
يورو را 1265۰ و نرخ خريد يورو را 1255۰ تومان اعلام 
كردند. نرخ لحظه اي دلار در سامانه سنا به 114۰۰ و يورو 
به 127۰۰ تومان رسيد. بازار سنا نرخ ميانگين ارزهاي 
معامله شده در تاريخ ۳۰ شهريور را براي دلار 11۳6۳، 
يورو 12648، درهم ۳12۰، يوآن 1722، پوند 14۰65، 

لير تركيه 2۰9۰ تومان اعلام كرده است. 
ــرخ دلار به 1141۰  در بازار آزاد و معاملات نقدي نيز ن

ــس جهاني طلا 1517  ــيده و با اعلام نرخ اون تومان رس
دلاري، قيمت طلا و سكه تقريبا روند با ثبات قبلي را طي 
كرد و نرخ ها اندكي كاهش داشت. مظنه مثقال طلاي 
17 عيار يا طلاي آبشده به 1 ميليون و 771 هزار، هرگرم 
ــكه امامي 4  طلاي 18 عيار معادل 4۰9 هزار تومان، س
ميليون و 65 هزار، سكه طرح قديم 4 ميليون و ۳۰ هزار، 
نيم سكه 2 ميليون و 8۰ هزار، ربع سكه 1 ميليون و 28۰ 

هزار و سكه گرمي 89۰ هزار تومان معامله شد. 
همچنين مقايسه عملكرد بازارهاي سهام، ارز و سكه بيانگر 
اين است كه تا پايان هفته قبل، بازار سهام در اين مدت با 
64.65 درصد رشد، بيشترين سود را نسبت به بازارهاي 
ارز و سكه نصيب خود كرده است. اين در حالي است كه 
ــازار ارز )دلار( با افت 12.5 درصدي و بازار  در اين مدت ب
ــه بوده اند. اين در  ــكه با كاهش 12.6 درصدي مواج س
ــت كه در هفته اي كه گذشت نيز بازار سرمايه  حالي اس
ــد يك درصدي و  افت 1.9درصدي، بازار ارز )دلار( رش
بازار سكه كاهش ۰.1 درصدي را نصيب سرمايه فعالان 

خود كرده اند.
ــا و صرافي هاي مجاز  ــاي اصلي در بانك ه قيمت ارزه
بانك مركزي نسبت به روز گذشته با كاهش همراه بود. 
ــازار ارز ايران تاثير  تحريم هاي جديد امريكا نه تنها بر ب
هيجاني و منفي نگذاشته، بلكه قيمت ها كاهش هم يافته 
ــاس بانك ها ۳1 شهريور هر دلار  است كه بر همين اس
امريكا را 11 هزار و 264 تومان و هر يورو را به قيمت 12 
هزار و 472 تومان مي خرند.قيمت خريد هر پوند انگليس 

در بانك ها نيز 14 هزار و 54 تومان است.
قيمت ارز مسافرتي در بانك ها همچنان از قيمت فروش 
ــت فروش ارز  ــت؛ بطوري كه قيم آن در بازار بالاتر اس
مسافرتي در بانك ها 12 هزار و 655 تومان اعلام شده كه با 
احتساب كارمزد به حدود 12 هزار و 9۰۰ تومان مي رسد. 
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 رتبه بندي بانك ها 
بر اساس تحقق حاكميت  شركتي

رتبه بندي بانك ها بر اساس ميزان تحقق حاكميت 
شركتي و بانكداري ديجيتال از سوي معاونت امور 
بانكي وزارت اقتصاد در پايان سال جاري انجام خواهد 
شد. به گزارش ايبِنا، فرهاد دژپسند طي سخناني در 
مجمع عمومي سالانه بانك سپه با بيان اين مطلب، 
اظهار داشت: با تحقق حاكميت شركتي بطور كامل 
مشخص مي شود، مشكلات يك بانك، چقدر متاثر 
ــازماني )به طور مثال، حجم بالاي  از عوامل برون س
تسهيلات تكليفي( و چه مقدار ناشي از عوامل درون 
ــازماني، )پايين بودن بهره وري و...( است. نظام  س
ــت و كاهش هزينه ها بايد به  بانكي با بهبود مديري
سمت كارا كردن سيستم خود پيش برود. وزير امور 
ــتماع گزارش  اقتصادي و دارايي در ادامه، پس از اس
عملكرد بانك و صورت هاي مالي ارايه شده، با تقدير 
از زحمات كاركنان و اعضاي هيات مديره بانك سپه، 
يكي از مهم ترين ويژگي هاي اين بانك را، توان بالاي 
مديريت مالي و ريسك پذيري مديريتي آن، از جمله 
در خصوص اجراي پروژه ساماندهي آب هاي مرزي و 
نيز پذيرش مسووليت ادغام پنج بانك نيروهاي مسلح 
در بانك سپه عنوان كرد.وزير اقتصاد با بيان اينكه، 
اجراي پروژه ادغام، كاري بسيار سخت است كه بايد 
به خوبي مديريت شود، اظهار داشت: اين امر در عين 
حال يك فرصت طلايي براي بانك سپه محسوب 
مي شود، زيرا اين بانك مي تواند با اجراي موفق اين 

پروژه، به بزرگ ترين بانك كشور تبديل شود.

شفاف سازي صورت هاي مالي 
بانك ها

سخنگوي كميسيون ويژه حمايت از توليد ملي گفت: 
اگر بانك ها براي شفاف سازي صورت هاي مالي خود 
ــته باشند، مجلس آماده تدوين  نياز به قوانيني داش
ــت. رحيم زارع در گفت وگو با ايبِنا با تاكيد بر  آن اس
ــوي  ــازي صورت هاي مالي از س ضرورت شفاف س
بانك ها، گفت: بانك ها بايد با شفاف سازي صورت هاي 
مالي خود عليه فساد در بخش هاي اقتصادي عمل 
كنند. نماينده مردم آباده در مجلس شوراي اسلامي، 
با بيان اينكه افزايش قيمت ارز، مسكن و ... باعث تغيير 
جهت به سودآوري و افزايش دارايي ها و امكان پذيري 
ــوي بانك ها شده است، افزود:  افزايش سرمايه از س
يكي از ابر چالش ها در حال حاضر اصلاح نظام بانكي 
كشور است كه در دستور كار كميسيون اقتصادي 
مجلس شوراي اسلامي قرار گرفته تا با اين نوع اصلاح 
شفافيت هاي مالي بيشتر شود. زارع با تاكيد بر اينكه 
ــار دقيق صورت هاي مالي بانك هاي دولتي به  انتش
عارضه يابي هاي دقيق مي انجامد، تصريح كرد: وقتي 
بتوانيم عارضه هاي موجود را احصا كنيم، بطور حتم 
مي توان براي رفع آنها در قالب قانون برنامه داشت.اين 
نماينده مردم در مجلس دهم، با بيان اينكه بانك ها 
بايد بازوي نظارتي كشور در بخش نظارتي بوده و با 
هر نوع مفسده اي برخورد كنند، گفت: شفاف سازي 
صورت هاي مالي و حتي دارايي هاي بانك ها مطالبه 
ديرينه بوده كه بايد در زمينه بهبود عملكردها هر چه 

سريع تر انجام شود.

موفقيت بانك مركزي در عبور 
از تحريم ها

ــناس اقتصادي گفت:  محمدحسن ديده ور كارش
بانك مركزي بعد از هر تحريمي موفق شده تا راهي 
براي عبور از آن پيدا كند كه اين موضوع خود نشان 
ــت. وي در گفت وگو با  از بي تاثيري اين تحريم هاس
ــر تحريم هاي جديد امريكا بر بانك  ايبِنا درباره تاثي
مركزي و صندوق توسعه ملي گفت: هنوز جزييات 
ــده و  ــتر و دقيق تري از اين تحريم ها اعلام نش بيش
ــطح و اندازه اي احتمال  هنوز نمي دانيم كه تا چه س
تاثيرگذاري بر روندهاي صادراتي و وارداتي كشور را 
در برخواهد داشت. وي افزود: امريكايي ها هر روز يا به 
بهانه مسائل موشكي يا دفاع از حقوق بشر يا هسته اي 
و غيره تحريم جديدي عليه نهادها و شركت هاي ايراني 
اعمال مي كنند، اما آنچه كه مشخص است اين است 
كه تاكنون بانك مركزي موفق شده راهي براي عبور از 

اين تحريم ها پيدا كند.

عملكرد بانك رفاه
 قابل تقدير است

ــاون، كار و رفاه اجتماعي در مجمع عمومي  وزير تع
بانك رفاه گفت: بحمدالله بانك رفاه كارگران با توجه 
ــكلات و چالش هاي موجود  به تمامي مسائل، مش
طي سال مالي 1۳97 عملكرد مطلوبي داشته است. 
ــزارش روابط عمومي بانك رفاه كارگران، دكتر  به گ
شريعتمداري با ابراز خرسندي از موافقت هيات دولت 
و مساعدت وزير امور اقتصادي و دارايي مبني بر خروج 
بانك رفاه از قوانين و مقررات نوع سهامداري خاص، 
ــبختانه هيات وزيران محترم در دولت  گفت: خوش
لايحه اي را به تصويب رسانده اند كه بانك رفاه با توجه 
به ويژگي هاي خاصي كه دارد تمام سهام آن تحت 
نظارت سازمان تامين اجتماعي قرار گيرد.  وزير تعاون، 
ــاره به برخي از چالش هاي  كار و رفاه اجتماعي با اش
ــاي ظالمانه  ــادي از جمله تحريم ه ــود اقتص موج
بين المللي خاطرنشان ساخت: با عنايت به شرايط 
پيش آمده لازم است نظام بانكي و بانك رفاه بيش از 
گذشته وارد عرصه فعاليت هاي اقتصادي شوند و به 
رفع موانع توليد كمك نمايند.  دكتر شريعتمداري 
ــود با تصريح اينكه  ــخنان خ در بخش ديگري از س
مفتخريم كه بانك رفاه متعلق به جامعه زحمتكش 
و معزز كارگري است افزود: در تمامي سطوح بايد به 
ــت اين عزيزان به نحو  گونه اي رفتار كنيم كه رضاي
ــم نمودن رفاه  ــود. در صورت فراه مطلوب جلب ش
كارگران و آسايش اين افراد، اقتصادي توسعه يافته و 
پويا خواهيم داشت.كارگران مشترياني بسيار خوش 
حساب هستند و بانك با ارايه خدمات نوآورانه به آنها 

مي تواند منشأ اثر باشد. 
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بازار طلايي نيمه دوم سال زير 
سايه توجه به سهم هاي بنيادين

به گفته ي��ك فعال بازار س��رمايه، ب��ا توجه به 
گزارش هاي در ش��رف انتش��ار به نظر مي رسد، 
بازار سرمايه در نيمه دوم سال هم روندي مثبت 
داشته باش��د؛ حال اگر در اين گردونه رو به رشد 
شاخص هاي بازار سرمايه، شركت هاي بزرگ هم 
به همان سرعت بقيه شركت ها پيشرفت داشته و 
به چشم سرمايه گذاران بيايند، مي توانيم انتظار 
بازاري طلايي را در نيمه دوم سال جاري داشته 
باشيم، اما در غير اين حالت با ريزش هايي مواجه 
خواهيم بود. مديرعامل گروه مالي سپهر صادرات 
در بررسي متغيرهاي موثر بر روند فعلي بازار به 
سنا گفت: به نظر مي رسد، صرف نظر از اتفاقات 
سياس��ي خوبي كه اخيرا در عرص��ه بين الملل 
اتفاق افتاده و چش��م انداز اقتصاد را مثبت كرده 
است، مهم ترين شاخصي كه همچنان تاثيرگذار 
بوده و بازارس��رمايه را به عنوان تنها عرصه براي 
سرمايه گذاري افراد پررنگ نشان مي دهد، امكان 

ادامه رشد در اين بازار است.

    بازار سرمايه 
همچنان مورد اقبال سرمايه گذاران

وي اضافه كرد: به تعبيري ديگر، بازارهاي رقيب 
همگي بي��ش از انتظ��اري كه از آنه��ا مي رفته 
اس��ت رش��د كرده اند و برخي حتي بيش از حد 
قيمت گذاري ش��ده و از ارزش هاي ذاتي ش��ان 
فراتر رفته اند. بر اين اس��اس، تنه��ا گزينه براي 
سرمايه گذاري افراد همچنان بازار سرمايه است. 
خدارحمي ضمن ابزار خرس��ندي براي شرايط 
موجود بازار، افزود: با اين حال، هميشه اين ابهام 
وجود دارد كه روند رشد تا چه زماني ادامه خواهد 
داش��ت. به نظر من براي اينكه اين اقبال عموما 
روي سهام هاي كوچك اس��ت، اگر قرار باشد از 
اين به بعد اقبال را در سهم هاي بزرگ )بنيادين( 
نداشته باشيم، )به اين معني كه آنها هم به جرگه 
سهم هاي خوش اقبال تلقي نشوند و سراغشان 
نرويم( كمي نگران كننده است؛ اما اگر سهم هاي 
بزرگ و بنيادي هم به گردونه س��هم هاي مورد 
استقبال وارد شوند، مي توان انتظار داشت كه اين 

روند مثبت همچنان ادامه پيدا كند.

    تحليل »شركت- صنعت« 
به جاي »صنعت«

اين كارش��ناس بازار س��رمايه در بررسي صنايع 
بورس��ي اظهار كرد: به نظر مي رسد صرف نظر از 
اينكه سرمايه گذاران فعلا به دنبال سرمايه گذاري 
در شركت هاي خاصي كه امكان رشد بالاتري دارند 
)بدون توجه به اينكه ريسك هاي بالاتري هم دارند( 
هستند؛ اما زمان زيادي است كه تحليل ها از سمت 

صنعت به »شركت-صنعت« رفته است.
وي ادامه داد: اين موضوع به اين معني اس��ت كه 
نبايد به سمت صنعت خاصي جهت دار بود، زيرا در 
هر صنعتي هم شركت خوب و هم شركت ضعيف 
وجود دارند؛ بنابراين در بيشتر مواقع به يك صنعت 
خاص براي سرمايه گذاري اشاره نمي شود؛ بلكه 
بررسي مي كنيم در هر صنعتي شركت ها داراي 
چه وضعيتي هستند. بنابراين شايد معرفي صنايع 
كار درستي نباشد. خدارحمي تصريح كرد: سهم 
بازار سرمايه در تامين مالي هنوز ناچيز است و اگر 
ما قصد داريم كه مردم به جاي بازارهاي با كالاهاي 
مصرفي در بازار س��رمايه به عنوان بازاري با رشد 
غيرتورمي سرمايه گذاري كنند، بايد حمايت هاي 
لازم را براي بزرگ شدن اين بازار هم داشته باشيم.

    بازار سرمايه و تامين مالي
مديرعامل گروه مالي »سپهر صادرات« در خصوص 
سهم بازار س��رمايه در تامين مالي گفت: در حال 
حاض��ر تامين مالي زير ۲۰ درصد كه س��هم بازار 
سرمايه است، نمي تواند گنجايش پذيرش زيادي 
داشته باش��د. براين اس��اس، اگر بخواهيم سهم 
بيش��تري براي تامين مالي از طريق بازارسرمايه 
داشته باش��يم كه بتواند به خوبي به ايفاي نقش و 
هدايت سرمايه ها بپردازد، حتما بايد به توسعه آن 
هم كمك كنيم. وي براي توس��عه بازار پيشنهاد 
كرد: شركت ها و صنايع با مشوق هايي كه در بازار 
سرمايه ايجاد مي كنند و با انضباط مالي كه خارج 
از بازار س��رمايه برايشان ايجاد مي شود، اصطلاحا 
شفافيت در بازار س��رمايه ديگر برايشان جريمه 
تلقي نمي ش��ود و مي دانند چه داخل و چه خارج 
بازار تحت نگاه انضباطي و كنترل مالي هستند، در 
چنين شرايطي براي ورود تعداد بيشتر شركت ها به 
بازار سرمايه بايد به آنها مشوق هاي بهتري بدهيم تا 
به اين ترتيب تعداد صنايع و شركت هاي پذيرفته 
شده در بورس افزايش پيدا كند.  خدارحمي اضافه 
كرد: در اين شرايط مي توانيم تعادل را در اقتصاد 
به سمتي پيش ببريم كه اگر ما مي گوييم در بازار 
سرمايه آمدن معافيت مالياتي دارد، اين موضوع 
براي افراد مش��وق جدي تلقي ش��ده و شركت ها 

خواهان به دست آوردن اين امتياز باشند.

    پيش بيني بازار در نيمه دوم سال
وي افزود: همچنين در اين شرايط خصوصي سازي 
بتواند بيش از گذشته به معني واقعي سرعت پيدا 
كند تا از اين طريق تعداد فعالان و ناشران بازار نيز 
افزايش پيدا كنند. اين كارشناس بازار سرمايه در 
پيش بيني بازار سرمايه در نيمه دوم سال جاري 
تصريح كرد: با توجه به گزارش هاي در شرف انتشار 
به نظر مي رسد، بازار سرمايه در نيمه دوم سال هم 
روندي مثبت داشته باشند؛ حال اگر در اين گردونه 
رو به رشد شاخص هاي بازار سرمايه، شركت هاي 
بزرگ هم به همان سرعت بقيه شركت ها پيشرفت 
داشته و به چشم سرمايه گذاران بيايند، مي توانيم 
انتظار بازاري طلايي را در نيمه دوم س��ال جاري 
داشته باشيم؛ اما در غير اين حالت با ريزش هايي 

مواجه خواهيم بود.

»تعادل«تغييراتپيدرپيدستورالعملمعاملاتبازارپايهرابررسيميكند

»اعتماد عمومي« در تنور آزمون و خطاي فرابورس
گروه بورس|محمد امين خدابخش| 

بازار سهام همچنان به رشد خود ادامه مي دهد و در 
مسير صعودي خود بسياري از نمادها را با صف خريد 
مواجه كرده است. در اين ميان با اينكه برخي از روزها 
بازار با مشكلاتي همچون اخلال در هسته معاملات 
رو به رو بوده و حتي برخي روزها دچار هيجان سنگين 
فروش در كليت بازار بوده است با اين وجود توانسته به 
سبب ارزندگي اغلب نمادها به رشد خود ادامه دهد. 
البته بايد به خاطر داش��ت كه رونق بازار سهام تنها 
ناشي از روند خوب سود سازي شركت ها نبوده است. 
در اين ميان آنچه كه توانسته بازار سهام را به فرصتي 
طلايي براي س��رمايه گذاري بدل كند، افت قيمت  
قابل توجه در دارايي هايي نظير ارز، سكه و طلا بوده 
كه در عمل به رخوت در بازارهاي موازي انجاميده و 
توانسته بورس و فرابورس را به فرصتي طلايي براي 

سرمايه گذاري تبديل كند.
همين امر سبب شده تا سرمايه گذاران در نبود بديلي 
مناسب براي كسب سود، با وجود تشديد ريسك هاي 
سيس��تماتيك در بازار ياد شده بمانند و بي توجه به 
رشد فراتر از انتظار قيمت در بس��ياري از صنايع به 
شناسايي سود در مقاطع فعلي اكتفا نكنند. در واقع 
جذابيت بازار سهام حتي در شرايط فعلي كه ارزش 
اين بازار از هزار و 3۰۰ هزار ميليارد تومان نيز فراتر 
رفته فروكش نكرده و آمار حاكي از آن است كه ورود 

نقدينگي به اين بازار همچنان ادامه دارد. 

   توسعه بازارهاي مالي منوط به حفظ اعتماد 
مردم

در چنين ش��رايطي موردي كه بيش��تر جلب توجه 
مي كند، آشنايي س��رمايه گذاران جديد با بازارهاي 
مالي كش��ور اس��ت كه نه تنها مي تواند تاثيري قابل 
توجه بر صعود هرچه بيش��تر قيمت ها در هفته هاي 
آتي داش��ته باش��د بلكه موجب مي ش��ود تا آگاهي 
عمومي در خصوص بازار س��رمايه به شكل عملي و 

پايدار افزايش پيدا كند. 
همين سبب مي شود تا در كنار ورود سرمايه گذاران 
جديد، صيانت از اعتماد عمومي شكل گرفته نسبت 
به معاملات سهام از اهميت بيشتري برخوردار شود. 
چراكه پايداري حضور آحاد مردم در بازار س��رمايه 
نقشي موثر بر سهولت تامين مالي در كشور خواهد 
داشت كه در بلندمدت به بهبود وضعيت شركت ها و 

پروژه هاي عمراني منتهي مي شود.
با اندكي تامل نس��بت به ش��رايط كلي كشور و روند 
تحولات سياس��ي و اقتصادي رخ داده در يك سال 
و نيم گذش��ته، اهميت اعتماد و اقبال شكل گرفته 
نسبت به بازار سرمايه بيش از پيش مشخص مي شود. 
به خصوص آنكه ريس��ك سياس��ي تحميل شده به 
جريان معاملات در حال حاضر بيشتر از شرايط عادي 
است و تحريم هاي ظالمانه ايالات متحده روند فعاليت 
شركت ها را نسبت به گذشته سخت تر كرده است. در 

چنين وضعيتي انتظار مي رود كه متوليان بازار سهام 
به خصوص قانون گذاران در حوزه مربوطه ريس��ك 
بيش��تري را بر روند معاملات وارد نكنند و همانطور 
كه بر شفافيت اصرار مي ورزند، با مسووليت پذيري 
بيشتري نسبت به ثبات رويه در معاملات اقدام كنند.

   وقتي چاقو دسته اش را بريد
درحالي كه اقدامات بسيار خوبي در ماه ها و سال هاي 
گذشته در جهت سهولت و دقت معاملات سهام انجام 
شده اس��ت با اين حال، بروز برخي ناهماهنگي ها و 
ضعف ها در روند تصميم گيري درخصوص سهامداران 
بازار پايه موجب ش��ده اس��ت تا جريان معاملات در 
تابلوهاي فرع��ي فرابورس دچار بي نظمي ش��ود و 
س��رمايه گذاران بازار ياد ش��ده هم ضرر كنند و هم 
با س��ردرگمي در مورد قوانين تغيير كرده معاملات 

مواجه شوند.
 در شرايطي كه از بيرون بازار سهام بيشتر نگاه ها براي 
سنجش وضعيت به شاخص كل بورس تهران دوخته 
شده است، با اين حال بررسي هاي دقيق تر حاكي از 
آن اس��ت كه در برخي از لايه هاي بازار همچون بازار 
پايه وضعيت به خوبي سابق نيست و تغييرات متعدد 
رخ داده در رويه معاملات بازارپايه بسياري را متضرر 
و سايرين را سردرگم كرده است. البته بايد به خاطر 
داش��ت كه معاملات تابلوهاي اين ب��ازار در ماه هاي 
اخير به دليل نوس��ان هاي غيرمعمولي كه داش��ت، 

جوي سفته بازانه را ش��اهد بود و انتظار مي رفت كه 
نارسايي به وجود آمده در زمينه جهت دهي به جريان 
معاملات تغيير كند. اما بايد توجه داش��ت كه اعمال 
تغييرات در زمينه ياد شده به گونه اي بوده كه فشار 

نامتعارفي را بر سهامداران وارد كرده است.
داستان از آنجا شروع شد كه عدم شفافيت نمادهاي 
بازار پاي��ه كه در ماه هاي اخي��ر انتقادهاي زيادي را 
برانگيخته بود سبب شد تا در كنار دامنه نوسان بالاي 
اين نمادها )بازار پايه ب 1۰ درصد و بازار ج نامحدود( 
س��يل عظيم نقدينگي به اين نمادها سرازير شود و 
ش��اهد افزايش قيمت بعض��ا 1۰۰ برابري در برخي 
نمادها نظير »شمواد« باشيم. همين امر سبب شد تا 
به منظور كنترل ريسك معاملات لزوم تغيير قوانين 

اين بازار به درستي احساس شود. 
با اين حال به نظر مي رس��د كه حالا تغييراتي خود 
قرار بود به بهبود وضعيت بازار، ش��فافيت، و كاهش 
ريسك معاملات س��هامداران خرد و تشويق آنها به 
خروج از تقاضاي حباب گون��ه تابلوهاي فرعي بازار 
پايه منجر ش��ود، تا به حال تاثيري معكوس داشته و 
نه تنها موارد فوق را مرتفع نكرده بلكه به تشديد آنها 

نيز انجاميده است.
همين دي��روز بود كه براي بار چن��دم در هفته هاي 
اخير اعلام شد كه دامنه نوسان نمادهاي بازار پايه اي 
تغيير كرده و قرار است تا سقف 5 درصد افزايش يابد. 
همچني��ن اندكي بعد خبر از تغيي��ر مجدد مقررات 

اين بازار بر س��ر زبان ها افتاد ك��ه چند و چون آن به 
خوبي مشخص نبود. به منظور افزايش شفافيت در 
اين زمينه تغيير احتمالات مطرح ش��ده را از هاجر 
ميرخوشحال، سرپرس��ت مديريت بازارهاي خارج 
از بورس فرابورس جويا ش��ديم كه وي تنها به گفتن 
»تغييرات اختمالي در دستورالعمل ها را از وب سايت 

فرابورس دنبال كنيد.« اكتفا كرد.
به علاوه در اين روز اعلام ش��د كه اعتراضات ش��كل 
گرفته حول محور بازار پايه به شبكه هاي اجتماعي 
و صحبت هاي بين فعالان بازار محدود نمانده و قرار 
اس��ت تا صداي متضرران بازار پاي��ه اين بار از طريق 
صح��ن مجلس و در قالب س��وال نمايندگان از وزير 
اقتصاد به گوش مس��وولان برسد. به منظور بررسي 
همين موضوع و براي روش��ن تر شدن زواياي پنهان 
تغييرات انجام شده در بازار پايه »تعادل« به گفت وگو 
با اكبر حامدي، كارش��ناس بازار سرمايه پرداخت و 

كم و كيف ماجرا را او جويا شد.
اين كارشناس بازار سهام گفت: هم اكنون تغييرات 
شكل گرفته در چارچوب بازار پايه سردرگمي قابل 
توجهي را در ميان معامله گران به وجود آورده است. 
در وقع تغييرات دايمي دستور العمل ها نه تنها نحوه 
تداوم معاملات و چگونگ��ي آن را در هاله اي از ابهام 
برده است، بلكه سرمايه گذاران را نيز در شرايطي قرار 
داده كه توانايي تصميم گيري درست را ندارند.  وي 
افزود: چنين رفتارهايي از جانب مسوولان علاوه بر 

آنكه بي نظمي ياد ش��ده را به وجود آورده است، در 
 صورت ت��داوم به كاهش اعتماد عمومي نس��بت به 
ساز و كار بازار سهام مي انجامد. در ميان مدت اين امر 
نه تنها به متضرر ش��دن سهامداران مي انجامد بلكه 
باعث مي شود ورود س��اير اشخاص به بازارها با مانع 

بي اعتمادي مواجه شود.
حامدي ادامه داد: اگرچه كليت بازارپايه نس��بت به 
تابلوهاي بورس و تابلوهاي اول و دوم فرابورس،  داراي 
شفافيت نبوده و بسياري از شركت هاي حاضر در آن 
در تداوم فعاليت خود با مشكل مواجه هستند، اما بايد 
به خاطر داشت كه تعداد شركت هاي ارزنده در اين 
بازار نيز ناچيز نبوده و هستند شركت هايي كه داراي 

وضعيت خوبي از لحاظ عملياتي هستند.
اين كارش��ناس بازار تاكيد كرد: اساس تداوم بهينه 
فعاليت بازاره��اي مالي بر ثبات رويه و وجود قوانين 
پايدار و قابل اتكا اس��توار اس��ت. از اين رو نمي توان 
انتظار داشت در بازاري كه هر روز قوانين آن در حال 
تغيير است اشخاص حقيقي و حقوقي با خيال راحت 

به انجام معاملات بپردازند.
حامدي گفت: البته بايد توجه داش��ت كه تغييرات 
مطرح ش��ده تاكن��ون به ب��روز اختلال در س��امانه 

معاملات منجر نشده است. 
با اين حال بايد به بعد رواني موضوع و افرادي كه از اين 
بابت متضررش��دند توجه بيشتري داشت. نمي توان 
تنها با ذكر اين جمله كه افراد حاضر در بازار پايه سود 
بسياري را در ماه هاي اخير كسب كرده اند از زير بار 
مسووليت شانه خالي كرد. چراكه بسياري از افرادي 
كه پس از تغيير قوانين متضرر شده اند در واقع افراد 
كم تجربه اي هستند كه در روزهاي پاياني و قبل اعلام 
يك باره تغييرات اعمال شده، به واسطه جو ايجاد شده 
در كانال هاي تلگرامي اقدام به خريداري سهام بازار 

پايه اي كرده اند.
وي در خصوص خبر س��وال از وزي��ر اقتصاد درباره 
تغييرات اعمال شده در بازار پايه گفت: مردم همواره 
نش��ان داده اند كه بنا به ش��رايط طبيع��ي حاكم بر 
مناسبات انساني در مقابل هر نوع ضرر مالي مقاومت 
مي كنند و طبيعي اس��ت كه در شرايط فعلي سعي 
كنند تا نارضايتي خ��ود را از طريق نمايندگان خود 
در خانه ملت پي بگيرن��د. در هر صورت دليل تغيير 
س��اختار بازار پايه هرچه كه باش��د موجب ش��ده تا 
در روزه��اي اخير بس��ياري از نمادهاي اي��ن بازار 
مقاومت هاي خود را از دست بدهند و كاهش جدي 

را شاهد باشند.
حام��دي در پاي��ان خاطرنش��ان كرد: در بررس��ي 
پديده س��قوط قيمت ه��ا در بازار پاي��ه نبايد نقش 
كانال هاي تلگرامي كه تاثيري جدي بر س��وق دهي 
س��رمايه گذاران به بازار ياد شده داش��تند را ناديده 
گرفت. از اين رو بسيار مهم است كه در آسيب شناسي 
اين پدي��ده به تاثير ش��بكه هاي اجتماعي و جريان 

اطلاعات توجه ويژه اي شود.

گروه بورس| 
ش��اخص كل بورس تهران طي روز گذشته چهار هزار 
و 3۹۰ واحد افزايش داش��ت كه در نهايت اين شاخص 
به رقم 3۰۲ هزار و 1۰3 واحد رسيد. براساس معاملات 
ديروز بيش از پنج ميليارد و 335 ميليون س��هم، حق 
تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۲۲ هزار و ۸1۸ ميليارد ريال 
در ۴1۲ هزار نوبت داد و س��تد شد. همچنين شاخص 
كل )هم وزن( با ۲ هزار و ۸5 واحد افزايش به ۸۷ هزار و 
۸5۲ واحد و شاخص قيمت )هم وزن( با يك هزار و 3۹۶ 
واحد رشد به 5۸ هزار و ۸۰۸ واحد رسيدند. شاخص آزاد 
شناور نيز با پنج هزار و ۹۲۶ واحد افزايش به رقم 3۴۸ 
هزار و ۶۰۰ واحد رسيد، شاخص بازار اول ۲ هزار و ۸۲۴ 
واحد و شاخص بازار دوم 1۰ هزار و 5۷3 واحد افزايش 

داشتند. علاوه بر اين در بين تمامي نمادها، ملي صنايع 
مس ايران )فملي( با ۴۲۲ واحد، فولاد مباركه اصفهان 
)فولاد( با ۲3۴ واحد، پتروش��يمي ج��م )جم( با ۲3۲ 
واحد، گروه مپنا )س��هامي عام( )رمپنا( با ۲۲۹ واحد، 
پتروشيمي پارس )پارس( با 1۸۴ واحد و پتروشيمي 
پرديس )شپديس( با 1۴۰ واحد بيشترين تأثير مثبت را 
بر شاخص كل داشتند. در مقابل فولاد خراسان )فخاس( 
با 1۲۹ واحد، مخابرات ايران )اخابر( با 5۲ واحد و بانك 
تجارت )وتجارت( با 3۶ واحد از جمله گروه هايي بودند 
كه افت شاخص بورس را رقم زدند. برپايه اين گزارش، 
در بين نمادهاي معالاتي روز قبل، نماد بانك تجارت، 
بانك صادرات ايران، سايپا، ايران خودرو، بانك پارسيان، 
بانك اقتصاد نوين و پالايش نفت تهران در گروه نمادهاي 

پربيننده قرار داشتند. گروه شيميايي در معاملات ديروز 
صدرنشين برترين گروه هاي صنعت شد و در اين گروه 
۲3۰ميليون و ۴۶5 هزار برگه سهم به ارزش يك هزار و 
۹3۴ ميليارد ريال داد و ستد شد. شاخص فرابورس هم 
بيش از ۶۴ واحد رش��د داشت و روي كانال چهار هزار و 
1۷ واحد ثابت ماند. همچنين در اين بازار يك ميليارد و 
۲5۰ ميليون برگه سهم به ارزش بيش از هشت هزار و 
۶۰۹ ميليارد ريال داد و ستد شد. در بين تمامي نمادها، 
پتروش��يمي زاگرس )زاگرس(، سنگ آهن گهرزمين 
)كگهر(، پتروش��يمي مارون )م��ارون(، پالايش نفت 
شيراز )شراز(، سهامي ذوب آهن اصفهان )ذوب( و بيمه 
كوثر )كوثر( بيش��ترين تأثير مثبت را بر شاخص اين 

بازار داشتند. 

شاخصبورس۴۳۹۰واحدرشدكرد
نگاهيبهآمارمعاملاتبورسوفرابورس

رييس سازمان خصوصي سازي گفت: ورود سهام 
عدالت به بازار سرمايه و معامله آن از طريق مردم 
از جمله برنامه هاي اصلي ما در سازمان است كه 

به طور حتم آن را اجرا مي كنيم.
به گزارش ايرنا، عليرضا صالح به ورود سهام عدالت 
به بورس اش��اره و بيان كرد: ورود سهام عدالت به 
بازار سرمايه و معامله آن از جمله برنامه هاي اصلي 
ما در سازمان خصوصي سازي است كه به طور حتم 

آن را به حالت اجرا در خواهيم آورد.
وي همچني��ن به واگذاري س��هام اس��تقلال و 
پرس��پوليس تاكيد كرد و گفت: ب��ا توجه به آغاز 
فصل، براي واگذاري سهام استقلال و پرسپوليس 
بايد به گونه اي پيش رفت كه اين دو تيم با آسيب 

همراه نشوند. صالح با بيان اينكه اجراي اين اقدام 
تا قبل از ش��روع فصل مثبت بود، اظهار داش��ت: 
اي��ن دو تيم بزرگ براي مردم هس��تند به همين 
دليل بايد در خصوص انجام اقدامات مربوط براي 
خصوصي س��ازي س��رخابي ها دقت لازم صورت 
گيرد تا آسيبي به اين تيم ها وارد نشود و اميدوار 
هس��تيم تا با دقت كامل اين اقدام در دستور كار 

قرار گيرد.
رييس سازمان خصوصي سازي بايد تاكيد اينكه 
همه شرايط لازم براي نهايي كردن اين اقدام بايد 
در نظر گرفته شود، گفت: با توجه به اينكه اكنون 
وس��ط فصل قرار داريم نبايد هي��چ يك از تيم ها 

آسيب ببينند.

سهامعدالتواردبورسميشود
رييسسازمانخصوصيسازي:

مديرنظارتبرنهادهايماليسازمانبورسخبرداد

موافقت اصولي  به ۴  متقاضي   تامين مالي جمعي
مدير نظارت بر نهادهاي مالي سازمان بورس و اوراق بهادار از اعطاي 
موافقت اصولي به چهار متقاضي عامليت  تامين مالي جمعي خبر داد.

  محمدرضا معتمد به س��نا گفت: پس از اع��لام فراخوان عمومي 
در چهارم تيرماه س��ال جاري در خصوص ثبت  درخواست مجوز 
فعالي��ت تامين مالي جمعي متقاضيان حقوقي در س��امانه جامع 
تامين مالي جمعي به آدرس  cf.ifb.ir، تعداد ۲۹ درخواس��ت  به 
دبيرخانه كارگروه ارزيابي تامين مالي جمعي مستقر در فرابورس 
ايران  ارسال شد كه از اين ميان چهار متقاضي موفق به اخذ موافقت 

اصولي فعاليت از كارگروه ارزيابي شدند. 
به گفته معتمد رييس كارگروه تامين مالي جمعي اين  ۴ متقاضي 
شامل ش��ركت هاي س��امانه نگار آتنا )دونگي(، گروه پيشگامان 
كارآفريني  كارن )كارن كراد(، گروه ن��وآوري  مالي پارس )پارس 
فاندينگ( و مشاور  سرمايه گذاري فراز ايده نوآفرين تك )فاينتك( 
هستند كه توانستند موافقت اصولي فعاليت از كارگروه ارزيابي  را 
پس از تكميل، بررسي و تأييد مستندات از جمله مدل  كسب وكار، 
اطلاعات ثبتي و سوابق اجرايي ش��ركت،  سهامداران، مشخصات 
و س��وابق تحصيلي و ش��غلي اعضاي هيات مدي��ره و  مديرعامل، 

به دست آورند. 

   پيش نيازهاي اخذ مجوز فعاليت و شروع تامين  مالي جمعي 
معتمد در مورد پيش نيازهاي اخ��ذ مجوز فعاليت با تاكيد بر اينكه 
متقاضيان عاملي��ت تامين مالي جمعي بايد  پ��س از اخذ موافقت 
اصولي 5 مرحله را به منظور دريافت مجوز فعاليت و ش��روع تامين 

 مالي جمعي طي كنند،  گفت: بايد حداكثر ظرف ۶ ماه پس از دريافت 
موافقت اصولي، سكوي عامل راه اندازي شود؛ ضمن آنكه  الزامات فني 
و مقررات  اعلامي دبيرخانه كارگروه ارزيابي فراهم و به سامانه جامع 

تامين مالي جمعي فرابورس  ايران متصل شود. 
وي مرحله بعد را در صورتي كه نهاد مالي مستقيما اقدام به عامليت 
نكند، قرارداد عامليت با نهاد مالي مجاز  ش��امل شركت هاي تامين 
سرمايه، كارگزاري ها و شركت هايي با موضوع فعاليت  سبدگرداني 
يا مشاوره  س��رمايه گذاري عنوان كرد و افزود: نمونه قرارداد عامل با 

 متقاضي بايد به دبيرخانه كارگروه ارزيابي ارايه شود. 
ب��ه گفته رييس كارگ��روه تامين مالي جمعي در ادامه لازم اس��ت 
اطلاعات حس��اب بانكي مربوط به تامين مالي  جمعي به دبيرخانه 

كارگروه ارزيابي ارايه شود. 
  معتمد با بيان اينكه همچنين لازم است عامل تامين مالي جمعي 
از ميان حسابرسان معتمد سازمان بورس و  اوراق بهادار، حسابرس 
را انتخ��اب كند، افزود: علاوه بر اينها س��اير م��وارد مربوطه مطابق 
دستورالعمل تامين مالي  جمعي يا نظر كارگروه ارزيابي بايد رعايت 

شود. 
مدير نظارت بر نهادهاي مالي سازمان بورس و اوراق بهادار در نهايت 
يادآور شد: پس از موفقيت تامين مالي  متقاضي از طريق سكوهاي 
داراي مجوز، صاحبان كس��ب وكار بايد گزارش پيشرفت فيزيكي و 
ريال��ي  طرح يا  طرح هاي خود را با توجه به مواردي كه در پيوس��ت 
فراخوان عمومي ثبت نام عاملين ذكر ش��ده اس��ت، تهيه  كنند و از 

طريق  سكوي عامل به اطلاع عموم برسانند. 

دبيركميتهفقهيسازمانبورسواوراقبهادار:

پوشش ريسك  نوسان ها كنترل مي شود
دبير كميته فقهي سازمان بورس و اوراق بهادار، جزييات جلسه اخير 

اين كميته درباره پوشش ريسك نوسانات نرخ سود را تشريح كرد.
به گزارش ايكنا، مجيد پيره، دبير كميته فقهي سازمان بورس و اوراق 
بهاداردرباره جزييات و مصوبات جلسه اخير اين كميته اظهار كرد: اين 
جلسه با موضوع بررسي روش هاي جديد براي پوشش ريسك نوسانات 
نرخ س��ود در محل س��ازمان بورس و اوراق بهادار برگزار شد. ارزش 
بسياري از ابزارهاي مالي در بازارهاي مالي دنيا تحت تأثير نوسانات نرخ 
بهره، متغير مي شود. براي مثال در شرايطي كه نرخ بهره اعلامي توسط 
فدرال رزرو امريكا تغييراتي داشته باشد ارزش بسياري از اوراق بهادار 

هم به تبع اين تغييرات در نرخ بهره تغيير خواهد كرد.
وي ادامه داد: براي پوش��ش ريسك نوس��انات نرخ بهره در بازارهاي 
مالي متعارف، راهكارهايي پيشنهاد شده است. در بازارهايي كه بيشتر 
توسعه يافته هستند اين امكان وجود دارد كه اين ريسك پوشش داده 
ش��ود. در بازار سرمايه جمهوري اس��لامي ايران هم موضوع پوشش 
نوسانات برخي از ريس��ك ها از مدتي قبل و تقريباً از ۸ سال پيش در 

بازار سرمايه ايران مطرح شد.
پيره افزود: بعد از اينكه كميته تخصصي فقهي با مسائل فقهي مربوط به 
قرارداد آتي موافقت كرد و به تبع راه اندازي آنها، اين امكان براي فعالان 
بازار فراهم آمد تا بتوانند بخشي از ريسك هاي خودشان را كه ناشي از 
نوسانات قيمت كالاها مي شود پوشش بدهند و بعد از راه اندازي قرارداد 
آتي سكه طلا، قرارداد آتي مس، قرارداد آتي كالاهاي كشاورزي اين 

امكان وجود دارد كه اين نرخ نوسانات قيمتي آنها پوشش داده شود.
دبير كميته فقهي س��ازمان بورس و اوراق بهادار يادآور شد: طرحي 

كه به كميته تخصصي فقهي پيش��نهاد شده، به اس��تفاده از قرارداد 
آتي اسناد خزانه اسلامي به منظور پوشش نوسانات نرخ سود در بازار 
سرمايه مربوط است. بر مبناي اين پيشنهاد، طرفين قرارداد آتي متعهد 
مي شوند كه سند خزانه اسلامي معيني را در مقطع معيني در آينده به 
قيمتي كه ابتدا در مورد آن توافق مي كنند بين خودشان معامله كنند.

وي يادآور شد: طبيعتاً بر قيمتي كه براي تحويل سند خزانه اسلامي در 
سررسيد قرارداد آتي توافق مي شود و اين نرخ عملًا باعث مي شود نرخ 
سود معيني درباره اين اسناد خزانه اسلامي بين آنها مورد توافق قرار 
گيرد و نوسانات قيمت اسناد خزانه اسلامي كه در اثر عواملي حاصل 
مي شود كه يكي از مهم ترين آنها تغييرات در نرخ سود در بازار است با 
استفاده از اين قرارداد آتي، ريسك نوسانات قيمت اسناد خزانه اسلامي 

پوشش داده مي شود.
پيره افزود: اين موضوع در جلسه اخير كميته فقهي مورد بحث و بررسي 
قرار گرفت و در نهايت اعضاي كميته فقهي موافقت كردند كه س��ند 
خزانه اسلامي هم مي تواند در كنار دارايي هاي مالي و فيزيكي به عنوان 
يك دارايي پايه در قرارداد آتي قرار گيرد و بر اين مبنا كميته فقهي با 
اين موضوع موافقت كرد. البته ضروري است ساير ملاحظاتي كه درباره 
قرارداد آتي مطرح است واز جمله مهم ترين آنها داشتن قابليت تحويل 
در رابطه با دارايي پايه است، در قرارداد آتي اسناد خزانه اسلامي هم 

رعايت شود.
دبير كميته فقهي سازمان بورس و اوراق بهادار در پايان گفت: بر اين 
مبنا امكان توسعه قرارداد آتي در بازار سرمايه جمهوري اسلامي ايران 

مهياست.

نگاه بازار



تشكلها6اخبار

ادامه انتقادهاي بخش خصوصي از لايحه اصلاح قانون تجارت

رييس كميسيون حقوقي و حمايت هاي قضايي و مقرراتي اتاق بازرگاني ايران مطرح كرد 

دبيركل كانون صنايع غذايي مطرح كرد

لايحه فعلي با لايحه دولت كاملا متفاوت است

»لايحه تجارت«، اقتباس از قانون »مصر« يا كپي از »يوني دوغا«

سوء مديريت كشاورزي را عقب انداخت نه كمبود آب

مجلس دهم در ماه هاي پاياني خود فعال تر شده است؛ آنها 
مي خواهند يكي از قوانين مادر يعني قانون تجارت را با سرعت 
زياد به تصويب برسانند. منتقدان، اين رفتارِ مجلسي هارا 
عجولانه مي دانند و در مقابل نمايندگان از عمر هشت و نيم 
دهه اي اي��ن قانون صحبت مي كنند. اولين جرقه اعتراض 
به اين قانون توس��ط رييس اتاق بازرگاني ايران زده ش��د و 
حال مسوولان بيشتري از پارلمان بخش خصوصي مخالف 

تصويب قانون به اين شكل هستند.

  قوانين بالادس�تي همچون قانون تجارت  
نبايد به صورت كلي تغيير كنند

احمد آتش هوش رييس كميسيون حقوقي و حمايت هاي 
قضايي و مقرراتي اتاق بازرگاني ايران با اشاره به لايحه تجارت 
و اشكالات مطرح شده در خصوص اين لايحه، ايرادات وارده 
را در 2 حوزه كلان و خرد تقسيم كرد و در تشريح بخشي از 
مشكلات اين لايحه در بخش كلان اظهار كرد: قانون تجارت 
يك قانون مادر و بالادس��تي اس��ت كه تمام فعاليت هاي 
تجارت در كشور را تعريف كرده است؛ از همين رو اين انتظار 
وجود داش��ت كه در نگارش و تدوين چنين قانون مادري، 
دقت مضاعفي مبذول مي شد. رييس كميسيون حقوقي و 
حمايت هاي قضايي و مقرراتي اتاق بازرگاني ايران ادامه داد: 
بر همين اساس بايد سعي مي شد تا حتي المقدور، اين قانون 
بالادستي و قوانين مشابه آن، از اساس عوض نشود و بلكه 
مواردي كه نياز به اصلاح يا به روز شدن داشتند، تغيير مي كرد 
چراكه به هرحال تدوين قوانين جديدي كه از اساس با قوانين 
قبلي متفاوت اس��ت، عرف و رويه هاي فعلي را كاملًا تغيير 
مي دهد و چنين موضوعي در امور حقوقي چندان متعارف 
نيست. وي با بيان اينكه همواره توصيه ما، اصلاح قانون فعلي 
تجارت بوده تا بخش هايي كه نيازمند تغييرند، جوابگوي 
نيازهاي روز باشند گفت: قانون تجارت فعلي در سال 1311 
تصويب شده و 88 س��ال از تصويب آن مي گذرد و در طول 
اين مدت تنها يك بار در سال 1347، اصلاح شد و 300 ماده 
مرتبط با شركت هاي سهامي به آن اضافه شده است؛ لذا در 
چنين شرايطي، تغيير چنين قانوني به هيچ وجه كار ساده اي 
نيست و هرگونه حذف و اصلاح در آن مي بايست با دقت بسيار 
بالا و بهره گيري از نظرات كارشناسان خبره و توجه به تمام 
نقطه نظرات انجام مي شد. آتش هوش در خصوص برخي از 
ايراداتي كه در حوزه خرد به لايحه تجارت وارد است گفت: 
لايحه تجارت در سال 84، تقديم مجلس شد و امروز شاهديم 
كه اي��ن لايحه بطور كامل با لايحه اي كه آن زمان دولت به 
مجلس ارايه كرد، متفاوت است و اين لايحه بطور كامل تغيير 
كرده و اين يك ايراد جدي است. رييس كميسيون حقوقي و 
حمايت هاي قضايي و مقرراتي اتاق بازرگاني ايران در خصوص 
نقش اتاق بازرگاني در تدوين اين لايحه گفت: نمايندگان اتاق 
و حتي من طبق روال معمول در جلسات كميسيون حقوقي 
كه براي بررسي اين لايحه تشكيل مي شد حضور داشتيم و 
در مواردي همچون موضوعات مرتبط با »ورشكستگي« و 
موضوعات اينچنيني موارد مورد نظرمان را ارايه مي داديم 

ولي متاسفانه لايحه اي كه اخيراً به صحن علني مجلس آمد 
و موادي از آن تصويب ش��د بطور كامل با آنچه آن زمان در 
جلسات كميسيون حقوقي مطرح شده بود، متفاوت بود و 

بطور كلي تغيير كرده بود.

  نظر اتاق ايران در ويرايش جديد  اصلاحيه 
قانون تجارت ديده نمي شود

همچنين اميد عبدالهيان، وكيل پايه يك دادگس��تري و 
مشاور كميسيون حقوقي، حمايت هاي قضايي و مقرراتي 
اتاق ايران در گفت وگو با پايگاه خبري اتاق ايران درباره روند 
بررس��ي لايحه تجارت در مجلس مي گويد: قانون تجارت 
يكي از قوانين مادر در كشور است و تصويب، اجرا و اصلاح آن 
هزينه هاي زيادي به سيستم قضايي كشور تحميل مي كند، 
براي همين بايد در تصويب اين قانون نگاه ها روبه جلو باشد و 
با دقت بيشتر و در زمان مناسب تري تصويب شود. عبدالهيان 
مي گويد: لايحه تجارت به چهار كتاب اصلي تقسيم مي شود و 
موضوع هاي متنوعي را دربرمي گيرد. هركدام از اين بخش ها 
با توجه به پيشرفت علم حقوق و علم اقتصاد متخصص هاي 
مختلف دارد. همچنين هر حوزه و هر قسمت اين لايحه نقاط 
مثبت و منفي دارد كه بايد بررس��ي شود. بايد نقاط مثبت 
اين لايحه را موردتوجه قرار دهيم و از نظرات مختلف براي 

شناسايي و كاهش نقاط منفي استفاده كنيم.
عبدالهيان ادامه مي دهد: قرار نيس��ت اي��ن لايحه بعد از 
تبديل شدن به قانون، دو سال بعد موردبررسي قرار گيرد و 
هزينه آن بر بخش خصوصي و عمومي تحميل شود. در هر 
كدام از اين بخش ها مواردي است كه مي توان به عنوان نقاط 
منفي در نظر گرفت. او به قراردادهاي تجاري اشاره مي كند: 
در بخش اول كه قراردادهاي تجاري را موردتوجه قرار داده، 
رويكرد نبايد اينگونه باشد كه ريسك قراردادها به تجار، دلال 
و حق العمل كار تحميل ش��ود. به گفته مشاور كميسيون 
حقوقي، حمايت هاي قضايي و مقرراتي اتاق ايران، در قانون 
تجارت فعلي اصل برائت در نظر گرفته شده بود مگر اينكه 
خلاف آن اثبات ش��ود ولي در لايحه جديد در نگارش قبل 
از صحن رويكرد اين بود كه دلال و حق العمل كار مس��وول 
هس��تند، اينها وضعيت مالي مناس��بي دارند و مي توانند 
هزينه ها را تحمل كنند، مگر خلاف آن از طرف آنها ثابت شود. 
عبدالهيان معتقد است كه در اين رويكرد، كسب وكارهاي 
نوپا در نظر گرفته نش��ده است. تحميل ريسك زياد به اين 
گروه باعث خروج آنها از حوزه فعاليت اقتصادي مي شود و 
هدف قانون گذار براي حمايت از محيط كسب وكار برآورده 
نخواهد شد. او ادامه مي دهد: اين موارد را قبلًا كارشناس هاي 
اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران در قالب نامه 
و در كارگروه ها عنوان كرده است و شايد هم ايرادها برطرف 
ش��ده باشد ولي با توجه به س��رعت جريان تصويب لايحه 
بررسي اين ايرادها ممكن نيست. در حال حاضر اين لايحه 
در حال بررسي اس��ت و اتاق هم نظر خود را مكتوب اعلام 
مي كند. عبدالهيان به بخش ش��ركت ها در لايحه تجارت 
اش��اره مي كند: مواد مربوط به بخش شركت ها در لايحه 

وارد صحن نشده است. ولي نظر اتاق ايران اين بود كه بايد 
نقدهاي بانك جهاني در حوزه ثبت شركت ها در قانون جديد 
موردتوجه باشد. كشورهايي مثل نيوزيلند نصف روز تا دو روز 
براي ثبت شركت زمان لازم دارند ولي ما حتي همين الان در 
زمان تصويب اين قانون از برخي كشورها عقب تر هستيم. ما 
بايد نگاهمان روبه جلو باشد. او به دادگاه هاي تجاري اشاره 
مي كند: دادگاه هاي تجاري در ويرايشي كه در صحن خوانده 
مي شود تابع قوانين آيين دادرسي در نظر گرفته شده است. اما 
مشخصه رسيدگي به دعواي تجاري اين است كه سرعت در 
آن رعايت شود. يكي از مباني تجارت سرعت است. اما وقتي 
مطابق قوانين آيين دادرسي، دادگاه تجاري تشكيل مي شود 
اين دعوا در مرحله بدوي در ايران بنا به ارزيابي بانك جهاني 
505 روز طول مي كشد و احتمال اينكه اين دعوا حتي در 
دادگاه اختصاصي هم كند پيش رود وجود دارد. بايد قواعد 
اين حوزه را ساده تر كنيم. عبدالهيان به بخش ورشكستگي 
در لايحه تجارت هم اشاره مي كند: قواعد ورشكستگي در 
ايران نسبت به كشورهاي ديگر بسيار عقب تر است. پيشنهاد 
اتاق ايران اين بود كه »انح��لال بنگاه ها« و »اعاده حيات« 
موردتوجه باش��د ولي الآن اين موارد در متن خوانده شده 

ديده نمي شود.
او تصريح مي كند: لايحه تجارت از سال 1384 وارد مجلس 
شده و چند مرحله مختلف را سپري كرده است. در مجلس 
فعلي در كميس��يون حقوق��ي و قضايي كار بررس��ي را به 

كارگروهي محول كردند و مواد لايحه تك به تك خوانده شد 
و در اين كارگروه نماينده اتاق ايران هم حضور داشت. آنها در 
آن كارگروه به همه موارد توجه كردند و گاهي پاسخي مبني 
بر رد نظر داشتند و با توجه به اينها متن لايحه اصلاح و تغيير 
كرد. ولي در اين متن جديد فرصت بررسي به اتاق ايران و بقيه 
سازمان ها داده نشده است و به سرعت وارد صحن شده است.

  قانون تجارت را نمي توان قرباني س�رعت 
تصويب كرد

به گفته عبدالهيان يكي از مشكلات كلي لايحه اصلاحيه 
قانون تج��ارت، فرصت طرح آن در صحن مجلس اس��ت 
كه س��ريع و ش��تاب زده عمل مي كنند. درحالي كه بايد از 
فرصت هاي ممكن اس��تفاده كنيم تا با كمترين ايراد اين 
لايحه به تصويب برسد. او مي گويد: قبلًا بخش خصوصي 
نسبت به بخشي از اين لايحه نظر داده بود؛ در كارگروهي 
وابسته به كميسيون حقوقي و قضايي مجلس نمايندگان 
اتاق هم ش��ركت كردند ولي اين نظرات تا ابتداي بررسي 
قسمت شركت ها يعني كتاب سوم بود؛ اگرچه نتيجه اين 
نظرات در متن جديد ديده نمي شود. البته بخشي از نظر اتاق 
ايران در لايحه عنوان شده و برخي مثل قراردادهاي تجاري، 
جديد است و قس��مت هايي هم تغيير كرده است. او تأكيد 
مي كند: لايحه بايد در فرصت مناسب بررسي و تصويب شود 
و بايد در تدوين لايحه به ايرادهاي سازمان جهاني از وضعيت 

كسب وكار در ايران هم توجه شود و تا جايي كه ممكن است 
اين موارد اصلاح ش��ود تا رتبه ايران در جهان از نظر محيط 
كسب وكار بهتر شود. او ادامه مي دهد: البته تدوين كنندگان 
اين لايحه به اين نكات توجه داشتند؛ براي همين دادگاه هاي 
تجاري به لايحه اضافه شده ولي اينكه چقدر اين نكته مفيد 
واقع شود نياز به بررسي اس��ت. مثلًا دادگاه تجاري در باب 
نظري مهم است تا اختلاف تجاري زود حل وفصل شود. حتي 
شوراي حل اختلاف هم به اين معني تشكيل شده بود ولي 
در عمل اگرچه اصل آن را قبول دارند، ولي ايرادهاي جدي 
به آن وارد مي دانند. ممكن است دادگاه هاي تجاري هم اين 
مشكلات را داشته باشد اگرچه اصل دادگاه تجاري قابل دفاع 

است ولي نحوه تشكيل و مقتضيات آن قابل بررسي است.
به گفته عبدالهيان، قانون تجارت قانوني نيست كه در آن 
كيفيت فداي سرعت شود. اگرچه بايد در اين فرصت 15 ساله 
جامعه حقوقي، دانشكده حقوق و مركز پژوهش هاي مجلس 
ده ها سمينار و همايش برگزار مي كردند ولي در عمل چنين 
نشده است. مركز پژوهش هاي مجلس براي برنامه ششم 
توسعه 10 گزارش منتشر كرد ولي درباره لايحه تجارت كه 
درنهايت تبديل به قانون مادر مي شود سكوت كرده است. 
از طرف��ي اتاق ايران بارها نظر خود را اع��لام كرده ولي اين 
ويرايش كه در صحن علني بررسي مي شود جديد است و 
نياز به بررسي بيشتري دارد. در ويرايش جديد آن طور كه 

بايدوشايد نظر بخش خصوصي در نظر گرفته نشده است.

تصويب موادي از لايحه تج��ارت، انتقاداتي را برانگيخت؛ 
انتقاداتي كه بخش��ي به نحوه تدوين و تصويب اين قانون 
برمي گش��ت و بخش��ي به مفاهيم و محتواي »كش دار« 
گنجانده ش��ده در آن؛ موضوعي كه باعث ش��د تا شائبه 
كپي يا اقتباسي بودن آن از قانون مصر مطرح شود. رييس 
كميسيون حقوقي و حمايت هاي قضايي و مقرراتي اتاق 
بازرگاني ايران در گفت وگو با تسنيم، با اشاره به لايحه تجارت 
و اشكالات مطرح شده در خصوص اين لايحه، ايرادات وارده 
را در 2 حوزه كلان و خرد تقسيم كرد و در تشريح بخشي از 
مشكلات اين لايحه در بخش كلان اظهار كرد: قانون تجارت 
يك قانون مادر و بالادستي است كه تمام فعاليت هاي تجارت 
در كشور را تعريف كرده است؛ از همين رو اين انتظار وجود 
داش��ت كه در نگارش و تدوين چنين قانون مادري، دقت 
مضاعفي مبذول داشته مي ش��د. احمد آتش هوش ادامه 
داد: بر همين اساس بايد سعي مي شد تا حتي المقدور، اين 
قانون بالادستي و قوانين مشابه آن، از اساس عوض نشود و 
بلكه مواردي كه نياز به اصلاح يا به روز شدن داشتند، تغيير 
مي كرد چراكه به هرحال تدوين قوانين جديدي كه از اساس 
با قوانين قبلي متفاوت است، عرف و رويه هاي فعلي را كاملًا 
تغيير مي دهد و چنين موضوعي در امور حقوقي چندان 
متعارف نيس��ت. او با بيان اينكه همواره توصيه ما، اصلاح 
قانون فعلي تجارت بوده تا بخش هايي كه نيازمند تغييرند، 

جوابگوي نيازهاي روز باشند، افزود: قانون تجارت فعلي در 
سال 1311 تصويب شده و 88 سال از تصويب آن مي گذرد 
و در طول اين مدت تنها يك بار در سال 1347، اصلاح شد 
و 300 ماده مرتبط با شركت هاي سهامي به آن اضافه شده 
است؛ لذا در چنين شرايطي، تغيير چنين قانوني به هيچ وجه 
كار ساده اي نيست و هرگونه حذف و اصلاح در آن مي بايست 
با دقت بسيار بالا و بهره گيري از نظرات كارشناسان خبره و 

توجه به تمام نقطه نظرات انجام مي شد.

  تفاوت فاحش لايحه فعلي با لايحه  دولت
آتش ه��وش درباره برخي از ايراداتي ك��ه در حوزه خرد به 
لايحه تجارت وارد است، گفت: لايحه تجارت در سال 84، 
تقديم مجلس شد و امروز شاهديم كه اين لايحه بطور كامل 
با لايحه اي كه آن زمان دولت به مجلس ارايه كرد، متفاوت 
است و اين لايحه بطور كامل تغيير كرده و اين يك ايراد جدي 
است. او درباره نقش اتاق بازرگاني در تدوين اين لايحه گفت: 
نمايندگان اتاق و حتي من طبق روال معمول در جلسات 
كميسيون حقوقي كه براي بررس��ي اين لايحه تشكيل 
مي شد حضور داش��تيم و در مواردي همچون موضوعات 
مرتبط با »ورشكستگي« و موضوعات اينچنيني موارد مورد 
نظرمان را ارايه مي داديم ولي متاسفانه لايحه اي كه اخيراً به 
صحن علني مجلس آمد و موادي از آن تصويب شد بطور 

كامل با آنچه آن زمان در جلسات كميسيون حقوقي مطرح 
شده بود، متفاوت بود و بطور كلي تغيير كرده بود. رييس 
كميسيون حقوقي و حمايت هاي قضايي و مقرراتي اتاق 
بازرگاني ايران اضافه كرد: يكي ديگر از ايرادات وارده به اين 
لايحه آن است كه لايحه تجارت تنها در كميسيون حقوقي 
و قضايي مجلس شوراي اسلامي بررسي شده در حالي كه 
اين لايحه با توجه به موضوعيت آن، مي بايست در كميسيون 
اقتصادي مجلس نيز بررسي مي شد و كميسيون مشتركي به 
صورت دقيق آن را بررسي مي كرد. او با انتقاد از برداشت هاي 
انجام گرفته درخص��وص تدوين قوانين متناظر با قوانين 
بين المللي در تدوين لايحه تجارت گفت: يكي از مواردي 
كه در تدوين چنين قانوني بايد مدنظر قرار مي گرفت آن بود 
كه اين قانون حتي المقدور با قوانين كشورهاي ديگر متناظر 
و هماهنگ باشد تا در جريان تجارت بين الملل، مشكلاتي 
ايجاد نشود ولي متاسفانه در لايحه تجارت تلقي متفاوتي از 
اين موضوع صورت گرفته و موضوع بومي سازي اين قانون 
و انطباق آن بر بستر داخل كشور به هيچ وجه جدي گرفته 
نشده است. آتش هوش در پاسخ به اين سوال كه آيا اين شائبه 
كه لايحه تجارت يك ترجمه صرف از قوانين تجارت مصر و 
برخي كشورهاي ديگر است گفت: اين لايحه، اقتباسي است 
كه قوانين مصر و متاسفانه بخش اول آن كاملا ترجمه »اصول 
قراردادهاي تجاري بين الملل«، »يوني دوغا« است و حتي 

بعضاً برخي مواد اين قانون، عيناً ترجمه »يوني دوغا« است.

  لايحه تجارت وابسته به »عرف«
او ايران ادامه داد: اين در حالي است كه در اين قانون به شدت 
به مفهوم »عرف« ك��ه كاملًا در قوانين بين المللي با آنچه 
در ايران از چنين مفهومي استباط مي شود متفاوت است 
و همين تفاوت، باعث سوءاس��تفاده هاي فراوان و تشكيل 
پرونده هاي متععد خواهد شد. او اضافه كرد: همچنين عمل 
منصفانه، حسن نيست و عباراتي از اين دست كه در لايحه 
تجارت آمده، عبارات »كش داري« است كه گرچه در حقوق 
اروپا مصاديق آنها كاملًا معين و روشن است ولي در ايران به 
هيچ وجه اينچنين نيست. آتش هوش با اشاره به ماده 14 اين 
قانون افزود: به عنوان مثال، در ماده 14 اين قانون موضوعي 
مطرح شده كه بر اساس آن اگر فردي در روابط خود با طرف 
تجاري اش، تلقي خاصي داش��ته باشد، مي تواند بر اساس 
»تلقي« خود از يك رفتار طرف مقابلش براي خود حقوقي 
را در نظر بگيرد و اين »تلقي« مي تواند منجر به اختلاف و 
شكايت ش��ود. يا حتي در جايي ديگر از اين قانون، »قطع 
مذاكره« با طرف تجاري، مي تواند باعث تشكيل پرونده در 
دادگاه و دريافت غرامت شود كه اصلا چنين مواردي با روابط 
حاكم بر تجارت در ايران سازگاري ندارد. او با بيان اينكه در 
لايحه تجارت، موارد مثبتي هم وجود دارد گفت: البته در اين 

قانون تاسيسات جديد حقوقي در موضوعات »ليزينگ«، 
»حراجي«، »فرانچايز« و موضوعاتي از اين دست هم وجود 

دارد كه تا پيش از اين در قانون تجارت وجود نداشت.
آتش هوش همچنين در پاس��خ به اين سوال كه چرا اتاق 
بازرگاني پيش از بررسي اين لايحه در صحن علني مجلس، 
نظرات و مخالفت هاي خود با اين قانون را مطرح نكرد گفت: از 
يكسو لايحه اي كه ما در مجلسات مختلف در جريان بررسي 
آن قرار داشتيم با لايحه اي كه به صحن علني رفت متفاوت 
بود و از طرف ديگر ما به هيچ وجه از به راي گذاش��تن اين 
لايحه در صحن مطلع نشديم و از طريق رسانه ها اطلاع پيدا 
كرديم كه قرار است اين لايحه در صحن علني مجلس، به 
راي گذاشته شود. او در پاسخ به اين پرسش كه چرا در زمان 
راي گيري اين لايحه در صحن علني، مخالفت خود را اعلام 
نكرديد گفت: طبق آيين نامه مجلس شوراي اسلامي، وقتي 
لايحه اي قرار است به صحن علني مجلس بيايد، نمايندگان 
مجل��س 10 روز فرصت دارند تا ايرادات مورد نظرش��ان و 
همچنين نحوه اصلاح آن را اعلام كنند، اما متاس��فانه ما 
زماني از ماجرا مطلع ش��ديم كه اين فرصت از دست رفته 
بود و حتي زماني كه برخي نمايندگان هم با طرح ايراداتي، 
خواستار توقف راي گيري در صحن علني مجلس شدند، 
آفاي لاريجاني اعلام كردند كه طبق آيين نامه، قادر به انجام 

چنين كاري نيست.

بخش كش��اورزي و صنايع تبديلي ايران اين ظرفيت را 
دارد كه علاوه بر اشتغالزايي و رفع مشكل بيكاري، كشور 
را در برابر تكانه هاي خارجي به ويژه تحريم واكسينه كند 
و ضم��ن افزايش درآمدهاي ريالي كش��اورزان و كمك 
به رشد توليد ناخالص داخلي، با تقويت صادرات، منبع 
جديدي براي رش��د درآمدهاي ارزي باشد، در اين باره با 
كاوه زرگ��ران دبيركل كانون انجمن هاي صنايع غذايي 

ايران گفت وگو كرديم.
كاوه زرگ��ران درباره ظرفيت هاي بالفعل نش��ده بخش 
كشاورزي ايران اظهار كرد: نوسان در توليدات كشاورزي 
كشورمان بسيار زياد است، غالب مردم اين تصور را دارند 
كه دليل آن مسائل اقليمي است؛ اما دامنه اين نوسانات 
به حدي زياد اس��ت كه تغييرات اقليمي نمي تواند اين 
حجم از نوسان را ايجاد كند. وي افزود: اينكه توليد شكر 
به يك باره از بين برود و به صفر برسد، بعد با احيا شدن به مرز 
خودكفايي برسد و دوباره كاهش يابد و واردكننده شويم 
يا اينكه در توليد گندم به خودكفايي برسيم و دوباره به 
بزرگ ترين واردكننده دنيا تبديل شويم، به خاطر نوسانات 
طبيعي و اقليمي نيست، اين نوسانات به خاطر سوء مديريت 

و نداشتن تفكر ملي است. زرگران ادامه داد: با تعويض وزير 
جهاد كشاورزي سياست هاي يك بخش اقتصادي كشور 
نيز عوض مي شود كه اين امر آفتي براي كشاورزي است.

  صادرات آب مجازي
دبيركل كانون انجمن هاي صنايع غذايي ايران ادامه داد: 
امروز در بحث توليد از پتانس��يل هاي آب و خاك كشور 
استفاده مي شود و حتي در برخي از حوزه ها ميزان استفاده 
از ظرفيت ها در حد كامل است. وي افزود: البته با توجه به 
محدوديت هاي منابع آبي كه در كشور داريم توليد بيش از 
اندازه برخي محصولات منطقي نيست بطوري كه هندوانه 
با ارزان ترين قيمت صادر مي شود، در حالي كه همان آب 

را صادر يا حتي وارد كنيم ارزش اقتصادي بيشتري دارد.
وي تصريح كرد: در برخي از كالاها مانند ذرت نيز دولت به 
اين نتيجه رسيده كه در كشورمان بضاعت توليد نداريم و 
سياست هاي خود را از طريق واردات و كشت فراسرزميني 
تنظيم كرده است. زرگران با ابراز اينكه شكل اجراي سياست 
كشت فراسرزميني توس��ط دولت مناسب نيست اضافه 
كرد: وقتي يك شركت ايراني در آفريقا توليد محصولات 

كشاورزي دارد و اين كالا را به ايران برمي گرداند بايد با كالاي 
وارداتي متفاوت باشد اما اين طور نيست و واردات آن دوباره 
شامل تعرفه، عوارض و محدوديت هاي فصلي مي شود و 
عملًا توليد آن در كشور ديگر مزيتي براي كشورمان ندارد. 
زرگران با بيان اينكه كشت فراسرزميني بايد از كشورهايي 
انجام شود كه از تحريم هاي امريكا تبعيت نمي كنند اظهار 
داشت: بسياري از كشورها در كشت فراسرزميني از ما جلو 
زده اند و زمين هاي كشاورزي بزرگ و حاصلخيز را زودتر از 
ما خريداري يا به صورت بلندمدت اجاره كرده اند. وي گفت: با 
توجه به محدوديت هاي آبي لزومي ندارد در همه محصولات 
كشاورزي خودكفا ش��ويم اما بايد ضريب خوداتكايي بالا 
رود؛ در اين شرايط مي توانيم ضريب خوداتكايي كشور را به 
صد در صد برسانيم اما ميزان توليد داخلي در همين اندازه 
و حتي كمتر باقي بماند تا منابع آبي كشور براي نسل هاي 
آينده نيز باق��ي بماند. دبيركل كانون انجمن هاي صنايع 
غذايي ايران با تأكيد به اينكه برنامه مدون براي بخش هاي 
مختلف اقتصادي از جمله كشاورزي وجود ندارد و سلايق 
شخصي در سياست گذاري ها بسيار تأثيرگذار است گفت: 
آيين نامه ه��اي اجرايي براي عمل ب��ه قوانين موجود، بر 
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رد پاي دلالان در سفارشات 
روپوش مدارس!

عضو هيات مديره اتحاديه صنف توليدكنندگان و 
فروشندگان پوش��اك تهران با بيان اينكه در حال 
حاضر نهادي براي نظارت بر كيفيت لباس مدارس 
وجود ندارد، از حضور دلالان براي گرفتن سفارش 
روپوش از مدارس سخن گفت. مجيد افتخاري در 
گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه در بخش سفارش 
روپوش مدارس نوعي رانت ش��كل گرفته، اظهار 
كرد: در مواردي برخي از دلالان به مدارس معرفي 
مي ش��وند و س��فارش روپوش م��دارس را از آنها 
مي گيرند و به توليدكنندگان مي دهند؛ بنابراين 
بخش عمده اي از مبلغ دريافت��ي از والدين بابت 
تهيه روپوش م��دارس، نه به جيب توليدكننده يا 
سيستم آموزش��ي، بلكه به جيب دلالان مي رود. 
وي در ادامه با بيان اينكه نه��ادي براي نظارت بر 
كيفيت لباس مدارس وجود ندارد، اظهار كرد: براي 
دوخت لباس هايي كه براي مدارس تهيه مي شود 
نبايد از الياف پلي اس��تر استفاده شود، چراكه اين 
الياف به كودكان آسيب مي زند، اما در حال حاضر 
اس��تاندارد روپوش مدارس س��نجيده نمي شود. 
عضو هيات مديره اتحاديه صنف توليدكنندگان 
و فروشندگان پوشاك تهران در ادامه با بيان اينكه 
قانوني مبني بر لزوم اس��تفاده از لباس يكسان در 
طول س��ال از س��وي دانش آموزان، وجود ندارد، 
تصريح كرد: در گذشته چهارچوبي از نظر رنگ و 
ش��كل روپوش مدارس براي دانش آموزان تعيين 
مي شد، اما امروزه تامين روپوش مدارس به نوعي 
تجارت تبديل شده و دلالان شرايط را به گونه اي 
پيش مي برند كه والدين را مجبور كنند براي تهيه 

روپوش مدارس به مدرسه سفارش دهند.

۲۰ صنف ملزم به استفاده از 
صندوق  مكانيزه فروش شدند

نايب رييس اتاق اصناف اي��ران گفت: نزديك به 20 
صنف در سراسر كشور در مرحله اول از اين صندوق ها 
اس��تفاده خواهند كرد البته نگاه س��ازمان ماليات 
حداكثري اس��ت، اكنون نيز به دنب��ال افزايش اين 
 صنوف است و در سال جاري اين طرح آغاز خواهد شد. 
جلال الدين محمد ش��كريه در خص��وص آخرين 
وضعيت نصب صندوق ه��اي مكانيزه فروش گفت: 
در اين موضوع بح��ث صندوق بطور فيزيكي مطرح 
نيس��ت بلكه موضوع اصلي نرم افزاري است كه قرار 
است بر روي اين صندوق ها نصب شود. صندوقي كه 
همه بتوانند با آن كار كنند، جامع باشد و مورد تاييد 
وزارت اقتصاد ق��رار بگيرد بطوريكه مهم ترين دليل 
اين تاخير نيز همين موضوع است. نايب رييس اتاق 
اصناف ايران ادامه داد: ما به عنوان اتاق اصناف به دنبال 
اين هستيم كه با اين نرم افزار تكليف ماليات بر ارزش 
افزوده مشخص شود تا اين روال دفاتر فصلي و بررسي 
آن بطور كامل قطع شود. بايد نرم افزار به گونه اي باشد 
كه زمان فروش كالا بص��ورت آنلاين ارزش افزوده را 
محاسبه كند از طرف ديگر صدور فاكتور، موجودي كالا 
و كارهاي مربوطه را انجام دهد. وي در خصوص زمان 
آماده سازي صندوق ها و گروه هايي كه قرار است از اين 
مكانيزم استفاده كنند گفت: به هر حال تا نرم افزار مورد 
تاييد وزارت اقتصاد و سازمان امور مالياتي قرار نگيرد 
نمي توان اين كار را شروع كرد. در خصوص سخت افزار 
نيز دستگاه ها با توجه به تكنولوژي كه دارند قيمت هاي 
متفاوتي دارند بطور مثال در برخي، پرينتر به موبايل 
وصل مي شود و مي توان تمام اين امور را با تلفن همراه 
انجام داد. بنابراين محل تهي��ه اين صندوق ها طي 
روزهاي آينده از طريق سخنگو اتاق اعلام خواهد شد. 
وي ادامه داد: نزديك به 20 صنف در سراس��ر كشور 

در مرحله اول از اين صندوق ها استفاده خواهند كرد

اراده اي براي برقراري رابطه
 با كانادا وجود ندارد

عضو هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران و كانادا اظهار 
داشت: چندين بار به معاونت امريكاي وزارت خارجه 
اعلام كرديم كه مي خواهيم نمايشگاه صنايع دستي 
و گردش��گري در كانادا برگزار كنيم، حتي شركت 
برگزاركننده در كانادا نيز اعلام آمادگي كرد اما اراده اي 
در اينجا وجود ندارد. ايرج حسابي عضو هيات رييسه 
اتاق بازرگاني اي��ران و كانادا در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصادي ايلنا در خصوص آخرين وضعيت اين اتاق 
با وجود قطع رابطه سياس��ي با اين كشور و تعطيلي 
س��فارت گفت: اين اتاق با هدف تسريع تجارت بين 
دو كش��ور و تخصصي ش��دن آن توس��ط عده اي از 
دلس��وزان از جمله آقاي ش��يثي كه خود ايشان در 
س��فارت كانادا كار مي كردند راه اندازي شد زيرا آن 
زمان وزارت خارجه نمي توانست ظرفيت هاي نهفته 
براي گسترش ارتباط بين دو كشور را احيا كند. وي 
در خصوص رابطه فعل��ي ايران و كانادا گفت: اكنون 
هم امريكايي ها نمي گذارند روابط دو كش��ور بهبود 
پيدا كند، متاسفانه مسوولان ما نيز تمايلي به عادي 
شدن روابط ندارند. بطور مثال، چندين بار به معاونت 
امريكاي وزارت خارجه اعلام كرديم كه مي خواهيم 
نمايشگاه صنايع دستي و گردشگري در كانادا برگزار 
كنيم، حتي شركت برگزاركننده در كانادا نيز اعلام 
آمادگي كرد ام��ا اراده اي در اينجا وجود ندارد. عضو 
هيات رييس��ه اتاق ايران و كان��ادا تصريح كرد: يك 
س��ري اقدامات بايد از داخل شروع شود الان يكي از 
سخت ترين روند اخذ ويزا متعلق به ايران است، بايد 
آن را اصلاح كرد. دكتر مريدي از شاگردان پروفسور 
حسابي بودند و در دانشگاه الزهرا تدريس مي كردند 
اما به دليل اينكه برخي دانشجويان در كلاس ايشان 
حجاب را رعايت نمي كردند، عذر ايشان را خواستند. 
اكنون همين فرد وزير علوم كانادا اس��ت و به تازگي 
نخس��ت وزير كانادا اعلام كرده است از فردي در اين 
س��طح نبايد فقط در يك وزارتخانه استفاده كرد و 
خواستند كه ايشان همزمان وزير تحقيقات نيز باشند. 
همچنين فردي براي كشور سرمايه است اما ما هنوز 
نتوانسته ايم وزارت خارجه را قانع كنيم كه براي ايشان 

دعوت نامه بفرستند.

اساس نظر كارشناس��ان و بدنه دولتي نوشته مي شود كه 
در واقع با روح قانون متفاوت اس��ت و در واقع از آن تفسير 
به رأي مي شود. زرگران خاطرنشان كرد: در برنامه 1404، 
همه برنامه هاي راهبري كشور نوشته شده اما در حقيقت 
ش��كلي آرماني دارد بطوري كه در اي��ن زمان قرار بود 70 
درصد نان كشور به صورت صنعتي توليد شود اما به حدي 
بد اجرا شد كه نه تنها پيشرفتي در اين باره نداشته ايم بلكه 

عقبگرد نيز داشتيم.

  صادرات�ي كه 4ماه�ه در دول�ت يازدهم  از 
دست رفت

زرگران گف��ت: در دولت يازدهم بعد از اينكه حجم زيادي 
صادرات آرد از كشور صورت گرفت به يك باره صادرات اين 
محصول ممنوع و باعث از دست رفتن بازارهاي صادراتي 
شد؛ بعد از 4 ماه دوباره صادرات آزاد شد اما ديگر بازاري نمانده 

بود و واردكنندگان كشور ديگري را جايگزين كرده بودند.
وي اضافه كرد: يك مديرمياني يا يك بخش نامه مي تواند 
يك صنعت را با اشتباهات و بخشنامه هاي يك باره دچار 
مشكلات جدي كند اما بعد از آن نيز پاسخگوي مصوبه 
و دستور خود نيست. دبيركل كانون انجمن هاي صنايع 
غذايي ايران گفت: ظرفيت فعال صنايع تبديلي بخش 
كشاورزي كشور 150 ميليون تن و ظرفيت اسمي 200 
ميليون تن است كه بخش قابل توجهي از آن بايد صادر 

ش��ود كه از اين رقم 18 ميليون تن آرد بوده كه تنها 12 
ميليون تن آن فعال است. زرگران اظهار داشت: بسياري 
از محصولات ما مانند گذش��ته فروش ندارند و بازگشت 
محصول از فروش��گاه ها به كارخانه ها زياد شده، بطوري 
فروش يك س��اله لبنيات تا خرداد سال 98 در مقايسه با 

مدت مشابه سال گذشته 21 درصد كاهش يافته است.

  دلي�ل موفق نب�ودن ص�ادرات  محص�ولات 
كشاورزي

وي درباره صادرات مواد غذايي به كش��ورهاي همسايه 
اظهار داشت: به اين كش��ورها كالاهاي متعددي صادر 
مي شود اما دست آورد زيادي ندارد زيرا بيشتر محصولات 
صادراتي ما به صورت خام صادر مي شود و كالاهاي با ارزش 
افزوده بالايي صادر نمي شود. دبيركل كانون انجمن هاي 
صنايع غذايي ايران گفت: تركيه 500 ميليون دلار گوجه 
به روسيه صادر مي كند و بيش از 90 درصد اين بازار بزرگ 
را در اختيار دارد اما ايران در اين بازار موفق نيست كه دليل 
آن سورتينگ، واريته و بسته بندي نامناسب محصولات 
ايراني اس��ت. زرگران با تأكيد به اينكه توليد محصولات 
كشاورزي بايد صادرات محور باشد گفت: بايد واريته هايي 
كشت كنيم كه بازارهاي صادراتي آن را مي پسندند اما 
محصولات صادراتي بخش كشاورزي تنها محصولاتي 

است كه بازار داخلي آن را پس مي زند.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

وزير نفت در حاشيه نمايشگاه ايران پلاست مطرح كرد 

تغيير پارادايم اشتغال، انگيزه حمايت از استارت آپ هاي انرژي 
گروه انرژي| نادي صبوري |

»ما تا چند س�ال پي�ش تمام تصورم�ان اين 
ب�ود كه اش�تغال يعني كارمند دولت ش�دن، 
يعن�ي كارمند ي�ك اداره ش�دن در حالي كه 
اينه�ا دارند به م�ا مي گويند و پرچ�م دار اين 
هستند كه مي شود اش�تغال داشت، مي شود 
كار كرد، تولي�د كرد و موثر بود ب�دون اينكه 
كارمند دولت باش�يم« اين جملات بخشي از 
صحبت هاي دي�روز صبح بي�ژن زنگنه وزير 
نفت اي�ران در حاش�يه افتتاح س�يزدهمين 
نمايشگاه ايران پلاست اس�ت و اشاره ا ش به 
شركت هاي اس�تارت آپي كه وزير نشان داده 
است وزارت نفت قصد حمايت تمام و كمال از 
آنها را دارد. نخستين بار ارديبهشت ماه امسال 
بود ك�ه زنگن�ه در افتتاحيه نمايش�گاه نفت 
از برنامه ه�اي اين وزارتخانه ب�راي حمايت از 
شركت هاي استارت آپي حوزه انرژي صحبت 
كرده ب�ود و ديروز در حالي جزيياتي بيش�تر 
درباره برنامه هاي حمايتي و انگيزه آن مطرح 
كرد كه قب�ل از او بهزاد محم�دي مديرعامل 
ش�ركت ملي صنايع پتروش�يمي با اشاره به 
اينك�ه در نمايش�گاه ايران پلاس�ت امس�ال 
3 ش�تاب دهنده، 15 شركت اس�تارت آپي و 
36ش�ركت دانش بني�ان ش�ركت كرده اند از 
اين صحبت كرده بود كه حوزه پتروشيمي به 
خاطر اينكه ارتباط زي�ادي با تكنولوژي دارد 
يكي از جدي ترين پتانسيل ها را در حوزه هاي 
استارت آپي دارد. وزير نفت در بخش ديگري 
از صحبت ه�اي خود در اين خص�وص عنوان 
كرد كه تغيير پارادايم در مورد معناي اشتغال 
آن چي�ز مهمي اس�ت كه حماي�ت از فعاليت 
اس�تارت آپي را لازم كرده اس�ت، تغييري كه 
وزير نتيج�ه اش را اي�ن مي داند ك�ه توليد و 
زندگي مردم از طريق كار در شاخه هاي مولد 
بگذرد نه كارمند دولت و حقوق بگير شدن كه 
خيلي اوقات ممكن است آثار زيادي هم براي 

توسعه كشور نداشته باشد. 

ديروز صبح يكشنبه 31 ش��هريور همزمان با اينكه 
بس��ياري از كودكان روپوش به تن عازم نخس��تين 
روزهاي مدرسه شده بودند، فعالان حوزه پلاستيك 
ايران در سالن نمايشگاه هاي بين المللي گرد آمدند تا 
به طور كلي از جهش سوم پتروشيمي ايران و اثراتش 
بر صناي��ع تكميلي و پايين دس��تش صحبت كنند. 
جهشي كه وقتي تمام شود كودكاني كه ديروز براي 
اولين بار به مدرسه رفتند كلاس ششم خواهند بود. 
برنامه افتتاح نمايشگاه ايران پلاست با صحبت هاي 
بهزاد محم��دي مديرعامل ش��ركت مل��ي صنايع 
پتروش��يمي آغاز ش��د. بهزادي صحبت هايش را به 
تشريح سياست هاي كلاني كه در سال هاي پيش رو 
بر حوزه پتروشيمي حكمفرما خواهند بود اختصاص 
داد و در همان ابتداي صحبت هايش اين مس��اله را 
مطرح كرد كه اس��تارت آپي هاي حوزه پتروشيمي 
به حمايت هايي با ضرباهنگ بالاتر نس��بت به ديگر 

حوزه ها نيازمند هستند. 
اما در ترس��يم ريلي كه قطار پتروش��يمي ايران در 
س��ال هاي آينده بايد در آن حرك��ت كند، بهزادي 
از آمار و ارقام كمك گرفت، او خبر داد كه در س��ال 
1400 ميزان خوراك دريافتي واحدهاي پتروشيمي 
به 65 ميليون تن در س��ال معادل 1 ميليون و 400 
هزار بش��كه در روز خواهد رسيد، اين ارقام در سال 
1404 باز هم رش��د كرده و به ترتيب به 74 ميليون 
تن در س��ال معادل 1 ميليون و 700 هزار بشكه در 
روز خواهند رسيد. اين عدد و رقم ها از نظر بهزادي 
»نماد عبور از خام فروشي« به حساب مي آيند.  او در 
ادامه به سياست هاي مجموعه نفت براي واحدهاي 
مصرف كننده خ��وراك مايع كه اقتصاد ضعيف تري 
نسبت به خوراك گازي ها دارند پرداخت و خبر داد 
كه براي بهبود اقتصاد اين طرح ها قرار است خوراك 

تركيبي در اختيار آنها قرار بگيرد. 
طبق آمارهايي كه از سوي معاون وزير نفت در امور 
پتروش��يمي مطرح ش��د تا به امروز در كل صنعت 
پتروش��يمي ايران 53 ميليارد دلار سرمايه گذاري 
شده و اين س��رمايه گذاري به ترتيب طي سال هاي 
1400 و 1404 به 70 ميليارد دلار و 93 ميليارد دلار 
افزايش خواهد يافت. اين سرمايه گذاري ها قرار است 
تعداد واحدهاي پتروشيمي ايران را تا 1400 به 83 

واحد و تا 1404 به 109 واحد برسانند. 
بيشترين سرمايه گذاري اي كه تاكنون در يك سال 

در صنعت پتروشيمي ايران انجام شده به سال 1383 
بازمي گردد كه 4.5 ميليارد دلار در اين سال در اين 

صنعت سرمايه گذاري شد. 
مديرعامل ش��ركت ملي صنايع پتروش��يمي كه در 
حاش��يه افتتاح نمايش��گاه ايران پلاس��ت صحبت 
مي كرد از اهمي��ت صنايع پايين دس��تي در ايجاد 
اشتغال در حوزه پتروش��يمي صحبت كرد و گفت 
كه اكن��ون 4.9 ميليون تن خوراك به صنايع پايين 
دستي در 15 هزار بنگاه فعال داده مي شود كه 880 
هزار اش��تغال ايجاد كرده اس��ت و ب��ه ازاي هر يك 
ميليون تن 170 هزار نفر اش��تغال ايجاد شده است 
و اين به معني اشتغال بسيارجذاب در پايين دستي 

صنعت پتروشيمي است.
محمدي همچنين در صحبت هاي��ش خبر داد كه 
نشست وزراي نفت كشورهاي عضو اكو چهارشنبه 

در حاشيه نمايشگاه برگزار مي شود. 

  دولت خاتمي آغاز برنامه هاي توس�عه اي 
پتروشيمي 

بع��د از پايان صحبت هاي مديرعامل ش��ركت ملي 
صنايع پتروش��يمي، بي��ژن زنگنه پش��ت تريبون 
قرار گرف��ت. زنگنه كه صبح دي��روز پيش از افتتاح 
ايران پلاس��ت از دو كارخانه حوزه نوآوري مرتبط با 
انرژي ديدار كرده بود بخش مهمي از صحبت هايش 
را ب��ه تش��ريح انگيزه ه��اي حمايتي از اي��ن حوزه 
اختصاص داد ام��ا قبل از آن تاريخچ��ه كوتاهي از 
روندي كه پتروش��يمي طي كرده ت��ا به نقطه فعلي 

برس��د را نيز ش��رح داد.  زنگنه نيز مانند بهزادي از 
آمار و ارقام براي بيان آنچه طي دهه هاي گذش��ته 
رخ داده صحب��ت كرد و گف��ت: »در آغاز دولت اول 
آقاي خاتمي ارزش فروش محصولات پتروشيمي ما 
يك ميليارد دلار بود، با سياس��ت هايي كه آن زمان 
دنبال شد و فضاي تعامل بين المللي كه ايجاد شد، 
بخشي از واحدهاي پتروش��يمي تا سال 84 به ثمر 
رس��يدند و بخش ديگري هم در سال هاي بعد وارد 
مدار شدند تا ارزش فروش به رقم بالاي 15 الي 16 
ميليارد دلار برسد.« زنگنه دوران فعلي را دوران تيك 
آف صنعت پتروشيمي براي جهش توصيف كرد كه 
پيش بيني مي شود در سال هاي 1404 تا 1405 به 

زمين بنشيند. 
وزير نفت درباره اهداف اين جهش چنين عنوان كرد: 
» در اي��ن جهش ايجاد تنوع خ��وراك، محصولات، 
توليد پروپيلن و متنوع س��ازي زنجيره  پايين دست 
بس��يار مورد تأكيد وزارت نفت است و مناسب ترين 
خوراك اس��تفاده از گاز طبيعي است.« زنگنه ابراز 
اميدواري كرد ك��ه طرح هاي GTP يا تبديل گاز به 

پروپيلن مورد اقبال قرار گيرد. 
اما طرح هايي كه قرار اس��ت طي سال هاي پيش رو 
در پتروشيمي ايران ساخته شوند و تا 1404 تعداد 
واحدها را به 109 واحد برس��انند در چه مناطقي از 
اي��ران خواهند بود؟ زنگنه در اي��ن خصوص عنوان 
ك��رد: »با توجه ب��ه محدوديت منابع آب، حاش��يه 
درياي خزر ب��ه عنوان نقطه براي احداث چند واحد 
در نظر گرفته شده اس��ت، در ديگر نقاط كشور نيز 

اگر وضع چشم انداز منابع آب مناسب باشد مشروط 
ب��ه اينكه واحدها در كنار خ��ود زنجيره محصولات 
داشته باشند مجوز احداث داده خواهد شد.«  وزير 
نفت هدف از تمام اين طرح ها را رس��اندن ظرفيت 
توليد پتروشيمي به 130 ميليون تن در سال 1404 
عنوان كرد كه ارزش فروش محصولات در آن حالت 

به 37ميليارد دلار خواهد رسيد. 
زنگنه در بخش ديگري از صحبت هايش بر اهميت 
واحدهاي پتروش��يمي در بازگش��ت ارز به چرخه 
اقتصاد ايران تاكيد كرده و عنوان كرد: » پتروشيمي 
در خ��ط مقدم جن��گ اقتص��ادي ق��رار دارد، من 
نمي توانم زياد اين مس��اله را باز كنم اما پتروشيمي 
بالاترين نقش را در بازگرداندن ارز به چرخه اقتصاد 
كشور بين واحدهاي مختلف اقتصادي كشور داشته 
و ارز حاصل از صادرات پتروشيمي بالاترين بازگشت 
را داشته اس��ت.« وزير نفت به اين مساله اشاره كرد 
كه اين واحدها در عي��ن بازگرداندن ارز طرح هاي 

نيمه تمام خودشان را نيز دنبال مي كنند. 
وزي��ر در صحبت هايي كه مي ش��د نوعي پاس��خ به 
صحبت هايي كه در رس��انه هاي تندرو درباره عدم 
توجه وزارت نفت به خام فروش��ي مطرح مي ش��ود 
دانس��ت عنوان ك��رد: »واحدهاي پتروش��يمي در 
ح��ال حاضر مع��ادل 5 ميليارد دلار ب��ه واحدهاي 
پايين دس��ت اين صنعت خوراك تحويل مي دهند. 
عام��ل محدودكنن��ده نيز نه از س��مت عرضه بلكه 
از س��مت تقاضا است كه آن نيز ناش��ي از وضعيت 
پارامترهاي اقتصاد كلان كشور است، وقتي مثلا بازار 

مسكن تحرك داشته باشد پايين دست پتروشيمي 
نيز به تحرك وادار مي شود.« 

  آنچ�ه نف�ت ب�راي اس�تارت آپي ها انجام 
خواهد داد 

بخ��ش نهاي��ي صحبت ه��اي وزير نفت نخس��تين 
اظهارات او در چند ماه اخير درباره ش��كل و ساختار 
و اساسا چرايي ورود اين وزارتخانه به حوزه حمايت 
از استارت آپ هاست. وزير نفت از وجود يك »برنامه 
مفصل« براي اس��تارت آپ ها كه امسال وزارت نفت 
آغازگر آن خواهد بود صحبت كرده و درباره چارچوب 
و محتويات چنين برنامه اي گفت: » اين برنامه فقط 
در استقرار فيزيكي يك سري واحدها در يك مكان 
خاص خلاصه نمي شود بلكه روابطي كه بين اجزاي 
اين مجموعه زنجيره توليد خلاقانه و نوآورانه اس��ت 
مهم است و ما بايد حمايت كنيم و دوستان و مديران 
ما حمايت كنند، ما در هفته اكنون چندين س��اعت 
وقت براي اين مي گذاريم براي اينكه به خصوص در 

اين شرايط هم مي توانند اشتغال ايجاد كنند.«
وزير نفت در ادامه اهميت كليدي اين حوزه را تشريح 
و عنوان كرد: »ما تا چند س��ال پيش تمام تصورمان 
اين بود كه اشتغال يعني كارمند دولت شدن، يعني 
كارمند يك اداره ش��دن در حالي ك��ه اينها دارند به 
ما مي گويند و پرچم دار اين هس��تند كه مي ش��ود 
اشتغال داشت، مي ش��ود كار كرد، توليد كرد و موثر 
بود بدون اينكه كارمند دولت باشيم وزير نفت ادامه 
داد: »اين تغيير پارادايم برايمان بسيار مهم است بايد 
قدر بدانيم و حمايت كنيم ت��ا توليد و زندگي مردم 
از طريق كار در ش��اخه هاي مول��د بگذرد نه كارمند 
دولت شدن و حقوق گرفتن كه خيلي وقت ها ممكن 
است آثار زيادي هم براي توسعه كشور در بر نداشته 
باش��د.  زنگنه در مورد حوزه هايي از پتروشيمي كه 
پتانسيل فعاليت اس��تارت آپي در آن وجود دارد نيز 
عنوان كرد: »ما در بخش پتروشيمي هم مي توانيم از 
استارت آپ ها استفاده كنيم و كمك بگيريم به ويژه 
در صنايع پايين دستي و بهبود توليد و فرآيند صنايع 
بالادستي و بازرگاني و شاخه هاي مختلف اين امكان 

وجود دارد« 

  در حاشيه افتتاحيه
زنگنه بع��د از پايان صحبت هاي��ش در افتتاحيه به 
جمع خبرنگاران آمد تا پاس��خگوي پرس��ش هاي 
افكار عمومي باشد. وزير نفت در پاسخ به اين پرسش 
»تعادل« كه بعضي اي��ن نگراني را مطرح مي كنند 
كه آيا ساز و كار حمايتي از استارت آپي ها به نحوي 
هست كه حيات و ممات اين شركت ها به اين حمايت 
وابسته نش��ود، عنوان كرد: »تاكنون در دنيا تجارت 
زيادي در اي��ن زمينه اتفاق افتاده ك��ه اين تجارت 
توسط معاونت علمي فناوري رياست جمهوري دنبال 
شده اس��ت كه ما از آنها استفاده مي كنيم و تكروانه 
كار نمي كنيم. اين حرف درس��ت است و نبايد اينها 
به كمك مالي معتاد ش��ود در دنيا روال اين اس��ت 
كه فقط براي دوره جنيني اس��تفاده مي ش��ود.« او 
اطمينان داد كه اي��ن حمايت ها طبق روش و رويه 

خاصي دنبال مي شوند. 
زنگنه در پاس��خ به پرسش ديگر »تعادل« كه آيا در 
جلسه شوراي هماهنگي اقتصادي بحثي از برداشت 
از منابع صندوق توسعه براي فاز 11 مطرح شده نيز 
گفت: »براي برداشت اين پروژه مجوز شوراي اقتصاد 
كفايت مي كند و اين نياز نبوده، در جلسه ديروز هم 

مساله فاز 11 مطرح نشده است.«
وزير در مورد اينكه آيا سيگنال جديد از سوي شركت 
سي ان پي سي چين براي اين پروژه ديده شده است 
نيز به »تعادل« پاس��خ داد: » همين هفته گذش��ته 
هياتي از اين ش��ركت به ايران آمدن��د و مذاكراتي 
طولاني با اين ش��ركت شده اس��ت اما نتيجه آن را 

نمي دانم.« 
زنگنه همچنين در پاس��خ به اين پرسش كه آيا طي 
روزهاي اخير تاسيس��ات نفتي اي��ران با وضعيتي 
بحراني روبه رو ش��ده بودند، عنوان ك��رد: »چنين 
وضعيتي پيش نيامده اس��ت و ش��ايعات را تكذيب 

مي كنم.«
او در بخش ديگري از صحبت هايش در اين خصوص 
چنين توضيح داد: » اين حرف ها را عنوان مي كنند 
)حمله سايبري به پالايش��گاه ها(؛ اگر هم باشد، ما 
آماده هستيم و سيس��تم هاي كشور آنقدر هوشيار 
هس��تند كه جلوي اين حمله ها را بگيرند، در برخي 
نق��اط نيز م��ا اقدام هايي را براي جلوگي��ري از اين 

حملات انجام داده ايم.« 

ذخایر استراتژیک نفت امریکا در مغاره های نمکی زیر زمين
ايسنا| 

در پی اين حملات که ش��نبه گذشته روی داد و باعث 
جهش شديد قيمت های نفت شد، دونالد ترامپ، رييس 
جمهور امريكا در توييتی نوشت که امريكا می تواند از 
ذخاير نفت خود برای تامين نفت بازارها استفاده کند.

نفتی که وی اش��اره داش��ت به بيش از 640 ميليون 
بشکه بالغ می شود که در مغاره های نمکی زيرزمين در 
ايالت های تگزاس و لوييزيانا قرار دارند. ايده نگهداری 

اين ذخاير استراتژيک به دهه 1970 بازمی گردد.
همه اعضای آژانس بين المللی انرژی بايد معادل 90 روز 
واردات نفت داشته باشند اما ذخاير امريكا، بزرگ ترين 

ذخاير اضطراری است که در جهان وجود دارد.
سياس��تمداران امريكايی در اواي��ل دهه 1970 پس 
از تحريم نفتی از س��وی کش��ورهای خاورميانه که به 
جهش شديد قيمت ها منجر شد، به فکر ايجاد ذخاير 
نفت افتادند. اعضای اوپک شامل ايران، عراق، کويت، 

قطر و عربستان س��عودی در پی جنگ اعراب و رژيم 
صهيونيستی در سال 1973 و حمايت امريكا از رژيم 
صهيونيس��تی، از صادرات نفت ب��ه امريكا خودداری 
کردند. اين جنگ در اکتبر تنها سه هفته طول کشيد اما 
تحريم نفتی که کشورهای ديگری را نيز هدف گرفت تا 
مارس سال 1974 ادامه يافت و باعث شد قيمت ها چهار 
برابر شده و از حدود س��ه دلار در هر بشکه در سراسر 

جهان به حدود 1۲ دلار افزايش پيدا کند.
تصاوير خودروهايی که در پمپ بنزين ها صف کشيدند 

به برخی از تصاوير منعکس کننده بحران تبديل شد.
کنگره امريكا در س��ال 1975 قانون حفظ و سياست 
انرژی را تصويب کرد و ذخاير نفت اس��تراتژيک را در 

صورت وقوع يک مشکل عرضه ديگر ايجاد کرد.
در حال حاضر چهار پايگاه محل نگهداری ذخاير نفت 
نزديک فريپورت و وينی در تگزاس و خارج از ليک چارلز 

و باتون روژ در لوييزيانا وجود دارند.

هر پايگاه چند مغاره نمکی دست ساز حداکثر به طول 
يک کيلومتر زير زمين دارد که نفت در آنجا نگهداری 
می شود. اين شيوه ارزان تر از نگهداری نفت در مخازن 
روی زمين و همچنين ايمن تر است و ترکيب شيميايی 

نمک و فشار ژئولوژيکی مانع از خروج نفت می شود.
بزرگ تري��ن پايگاه در برايان مون��د نزديک فريپورت 
ظرفيت نگهداری ۲54 ميليون بش��که نف��ت را دارد. 
طبق اطلاعات وب سايت اين ذخاير، اين پايگاه تا 13 

سپتامبر 644.8 ميليون بشکه ذخاير نفت داشت.
اداره اطلاعات انرژی امريكا اعلام کرده که امريكايی ها 
در سال ۲018 به طور متوس��ط روزانه ۲0.5 ميليون 
بشکه نفت استفاده کردند که نشان می دهد اين ميزان 
ذخاير برای تامين نياز حدود 31 روز اين کشور کافی 

است.
تحت قانونی که در سال 1975 به امضای جرالد فورد 
رس��يد، تنها رييس جمهور می تواند اجازه برداش��ت 

از اين ذخاير در صورت وقوع اختلال ش��ديد عرضه را 
صادر کند.

محدوديت های فيزيکی به معنای آن اس��ت که تنها 
مي��زان اندکی نفت می تواند هر روز از اين منابع خارج 
ش��ود. در نتيجه حتی اگر اجازه رييس جمهور برای 
برداشت از اين ذخاير وجود داشته باشد، دو هفته طول 
می کشد تا اين نفت به بازارها وارد شود. به علاوه اين نفت 
پالايش نشده و پيش از اينکه برای خودروها، کشتی ها 
و هواپيماها مورد استفاده قرار گيرد، بايد پالايش شود.

ريک پری، وزير انرژی امريكا به ش��بکه سی ان بی سی 
گفته است هنوز زود است درباره برداشت از اين ذخاير 

صحبت شود.
آخرين باری که اين ذخاير مورد استفاده قرار گرفتند، 
در پی اختلالات ايجاد ش��ده بر اث��ر بهار عربی بود که 
باعث ش��د اعضای آژانس بين المللی انرژی مجموعا 
60 ميليون بشکه نفت از ذخايرشان برداشت کنند تا 

اختلالات عرضه نفت را کمتر کنند. با اين حال امريكا 
در چند نوبت ميزان زي��ادی از اين ذخاير را به فروش 
رسانده است. جورج دبيلو بوش، رييس جمهور وقت 
امريكا در زمان جنگ خليج فارس در س��ال 1991 با 
برداشت از اين ذخاير موافقت کرد و جورج دبيلو بوش 
پسر نيز پس از طوفان کاترينا اجازه فروش 11 ميليون 

بشکه نفت را صادر کرد.
اما فايده نگهداری چنين ذخاير عظيمی در شرايطی 
که توليد انرژی امريكا رونق پيدا کرده، زير سوال رفته 
است. برخی در واشنگتن  توصيه کرده اند دولت به طور 

کلی از شر اين ذخاير خلاص شود.
بر اساس گزارش هلنيک شيپينگ نيوز، دولت ترامپ 
در سال ۲017 فروش نيمی از اين ذخاير برای کمک 
به کاهش کسری بودجه فدرال را مطرح کرد. در زمان 
رياس��ت جمهوری بيل کلينتون، ۲8 ميليون بشکه 
نفت در سال 1997 برای کاهش کسری فروخته شد.
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سوخت فراوان؛ تعداد 
جایگاه كم

ايلنا|مديرعامل شركت  نمايشگاه هاي بين المللي 
جمهوري اسلامي ايران در مراسم افتتاحيه سومين 
نمايش��گاه تخصصي و بين الملل��ي جايگاه هاي 
سوخت و صنايع وابسته به اهميت اين صنعت اشاره 
كرد و گفت: 7 هزار جايگاه سوخت در كشور داريم 
كه 3400 جايگاه بنزين و مابقي جايگاه هاي دوگانه 
و سي ان جي است كه البته نسبت به استانداردهاي 
جهاني تعداد جايگاه هايمان بسيار كم است. بهمن 
 حسين زاده افزود: روزانه رقمي بين 100 تا 1۲0 
ميليون ليتر فرآورده از طريق جايگاه هاي سوخت 
در سطح كشور توزيع مي شود كه گردش مالي و 
ميزان اش��تغال زايي آن را نمي توان ناديده گرفت 
در كنار اين موضوع يكي از مشكلات جايگاه داران 
تبخير بالا و كيفيت پايين سوخت است كه قطعا 
اس��تفاده از تكنولوژي هاي ب��ه روز كه معمولا در 
نمايشگاه ها ارايه مي ش��ود با تكيه بر توان داخلي 
مي توان��د در برطرف كردن اين مش��كلات موثر 
باشد. حس��ين زاده زنجيره اي شدن جايگاه هاي 
سوخت را براي كاهش هزينه هايي همچون زمين 
و هزينه هاي جانبي بس��يار موثر دانست و اظهار 
اميدواري كرد با برگزاري نمايشگاه هاي تخصصي 
مانند جايگاه هاي س��وخت تكنول��وژي برتر در 
خدمت اين صن��ف و در نهايت مصرف كننده قرار 
گيرد. سومين نمايش��گاه تخصصي و بين المللي 
جايگاه هاي سوخت و صنايع وابسته از 31 شهريور 
تا سوم مهر در نمايش��گاه بين المللي تهران براي 

ارايه آخرين دستاوردهاي اين حوزه برپا مي شود.

 چالش تامين نفت ژاپن
 براي آرامكو

ايرنا| براس��اس گ��زارش روز يكش��نبه روزنامه 
»نيكي«  ژاپن، شركت نفتي »آرامكو«  عربستان به 
بزرگ ترين پالايشگاه ژاپن )JXTG( اعلام كرده كه 
اين شركت تغييراتي در محموله نفتي ژاپن اعمال 
كرده زيرا براي تامين نفت اين كشور با مشكل مواجه 
شده است. به گزارش روزنامه نيكي، اگرچه شركت 
آرامكو هيچ جزيياتي از تغييرات اعمال ش��ده در 
محموله نفتي ژاپن ارايه نكرده، اما با توجه به حملات 
موشكي گروه انصارالله به تاسيسات نفتي عربستان 
در يك هفته گذش��ته، انتظار م��ي رود تغييرات 
محموله از نفت سبك به سنگين و طولاني تر شدن 
زمان تحويل آن باشد. به گفته مقامات پالايشگاه 
“ JXTG “ ژاپن، گمان مي رود كه ش��ركت آرامكو 
بيشتر از زمان پيش بيني ش��ده براي رفع مشكل 
توليد نفت خام سبك مورد استفاده در توليد بنزين 
و بنزين سبك، نياز دارد. آرامكو به پالايشگاه بزرگ 
نفت )IOC( اعلام كرده اس��ت ك��ه به جاي نفت 
سنگين مي تواند نفت تركيبي آسيا را در اختيار اين 
پالايشگاه قرار دهد. شركت نفتي آرامكو همچنين 
به شركت نفتي “پترو چينا “ اعلام كرده كه تحويل 
محموله نفت س��بك آنان در ماه آين��ده با 10 روز 
تاخير ارسال خواهد شد. يك مقام ارشد چيني به 
رويترز گفت: برخي از محموله هاي نفت خام سبك 
پالايش��گاه دولتي چين در سپتامبر )شهريور( به 

درجه هاي سنگين تري تغيير مي كنند.

عرضه بورسي زغال سنگ
ايلنا| پس از گذش��ت مدت ها از آخرين معامله 
موفق زغال سنگ در بورس انرژي ايران، ديروز دو  
محموله زغال سنگ روانه ميز فروش بازار داخلي 
بورس انرژي ايران شد و محموله يك هزار تني زغال 
سنگ حرارتي شركت طبس احيا سپاهان به قيمت 
هر كيلو گرم 4800 ريال روي رينگ داخلي بورس 
ان��رژي رفت و در نهايت همه آن به يك مش��تري 
فروخته شد. بلافاصله نيم ساعت پس از اين عرضه، 
محموله يك هزار تني زغال سنگ كك شو شركت 
طبس احيا س��پاهان نيز به قيم��ت هر كيلو گرم 
3500 ريال عرضه ش��د كه اين محموله نيز يكجا 
به يك مشتري فروخته ش��د. زمان تحويل هر دو 
محموله مذكور 7 مهر ماه امسال از درب كارخانه 
اعلام ش��ده و شرايط پرداخت نيز به طور نقدي به 
انضمام واريز 10 درصد ارزش معامله نيم س��اعت 
قبل از آغاز عرضه به حساب شركت سپرده گذاري 

مركزي عنوان شده است.

 خطر ركود 
در بازار خدمات نفتي دنيا

ايس�نا| اودون مارتينس��ن، مدي��ر تحقيقات 
خدمات ميدان نفتي در ش��ركت ريستاد انرژي 
پيش بيني كرد اگر قيمت نفت در سال آينده ثابت 
بماند، درآمد خدمات ميدان نفتي جهاني چهار 
درصد كاهش پيدا مي كند. براي عرضه كنندگان 
اين خدمات رش��د منفي بازار خدمات در سال 
۲0۲0 به معناي آن است كه سه سال رشد متوالي 
بازار به پايان رسيده است. پيش بيني مي شود بازار 
خدمات نفتي در سال ۲019 به ميزان دو درصد 
رشد مي كند و به 647 ميليارد دلار خواهد رسيد 
اما در سال ۲0۲0 با قيمت 60 دلار هر بشكه نفت 
برنت، اين رقم به 6۲1 ميليارد دلار كاهش پيدا 
خواهد كرد. صنعت شيل احتمالا خريد خدمات 
ميدان نفتي را در سال آينده به ميزان شش درصد 
كاهش مي دهد. بخش فراساحلي نيز با كاهش 
فعاليت توليد جديد و اكتشاف شركت هاي نفتي 
به منظور هزينه كمتر، ي��ك درصد افت خواهد 
كرد. ساير فعاليت هاي توليد نفت در خشكي به 
دليل كاهش س��رمايه گذاري كشورهاي اوپك 
براي محدود كردن توليد، به كاهش پنج درصدي 

درآمد خدمات نفتي در خشكي منجر مي شود.
بر اس��اس گزارش اويل پرايس، شركت ريستاد 
انرژي دورنماي مثبت بازار خدمات ميدان نفتي 
در س��ال ۲0۲1 را پيش بيني و اعلام كرد در اين 
سال موج اكتشاف و توليد جديد باعث رشد پنج 

درصدي درآمدهاي اين بخش خواهد شد.

توس�عه  تجرب�ه  در 
دانش بنيان ها در ايرلند، 
ي�ك برنام�ه توس�عه 
دانش بنيان ها در س�ال 
1980 در اي�ن كش�ور 
نوشته ش�د كه در سال 
1990 ايرلند را به اصطلاح 
به »ببر حوزه سلتيك« 
در بريتاني�ا تبديل كرد. 
ايرلندي ها بنادري را به عنوان بنادر ترانزيتي 
تعيين كردند و شركت هاي دانش بنيان حوزه 
آي تي دنيا را با ش�ركت هاي خود پيوند زدند. 
دولت نيز وعده 10 سال مشوق هاي مالي و پولي 

را به شركت ها داد. 
چرا دولت ايرلند زير بار چنين تعهدي رفت؟ 
به اين دليل كه براي بهره مند شدن از مزاياي 
شركت هاي دانش بنيان، دولت بايد ابتدا نقش 
قابلگي را براي آنها ايفا كند و بستري را فراهم 
كند كه اين ش�ركت هاي دانش بني�ان كه در 
دوران جنين به سر مي برند در آن فضا بتوانند 
با هدف مشخصي شكل بگيرند. بنابراين دولت 
ابت�دا بايد بداند ك�ه هر كدام از ش�ركت هاي 

دانش بنيان قرار اس�ت براي تأمين چه هدفي 
به وجود بيايند. يعني بايد ابتدا يك استراتژي 
صنعتي وجود داش�ته باش�د كه اولويت هاي 

صنعتي كشور را تعيين كند. 
پ�س از گذش�تن از اي�ن مرحله، دول�ت بايد 
نقش پرورش ده�ي را ايفا كند. يكي از عناصر 
اصلي پرورش گري تجميع منابع مالي اس�ت. 
اكنون تعداد زياد صندوق هايي كه در عناوين 
مختلف به وج�ود آمده اند مانع تجميع منابع 
مالي هستند و چون اس�تراتژي وجود ندارد، 
براي اين منابع پراكنده برنامه ريزي مناسبي 

صورت نمي گيرد.
»صندوق هاي سرمايه گذاري خطرپذير« عنصر 
ديگري است كه براي شكوفايي دانش بنيان ها 
لازم اس�ت. س�خنان وزير نف�ت در جايي كه 
مي گوي�د دانش بنيان ه�ا پس از گ�ذر دوران 
خاصي تحت حمايت دولت نبايد تحت حمايت 
دولت باشند، زماني درست است كه نهادهاي 
مالي كش�ور به بلوغ رس�يده باش�ند. اكنون 
هيچ ك�دام از نهاده�اي مالي و پولي كش�ور 
به بلوغ نرس�يده اند. چون ن�ه »صندوق هاي 
خطرپذير« داريم، نه »فرشتگان سرمايه گذار«، 

نه »بانك هاي سرمايه اي«. بانك هاي سرمايه اي 
پ�س از مطالعه امكان س�نجي ش�ركت هاي 
دانش بنيان، 20 درصد از سرمايه لازم را فراهم 
مي كنن�د و 80 درصد مابق�ي را از بازار، يعني 
صندوق هاي خطر پذير و س�اير منابع تأمين 
مي كنن�د. بنابراي�ن در زماني ك�ه هيچ نهاد 
حمايتگر س�رمايه اي وجود ندارد، تنها دولت 
است كه مي تواند اين كار را انجام دهد. بنابراين 
دولت ناگزير است كه در زنجيره توسعه خود 
از اين ش�ركت ها حمايت كرده و آرام آرام آن 
نهاده�اي لازمي ك�ه در اقتصاد اي�ران وجود 
ندارد را به وجود بياورد. بنابراين زماني كه هنوز 
نهادهاي لازم براي ش�كوفايي دانش بنيان ها 
تشكيل نش�ده اس�ت، دولت ناگزير است كه 
كف الزامات پرورش گري كه ش�امل مزيت ها 
و مش�وق هاي مالي و پولي و سياس�ت گذاري 
مي شود را تا انتها دنبال كند. تجربيات در ساير 
نقاط دنيا، در كره جنوبي و در ايرلند نيز مويد آن 
است كه حمايت ها بايد در دوران پرورش گري 
تكميل ش�ود. ايرلند كه در ده�ه 80 ميلادي 
حمايت ه�اي خود از دانش بنيان ها را ش�روع 
كرد، در سال 2010 اين حمايت ها را تكميل كرد.

لزوم حمايت از دانش بنيان ها در مرحله پرورش دهي
يادداشت

بهروز  عليشيري
كارشناس مسائل توسعه
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نقدي بر رويكرد هند در بحران كشمير 

زايش تهديدهاي منطقه اي

كارتكشميرومناسباتمنطقهاي

خشونت و افراطي گري مصدر تداوم بحران هاي جهاني

هفتاد س�ال پيش با جدايي هند و پاكس�تان از 
يكديگر مساله كشمير تبديل به يك تنش چندين 
ساله و چندين دهه اي شده است. كشمير مكاني 
است كه بين سه كشور پاكس�تان و چين و هند 
تقسيم شده و از جهت موقعيت طبيعي و همچنين 
موقعيت راهبردي در كنترل مناطق مرزي س�ه 
كشور بسيار حائز اهميت اس�ت. در اين رابطه با 
توجه به تحولات ماه هاي اخير هند در كش�مير 
مركز بين الملل�ي مطالعات صلح براي بررس�ي 
بيشتر رويكرد هند در كشمير گفت وگويي با دكتر 
محس�ن روحي صفت، ديپلمات سابق در هند و 
پاكستان و كارشناس ارشد شبه قاره انجام داده 

است كه در ادامه مي آيد: 

  هند با وجود داشتن قانون اساسي در خصوص 
برخ�ي اس�تقلالات كش�مير، اين كش�ور در 
سياست هاي خود هرگز به كشمير به عنوان يك 
منطقه مس�تقل نگاه نكرده است. شاهد برخي 
اقدامات خشونتي در كشمير هستيم. چرا هند 

نمي خواهد از كشمير دست بكشد ؟
 با خروج بريتانيا از هند و اس��تقلال هند و پاكس��تان 
 در س��ال 1947، كش��مير ب��ه عنوان ي��ك منطقه 
شاهزاده نشين در شرايط خاصي قرار گرفت. كشمير با 
وجود دارا بودن اكثريت مسلمان توسط يك مهاراجه 
هندو به نام هري سينگ فرمانروايي مي  شد كه خاندان 
وي به مبلغ 750 هزار روپيه اين منطقه را از بريتانيايي  ها 
خريداري كرده بودند و رفتاري همچون بردگان با مردم 
اين منطقه داشتند. ازاين رو تصميمات اين شخص در 
باب آينده كشمير در آن برهه زماني را نمي  توان مرتبط 

با خواست واقعي مردم دانست.
بااين همه برخلاف راه پيش بيني ش��ده و توافق شده 
كه حاكمان و مردم ايالات، براي پيوس��تن بين هند و 
پاكستان يكي را انتخاب كنند و با وجود اينكه كشمير 
ايالتي بود كه اكثريت جمعيت آن مس��لمان بود عدم 
تمايل خود را به پيوستن به هند و پاكستان بروز داد. در 
فرصت تعيين شده، پاكستان كه انتظار داشت حاكم 
كشمير پيوستن خود را به آن كشور اعلام كند متوجه 
برخي لابي هاي او با فرماندار انگليسي هندوستان شده 
بود در اكتبر 1947 قبايل پشتون پاكستان با حمايت 
دولت كراچي از ايالت س��رحد شمال غرب به كشمير 
حمله كردند. اين اقدام باعث ش��د تا “هري سينگ “ 
خواهان كمك از سوي هند شود و دولت هندوستان نيز 
هرگونه كمك را منوط به پذيرش الحاق كشمير به خاك 
هند دانست. سرانجام مهاراجه كه از ترس جان به منطقه 
جامو گريخته بود بدون در نظر گرفتن احساس��ات و 
نظرات مردم »سند الحاق كشمير« به هند را امضا كرده 
و طرف هندوستان شرايط او را براي خودمختاري كه 
عدم دخالت دولت هند در امور كشمير به جز سياست 
خارجي، پول و دفاعي )ماده 370 قانون اساسي هند( 
بود بپذيرد، فرداي آن نيز نيروه��اي هوابرد هند وارد 
خاك كشمير ش��دند. ادامه اين درگيري  ها منجر به 
جنگ ميان هند و پاكستان شد كه نتيجه آن جدايي 

دو فاكتو منطقه كشمير توسط هند و پاكستان بود.
موضوع جنگ به شوراي امنيت سازمان ملل كشيده 
شد، سازمان ملل نيز با بررسي موضوع و استماع سخنان 
دو طرف رأي به خروج نيروهاي پاكستاني از كشمير، 
حضور حداقل��ي هند در اين منطق��ه و برگزاري يك 
رفراندوم در كشمير جهت تعيين سرنوشت آينده مردم 
اين منطقه داد. عدم اعتناي هر دو كشور به اين قطعنامه 
و بهانه  جويي آنها براي حفظ نيروهاي شان كشمير در 
حقيقت اولين قدم در راستاي فهم سياست آنها در قبال 

مردم كشمير است.
  دهلي ن�و تلاش هايي براي الح�اق كردن اين 
منطق�ه راهب�ردي به هندوس�تان ب�ا حمايت 
متحدانش ب�ه صورت آش�كار و پنه�ان انجام 
مي دهد. اهداف استراتژيك هند در كشمير را 

در چند محور اصلي نام برد؟
وضعيت امروز كش��مير حاصل يك زخ��م تاريخي و 
عميق است. زخمي كه بريتانياي كبير پس از خروج 

از هند در سال 1947 در دل شبه قاره قرار داد. كشمير 
را »تاج س��ر« هند مي نامن��د و ارزش راهبردي آن به 
دليل تسلط بر پنجاب و شمال پاكستان، هم مرزي با 
افغانستان و چين، دارا بودن منابع غني زيستي همچون 
معادن، زمين  هاي مرغوب كشاورزي و نيز جنگل  ها، 
سرچشمه  گيري سه رود بزرگ پاكس��تان از دل اين 
منطقه و همچنين ماهيت مس��لمان نشين آن بسيار 
بالاست. اهميت بالاي اين منطقه باعث شده است تا سه 
كشور هند، پاكستان و چين بر سر كنترل بخش  هاي 
مختلف آن در طول ساليان جنگ  هاي مختلفي را تجربه 

كنند كه نتيجه آن سه پاره شدن كشمير بوده است.
از طرفي كش��ور هند پهناور و در آن اقوام و گروه هاي 
نژادي و ديني مختلف و متفاوتي زندگي مي كنند كه 
بيش از 74 زبان در آن رايج و 14 زبان رس��مي وجود 
دارد. اختلافات مرزي در برخي ايالات با كش��ورهاي 
همس��ايه وجود داد كه همزب��ان و همدين آن طرف 
مرز هستند كه مي توان به چين، بنگلادش، ميانمار، 
سريلانكا و…. اش��اره كرد. اين اختلافات مي تواند به 
جدايي برخي از سرزمين ها از هند و پيوستن يا استقلال 
آن سرزمين منجر گردد لذا هرگونه جدايي و استقلال 
يكي از اين سرزمين ها مي تواند منجر به خيزش در بقيه 
سرزمين هايي كه داراي چنين قابليت هاي جدايي طلب 
هس��تند گردد لذا هند به هيچ وجهي اجازه نمي دهد 

كشمير مستقل گردد.
  تلاش هاي زيادي براي حل مساله كشمير شده 
اس�ت نقش تلاش امريكا براي حل اين مساله و 
سرانجام عدم به انجام رساندن اين امر چيست؟

تا قبل از فروپاشي اتحاد جماهير شوروي، هند در قلمرو 
بلوك غرب به حس��اب نمي آمد و روابط صميمانه اي 
با امريكا و غرب نداش��ت ولي روابط بس��يار نزديكي با 
 اتحاد جماهير شوروي و اقمار آن داشت و كمك هاي 
قابل توجهي از ش��وروي دريافت مي نمود. لذا امريكا 

نقشي در اين موضوع نداشت.
با س��قوط اتحاد جماهير ش��وروي و تغيير س��اختار 
اقتصادي هند و نزديك شدن به بازار آزاد از يك طرف 
و ظهور چين به مثابه ق��درت اقتصادي رقيب امريكا، 
سياست ايالات متحده امريكا بر حمايت از اقتصاد هند 
در برابر چين شكل گرفته است و هنوز هم ادامه دارد، در 
حال حاضر منطقه كشمير نقشي در اقتصاد هند نداشته 
و اقتص��اد ضعيف و محلي دارد در گذش��ته نيز محور 
اقتصاد آن منطقه گردشگري بود كه بسيار رونق داشت.
  بيشترين قسمت كشمير در حيطه هند است . 
هند تا چه حدي از حمايت  هاي اروپا و امريكا در 

كشمير برخوردار است؟
محور روابط اين كش��ورها موضوعات اقتصادي بوده 
است و در كشورهاي اروپايي موضوع نقض حقوق بشر 
هند در كشمير همواره در قالب نهاد هاي حقوق بشري 
مطرح بوده و هس��ت. اين موضوع در انگليس بيشتر 
بوده چون حدود يك ميليون كشميري در انگلستان 

زندگي مي كنند.
در دوران نوين هند كه از دهه 90 به بعد بوده هندي ها 
براي دسترسي به تكنولوژي پيشرفته و بازار امريكا با 
محدوديت از طرف قانونگذاران و دولت امريكا مواجه بود 
از جمله اين موانع موضوع هسته اي هند و عدم پيوستن 

آن كشور به پيمان ان پي تي بود.
سياست هند در اين رابطه مذاكره با امريكا بود كه پس از 
چند سال مذاكره مستمر و سنگين بالاخره در سال 2000 
به توافق رسيدند. در عين حال چون هند مطلع بود لابي 
صهيونيستي در حاكميت امريكا نفوذ قابل توجهي دارد 
پس از چند دهه روابط كج دار و مريز و مخفي و محدودي 
كه با اسراييل داشت، مراودات خود را با اسراييل علني و آن 
را گسترده كند تا آنها از نفوذ خود در امريكا استفاده كنند و 
هند بتوان به تكنولوژي پيشرفته نظامي امريكا دست يابد 
و سرمايه گذاري همراه با انتقال تكنولوژي در موضوعات 

صنعتي امريكا در هند را جذب نمايد.
در اين پروس��ه موضوع كش��مير از آنجا م��ورد توجه 
دو جانبه هند و اس��راييل بود كه هند مي توانس��ت از 
تجربه اسراييل در سركوب فلسطيني ها بهره برد و از 
وس��ايل فني نظامي در برابر اعتراضات مردم كشمير 

استفاده كند.
  به نظر مي رس�د دهلي نو تلاش بيشتري براي 
پيوستن كشمير به هندوستان دارد. در اين حال 
آيا ممكن است برخي تحولات كشمير به خصوص 
مذهبي منجر به تاثير در اقليت ش�يعه هندي 

نيز بشود؟
جمعيت مس��لمانان در هند حدود دويست ميليون 
است كه پس از اندونزي بيشترين جمعيت مسلمان 
هست. جمعيت جامو و كشمير 12 ميليون نفر است 
كه ش��يعيان جامو و كشمير حدود يك ميليون از اين 
جمعيت هستند. مقامات مهمي از اين كشور مسلمان 
بوده اند و تا قبل از روي كارآمدن حزب بي جي پي رويه 
سكولار گرايي و تحمل اديان مختلف سرلوحه و شعار 

اين كشور بوده است.
شيعيان هندوستان و كش��ميري نيز كه خود اقليتي 
در اقليت هستند مراودات خوبي به سمت هند داشته 
و علاقه  اي به گرايش��ات تند و افراطي نيروهاي مورد 

حمايت پاكستان ندارند.
چنانچه در انتخاباتي كه منجر به انتخاب آقاي واجپايي 
به عنوان نخست وزير از حزب بي جي پي شد شيعيان 

لاكنهو نقش اصلي را ايفا نمودند.
آنچه در هند مورد توجه ما هست وضعيت همه مسلمانان 
اين كش��ور و رابطه تاريخي و سنتي مردم هند با ايران 
است، رابطه كش��مير با ايراني ها موضوع فوق العاده اي 
است كه قدمت 400 ساله داشته و آنان ميراث دار فرهنگ 
ايراني از حيث زبان فارسي، هنر و فرهنگ، دين و آداب 
و س��نن و علاقه مردم طرفين به يكديگر مي شود . دره 
كشمير نمودي از ايران گذشته است كه توانسته با وجود 
گذشت سال ها و هجوم فرهنگ ها تاكنون آن را حفظ 
نمايد. علاقه وافر مردم كش��مير به ايران و ايراني بايد با 
پاسخ مثبت مردم ايران روبرو شود و ما بتوانيم براي رفاه 

حال آنان هرچه مي توانيم انجام دهيم.
  طرح هايي چ�ون يكسان س�ازي جمعيتي و 
كاهش مسلمان در كشمير تا چه حدي مد نظر 

دهلي نو اس�ت و ت�ا چه ان�دازه مي تواند موفق 
گردد؟

 موضوع اصلي تلاش مردم كشمير براي بهبود وضعيت 
اقتصادي و برقراري عدالت، ثبات و توسعه فرهنگ بومي 
و اداره مناطق به دس��ت مردم محلي و عدم سركوب و 
شكنجه توسط نيروهاي امنيتي و نظامي هند است. 
تجربه نشان داده تا حكومت به خواست مردم بي توجه 
باشد بي ثباتي و منازعات رشد پيدا مي كند، لذا دولت 
مركزي هند بايد خواس��ت اصلي اين مردم را برآورده 
كند تا كساني كه دنبال بي ثباتي هستند منزوي شوند.

مردم عادي دره كش��مير گروگان مناقشات مرزي و 
تاريخي دو كشور هند و پاكستان قرار گرفته و آسايش، 

آرامش و رفاه را از آنان سلب نموده است.
دولت هند تص��ور مي كند با طرح هاي��ي مانند ادغام 
جمعيتي كش��مير در بقيه هند مي تواند مس��لمانان 
كش��مير را از خواس��ته هايي كه سال هاست پاي آن 
ايس��تاده اند منصرف كند. تنها راه حل كشمير توجه 
دولت مركزي به خواست مردم كشمير و رفتار احترام 
آميز ب��ا آنان و توجه ب��ه رفاه آن منطقه و شناس��ايي 
تفاوت هاي آنان اس��ت وگرنه با سركوب مشكلي حل 

نخواهد شد و گره ها پيچيده تر مي شود.
  وجود حزب مجاهدين و امكان تاثيرپذيري از 
اخوان و داعش و همچنين رقابت ميان القاعده و 
داعش در كشمير خود منجر به شعله ورتر شدن 
اين آتش مي گردد تا چ�ه حدي از عوامل وجود 
تنش در كشمير و بهانه هند براي سركوب است؟

 آنچه باعث بدتر ش��دن وضعيت مردم كش��مير شده 
همين اقدامات بوده كه بهانه را به دست نيروهاي هندي 
بدهد تا به سركوب گسترده در اين منطقه بپردازند. از 
زمان فعاليت طالبان در افغانستان و استفاده پاكستان 
از آنه��ا در برخي درگيري ها عليه هند در كش��مير و 
وقوع مناقش��اتي همچون جن��گ كارگيل، وضعيت 
امنيتي مردم و بي ثباتي ها افزايش يافته و درگيري ها و 
سركوب ها در اين منطقه به شكل قابل توجهي همراه 

با عمليات هاي نظامي گروه هاي افراطي نظامي بيشتر 
شده تا اينكه الان لغو خودمختاري اين ايالت را شاهديم. 
در درگيري گروه هاي افراطي و نظاميان هندي مردم 
عادي قرباني شده و به ش��دت حقوق آنان تضيع و در 
ش��ديدترين فش��ار ها قرار گرفته اند. لذا تلاش مردم 

كشمير براي بهبود اوضاع بايد متكي به خود باشد.
   به نظر مي رسد كشمير براي گروه هاي تروريستي 
داعش به جهت ايجاد پايگاه و مقر جديد در كشمير 
يكي از مهم ترين تهديدات امنيتي آن اس�ت كه 
دولت هند هم اقدامات خود را بر اين مبنا توجيه 
مي كند. آيا هند ممكن است به اقدامات نظامي و 

امنيتي بيشتري در كشمير دست بزند؟
 س��پري ش��دن بيش از هفتاد س��ال از بحران كشمير و 
وقوع جنگ  هاي مخت��ل ميان هند و پاكس��تان نه تنها 
كمكي به حل اين موضوع نكرده اس��ت بلكه باعث شده 
هر فري��اد دادخواهي و حق طلبي مردم كش��مير نيز در 
ميان سياستمداران هندي از دريچه تقابل تاريخي هند 
و پاكس��تان ديده ش��ده و اين نگاه در ميان آنها نهادينه 
شده است. اقدامات پاكستان به لحاظ نظامي و نيز تقويت 
گروه هايي با اقدامات تروريستي در اين منطقه اين فرصت 
را به هندي  ها داده است تا موضوع كشمير را به دنيا به عنوان 
شورشي هدايت شده از سوي پاكستان معرفي نمايد و اين 
موضوع حق طلبي و مقاومت مردم كشمير را نيز زيرسوال 
برده اس��ت. ارتش پاكستان طي ساليان توانسته است با 
زنده نگه داشتن موضوع كشمير موضع خود را در سياست، 
جامعه و اقتصاد پاكستان مستحكم كند. دولت آن كشور 
نيز كشمير را تبديل به كارتي در سياست خارجي خود به 
خصوص در مواجهه با كشورهاي اسلامي كرده و خود را به 
عنوان قهرمان آزاديخواهي مسلمانان معرفي نموده است.
   منطقه تحت قلمرو چين به دليل كوهستاني 
و خالي از س�كنه بودن، زياد مورد مناقشه قرار 
نگرفته است. آيا امكان افزايش تنش هند و چين 

در كشمير هم وجود دارد؟
خير. 

۶ سال از پيشنهاد رييس جمهوري براي شكل گيري 
اتفاق جهاني عليه خشونت و افراطي گري مي گذرد و 
همچنان جهان شاهد زايش تهديد و بحران هاي متعدد 

و پياپي از دل ستيزه جويي و تندروي است.
به گزارش گروه تحليل، تفسير و پژوهش هاي خبري 
ايرنا، »حسن روحاني« رييس جمهوري در نخستين 
حضور خود در سازمان ملل )مهرماه سال 92( از ضرورت 
قرار گرفتن »جهان عليه خشونت و افراطي گري« سخن 
گفت و رهبران واحدهاي بين الملل را به همسويي براي 
ايج��اد جبه هاي عليه اين دو معضل اساس��ي جهاني 
فراخواند. پيش��نهاد روحاني در 1۸ س��پتامبر 2013 
يعني يكي دو ماه بعد از سخنراني وي در مجمع عمومي 
با حمايت قاطع اعضاي س��ازمان مل��ل در چارچوب 
قطعنامه اي به تصويب رس��يد. اين قطعنامه البته به 
صورت مكرر به تاييد اعضاي مجمع عمومي سازمان 
ملل رسيد از جمله در سال 2017 كه نمايندگي ايران 
در سازمان ملل از سومين تصويب آن در مجمع عمومي 
خبر داد. از زمان گشايش باب دعوت جهانيان به مقابله 
جدي و كارآمد با خش��ونت و افراطي گ��ري تاكنون 
جهان بارها شاهد بروز بحران هاي متعدد با كنشگري 
تندروهاي خش��ونت طلب و افراطي هاي مسلح بوده 
اس��ت. در ادامه ج��ولان تكفيري ها در س��وريه كه از 
ابتداي دهه جاري خاك اين كشور را عرصه خونريزي و 

كشتار صدها هزار انسان بي گناه ساخته و ميليون نفر را 
آواره ساخته اند، كشورهاي همسايه سوريه نيز از آفت 

افراطيون مسلح در امان نبوده اند.
كمتر از يك سال پس از پيشنهاد روحاني در سازمان 
ملل، گروه تروريستي موسوم به »دولت اسلامي عراق 
و شام« يا همان »داعش« از سوريه و ساير كانون هاي 
افراطي گري با حمايت طيفي از بازيگران غربي- عربي 

به س��وي مناطق مختلف عراق سرازير شدند تا جايي 
كه با فرارسيدن تابستان سال 2014 يك سوم قلمرو 
اين كشور تحت سيطره داعش با مركزيت شهر موصل 

قرار گرفت.
يك سال و چند ماه بعد يعني نوامبر 2015، اروپايي ها 
شاهد كشتاري هولناك در پاريس بودند. تروريست هاي 
افراطي چهارماه بعد بلژيك را به عنوان مقصد سلاخي 

ش��هروندان اروپايي برگزيدند. در اين سال ها از لندن 
و مونيخ گرفته ت��ا آنكارا و كابل و در ادامه ش��هرهاي 
كشورهاي شرق آس��يا هدف حملاتي مكرر و خونبار 
قرار گرفت و هزاران نفر قرباني گسترش عقايد و افكاري 
شدند كه به عنوان دست افزار برخي بازيگران دولتي 

امنيت و ثبات جهاني را لگدمال كردند.
در دهه دوم هزاره جديد ميلادي، افراطي گري و تكفير 
در كنار خشونت ورزي افسارگسيخته كليدواژه هايي 
بود ك��ه در متن هر بحران جهان��ي و منطقه اي جاي 

مي گرفت.
در جريان بزرگ ترين فاجعه انس��اني سال هاي اخير 
يعني بحران يمن ك��ه از مارس 2015 ميلادي يعني 
يورش تجاوزكارانه ائتلاف سعودي به خاك همسايه 
جنوبي اوج گرفت هم رد پاي افراطي گري به ش��كلي 
آش��كار به چش��م مي آيد؛ عملياتي كه پ��س از روي 
كارآمدن حكامي تندرو، تنش ساز و جنگ طلب ثبات 
منطقه را بر ه��م زد و ميليون ها نفر را به ورطه بحراني 

انساني فروبرد.
در روزهايي كه گذش��ت ثبات و امني��ت منطقه زير 
س��ايه حملات »انصارالله« يمن به تاسيسات نفتي و 
پالايشگاهي عربستان قرار گرفت و به تبع آن بازار انرژي 
دچار تلاطم شد؛ رخدادي كه بسياري از تحليلگران و 
رسانه هاي مستقل آن را نتيجه ناگزير سال ها تجاوز به 

خاك يمن و كشتار وحشيانه مردم اين كشور مي دانند 
و بيان مي دارند كه تداوم اين تجاوزگري هاي منبعث از 
افراطي گري و جنگ طلبي حكام سعودي راهي را جز 
حملاتي از اين دست براي يمني ها باقي نگذاشته است.

آنچه مشخص است اينكه دهشت افكني و تروريسم 
سال ها است از اصلي ترين عوامل برهم خوردن ثبات و 
آرامش جهاني بوده است؛ از تروريسم دولتي كه رژيم 
اشغالگر قدس در اراضي اشغالي و قلمرو ديگر كشورهاي 
جهان اصلي ترين نماينده آن بوده تا قتل هاي سياسي 
مخالفان نظير آنچه پاييز پارسال در سلاخي روزنامه نگار 

منتقد سعودي شاهد آن بوديم.
همچنان كه اشاره شد دهه گذش��ته را مي توان دهه 
خيزش افراطي گري و خش��ونت ورزي در خاورميانه 
و جهان ناميد؛ مصايبي كه گاه خود را در تروريس��م و 

گاه تجاوزگري و يورش به انسان هاي بي دفاع نماياند.
علاوه بر اين بايد گفت بسياري از تنش هاي جهاني از 
نگراني هاي مربوط به امنيت انرژي و رش��د اقتصادي 
در جهان تا التهابات افكارعمومي در سطح بين الملل 
از همين ريش��ه هاي مصيبت بار سرچشمه گرفته و 
مي گيرد و اين واقعيات بيش از پيش اهميت و ضرورت 
دعوت ۶ سال پيش رييس جمهوري براي شكل گيري 
اتفاق نظري جهاني عليه خشونت و افراطي گري را به 

تصوير مي كشد.
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شكست ترامپيسم درخاورميانه

عماد آبشناس| اسپوتنيك| 
ايالات متحده اعلام كرده بود كه پس از انتخابات 
اسراييل طرح خود موسوم به معامله قرن را اعلام 
مي كند، معامله اي كه هنوز چيزي از آن رس��ما 
اعلام نشده ولي طبق پيش بيني ها قرار است به 

سازش اعراب و اسراييل بينجامد.
با اينكه نتانياهو در انتخابات روي روابط بس��يار 
حسنه خود با ترامپ و تاثير اين رابطه بر طرح هاي 
وي براي الح��اق بخش هايي از س��رزمين هاي 
فلسطيني ها مانور مي داد پس از شكست مجدد 
نتانياهو در انتخابات اسراييل ترامپ اعلام كرد كه 

روابط امريكا با اسراييل است و نه نتانياهو.
عم��لا مي توان گف��ت با وج��ود روابط بس��يار 
صميمي اي كه نتانياهو با ترامپ داش��ت و حتي 
برخ��ي ترامپ را مريد نتانياهو مي دانس��تند اما 
ترامپ پس از شكست نتانياهو لحظه اي درنگ 
نك��رد ك��ه وي را مانند دس��تمال كاغذي كنار 
بيندازد. دقيقا همان سياستي كه بصورت تاريخي 
امريكايي ها با همه همپيمانان خود در منطقه و 
جهان داشته اند. شايد تكرار مكررات باشد اما بد 
نيست به آخرت شاه ايران و صدام و حسني مبارك 

و بن علي و ... نگاه كنيد.
البته تركش هاي معامله قرن كه طبق نقشه هاي 
قبلي وابس��ته به انتخابات اس��راييل وبه قدرت 
رسيدن نتانياهو بود همين جا خاتمه نيافته بلكه 
مشاهده مي كنيم كه خيابان هاي مصر نيز اين 
روزها شلوغ شده. برخي باور دارند اين شلوغي ها 
به نوعي يك اولتيمات��وم از طرف امريكايي ها و 
سعودي ها به عبد الفتاح السيسي رييس جمهوري 
مصر اس��ت چ��ون در گفت وگو ه��اي قبلي هم 
سيسي و هم ملك عبد الله پادشاه اردن با اسكان 
فلسطيني ها در اردن و مصر مخالفت شديد كردند 
و بالطبع ايالات متحده و عربس��تان سعودي كه 
پدرخواندگان اين طرح هس��تند مي خواهند به 
قول معروف گوش او را بپيچانند و به وي بفهمانند 
كه زير پايش خيلي س��فت و محكم نيس��ت و 
همان گونه كه محمد مرسي را بركنار كردند او را 

نيز مي توانند بركنار كنند.
نمي توان ماجراهاي س��ودان را از ماجراي مصر 
دور پنداشت، بسياري از تحليلگران باور دارند كه 
سرنگوني عمر البشير و كودتاي نظامي اي كه بر 
عليه او ترتيب داده شده بود به اين دليل بود كه 
وي تلاش داشت از زير عباي عربستان و امريكا 

خارج شود.
در اواخر زندگي سياسي اش وي تلاش داشت با 
قطر و تركيه كانال بزند و اعلام كرده بود كه ارتش 

سودان را از جنگ يمن خارج خواهد كرد.
با توجه به اين شرايط مي توان گفت امروزه شرايط 
پادشاهي اردن نيز در خطر است و برخي احتمال 
مي دهند كه همان گونه كه تحركاتي در مصر انجام 
شده برخي تحركات در اردن نيز با حمايت ايالات 

متحده و عربستان سعودي انجام شود.
شايد به همين دليل است كه مشاهده مي كنيم 
شاه اردن طي چند هفته اخير تلاش دارد روابط 
خود با قطر و تركيه را بهبود بخش��د تا به نوعي 

تعادل سياسي ايجاد كند.
 البت��ه شكس��ت نتانياه��و در انتخاب��ات جزو 
پيش بيني هاي اين گروه نب��ود و اين گروه باور 
داشتند كه حد اكثر مانند انتخابات سابق نتانياهو 
مجبور مي ش��ود يك حكومت ائتلافي تشكيل 
دهد اما اين شكست تاثير بسزايي روي نقشه هاي 
امريكايي ها و متحدانش��ان براي محقق نمودن 
معامله قرن دارد. يك نكته ديگر كه مي تواند بسيار 
روي نتيجه معامله قرن تاثيرگذار باش��د حمله 
انصار الله يمن به تاسيس��ات آرامكو در عربستان 
سعودي است. گذشته از همه حرف و حديث ها 
يك نكته در اين حمله نهفته كه بسيار مهم است. 
اين حمله توسط مجموعه اي انجام شد كه جزو 
جبهه مقاومت در منطقه به شمار مي آيد و طبيعتا 
به نوعي نشان مي دهد كه چه قدر جبهه مقاومت 

در منطقه از توانمندي بالايي برخوردار است.
همه كارشناسان نظامي متفق القول هستند كه 
اين عمليات به نوع خود يك عمليات منحصر به 
فرد به حساب مي آيد كه تا سال ها در مورد آن در 

مدارس نظامي صحبت خواهد شد.
بايد توجه داشت كه سيستم هاي دفاعي عربستان 

دقيقا همان سيستم هاي دفاعي اسراييل است.
يعني اگر جبهه مقاومت به اين راحتي توانسته از 
اين سيستم هاي دفاعي عبور كند قطعا مي تواند 
از آن سيس��تم هاي دفاعي نيز عبور كند و نقاط 

حساس اسراييل را هدف قرار دهد.
امروزه نياز نيست كه شما بمب هسته اي داشته 
باش��يد تا به طرف مقابل خود آسيب برسانيد، 
همين كه بداني��د كدام نق��اط در طرف مقابل 
آسيب پذير است كافي است تا بتوانيد ضربه اي 

مهلك به او بزنيد.
چه كسي تصور مي كرد كه با يك عمليات در حد 
عمليات آرامكو نيمي از صادرات نفت عربستان 

سعودي متوقف شود؟
كافي است كه مثلا مخازن مواد شيميايي يا اتمي 
اسراييل هدف قرار گيرد و خود به خود يك فاجعه 

به بار مي آيد.
به هر ترتيب بخواهي��م در مورد عمليات آرامكو 
صحبت كنيم بايد توجه داش��ته باشيم كه براي 
انجام اين عمليات پهپاد ها و موشك هاي انصار الله 
صدها كيلومتر را طي كردند و عمليات خود را با 
دقت و موفقيت انجام دادند. اين صدها كيلومتر 
كه در عربستان از آن صحبت مي كنيم يعني كل 
اسراييل، چون اسراييل هيچ عمق استراتژيكي 
ندارد. ب��ه اين دليل اس��ت كه مي ت��وان گفت 
همان گونه كه جبه��ه حامي معامله قرن تلاش 
دارد همه را وادار كند شرايط آن را براي انجام اين 
معامله بپذيرند در مقابل جبهه مقاومت نش��ان 
داده ك��ه به اين راحتي ها ه��م كه فكر مي كنند 

نمي توانند معامله قرن را در منطقه اجرا كنند.

   سپري شدن بيش از هفتاد سال از بحران كشمير و وقوع جنگ  هاي مختل ميان هند و پاكستان نه تنها كمكي به حل اين موضوع نكرده است بلكه 
باعث شده هر فرياد دادخواهي و حق طلبي مردم كشمير نيز در ميان سياستمداران هندي از دريچه تقابل تاريخي هند و پاكستان ديده شده و اين 
نگاه در ميان آنها نهادينه شده است. اقدامات پاكستان به لحاظ نظامي و نيز تقويت گروه هايي با اقدامات تروريستي در اين منطقه اين فرصت را به 
هندي  ها داده است تا موضوع كشمير را به دنيا به عنوان شورشي هدايت شده از سوي پاكستان معرفي نمايد و اين موضوع حق طلبي و مقاومت مردم 
كشمير را نيز زيرسوال برده است. ارتش پاكستان طي ساليان توانسته است با زنده نگه داشتن موضوع كشمير موضع خود را در سياست، جامعه و 
اقتصاد پاكستان مستحكم كند. دولت آن كشور نيز كشمير را تبديل به كارتي در سياست خارجي خود به خصوص در مواجهه با كشورهاي اسلامي 

كرده و خود را به عنوان قهرمان آزاديخواهي مسلمانان معرفي نموده است.

برش
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بويبهبودازاقتصادايرانميآيد

سهم كارآفرينان در اشتغال هاي جديد ۳۰ درصد است

گروه اقتصاد كلان| ريحانه مهدوي|
رييس كميس�يون اقتصادي مجلس ش�وراي 
اسلامي مي گويد بسياري قصد دارند هر روز به 
مردم نا اميدي تزريق كنند و مي گويند نه تنها 
اوضاع اقتصادي قرار نيس�ت بهب�ود يابد بلكه 
روز ب�ه روز بدتر هم مي ش�ود در حال�ي كه اين 
ديدگاه واقعيت ندارد. در گذشته اقتصاد ايران 
درگير يك شوك سنگين شد و كشوري كه تمام 
درآمدهاي آن وابسته به فروش نفت است ناگهان 
به پيچ خطرناكي به نام تحريم برخورد. طبيعي 
است كه اين اقتصاد دگرگوني زيادي را در خود 
ديد. با اين حال بايد فرصت داد تا دولت به طرح ها 
و برنامه ه�اي خود جامه عمل بپوش�اند. الياس 
حضرتي، نماينده م�ردم تهران در مجلس دهم 
همچنين باور دارد كه در حال حاضر شاخص هاي 
اقتصادي ما خبر از بدتر شدن حال اقتصاد كشور 
ندارد و بايد اميد داشت چرا كه اقتصاد ايران در 
حال احيا اس�ت و قطعا اتفاق ه�اي بهتري قرار 
است در نظام اقتصادي ايران رخ دهد و بايد صبر 
پيشه كرد. در ادامه مشروح گفت وگوي »تعادل« 
با الي�اس حضرتي رييس كميس�ون اقتصادي 

مجلس شوراي اسلامي را مي خوانيد.

   اصلاح ساختار بودجه در چه مرحله اي است؟ 
اصلاح ساختار بودجه طرح مفصلي است كه سازمان 
برنامه و بودجه مدت ها است روي آن كار مي كند. اين 
طرح بر چهار پايه اس��توار است. محور اول اين طرح 
درآمدزايي پايدار اس��ت يعني قرار است كاري كنيم 
كه درآمدهاي دولت پايدار بماند و اين درآمدها دچار 
نوس��انات روزمرگي نشود. محور دوم هزينه كرد كارا 
اس��ت. به اين معني كه هزينه هاي اضافي را بزنيم و 
در آنها صرفه جويي كنيم. آنجايي كه لازم اس��ت به 
درستي و مفيد هزينه كنيم و به طور كلي هزينه ها را 
مديريت كنيم.  محور سوم هم ارتقا و ثبات توسعه و 
عدالت است. محور چهارم نيز اصلاحات نهادي نظام 
بودجه ريزي اس��ت كه مقام معظم رهبري هم به آن 

اشاره فرموده بودند. 
   در بح�ث درآمدهاي پايدار چ�ه مواردي در 

دست بررسي است؟
در بحث درآمدهاي پايدار بح��ث حامل هاي انرژي 
مطرح اس��ت. اكنون دولت در حال بررسي است كه 
ببيند چه كار مي تواند بكند كه حدود 900 الي 1300 
هزار ميلي��ارد تومان يارانه پنهان تخصيصي به مردم 
قطع شود؟ بايد به اين اش��اره كرد كه مجموع گازي 
كه به نيروگاه ه��اي برق مي دهيم حدود 21 ميليارد 
دلار است و حدود 35 ميليارد دلار را به عنوان هزينه 
گاز خانگي مي پردازيم. اگر در رابطه با برق بخواهيم 
به وضعيت كش��ورهاي مختلف دنيا نگاه كنيم بايد 
بگوييم در آلمان براي هر كيلووات برق 35 سنت، در 
ژاپن 25 سنت، در تركيه 9 سنت، در امارات 8 سنت، 
در نيجريه 7 سنت، افغانستان و عربستان و بحرين 5 
سنت، در قطر و عراق و ديگر كشورها 3 سنت پرداخت 
مي ش��ود اما در ايران بابت هر كيل��و وات برق 6 دهم 
سنت هزينه پرداخت مي كنيم. آن وقت  مي خواهيم 
در صنعت برق دچار مشكل نشويم؟ در بقيه اقلام نيز 
به همين شكل است. اگر بخواهيم به اصلاح مملكت 
فكر كنيم بايد براي حامل هاي انرژي تصميم جدي 
بگيريم؛ محرز است كه وضع موجود قابل دفاع نيست. 
بايد هر چه زودتر چاره اي انديشيد چرا كه پاي عدالت 
اجتماعي و اسراف و اتلاف منابع ملي در ميان است. 
در حال حاضر هركس كه ماشين هاي زيادي هم به 
لحاظ تعداد و هم به لحاظ س��يلندر داش��ته باشد از 
يارانه بيشتر بنزين استفاده مي كند و در مقابل كسي 

كه خودرو ندارد از اين يارانه بهره مند نيست. اكنون 
50 درصد خانوارهاي ايراني فاقد خودروهستند، اين 
عدالت است؟ عدالت در حالت بسيار ظالمانه اي به سر 

مي برد ما بايد به اين ظلم پايان دهيم.
   چه بايد كرد؟

 اگر سياست ما بر كاهش مصرف است بايد كسي را كه 
مصرف كمتري مي كند تشويق كنيم تا انگيزه براي 
ادامه راه پيدا كند و در مقابل كسي كه مصرف بالاتري 
دارد را اگ��ر تنبيه نمي كنيم حداق��ل بگوييم هزينه 
مصرف انرژي آن را بيش��تر بپ��ردازد. اكنون منابعي 
كه بايد به س��مت سازندگي و بودجه عمراني و ايجاد 
اشتغال صرف ش��وند، با سهل انگاري نابود مي شوند. 
مثلا صاحب كارخانه به علت ارزان بودن قيمت انرژي 
به اين فكر نمي افتد كه دس��تگاه و تكنولوژي را وارد 
كند تا مصرف انرژي حداقلي داش��ته باشد. مثلا  ما 
دستگاه هايي را داريم كه 30 درصد از انرژي را مصرف 
مي كنند در حالي كه در مقابل آن دس��تگاه هايي در 

دنيا وجود دارند كه مصرفي كمتر از 5 درصد دارند. 
همچني��ن ماش��ين هايي داري��م ك��ه 12 ليت��ر در 
100كيلومتر س��وخت مصرف مي كنند و در مقابل 
خودرويي در دنيا داريم كه به ازاي هر 100 كيلومتر 
5 ليتر سوخت مصرف مي كند. زماني كه انرژي ارزان 
است ما به عنوان صاحب كارخانه، صنعت، نيروگاه برق 
يا خودرو به دنبال تكنولوژي برتر نمي رويم چون براي 
ما با قيمت بسيار نازلي محاسبه مي شود از اين رو براي 
ما اهميتي ندارد كه چه ميزان انرژي مصرف مي كنيم. 
اين ان��رژي بي رويه كه به راحت��ي مصرف مي كنيم 
گريبان ما انسان ها را مي گيرد. در سطح شهر كه راه 
مي رويم آلودگي هوا كم كم موجب سرطان مي شود 
پس نبايد تنها به منافع ش��خصي ن��گاه كرد چون ما 
همه س��وار يك كشتي هس��تيم. لذا مجلس شوراي 
اسلامي و دولت دوازدهم به دنبال آن هستند كه يك 
درآمد سرشاري از محل صرفه جويي در مصرف انرژي 
كسب كنند. عده اي مي گويند نمي شود و دولت امكان 
اجرايي كردن طرح هاي اخير را ندارد اما من مي گويم 
چنين نيست دولت قابليت و ش��رايط كسب درآمد 
از محل حذف يارانه پنهان، مالي��ات و غيره را دارد و 
حتي مي تواند اين درآمد سرشار را بر اساس طبقات 

و گروه ه��ا و دهك هاي مختلف ميان مردم تقس��يم 
كند، مي توان به طرق مختلف آرامش و آسايش را به 

مردم هديه داد.
   درباره مولدس�ازي دارايي هاي دولت در چه 

مرحله اي هستيد؟
نكت��ه دوم اص��لاح س��اختار بودجه، مولدس��ازي 
دارايي هاي دولت است، به اين معنا كه اگر ساختمان 
وزارت بهداشت واقع در ش��هرك غرب تهران است، 
اجازه دهند اين ساختمان به فروش برسد و در مقابل 
مبلغ آن را براي خريداري يك س��اختمان ديگر در 
مناطق پايين تر هزينه كنند. هر آنچه از مبلغ فروش 
يا اجاره ساختمان باقي ماند براي ساخت بيمارستان 
و درمانگاه هاي مجهز هزينه كنند. همچنين بسياري 
از اموال ديگر دولت هستند كه يك گوشه افتاده اند و 
هيچ كاربردي براي مملكت ندارند مي توان فكري براي 
كسب درآمد يا واگذاري آن كرد. در مقابل اين اموال 
بلااستفاده مانده، دولت كارهاي نيمه تمامي هم دارد. 
مثلا اتوباني وجود دارد كه بيست سال است نيمه كاره 
مانده مي توان با مولد سازي آن را به اتمام رساند و به 

حمل و نقل بين جاده اي تسهيل ببخشيد.
   در رابطه با ماليات چه تصميماتي اخذ ش�ده 

است؟
بخش ديگر در رابطه با ماليات اس��ت، در كش��وري 
كه تا به حال به نفت اتكا كرده اس��ت و سالانه حدود 
3 ميليون بشكه نفت مي فروخت مشخص است كه 
تحريم اقتصادش را دگرگون مي كند. اكنون فروش 
نفت ما قطع نش��ده و فقط كم ش��ده است. حال بايد 
چه كرد؟ يكي از راهكارهاي جبران جاي خالي نفت 
در بودجه ماليات است. نزديك به 130 هزار ميليارد 
تومان از بار بودجه روي دوش ماليات است، سوال اين 
اس��ت كه آيا ما ظرفيت مالياتي داريم؟ آيا پايه هاي 
مالياتي را مي توانيم توس��عه دهيم؟ آيا از ماليات بر 
مسكن و عايدي سرمايه و مجموع درآمدها مي توان 

درآمد كسب كرد؟ 
پاس��خ اين اس��ت كه بله مي توان چ��ون ماليات اين 
ظرفيت را دارد ك��ه به صورت كلي بودجه مملكت را 
به دوش بكش��د و اين براي برنامه ريزي 3 سال آينده 
بسيار عالي است. در اين بين توجه بر اين است كه اخذ 

ماليات بايد به گونه اي باشد كه به مردم فشار وارد نشود 
و معافيت هاي مالياتي نيز در مقابل به حداقل برسد و 
همچنين در اين راستا پايه هاي مالياتي توسعه پيدا 
كند و منابع جديد مالياتي ايجاد شود البته مشروط به 
آنكه يك سيستم و سامانه قوي موديان مالياتي داشته 
باشيم كه به صورت شفاف و هوشمندانه عمل كنند 
و من امي��دوارم كه تمام بندهاي اين لايحه اصلاحي 
در نهايت منجر به يك نظام تامين اجتماعي كارآمد 
شود يعني طبقات پايين و 5 دهك اول درآمدي بايد 
به صورت كامل تحت پوش��ش قرار بگيرند و فاصله 
طبقاتي به حداقل برس��د. عدال��ت اجتماعي بروز و 
ظهور پيدا كند و مردم در مورد اش��تغال، بهداشت، 
آم��وزش و بيمه بيكاري خود به يك آرامش نس��بي 
برسند و زندگي شان به ثبات رسيده و در نهايت چتر 
سياست هاي تامين اجتماعي به صورت قوي بالاسر 

مردم باشد كه احساس نگراني نداشته باشند.
   اي�ن روزها فضاي اخب�ار در جامعه بس�يار 
نا اميد كننده است. بسياري نگرانند كه اقتصاد 
ايران به همين راحتي نتواند خود را احيا كند. 

چه نظري داريد؟
نبايد به مردم ناامي��دي داد چرا كه نا اميدي از مرگ 
بدتر است. ما يك ش��وك سنگين اقتصادي را پشت 
سر گذاشته ايم اما درحال حاضر اتفاق هاي خوبي در 
اقتصاد ما افتاده است. اقتصاد ما شوك سنگيني را كه 
متحمل شد بحث قيمت ارز بود. بايد بدانيم سال هاي 
سال بين متوليان اقتصاد بحث بود كه ارز بايد در كجا 
قرار بگيرد؟ براي اينكه ارز شاخصي است كه هم توليد 
و هم صادرات را به ش��دت تحت تاثير قرار مي دهد و 
بازارهاي بورس، مالي، مس��كن، خودرو، طلا، سكه و 

غيره را متاثر مي كند.
اكنون ارز آزاد به 11 هزار تومان رسيده است و اولين 
آثار اين نوسانات در توليد خود را نشان داده است. با 
اين حال اوضاع از آنچه پيش بيني مي شد بهتر است، 
مثلا همه فكر مي كردند ايران در س��ال 98 به رش��د 
اقتصادي منفي 15 درصد مي رسد اما رشد اقتصادي 
منهاي نفت منفي نش��د. به هر حال منفي نشدن آن 
اتفاق خوبي بود چون ما يك ش��وك وحش��تناك را 
پشت سر گذاشتيم. زماني كه همه اميد يك كشور به 

فروش نفت بود و اين ميسر نشد، زير پاي ايران خالي 
شد مثل يك خانواده اي كه وابسته به حقوقي در ماه 
براي زيستن است و ناگهان اين حقوق قطع مي شود.

به هر حال اين خانواده نابود نمي شود اما دچار شوك 
موقتي مي شود. اين به اين معنا نيست كه ديگر اين 
خانواده نمي تواند به خود بيايد و دوباره روي پاي خود 

بايستد. بايد اميد داشت. 
   اوض�اع را چگون�ه تحلي�ل مي كنيد؟ برخي 
مي گويند نش�انه هاي بهب�ود در اقتصاد ايران 

ظاهر شده است.
اكنون برخي نشانه هاي اميدبخش وجود دارد. مثلا 
شاخص هاي تورم روند نزولي به خود گرفته، بازار ارز 
به يك ثبات نسبي رسيده و صادرات ما از لحاظ وزني 
در شش ماه نخست سال 30 درصد رشد داشته است. 
در اي��ن اوضاع بانك مركزي 18 ميلي��ارد دلار براي 
واردات كالاهاي اساس��ي و مواد اوليه تخصيص داده 
است و اكنون اعلام كرده است هركه مي خواهد ثبت 
س��فارش انجام دهد بيايد ما به آن پول مي دهيم، از 
طرفي بيكاري و اشتغال در شش ماهه اول مخصوصا 
سه ماهه دوم س��ال وضعيت خوبي پيدا كرده است، 
ش��اخص بورس اكن��ون در عالي ترين وضعيت خود 
به س��ر مي برد. اگر قرار باشد اقتصاد كشوري علامت 
منفي دهد يا بايد از طريق بورس باشد يا ارز، اشتغال، 
صادرات و توليد. من ب��ا توليد كنندگان كه صحبت 
مي كنم با وجود مشكل نقدينگي، مي گويند در اين 
40 سال هيچ گاه حال توليد به اندازه امروز خوب نبوده 
اس��ت. اكنون دولت هم تصويب كرده است كه 120 
هزار ميليارد تومان تسهيلات بانكي به عنوان سرمايه 
در گردش در اختيار توليدكنندگان قرار دهد كه اين 
براي توليدكنندگان بهش��ت است. درست است كه 
حجم نقدينگي ما بالا است اما اين درحال كنترل شدن 
است كه آثار مخرب براي بازارهاي ديگر نداشته باشد. 
بايد اميد داشت چون اقتصاد ايران در حال ريكاوري 
است. شاخص ها نشان مي دهد كه ما بدون نفت هم 
مي توانيم ب��ه راه خود ادامه دهي��م و بدون نفت هم 

مي توان به رونق و شكوفايي رسيد.
مردم در مرحله اي خيلي سختي كشيدند و بيشترين 
فشار هم روي اقش��ار ضعيف بوده است. تورم اكنون 
ديگر به صورت فزاينده افزايش پيدا نمي كند. گوشت 
ديگر كيلويي 120 هزار تومان نيست و به 80 الي 90 
هزار تومان رسيده است و اين ميزان براي يك سري 
اقشار مبلغ بالايي است؛ بنابراين سرعت و قدرت رشد 

تورم پايين آمده است.
   چ�ه ارزياب�ي از وضعيت دهك ه�اي پايين 

درآمدي داريد؟
 ما خوب نتوانس��تيم به دهك ه��اي پايين درآمدي 
رسيدگي كنيم. اين افراد هم به لحاظ اجاره مسكن و 
هم تهيه اقلام خوراكي كه بالاترين تورم را هم دارند 
در فشار هستند و دولت بايد توجه بيشتري به پايين 
درآمدها داشته باشد تا از دست نروند. البته كارهايي 
را هم انجام داده است بطور مثال دريافتي هاي كميته 
امداد و بهزيس��تي را تا 6 برابر افزايش داده است و به 
نظر من ب��از هم اين تغييرات تغييرات جزئي اس��ت 
و دولت بايد بيش��تر از اين ها تمركز خود را بر اقش��ار 

ضعيف قرار دهد.
اخيرا بس��ياري مي گويند يارانه نقدي مردم را قطع 
كنيد اما من نه تنها مخالف قطع يارانه مردم هس��تم 
بلكه معتقدم اين مبلغ را بايد افزايش داد، مخصوصا 
اگر قرار باشد تغييراتي در قيمت حامل هاي انرژي رخ 
دهد بايد در يارانه م��ردم هم تغييرات صورت بگيرد 
تا م��ردم نبود يارانه انرژي را احس��اس نكنند. دولت 
مي تواند اي��ن اقدام را از محل منابع حذف يارانه هاي 

پنهان به دست بياورد. 

معاون توس��عه كارآفريني و اشتغال وزير تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي با بيان اينكه در س��ال هاي اخير بخش 
قابل توجهي از اشتغال كشور توسط كارآفرينان انجام 
مي شود، گفت: سهم كارآفرينان در اشتغال هاي جديد 
كشور 30 درصد است. عيسي منصوري، در گفت وگو 
با خبرنگار ايرنا با اش��اره به اينكه كارآفرينان راهوران 
اقتصاد هستند و همراهي با آنها منجر به توسعه اشتغال 
در كشور مي شود، افزود: اين وزارتخانه بسته سياستي، 
حمايتي و تشويقي ويژه اي براي حمايت از كارآفرينان 
پيش��رو ارايه كرده است كه بعد از تصويب و در مرحله 
اجرا به عزت و كرامت آنان توجه مي شود.وي اظهار كرد: 
در اين بسته دسترسي كارآفرينان به مسوولان تسهيل 
مي ش��ود، به آنها ويزا صادر و در كش��ورهاي خارج به 
رسميت شناخته مي شوند، به لحاظ قانوني از مسيرهاي 
سبز گمركي براي ورود كالا مي توانند استفاده كنند، 
به راحتي با اس��تفاده از اين كارت تا حد مشخصي وام 

دريافت مي كنند، مكانيزم هاي ضمانتي براي آنها فعال 
مي شود تا نياز به وثيقه نداشته باشند، سرمايه گذاري 
براي آنها راحت تر مي شود و بيمه مالياتي آنها با مكانيزم 
خاصي انجام مي ش��ود.معاون توس��عه كارآفريني و 
اش��تغال وزير تعاون، كار و رف��اه اجتماعي گفت: اين 
بسته هم اكنون در كميسيون اقتصادي دولت مطرح 
است كه بعد از نهايي ش��دن متن آن، در هيات دولت 
تصويب مي شود. منصوري، با اش��اره به اينكه امسال 
نيز مسير استاني و ملي شناسايي كارآفرينان پيشرو از 
سوي اين معاونت انجام مي شود، ادامه داد: علاوه بر آن 
برنامه خاصي از سوي اين معاونت براي توسعه خلاقيت 
و كارآفريني در مرحله مهدكودك و پيش دبستاني با 
سازمان بهزيستي و وزارت آموزش و پرورش شروع شده 
اس��ت. وي يادآوري كرد: با همكاري وزارت آموزش و 
پرورش، باشگاه كارآفرينان جوان و نوجوان راه اندازي و 
برنامه كارورزي دانش آموختگان دانشگاهي به صورت 

پودماني اجرا مي شود و با توافق با وزارت آموزش عالي 
واحدهاي انتخابي كارآفرينان آسان تر انجام مي شود.

معاون توس��عه كارآفريني و اشتغال وزير تعاون، كار و 
رفاه اجتماعي، نرخ بيكاري كشور را 10.7 درصد و نرخ 
مشاركت كشور را 40 درصد اعلام كرد و گفت: در سال 
97 حدود 464 هزار اشتغال جديد براساس داده هاي 
مركز آمار ايجاد شده كه اين تعداد بر اساس آمار مستند 

اين معاونت 472 هزار نفر است.
منصوري، با بيان اينكه بخشي از اين اشتغال مربوط به 
اجراي برنامه توسعه اشتغال روستايي اين وزارتخانه 
است، افزود: بر اس��اس داده هاي مركز آمار 114 هزار 
اشتغال جديد روس��تايي ايجاد ش��ده كه اين تعداد 

براساس داده هاي اين معاونت 143 هزار نفر است.
وي اظهار كرد: در س��ال هاي 92 تا 96 سهم اشتغال 
روستايي از اشتغال جديد ايجاد شده در كشور حدود 3 
دهم درصد بود كه اين ميزان در سال 97 به 25 درصد 

رس��يد و اين دستاورد نش��ان از اثرگذاري برنامه هاي 
اش��تغال روستايي است.معاون توس��عه كارآفريني و 
اشتغال وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: بخش 
زيادي از آنها اشتغال غيررس��مي بوده و بيمه ندارند، 
بنابراين پايداري و كيفيت آنها مي تواند محل سئوال 
باشد.منصوري يادآوري كرد: هم اكنون تلاش مي شود 
پوشش بيمه اي حداكثري براي آنها ايجاد شود تا ثبات 
و پايداري شغل در آنها روي دهد و در اين راستا برنامه 
ويژه اي براي همكاري با نهادهاي مرتبط در حوزه بيمه 
كشاورزان و روستاييان طراحي ش��ده كه در صورت 
تصويب، دولت دس��تاوردهاي خوب��ي در اين زمينه 

ايجاد مي شود.
وي با اش��اره به برگزاري كارگاه آموزش��ي 2 روزه در 
آذربايجان ش��رقي براي آشنايي مس��وولان دست 
اندركار و مرتبط با روش هاي جديد در حوزه توسعه 
اقتصاد و اشتغال روس��تايي در كشور، اظهار داشت: 

اين كار براي اولين بار در اين حوزه انجام مي ش��ود و 
اين استان به عنوان پايلوت انتخاب شده است. معاون 
توسعه كارآفريني و اش��تغال وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي با اشاره به اينكه بيش از 1.5 سال است كه 
تسهيلات مربوط به اشتغال روس��تايي از سوي اين 
وزارتخانه پرداخت مي ش��ود، گفت: اين كار راه حل 
نيست و امري فرعي اس��ت، زيرا پيش از اعطاي وام 
نياز به مبادرت به اقدامات توس��عه اي در روس��تاها 
است.منصوري ادامه داد: اين الگو از سال گذشته در 
128 روستا به صورت پايلوت اجرا شد و دستاوردهاي 
مهمي داش��ت از قبيل اينكه ريالي وام پرداخت نشد 
ولي بازگشت به روستا اتفاق افتاد.وي يادآوري كرد: 
در اي��ن الگو فهم اقتص��اد و ديناميك كس��ب و كار 
روس��تا تحليل مي شود، س��پس با تمركز بر نيازها، 
حل مشكلات و توسعه ظرفيت هاي موجود اشتغال 

روستايي انجام مي شود. 

مديركل دفتر تنظيم مقررات و نظارت بر برون سپاري 
سازمان امور مالياتي گفت: تا روز گذشته 31 درصد 
پزش��كان كارتخوان خود را در س��امانه ماليات ثبت 
كرده اند. علي رستم پور مديركل دفتر تنظيم مقررات 
و نظارت بر برون س��پاري س��ازمان امور مالياتي در 
گفت وگو با فارس، با اش��اره به آخرين وضعيت ثبت 
نام كارتخوان مالياتي پزش��كان در كشور اظهار كرد: 
تا ظهر روز 31 شهريور ماه بالغ بر 31 درصد پزشكان 
به فراخوان س��ازمان مالياتي تمكين كرده اند. از روز 
گذشته 5 درصد ثبت نام پزشكان افزايش يافته و فقط 
از صبح ديروز تا 12 ظهر 1500 پزشك كارتخوان خود 

را ثبت كرده اند. مديركل دفتر تنظيم مقررات و نظارت 
بر برون سپاري سازمان امور مالياتي افزود: بالغ بر 73 
هزار و 877 پزشك در اين طرح فراخوان شده اند كه 
بر اين اساس 22 هزار و 571 نفر كارتخوان خود را در 

سامانه به ثبت رساندند.
وي در مورد جلس��ه روز گذشته سازمان امور مالياتي 
با س��ازمان نظام پزشكي گفت: در اين جلسه رييس و 
هيات مديره سازمان نظام پزشكي و شوراي عالي نظام 
پزشكي، رييس كميسيون بهداشت مجلس، قائم مقام 
وزير بهداشت و رييس س��ازمان امور مالياتي حضور 
داشتند. روند جلس��ه مثبت بود و همه بر اين موضوع 

تاكيد كردند كه دنبال تمكين از قانون هستند. البته از 
فضاي رسانه اي ايجادشده عليه پزشكان گلايه داشتند؛ 

چراكه به اعتماد ميان بيمار و پزشك آسيب مي زند.
رس��تم پور تاكيد كرد: قرار بر اين ش��د كه از ادبيات و 
زبان تش��ويقي بيشتر اس��تفاده ش��ود و در اين راستا 
كميته اي چهارجانبه در رابطه با ماليات پزش��كان با 
حضور نمايندگان مجلس، وزارت بهداشت، سازمان 
امور مالياتي و سازمان نظام پزشكي تشكيل شود تا بر 
تكاليف قانوني و حتي بخش رسانه اي ماليات پزشكان 

مديريت داشته باشد.
مديركل دفتر تنظيم مقررات و نظارت بر برون سپاري 

س��ازمان امور مالياتي در پاسخ به اين سوال كه مطرح 
ش��د به حساب بانكي پزش��كاني كه به قانون تمكين 
نمي كنن��د ورود خواهيد كرد، عنوان ك��رد: تكاليف 
سازمان س��ر جاي خود است و مربوط به گروه خاصي 
نيست. سازمان مالياتي بر اساس وظيفه اي كه دارد به 
منظور رسيدگي به شناسايي موديان، تشخيص درآمد 
واقعي و مطالبه ماليات براي همه يكسان و طبق قانون 

ماليات ها عمل مي كند.
وي خاطرنشان كرد: از جميع اطلاعاتي كه در اختيار 
سازمان قرار دارد و در آينده نيز به آن افزوده مي شود، 
در راستاي كمك به تشخيص درآمد واقعي و مطالبه 

ماليات حقه دولت استفاده خواهد شد.
رستم پور در مورد بسته شدن سامانه ثبت كارتخوان 
براي مشمولان نيز گفت: اين سامانه هيچ وقت بسته 

نمي شود چون شايد پزش��كي ماه بعد مجوز طبابت 
بگيرد و حتي همه پزشكاني كه تا اين لحظه ثبت نام 
نكرده اند، مي توانند كارتخوان خود را ثبت كنند. مهم 
اين است كه مشخص مي شود كدام پزشك در چه تاريخ 
و زماني تكاليف قانوني خود را انجام داده و پس از آن در 
فرآيند تشخيص ماليات و نحوه برخورد با مودياني كه به 
موقع تكاليف خود را انجام داده اند با آنهايي كه به موقع 
عمل نكرده اند، طبق دستورالعمل هاي سازمان متمايز 
خواهد بود. مديركل دفتر تنظيم مقررات و نظارت بر 
برون سپاري سازمان امور مالياتي گفت: بيش از 16 هزار 
پزشك در تهران وجود دارد و بالغ بر 6730 پزشك در 
استان اصفهان وجود دارد كه ممكن است حتي به لحاظ 
مالياتي شناسايي نشده باشند. با اين وجود در استان 

اصفهان 2365 پزشك ثبت نام كرده اند.
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سهامدار هپكو ظرف چند روز 
آينده تعيين تكليف مي شود

نماينده م��ردم اراك، خن��داب و كميجان در 
مجلس از تعيين تكليف سهامدار هپكو ظرف 
چند روز آين��ده خبر داد و گفت: تس��ريع در 
تامين مناب��ع مالي براي پرداخ��ت مطالبات 
كارگران با هماهنگ��ي مديرعامل بانك ملي و 
استاندار استان مركزي يكي ديگر از وعده هاي 

وزير اقتصاد بود.
س��يدمهدي مقدس��ي نماينده م��ردم اراك، 
خنداب و كميجان در مجلس شوراي اسلامي 
در گفت وگو با خانه ملت با اش��اره به اقدامات 
انجام گرفته براي رفع مشكلات شركت هپكو 
گفت: اخيرا جلس��ه اي با آقاي دژپس��ند وزير 
ام��ور اقتصادي و دارايي به منظور تس��ريع در 
انتخاب س��هامداري توانمند و داراي اهليت از 
ميان كنسرسيومي معدني و قوي براساس مدل 
از پيش پيشنهاد ش��ده از شركت مپنا يا ساير 

شركت ها برگزار شد.
نماينده م��ردم اراك، خن��داب و كميجان در 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه دژپسند 
وعده داد وضعيت س��هامدار هپكو ظرف چند 
روز آين��ده تعيين تكليف خواهد ش��د، افزود: 
تس��ريع در تامين منابع مالي ب��راي پرداخت 
مطالبات كارگ��ران با هماهنگ��ي مديرعامل 
بانك ملي و استاندار استان مركزي يكي ديگر 

از وعده هاي وزير اقتصاد بود.
وي اظهار كرد: مقرر ش��د جلس��ه ديگري در 
س��ازمان خصوصي س��ازي با حض��ور رييس 
جديد اين س��ازمان، مديرعامل ش��ركت گل 
گهر، معاونان ذيربط ش��ركت ايميدرو، فرخي 
معاون استاندار تشكيل و پيرامون فراهم كردن 
مقدمات، نحوه و مدل واگذاري بحث و تبادل 

نظر و تصميم گيري شود.
عضو كميس��يون صناي��ع و مع��ادن مجلس 
شوراي اس��لامي اضافه كرد: وزير اقتصاد بايد 
با مديرعامل ش��ركت گروه مپن��ا مذاكره كند 
تا كار واگذاري هپكو به س��هامداري با اهليت 
مالي، فني و مديريتي به سرانجام مطلوب رسد.

   مطالبه كارگران هپكو دريافت حقوق 
و مزاياي معوق و رونق توليد است

نماين��ده م��ردم اراك، خن��داب و كميج��ان 
در مجل��س ش��وراي اس��لامي تصري��ح كرد: 
اميدوارم فرآيند انتخاب سهامدار جديد و رفع 
مشكلات شركت هپكو با دقت و سرعت انجام 
و تصميمات منطق��ي و موثر اتخاذ و عملياتي 
شوند تا كارگران با شرافت شركت هپكو كه در 
مطالبات صنفي خود فقط دغدغه رونق مجدد 
توليد، تعيين سهامدار با اهليت كامل، دريافت 
حقوق و مزاياي معوق و جاري خود را دارند بعد 
از سال ها به آرامش در محيط كار و نيز در جمع 

خانواده هاي خود برسند.

هيچ كارگري براي اعتراض به 
طلب حقوق نبايد بازداشت شود

دبي��ركل حمايت از پايداري مش��اغل وزارت 
كار ب��ا تاكيد بر اينكه هي��چ كارگري به خاطر 
طلب ك��ردن حق��وق و تامين معيش��ت نبايد 
بازداش��ت ش��ود، گف��ت: علت تش��ديد بروز 
مش��كلات هپكو، عدم اجراي مصوبات ستاد 

تسهيل است.
كريم ي��اوري در گفت وگو با مهر، با اش��اره به 
آخرين وضعيت پيگيري مشكلات و مطالبات 
كارگران ش��ركت هپكو اظهار داشت: وزارت 
تع��اون، كار و رف��اه اجتماع��ي با بازداش��ت 
كارگراني ك��ه صرفاً براي مطالب��ات قانوني و 
حق��وق معوقه خود به صورت مس��المت آميز 

اعتراض مي كنند، موكدا مخالف است.
وي ب��ا بيان اينك��ه وزارت تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي پيگير آزاد شدن كارگران بازداشت 
شده هپكو است و پيگيري ها تا رفع بازداشت 
همه كارگران ادامه دارد، افزود: علت تش��ديد 
بروز مشكلات در هپكو، عدم اجراي مصوبات 

ستاد تسهيل و رفع موانع توليد است.
مدي��ركل حمايت از پايداري مش��اغل و بيمه 
بيكاري وزارت كار ادامه داد: در مصوبات ستاد 
تسهيل و رفع موانع توليد تصميم گرفته شد تا 
وزارت راه و شهرسازي با تامين اعتبار از سوي 
سازمان برنامه و بودجه نسبت به عقد قرارداد 
خريد 2400 دستگاه ماشين آلات هپكو اقدام 
كن��د و اين مهم بايد انجام گردد تا مش��كلات 

حل و فصل شود.
وي اف��زود: همچني��ن بن��ا ب��ه دس��تور 
رييس جمهوري براي تعيين تكليف وضعيت 
مالكي��ت هپكو امي��د را در دل كارگران ايجاد 

كرده كه اميدواريم به سر انجام برسد.
اين مقام مس��وول در وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي گفت: در س��تاد تسهيل و رفع موانع 
توليد مقرر شد بانك ملي نسبت به پرداخت 50 
ميليارد تومان تس��هيلات براي حل مشكلات 
هپكو اقدام كند كه در صورت تحقق، پرداخت 
معوقات كارگران در اولويت قرار دارد و با توجه 
به تعيين مديرعامل جديد از س��وي سازمان 
خصوصي سازي، مديرعامل بايد برنامه توليد 

و كار را اعلام كند.
ياوري افزود: وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
در جه��ت صيانت از نيروي انس��اني و حفظ و 
تثبيت اشتغال اقدامات قانوني خود را در مورد 
هپكو انجام داده اس��ت و كماكان و مس��تمرا 

امورات مرتبط را پيگيري مي كند.
مدي��ركل حمايت از پايداري مش��اغل و بيمه 
بيكاري وزارت كار گفت: هيچ كارگري به خاطر 
طلب كردن حقوق حقه خود و تامين معيشت 

خانواده اش نبايد بازداشت شود.
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وقتي آپديت سيستم عامل با گوشي هاي قديمي  سازگار نيست

كاربرانيكهمجبوربهخريدگوشيهايجديدميشوند
هر بار خبر انتشار به روزرساني سيستم عامل جديد اپل 
براي دستگاه هايش به گوش مي رس��د، به موازات آن 
اخباري از كند شدن گوشي هاي قديمي  كه سال هاي 
پيش عرضه ش��ده اند، يا عدم پش��تيباني گوشي هاي 
قديمي تر از سيستم عامل جديد هم شنيده مي شود. در 
حالي كه خود اپل هم به كند شدن دستگاه هاي قديمي 
با دريافت سيس��تم عامل جديد اعتراف كرده اس��ت؛ 
برخي اين اقدامات را يك��ي از تمهيدات اپل براي وادار 
كردن كاربران به خريد مدل هاي جديد دستگاه هاي 

خود مي دانند.
درحالي كه اپل اخيرا اعلام كرده كه آخرين به روزرساني 
نرم افزار آيفون يا همان آي اواس 13 كه به تازگي منتشر 
شده است، به آيفون هاي قديمي تر از آيفون 6s اضافه 
 ،globalnews نمي ش��ود، در گزارش وب س��ايت
اين موضوع با هدف س��وق دادن صاحبان گوشي هاي 
قديمي تر به خريدن دس��تگاه هاي جديد اين شركت 
انجام شده اس��ت. آپديت جديد سيستم عامل اپل در 
 WWDC( كنفرانس سالانه توس��عه دهنده شركت
2019( در حالي به همراه تعدادي ديگر از نسخه هاي 
نرم افزاري و محصولات اپل اعلام شد كه انتشار آپديت 
جديد اپل با سنت پيشين اين شركت همراه است؛ طبق 
اين سنت، تعدادي از دستگاه هاي قديمي تر شركت اپل 
از جمله آيفون هاي 5، آيفون 6، آيفون 6 پلاس و نسل 
ششم iPod Touch نمي توانند از آپديت جديد اپل 
برخوردار شوند. به علاوه، اين آپديت توسط نسخه هاي 
اصلي iPad Air و iPad mini 2 كه با iOS 12 به روز 

شده اند هم پشتيباني نمي شود.
اين اولين بار نيست كه كاربران آيفون با اين مشكل روبرو 
مي شوند. اپل طي كنفرانسي در سال گذشته نيز اعلام 
كرده بود كه آپديت iOS 12 تنها توسط گوشي هايي 
كه تا زمان عرضه آيفون 5s در سال 2013 خريده شده 
 iOS باشند، پشتيباني مي شود. يك سال قبل از آن هم
11 ب��راي مدل هاي آيف��ون 5 و 5c، تمامي مدل هاي 
آيفون 4 و نسل چهارم آيپد ها محدود شده بود. اگر به 
قبل تر از اينها هم برگرديم، آيفون 3G تنها توانست تا 
iOS 4 منطبق با سيستم عامل اپل شود، اولين نسل 
از آي پدها و آيفون 4 آخرين بار با iOS 7 س��ازگار بود 
و آيفون 4s و 5 هم تنها تا iOS9 با سيس��تم عامل اپل 
انطباق يافتند. بدون جديدترين آپديت سيستم عامل ، 

دستگاه هاي قديمي نمي توانند جديدترين نسخه هاي 
نرم افزاري و امنيتي را دريافت كنند و بدين ترتيب اين 
موضوع آنها را بطور بالقوه در معرض نقض امنيتي قرار 
مي دهد. همچنين درصورتي كه سيستم عامل دستگاه 
به روز نباشد، ممكن است برخي از اپليكيشن هاي آيفون 

نيز كار خود را متوقف كنند.
اپل هنگام ارايه سيس��تم عامل جدي��د اعلام كرد كه 
  Face ID داش��ت كه با اي��ن آپديت جديد، قابلي��ت
مي تواند 30 درصد سريع تر عمل كند و اپليكيشن ها 
هم مي توانند عملكردي دو برابر سريع تر داشته باشند. 
طبق اطلاعات ديجياتو، يكي ديگر از ويژگي هايي كه 
براي سيس��تم عامل جديد ذكر شده، افزوده شدن مد 
سوايپ به صفحه كليد است كه به كاربران اين امكان را 
مي دهد تا بدون دردسر بين صفحه كليد استاندارد اپل 

و صفحه كليدهاي شخص ثالث جابه جا شوند و درواقع 
بتوانند س��ريع تر تايپ كنند. از ديگر تغييراتي كه اپل 
براي آي اواس 13 وعده داده اس��ت، مي توان به بهبود 
اپليكيشن هاي مپس، فوتوز و Reminders اشاره كرد. 
در اپليكيشن مپس زمان تقريبي رسيدن وسايل نقليه 
عمومي به صورت زنده نمايش داده شده و حالتي شبيه 
Street View گوگل به آن افزوده شده است. طراحي 
اپليكيشن Reminders نيز دگرگون شده و قسمت 
جديد Today به آن اضافه شده. همچنين ويرايش و 
كراپ ويديوها در Photos بهتر انجام مي شود. در نسخه 
 Find جديد سيستم عامل همچنين اپليكيشن هاي
My iPhone و Find My Friends در ي��ك اپ 
واحد به نام Find My جمع آوري شده اند. همچنين 
شايد بزرگ ترين ويژگي هاي اضافه شده به آي اواس 13 

را مي توان حالت تاريك )Dark Mode( دانست كه 
 iMessage, با فعال كردن آن همه بخش ها از جمله
Photos و Settings تاريك مي شوند. با فعال كردن 
حالت تاريك، اپليكيشن ها نيز بطور اتوماتيك به پوسته 
تاريك تغيير شكل مي دهند و اين حالت را براي شب 
در Control Center مي توان فعال كرد. پشتيباني 
نكردن نسخه هاي قديمي آيفون از نسخه جديد سيستم 
عامل اپل در حالي است كه آيفون 6 هنوز هم 10 درصد 
از بازار مالكيت آيفون را در اختيار دارد و در حالي پس از 
انتشار در سال 2014، توانست ركورد فروش را بشكند، 
در اولين هفته اي كه براي فروش قرار گرفت، بيش از 10 

ميليون دستگاه فروخت.
از طرفي در برخي از اخبار هم آمده اس��ت كه سيستم 
عامل جديد اپل، نه تنها مي تواند گوش��ي هاي آيفون 

قديم��ي كه از س��ال 2017 به قبل عرضه ش��ده اند را 
كندتر كند، بلكه اين نسخه جديد از آي اواس بر عملكرد 
پردازنده هاي آيفون هاي قديمي تر تاثير منفي دارد و به 
خصوص آيفون هاي ايكس آر و ايكس اس را كند مي كند. 
گفته مي شود عملكرد آي او اس جديد روي آيفون هاي 
قديمي ارتباط مستقيمي با وضعيت باتري گوشي هاي 
آيفون ني��ز دارد و اگر اين باتري ها وضعيت مناس��بي 
نداشته باش��ند، كندي عملكرد آيفون هاي ايكس آر و 
ايكس اس بيشتر هم خواهد شد. اپل قبلا بطور ضمني 
اعتراف كرده بود كه با هر بار به روزرساني سيستم عامل 
آي او اس براي آيفون هاي جديد، در صورت نصب اين 
سيس��تم عامل روي آيفون هاي قديمي تر شاهد كند 

شدن اين گوشي ها خواهيم بود.
اپل تأكيد زيادي بر بهبود عملكرد در آي اواس 13، به 
ويژه براي قديمي ترين دستگاه هاي دريافت كننده اين 
 13 iOS آپديت دارد، اما هنوز مشخص نيست كه آيا
مي تواند مشكل كند شدن دستگاه هاي قديمي تر كه 
بر اثر دانلود نس��خه هاي جديدتر سيستم عامل ايجاد 
مي ش��ود را رفع كند يا خير. از طرف ديگر، جديدترين 
نسخه از سيستم عامل iOS در حالي در اختيار كاربران 
آيفون و آيپاد تاچ قرار گرفت كه تحليل گران وب سايت 
ورج معتقدند آي اواس 13 با استاندارد هاي اپل فاصله 
بسياري دارد. از باگ امنيتي گرفته تا اختلال در برخي 
از بازي ها كه باعث شده اين سيستم عامل تجربه خوبي را 
در اختيار كاربران قرار ندهد. البته اين در حالي است كه 
قرار است به زودي يك نسخه به روزتر از سيستم عامل 
آي اواس به نام آي اواس 13,1 هم عرضه ش��ود. سوال 
كاربران از اپل اين است كه چرا زماني كه آي اواس 13 
پر از باگ و مشكلات متعدد است و آپديت بعدي آن نيز 
تنها شش روز بعد براي رفع اين مشكلات عرضه مي شود، 
همچنان عرضه شد؟ برخي معتقدند عرضه آي اواس 
13براي فروش بهتر آيفون هاي 11 لازم بوده و اپل براي 
جلوگيري از افزايش هزينه هاي واردات محصولاتش 
از چين به امريكا، مجبور ش��ده اس��ت تا تعداد بسيار 
زيادي آيفون 11 و 11 پرو را زودتر از موعد مش��خص 
به امريكا وارد كند كه همگي داراي جديدترين نسخه 
از سيس��تم عامل iOS بوده اند. برخي ديگر هم تصور 
مي كنند اپل در عرضه آپديت در يك تاريخ مش��خص 

وسواس دارد.

مع��اون وزير ارتباطات ب��ا تأكيد بر اش��تراكات فرهنگي 
ميان اي��ران و جمهوري آذربايجان گفت: اس��تارت آپ ها 
و كس��ب وكارهاي ايراني علاقه مند به گسترش فعاليت 
خود در كش��ور آذربايجان هس��تند. به گزارش س��ازمان 
فن��اوري اطلاعات ايران، امي��ر ناظمي در دي��دار با بنياد 
حسين اف -س��فير جمهوري آذربايجان- در ايران گفت: 
»اس��تارت آپ هاي ايراني علاقه مند به حضور در بازارهاي 
بين الملل��ي هس��تند و آمادگي كامل جهت گس��ترش 
فعاليت هاي خود در كشور آذربايجان را دارند.« وي يافتن 
شركاي تجاري و همكاران كليدي در كشور آذربايجان را از 
اولويت هاي مهم استارت آپ هاي ايراني برشمرد و افزود: 
»اين استارت آپ ها، اپليكيش��ن ها و نرم افزارهاي خود را 
ارتقاء داده و زبان آذري را به امكانات نرم افزار اضافه كرده اند و 
اين موضوع نشان گر ميزان همت و علاقه مندي آنان جهت 
ورود به بازارهاي جمهوري آذربايجان است.« رييس سازمان 
فناوري اطلاعات ايران شباهت هاي فرهنگي، تاريخي، زباني 
و نزديكي جغرافيايي را از نقاط قوت بين دو كشور عنوان كرد 
و ادامه داد: »اميدواريم با گسترش روابط بين دو كشور شاهد 
توسعه و تقويت پتانسيل هاي موجود در حوزه IT باشيم.«

بنياد حس��ين اف، س��فير آذربايجان در ايران ني��ز با ابراز 
خوش��نودي از حضور در جمع اس��تارت آپ هاي ايراني از 
علاقه مندي و آمادگي كش��ورش جهت حضور و حمايت 
از اس��تارتاپ هاي ايراني در كش��ور آذربايجان خبر داد و 

گفت: »از استارت آپ ها و كسب وكارهاي نوپا جهت حضور 
در نمايش��گاه باكو تل آذربايجان دعوت كرده و از حضور 
آنان در جمهوري آذربايجان حمايت مي كنيم.« س��فير 
آذربايجان پيشرفت هاي تكنولوژيك ايران در دوران تحريم 
را چشمگير ارزيابي كرد و افزود: »ما در عصر فناوري به سر 
مي بريم و در اين دوران هر كشوري كه صاحب تكنولوژي و 
فناوري هاي نوين باشد صاحب قدرت بيشتري است.« وي 
فناوري را از محورهاي اصلي توسعه دانست و افزود: »دولت 
آذربايجان توجه ويژه اي را به حوزه IT و فناوري هاي نوين 
معطوف كرده و در اين راستا همكاري هاي همه جانبه اي را 
با دولت ايران داشته است. به گونه اي كه روساي جمهور دو 
كشور در پنج سال گذشته 12 ملاقات با يكديگر داشته اند 
و همچنين ديدارهاي زيادي در سطح وزرا انجام شده و در 
سال گذشته شاهد افزايش 74 درصدي مبادلات مالي بين 

دو كشور بوده ايم.«

مشاهدات صورت گرفته نشان مي دهد كه در بازه زماني 
يك ماهه اخير، با رش��د و گس��ترش باج افزارهايي مانند 
STOP/Djvu ك��ه كابران خانگي را م��ورد حمله قرار 
مي دهند، شدت اين حملات بيشتر شده است. گزارش هاي 
منتشرش��ده در مركز ماهر )مديريت امداد و هماهنگي 
رخدادهاي رايانه اي( از رخدادهاي حملات باج افزاري اخير، 
خبر از شيوع گسترده باج افزار STOP/Djvu  در سطح 
كش��ور مي دهد. باج افزار STOP براي اولين بار در اواخر 
سال 2017 ميلادي مشاهده شد. باج افزار Djvu نسخه 
جديدتر آن است كه از نظر عملكرد شبيه والد خود است و 
امروزه آنها را با نام STOP/Djvu مي شناسند. اين باج افزار 
براي رمزگذاري فايل ها از الگوريتم AES-256 استفاده 
مي كند و مبلغي بي��ن 200 تا 600 دلار )به بيت كوين( را 
STOP/ به عنوان باج از قرباني درخواست مي كند. باج افزار

Djvu به محض اجرا در سيستم قرباني با سرور كنترل و 
فرم��ان )C&C( خود ارتباط مي گيرد و فايل ها را با كليد 
آنلاين رمزگذاري مي كند. در صورتي كه به هر دليل موفق 
به برقراري ارتباط با سرور خود نشود، از روش آفلاين براي 
رمزگذاري فايل ها استفاده مي كند. اين باج افزار از روش هاي 
متنوعي براي نفوذ و انتشار خود به سيستم قرباني استفاده 
مي كند. پيوس��ت هرزنامه ها، كرك هاي آلوده ويندوز و 
محصولات آفيس، درايورها و آپديت هاي جعلي و همچنين 
سوءاس��تفاده از پروتكل RDP از روش هاي انتش��ار اين 

باج افزار است. بررسي ها نشان مي دهد كه از عمده دلايل 
آلوده ش��دن رايانه هاي خانگي به باج افزارها، كليك روي 
لينك هاي آلوده، دريافت فايل هاي اجرايي مخرب، كرك ها 
و نرم افزارهاي فعال ساز و همچنين ماكروهاي آلوده موجود 
 ppt، در فايل هاي محصولات ادوبي و آفيس با پسوندهاي
doc و pdf هستند. تاكنون تعداد محدودي از نسخه هاي 
آفلاين باج افزار  STOP/Djvu تحت شرايط خاص قابل 
رمزگشايي بودند. اما اخيراً با توجه به اينكه توسعه دهندگان 
اين باج افزار در نسخه هاي جديدتر، شيوه خود را تغيير داده و 
از الگوريتم رمزنگاري نامتقارن استفاده كرده اند، از اين پس، 
  STOP/Djvu فايل هاي رمزگذاري شده توسط باج افزار
بدون كليد خصوصي توسعه دهنده باج افزار قابل رمزگشايي 
نخواهند ب��ود. براي جلوگيري از آلوده ش��دن رايانه هاي 
شخصي و كاربران خانگي و همچنين كاهش آسيب هاي 
ناشي از حملات باج افزاري، مركز ماهر توصيه كرده است 

كه كاربران نسبت به تهيه نسخه هاي پشتيبان از اطلاعات 
ارزشمند و نگهداري به صورت غير برخط اقدام كنند، از باز 
كردن پيام هاي مشكوك در محيط هاي مختلف از جمله 
ايميل، پيام رسان ها و شبكه هاي اجتماعي پرهيز كنند، از 
دريافت فايل هاي اجرايي از منابع ناشناس پرهيز به ويژه از 
دريافت كرك نرم افزارها خصوصاً فعال سازهاي ويندوز و 
محصولات آفيس خودداري كنند. همچنين لازم است 
كاربران از به روز بودن سيستم عامل و محصولات ضدويروس 
اطمينان حاصل كنند. در بسياري از موارد، ضدويروس ها 
از تشخيص به هنگام باج افزارها ناتوان هستند. دليل اين 
موضوع گسترش كاربرد RaaS در بين باج افزارهاي امروزي 
اس��ت. مفهوم RaaS يا »باج افزار به عنوان يك خدمت« 
زماني به كار برده مي شود كه گروهي نسبت به تهيه بستر 
حمله يعني فايل هاي مخرب و بستر ارتباطي اقدام كرده و 
طيف گسترده اي از مهاجمين عموماً با دانش پايين تر با در 
اختيار گرفتن انواع فايل هاي جديد و سفارشي سازي شده 
كه تا آن لحظه توس��ط هيچ ضدويروسي مشاهده نشده 
است، اقدام به حمله مي كنند. به علاوه كاربران بايد همواره 
نسبت به علائم آلودگي باج افزار از قبيل تغيير پسوند فايل ها، 
پيغام باج خواهي، كاهش محسوس سرعت سيستم عامل و 
... حساسيت داشته و در صورت مشاهده موارد مشكوك به 
آلودگي، قبل از هر اقدامي از خدمات مشاوره اي مركز ماهر 

در اين زمينه استفاده كنند. 

عضو هيات علمي دانشگاه صنعتي اميركبير با ابراز تاسف 
نسبت به فعاليت هاي بي هويت و بي جهت دانشگاه ها در 
حوزه هوش مصنوعي، گفت: دانشگاه ها بايد از اين رخوت 
و بي مسالگي به سمت مس��اله محوري هدايت شوند و 
ارتباط با بازار، س��رمايه گذار و اكوسيستم كارآفريني را 
ايجاد كنند. عمار جلالي منش در گفت وگو با ايسنا ضمن 
تشريح موانع توس��عه هوش مصنوعي در كشور، يكي 
از موانع مهم بر سر راه توسعه هوش مصنوعي در ايران 
را ش��رايط اقتصادي دانس��ت و اظهار كرد: »از يك سو 
اكوسيس��تم كارآفريني در حوزه هاي فناوري در ايران 
كوچك و از سوي ديگر سطح درآمد در جامعه پايين است 
و با توجه به اينكه هوش مصنوعي به امكانات پردازش و 
سخت افزار وابسته است، كالاي لوكسي براي جامعه ما 
محسوب مي ش��ود؛ يعني تنها بخش كوچكي از مردم 
مي توانند از محصولات و خدمات آن استفاده كنند. از اين 
رو شايد انتظار حجم بازار محصولات هوش مصنوعي در 
كشورهاي پيشرفته براي ايران چندان واقع بينانه نباشد. 
هوش مصنوعي بيشتر از اينكه محصولي خالص باشد، يك 
توانمندساز است و به ارتقاي محصولات و توليدات موجود 
و افزايش بهره وري آنان كمك مي كند، اين درحالي است 
كه كشور ما در توليد محصولات تكنولوژيكي ضعيف است، 
در نتيجه تعداد محصولاتي كه بتوان با استفاده از هوش 

مصنوعي آنها را ارتقا داد نيز كم است.«
اي��ن م��درس دانش��گاه، مانع بع��دي در راه توس��عه 
هوش مصنوع��ي در كش��ور را مس��اله محور نب��ودن 
دانشگاه ها دانس��ت و گفت: »دانشگاه ها به كاربردهاي 
واقعي هوش مصنوعي توجه نمي كنند، اگرچه توليدات 
علمي ايران در حوزه هوش مصنوع��ي در برخي موارد 
ارزش علمي بالايي دارد، ولي در بيش��تر موارد كارآمد 

نيس��تند. ابزارها و الگوريتم هايي ك��ه در پژوهش هاي 
دانشگاهي توسعه مي يابند، تا ايجاد نرم افزارها، خدمات 
و محصولاتي كه مش��كلات صنعت را حل كرده و بازار 
داخلي يا بين المللي داشته باشند، فاصله دارند. دانشگاه ها 
هنوز رويكرد مساله محور ندارند. بهتر است ابتدا مساله اي 
واقعي در حوزه هوش مصنوعي تعريف شود، پس از آن 
پايان نامه ها، رساله ها و پژوهش ها در دانشگاه به سمت آن 
حركت كنند. نمونه اي از اين مسائل، كاهش هزينه ها در 
مديريت شهري، مديريت هوشمند انرژي، سيستم هاي 
تشخيص و درمان با استفاده از هوش مصنوعي، مديريت 
هوشمند ترافيك شهري و جاده اي، مديريت آلاينده ها و 

مديريت هوشمند محيط زيست هستند.«
جلالي منش در پاس��خ به سوالي مبني بر حمايت هاي 

دولت از اين حوزه، اظهار كرد: »ما خيلي به دنبال حمايت 
دولت نيستيم، اگر چه بي انصافي است كه بگوييم دولت 
هيچ حمايتي نمي كند، با وج��ود اينكه معاونت علمي 
و فناوري رياس��ت جمهوري در برگ��زاري رويدادها و 
هزينه هاي تجهيزات نهادها كمك مي كند، ولي ما بيشتر 
سرمايه مورد نياز براي تيم هاي كارآفرين را از سرمايه گذار 
خصوصي مي گيريم. مهم ترين نهادي كه در حال حاضر 
به ما كمك نمي كند، دانشگاه است. متاسفانه دانشگاه ها 
در حوزه هوش مصنوعي بي هويت و بي جهت فعاليت 
مي كنن��د، درحالي كه اگر درس��ت هدايت و حمايت و 
سياست گذاري شوند، مي توانند نقطه شروع خوبي براي 
توليد محصولات و خدمات حوزه هوش مصنوعي باشند. 
در واقع فرايند پيش شتابدهي برخي از تيم هاي كارآفرين 

در دانشگاها اتفاق مي افتد و نتايج بسياري از پايان نامه ها و 
پروژه ها و تيم هاي كاري تشكيل شده در دانشگاه، مي تواند 
ورودي اكوسيستم كارآفريني در حوزه هوش مصنوعي 
باشد. اولين كاري كه دولت مي تواند انجام دهد، اين است 
كه با سياست گذاري درست، دانشگاه را از اين رخوت و 
بي مسالگي به سمت مساله محوري هدايت كند و ارتباط 
دانشگاه با بازار، س��رمايه گذار و اكوسيستم كارآفريني 
را تقويت كند. طرح درس ها و مكانيسم هاي آموزش و 
پژوهش در دانشگاه بايد تغيير كنند و براي درس هاي 
كارب��ردي پروژه هاي تيمي كه منجر به توليد محصول 
مي ش��وند، تعريف ش��ود. چون اكنون بيشينه نيروي 
انساني متخصص هنوز در دانشگاه ها تربيت مي شوند 
و اگر مهارت و خلاقيت نداش��ته باش��ند، اكوسيستم 
كارآفريني كشور نيز دچار كمبود نيروي انساني مي شود. 
سياست گذاران به اكوسيستم كارآفريني به صورت واقعي 
اهميت بدهند، نه به صورت نمايشي، قوانين و مقررات 
نوشته ش��ده را تا حد امكان ساده كنند و بيش از تلاش 
براي حمايت مال��ي از كارآفريني، فرايندها و مقررات را 
تسهيل كنند. آيين نامه هاي ارتقاء يا نظام هايي كه براي 
ارزيابي دانش��گاه ها وجود دارد، به اشتغال دانشجويان 
توجه نمي كنند و در بسياري موارد، دانشجوياني كه حتي 
شاگرد اول هستند نيز بحران كار دارند. در حالي كه بايد 
بخش مهمي از شاخص هاي ارزيابي دانشگاه ها را بر اين 
مبنا بگذارند كه استادان يا نهادهاي دانشگاهي چقدر به 
اكوسيستم كارآفريني كمك مي كنند و اكوسيستم هاي 

كارآفريني چقدر در اين دانشگاه ها واقعي است؟«
معاون اطلاعات عل��م و فناوري اي��ران در ايرانداك در 
ادامه  صحبت هايش به اقدامات انجام شده در ايرانداك 
اش��اره كرد و گفت: »م��ا در چند س��ال اخير چندين 

آزمايشگاه از جمله آزمايشگاه تعامل انسان و ماشين را 
ايجاد كرديم و محصولي به اس��م »روبوداك« را توسعه 
داديم. اين ربات اجتماعي اولين ربات فارسي زبان كشور 
است كه به فارسي تكلم مي كند، مي شنود و پاسخ مي دهد. 
»روبوداك« يك ربات هوش��مند است كه به پژوهشگر 
در انجام فعاليت هاي پژوهش همچون جس��ت وجو و 
مستندس��ازي كمك مي كند. اين ربات پژوهشيار يك 
سال و نيم اس��ت كه ايجاد شده و اكنون نسخه دوم آن 
در حال توس��عه اس��ت. با وجود كمبود منابع مالي در 
پژوهشگاه و نبود حمايت از سوي نهادهاي علم و فناوري 
كشور و كندي در توسعه اين پلتفرم به دليل كمبود منابع 
مالي، راهبران آزمايشگاه تعامل انسان و ماشين به دنبال 
راهبردهايي براي خودكفا كردن اين پروژه و ورود بخش 
خصوصي به آن هستند. ما در پژوهشگاه علوم و فناوري 
اطلاعات ايران )ايرانداك( با كمك بخش خصوصي اولين 
شتاب دهنده تخصصي هوش مصنوعي در كشور را با نام 
تجاري »همتك« را ايجاد كرده ايم. در اين شتابدهنده 
تيم ه��اي كارآفرين كه بيش��تر آنان از دانش��جويان و 
فارغ التحصيلان دانشگاه هاي برتر كشور هستند، تحت 
مربي گري خبره ترين كارآفرينان داخلي و بين المللي قرار 
مي گيرند و پس از تكميل محصولات و خدمات خود، به 
سرمايه گذاران و صنعت معرفي مي شوند تا مراحل بعدي 
رشد، سرمايه گذاري و بلوغ خود را سپري كنند. دوره اول 
ش��تابدهي از اوايل سال 1397 آغاز شده و اكنون 6 تيم 
كارآفرين در اين شتابدهنده مشغول فعاليت هستند كه 
همگي در حوزه هوش مصنوعي كار مي كنند. جالب است 
بدانيد يكي از اين تيم ها بر روي محصولي كار مي كند كه 
پيشتر به عنوان پروژه يكي از درس هاي كارشناسي كه 

من ارايه كرده بودم، به شكل تيمي ايجاد شده بود.« 

علاقه استارت آپ هاي ايراني به فعاليت در جمهوري آذربايجان گسترش حملات باج افزاري بين كاربران خانگي
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گوگلدواپليكيشن
تبليغافزارراحذفكرد

گوگل دو اپليكيش��ن را از پلي استور حذف كرده 
اس��ت. اين اپليكيش��ن ها پس از نصب انبوهي از 
آگهي ها را به دستگاه كاربر سرازير مي كردند. يكي 
از اپليكيشن ها بيش از يك ميليون بار دانلود شده 
بود. به گزارش مهر، به نقل از ماشابل، به نظر مي رسد 
گوگل در هفته گذش��ته دو اپليكيش��ن اندرويد 
پرطرفدار را از فروش��گاه خود حذف كرده است. 
 Funny و Sun Pro Beauty اين دو اپليكيشن
Sweet Beauty Camera  نام دارند و به جاي 
ارايه ويژگي هايي براي تغيي��رات در عكس هاي 
سلفي، آگهي هاي تبليغاتي را به موبايل كاربر سرازير 
 Wandera مي كردند. محققان امنيتي شركت
در اي��ن اواخ��ر متوجه فعاليت ه��اي مخرب اين 
 Sun اپليكيشن ها شدند. اين در حالي است كه
Pro Beauty از س��پتامبر 2017 ميلادي براي 
گوگل پلي اس��تور عرضه ش��ده بود و بيش از يك 
 Funny ميليون بار دانلود شده است. اپليكيشن
Sweet Beauty Camera از ماه جولاي سال 
جاري در گوگل پلي عرضه شده و بيش از 500 هزار 
بار دانلود شده است. هر دو اپليكيشن ها به راحتي 
به اطلاعات كاربر دسترسي مي يافتند و انبوهي از 
تبليغات را به دستگاه او سرازير مي كردند. حتي 
برخي از اين آگهي هاي تبليغاتي بسته نمي شدند 
يا آنكه خارج از اپليكيشن نيز نمايش داده مي شدند. 
اين اپليكيشن ها از كاربر تقاضا مي كردند تا اجازه 
دسترسي به ميكروفون )براي ثبت صوت( دستگاه 
را داشته باش��ند. كارشناس��ان تخمين مي زنند 
اپليكيشن ها از اين قابليت سوءاستفاده كرده اند. 
البته هر دو اين اپليكيشن ها اكنون حذف شده اند. 
در ماه آگوست ۸5 اپليكيشن با تبليغ افزار مخفي 

در گوگل پلي استور كشف شد. 

ارتقايتنظيماتحريم
شخصيدربرنامهنقشهگوگل

ب��ا افزاي��ش اهميت حف��ظ حريم ش��خصي، 
اپليكيشن هاي پرطرفدار تنظيمات خود را در اين 
زمينه دقيق تر كرده اند و برنامه نقشه گوگل هم در 
اين راستا تغييراتي داشته است. به گزارش مهر به 
نقل از آسين ايج، گوگل در به روزرساني اندرويد 10 
توجه زيادي به مقوله حريم شخصي داشته و حالا 
اعمال اصلاحاتي در برنامه هاي مختلف خود براي 
ارتقاي كنترل هاي بخش حريم شخصي را آغاز 
كرده است. يكي از برنامه هايي كه به منظور حفظ 
بهتر حريم شخصي تغيير كرده، اپليكيشن گوگل 
مپس است. با توجه به اتصال اين برنامه به شناسه 
گوگلي كاربران و برخي برنامه هاي پرطرفدار ديگر 
دسترسي غيرمجاز به برنامه نقشه گوگل مي تواند 
باعث افشاي برخي اطلاعات هويتي ديگر اشخاص 
شود. از سوي ديگر بايد توجه داشت كه بسياري 
از كاربران اطلاعات محل سكونت و محل كار خود 
را در سرويس نقش��ه گوگل وارد كرده اند و هك 
شدن اين اطلاعات نيز ميليون ها نفر را در معرض 
خطر قرار مي دهد. پيش از اين ارتقاي تنظيمات 
حريم ش��خصي نقش��ه گوگل بطور تدريجي و 
محدود براي برخ��ي كاربران اتفاق افتاده بود، اما 
حالا حالت ناشناس يا incognito در دسترس 
همه استفاده كنندگان از خدمات نقشه گوگل قرار 
گرفته است. با فعال شدن حالت ناشناس تمامي 
فعاليت هاي كاربران نقشه گوگل محفوظ مانده و 
روي سرورهاي اين شركت ثبت نمي شود. البته 
كاربران به دلخواه خود مي توانند قابليت يادشده 

را فعال يا غيرفعال كنند. 

تجمعمردمسوييس
5Gدرمخالفتبا

در شرايطي كه رقابت براي راه اندازي شبكه هاي نسل 
پنجم تلفن همراه در بسياري از كشورهاي جهان آغاز 
شده، گروه زيادي از مردم سويس اعلام كرده اند كه 
به اين كار علاقه اي ندارند. به گزارش مهر به نقل از 
اينترستينگ اينجينيرينگ، هزاران نفر از شهروندان 
سوييسي با تجمع در برابر ساختمان هاي دولتي در 
ش��هر برن با راه اندازي شبكه هاي نسل پنجم تلفن 
همراه در اين كشور مخالفت كرده و علت اين مساله 
را تاثيرات مخرب اين كار بر سلامت خود دانستند. اين 
شهروندان خواستار آن شدند كه براي تصميم گيري 
نهايي در اين زمينه به آراي عمومي مردم رجوع شده و 
يك همه پرسي در آينده نزديك برگزار شود. در فوريه 
سال 2019 فركانس هاي نسل پنجم اختصاص يافته 
به سه اپراتور مهم سويس مشخص شد و بودجه اي 
350 ميليون يورويي به توسعه شبكه نسل پنجم در 
اين كش��ور اختصاص يافت. تا جولاي سال 2019 
هم 334 دكل نسل پنجم در نقاط مختلف سويس 
نصب شد. اما در ادامه شهروندان سويسي در برخي 
شهرهاي اين كشور جلوي نصب آنتن هاي جديد را 
گرفتند و علت اين مساله را خطرات اين شبكه ها براي 
سلامت انسان دانستند. به گفته آنها برخي از افرادي 
كه در نزديكي دكل هاي نسل پنجم زندگي مي كنند 
با مش��كلاتي همچون زنگ زدن گوش، س��ردرد، 
گوش درد، بي خوابي، درد قفس��ه سينه و خستگي 
مواجه ش��ده اند. در ش��رايطي كه طيف فركانسي 
شبكه هاي نسل اول تا چهارم بين يك تا 5 گيگاهرتز 
است، اين رقم در مورد شبكه هاي نسل پنجم به 24 
تا 90 گيگاهرتز مي رسد كه به معناي افزايش 1700 
درصدي قدرت فركانس��ي شبكه نسل پنجم است 
كه اين نوع تشعشعات شديد راديويي براي سلامت 
انسان مفيد نيست. از س��وي ديگر با توجه به طول 
موج كوتاه تر اين طيف فركانس��ي و بلوكه شدن آن 
توسط خودروها، هواپيماها، درخت ها، ساختمان ها 
و غيره ضرورتي جز نصب دكل هاي متعدد كوچك تر 
وجود ندارد و لذا افزايش تعداد دكل هاي تلفن همراه 
نيز موجب تشديد خطر اين فناوري براي سلامت 

انسان مي شود.



خبر آخر

اخبار شهرستان ها

11 بنگاهها

افزایش ۴۰ برابری تولیدات شیلاتی و رشد ۱۰ برابری سرانه مصرف آبزیان
وزیر جهاد کشاورزی اعلام کرد

وزیر جهاد کشاورزی گفت: تولیدات شیلاتی کشور پس 
از انقلاب اسلللامی ۴۰ برابر افزایش داشته و از حدود ۳۰ 
هزار تن در سال ۵۷ به بیش از ۱.۲ میلیون تن در سال ۹۷ 
رسیده است. به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، محمود 
حجتی دیروز در نشسللت ادواری با روسللای موسسات 
تحقیقات کشاورزی با اعلام این مطلب افزود: سرانه مصرف 
آبزیان در کشور نیز با رشد ۱۰ برابری از حدود یک کیلوگرم 
به بیش از ۱۰ کیلوگرم افزایش یافته اسللت. وی با بیان 
این که افزایش بهره وری از منابع تولید، راهبرد اساسی 
وزارت جهاد کشللاورزی است، تصریح کرد: لازم است با 
گسللترش ارتباط و تعاملات بین المللی و بهره گیری از 
دانش و تکنولوژی های روز و یافته های جدید تحقیقاتی، 
در زمینه افزایش بهره وری در تولیدات کشاورزی از جمله 
محصولات شیلاتی، اقدام شود. وزیر جهاد کشاورزی بر 
لزوم توجه به اثربخشی نتایج تحقیقات کشاورزی تاکید 

کرد و افزود: در تحقیقات علوم شیلاتی باید زنجیره تولید 
از مولدسازی تا عوامل موثر بر افزایش تولید آبزیان در مزارع 
و همچنین حفظ سلامت و مراقبت این محصولات در برابر 
بیماری ها مورد توجه قرار گیرد. حجتی درباره پرورش 
ماهی در دریا، گفت: زنجیره تولید ماهی در دریا باید تقویت 
شود تا اهداف برنامه حاصل شود. وزیر جهاد کشاورزی در 
بخش دیگری از این نشست، سطح باغات چای کشور را ۲۵ 
هزار هکتار عنوان و تصریح کرد: تحقیقات در زمینه چای 
باید توسعه یابد و ارقام جدید چای معرفی شود. حجتی، 
گسترش سیستم های نوین آبیاری، توسعه مکانیزاسیون 
و تولید نهال های پربازده را از دیگر موضوعات مورد توجه 
برای بهبود تولید چای کشور برشمرد و اظهار کرد: باغات 
چای در اسللتان گیلان با میانگین بارش سالانه بیش از 
۱۰۰۰ میلی متر، در برخی از ماه های سال، نیاز به آبیاری 
دارد که لازم اسللت در زمینه تامین آب این باغات اقدام 

شود. وی با بیان به این که تغییرات نرخ ارز، نظام کشت 
در کشللور را تحت تاثیر قرار داده است، خاطرنشان کرد: 
این تغییر موجب رونق صنعت چای و ابریشم شده اما در 
برخی محصولات همچون چغندرقند اثر منفی داشته 
زیرا بعضی از کشاورزان به جای رعایت برنامه کشت این 
محصول که در کاهش وابستگی کشور به شکر نقش دارد، 
محصولات دیگر همچون گوجه فرنگی و هندوانه کشت 
کرده اند که نتیجه آن موجب افزایش تولید این محصولات 

و پس زدگی بازار شده است.
وزیر جهاد کشاورزی در پایان تاکید کرد: به منظور تامین 
نیاز روغن و کاهش وابستگی کشور به این کالا و نهاده های 
دامی، موسسات تحقیقات کشاورزی لازم است در زمینه 
معرفی ارقام جدیللد دانه های روغنی بللا عملکرد بالا و 
متناسب با اقلیم و همچنین معرفی ارقام جدید برنج با نیاز 
آبی کم و مقاوم به آفات و بیماری ها، پژوهش و اقدام کنند.

پایان تعميرات ۳۱۰ مدرسه 
سيل زده در لرستان

كل  یر مد | ن س�تا لر
آموزش وپرورش لرسللتان 
مي گوید: تعمیللرات ۳۱۰ 
مدرسلله سللیل زده دراین 
اسللتان به پایان رسللیده و 
عملیات اجرایي ۶۲ پروژه 
احداث مدارس تخریبي آغاز 
شده است.به گزارش باشگاه خبرنگاران، رضا زیني وند 
مقدم اظهار داشت: تعمیرات و بازسازي ۳۱۰ مدرسه كه 
در سیل در سطح استان خراب شده و آسیب جدي دیده 
و ۱۱۳ مدرسه كه كامل تخریب شده كار دشواري است.

او بلله تقارن بازگشللایي مدارس با ایللام محرم و هفته 
بزرگداشللت دفاع مقدس اشللاره و با گرامیداشت این 
هفته و یاد و خاطره شهدا یادآورشد: آموزش وپرورش 
در یك كار شبانه روزي و بسیار فشرده تمام مدارسي را 
كه در جریان سیل آسیب دیده بودند به خوبي با كمك 
اعتبارات نوسازي مدارس و خیرین به نحو احسن تعمیر 
كرد.مدیركل آموزش وپرورش لرستان گفت: حدود ۹۰ 
میلیارد تومان از اعتبارات خیرین، ۳۴ میلیارد تومان 
اعتبارات ملي و نوسازي و ۵.۷ میلیارد تومان از طریق 
استانداري و شوراي برنامه ریزي جذب استان لرستان 
شده است.زیني وند مقدم افزود: درجریان وقوع سیل 
مبلغ ۱۳ میلیارد تومان تحت عنللوان تجهیزات، ۱۵ 
میلیارد تومان استاندارد سازي و مبالغي نیز در استان 
كمك به مدارس، ۲ میلیللارد و ۴۰۰ میلیون تومان به 
آموزش و پرورش و در مجمللوع بیش از ۲۰۰ میلیارد 
تومان به این نهاد در اسللتان لرسللتان تزریق شده كه 

درطول تاریخ نادر است.

۱۳ گمرك   كشور  تا پایان سال 
به پليس مجهز مي شوند

هرمزگان| بلله گللزارش 
ایسنا،  جانشین فرماندهي 
نیروي انتظامللي دیروز در 
مراسم افتتاح گمرك بندر 
شللهید رجایي بندرعباس 
اظهار كللرد: وقتي وظایف 
پلیس امنیللت اقتصادي را 
مرور كنید خواهید دید بحث برخوردي در فرع كار قرار 
دارد و ما هستیم تا براي رزمندگان جبهه اقتصادي تولید 
امنیت كنیم و مي خواهیم مطمئن شویم این رزمندگان 
كارشان در امنیت و بدون حاشیه و با سرعت انجام شود.

جانشین ناجا اضافه كرد: ما روز سه شنبه تفاهم نامه اي 
با سازمان تعزیرات امضا كردیم كه خدمت و كمك كنیم 
به سازمان تعزیرات كه بتوانند به چرخه اقتصادي كمك 
كنند و در كل چرخه اقتصاد از تولید تا مصرف پلیس 
امنیت اقتصادي حضور دارد.وي عنوان كرد: وظیفه ما 
این است كه اجازه ندهیم عناصري كه افتخار رزمنده 
لقللب گرفتن در جنگ اقتصللادي را ندارند از امكانات 
رزمندگان استفاده نكنند و بتوانیم رزمندگان واقعي 
را تكریم كنیم.در رابطه با گلوگاه شهید میرزایي یكي 
از شعارهاي ما هوشمندسللازي پلیس است و به وزیر 
اقتصاد و رییس ستاد مبارزه با قاچاق پیشنهاد دادیم كه 
دستگاه هاي ایكس ري كامیوني خریداري و در گلوگاه 
شهید میرزایي مستقر شود.جانشین فرمانده ناجا گفت: 
امروز ما جزو این چرخه شدیم و مي توانیم مدافع حقوق 
تمام كساني باشیم كه در این چرخه فعالیت مي كنند و 
نگاه ما دفاع از تمام كساني است كه در گمركات زحمات 

مي كشند و ما مي توانیم زبان گویاي آنها شویم.

پرداخت 6هزار و 5۰۰ ميليارد ریال 
كمك بدون عوض سيل زدگان

ییس  ر | ن س�تا ز خو
سللازمان جهادكشاورزي 
خوزسللتان گفت: ۶ هزار و 
۵۰۰میلیللارد ریال كمك 
بدون عوض دولتي تا پایان 
شللهریور امسال به حساب 
كشللاورزان خوزسللتاني 
خسارت دیده از سللیلاب مهیب فروردین ماه ۱۳۹۸ 
واریز شد. كیخسرو چنگلوایي دیروز در گفت وگو با ایرنا 
افزود: این كمك ها به ۲۳هزار و ۵۰۰ كشاورز، باغدار و 
آبزي پرور استان كه پرونده آنان پس از تایید خسارت 

وارد سامانه شده است پرداخت شد.
وي گفللت: پرداخللت كمك هاي بلاعللوض دولت به 
بهره برداران زیرمجموعه بخش كشاورزي استان پس 

از تخصیص اعتبار ادامه خواهد یافت.
رییس سازمان جهادكشللاورزي خوزستان در ادامه از 
شللروع پرداخت ۶هزار و ۴۰۰میلیارد ریال تسهیلات 
بانكي قرض الحسنه با كارمزد چهار درصد به بهره برداران 
خسارت دیده بخش كشاورزي استان از سیل فروردین 
ماه امسال، خبر داد. این تسهیلات ارزان قیمت با تنفس 
پنج سللاله، مي تواند كمك مناسبي براي تقویت بنیه 
مالي كشاورزان پرتلاش خوزسللتاني و شروع كشت 
پاییزه باشد.برنامه كشت پاییزي در خوزستان ۹۲۱هزار 
هكتار تعیین شده است. دولت متعهد شده است با همه 
توان خود به كشاورزان زیان دیده از سیلاب كمك كند.

در جریان سللیلاب بهار امسللال در خوزستان بیش از 
۸۵هزار میلیارد ریال به زیرساخت هاي مجموعه بخش 

كشاورزي خوزستان خسارت زد.

 تبدیل علم به محصول و ثروت 
با استفاده  از پژوهش 

قزوين|رییس كمیسیون 
اصللل ۹۰ مجلللس دهم 
گفت: تبدیل علم به ثروت 
و اسللتفاده از تحقیقات و 
پژوهش براي رونق تولید 
و اقتصاد ضرورتي اجتناب 
ناپذیر است.داود محمدي 
در جلسه  ستاد اقتصاد مقاومتي استان قزوین گفت: 
فلسفه تشكیل ستاد اقتصاد مقاومتي این بوده كه 
كشور بتواند در برابر فشارها مقاوم شده و انعطاف لازم 
را داشته باشد و مشكلات خود را حل كند.وي بیان 
كرد: هر چند در این مسیر گام هاي خوبي برداشته 
شده اما هنوز كار زیادي مانده است كه باید با بسیج 

همه نیروها و امكانات انجام شود.
نماینده قزوین در مجلس شوراي اسلامي تصریح 
كرد:  متاسفانه در كسب و كار جایگاه خوبي نداریم 
و در میللان ۱۷۰ كشللور جهللان در رده ۱۳۴ و در 
چشم انداز از میان ۲۵ كشور در رده ۱۸ هستیم كه 
این وضعیت زیبنده ما نیست. محمدي راه اندازي 
پنجره واحد براي تسریع در امور صنعتي و تولیدي 
را در قزوین مهم دانست و یادآورشد: همه دستگاه ها 
بایللد حمایت از تولیللد را در دسللتور كار خود قرار 
دهند و تلاش كنند تا موانع را از راه سرمایه گذاران 
و تولیدكنندگان بردارند.رییس كمیسللیون اصل 
۹۰ مجلس شوراي اسلامي اظهارداشت: توجه به 
ظرفیت ها و مزیت هاي استان مهم است و همه باید 
كمك كنیم تا هر سرمایه گذاري كه وارد استان شد 

احساس نكند مانعي دارد و پشیمان شود.

راه اندازي ۱۰ واحد غير فعال 
صنعتي در همدان

همدان|معللاون صنایع 
سللازمان صنعت، معدن و 
تجارت همدان با بیان اینكه 
 در سللال  جللاري ۱۰ واحد 
غیر فعال صنعتي در همدان 
راه اندازي شده  است گفت: 
ظرفیت تولیللد ۹ واحد در 

همدان از ۴۰ تا صد درصد افزایش پیدا كرده است.
به گزارش فارس، حمید بهزادي دیروز در ستاد اقتصاد 
مقاومتي شهرستان همدان با بیان اینكه در حوزه برنامه 
توسعه و تولید سللاخت داخل در سال جاري ۶ پروانه 
بهره برداري صادر شده است اظهار كرد: دو مورد پروانه 
توسعه و ۶ مورد پروانه طرح جدید در همدان صادر شده 
است.وي با بیان اینكه در سال جاري ۱۰ واحد غیر فعال 
صنعتي در همدان راه اندازي شده اند ادامه داد: ظرفیت 
تولیللد ۹ واحد در همدان از ۴۰ تللا صد درصد افزایش 
پیدا كرده است.معاون صنایع سازمان صنعت، معدن و 
تجارت همدان با بیان اینكه در ستاد تسهیل رونق تولید 
براي طرح هاي شهرستان همدان ۴۳ مصوبه گرفته شده 
است افزود: ۲۱ مورد از مصوبات اجرایي شده است.وي 
با بیان اینكه در زمینه تسهیلات رونق تولید امسال ۱۵ 
صورت ثبت نام انجام شده است بیان كرد: ۹ پرونده به 
بانك معرفي شده و تسهیلات رونق تولید به دو پرونده 
پرداخت شده است.كارشللناس طرح و برنامه میراث 
فرهنگي اسللتان همدان در ادامه با بیان اینكه یكي از 
برنامه ها ایجاد ظرفیت هتلینگ بوده است اظهار كرد: 
در استان همدان ۹ هتل در حال ساخت است كه پنج 

مورد در شهرستان همدان قرار دارد.

  Mon. Sep 23.  دو شنبه    اول مهر 1398   23 محرم 1441  سال ششم    شماره   1482  2019 

 ۴۵ هزار تماشاگر دربي ۹۰ 
با مترو تردد كردند

مدیللر ارتباطللات و امللور بین الملل شللركت 
بهره برداري متروي تهران و حومه از جابه جایي 
۴۵هزار نفللري تماشللاگران مسللابقه فوتبال 
پرسپولیس و اسللتقلال با ناوگان متروي تهران 
و حومه خبر داد. به گزارش مدیریت ارتباطات و 
امور بین الملل شركت بهره برداري متروي تهران و 
حومه، محسن محمدیان درباره میزان جابه جایي 
مسافر توسط شبكه متروي تهران و حومه در این 
مسابقه گفت: ایسللتگاه ورزشگاه آزادي در خط 
پنج مترو در روز یك شنبه ۳۱شهریور ماه ۹۸ در 
مجموع رفت و برگشت پذیراي ۴۵هزار تماشاگر 
فوتبال بود.وي افزود: در ساعات قبل از شروع بازي 
۲۲هزار نفر با مترو به مجموعه ورزشللي آزادي 
انتقال داده شدند و بعد از پایان این مسابقه نیز ۲۳ 
هزار نفر از تماشللاگران به این ایستگاه مراجعه و 
از طریق مترو به مبادي اولیه خود منتقل شدند.

محمدیان خاطرنشللان كرد: با توجه به ازدحام 
جمعیت و به منظور رفاه بیشللتر تماشللاگران و 
مسللافران گرامي در مجموع رفت و برگشت در 

خط ۵ مترو تعداد ۶ قطار فوق العاده اعزام شد. 

۱۳ ایستگاه ریل باس در اهواز 
ایجاد مي شود

اهواز|معاون وزیر راه و شهرسللازي و مدیرعامل 
شركت راه آهن گفت: براي نخستین بار در كشور 
مردم اهللواز و مناطق اطللراف آن مي توانند براي 
جابه جایي در داخل شللهر، از حمللل و نقل ریلي 
استفاده كنند. سعید رسولي امر در حاشیه بازدید 
از خطوط ریلي حومه اي اهواز در جمع خبرنگاران 
اظهار كرد: با هماهنگي شهرداري اهواز مقرر شده 
۱۳ توقفگاه شهري براي تردد قطارهاي حومه اي 
در این شهر ساخته شود تا پس از بهره برداري از این 
توقفگاه ها، مردم اهواز بتوانند در داخل شهر با قطار 
جابه جا شوند. وي با بیان اینكه باید سطح دسترسي 
مردم بلله قطارهاي حومه اي از شللهرها و مناطق 
اطراف اهواز بیش از پیش تسللهیل شود، افزود: در 
این صورت مردم اهواز مي توانند به سللهولت براي 
جابه جایي خود از ظرفیت هاي موجود شبكه ریلي 
و قطارهاي حومه اي استفاده كنند.معاون وزیر راه 
و شهرسللازي تصریح كرد: خوشبختانه در رینگ 
مركزي شهر اهواز ۳ ایسللتگاه راه آهن وجود دارد 
كه با بهره برداري از ۱۳ توقفگاه ریلي كه توسللط 
شهرداري ساخته مي شود باعث تسهیل دسترسي 

مردم در تردد در شهر با قطار خواهد شد.

دستگیري حیوان آزار   بهشهري
ساري|فرمانده انتظامي شهرستان بهشهرگفت: 
حیوان آزاري كه گوش هاي الاغ را بریده بود ظرف ۱۲ 
ساعت دستگیر شد.سرهنگ شجاعي فرمانده انتظامي 
شهرستان بهشللهر گفت: پس از انتشار تصاویري از 
بریدن گوش هللاي یك راس الاغ از سللوي یك فرد 
شرور در این شهرستان، گروه ویژه بررسي این جرم در 
فرماندهي انتظامي تشكیل شد.او با بیان اینكه مخفیگاه 
این شرور و همدستش كه متواري شده بودند بلافاصله 
شناسللایي و با حمایت دادسللتان شهرستان، گروه 
ویژه اي متشكل از نیرو هاي اطلاعاتي و عملیاتي براي 
دستگیري این فرد تشكیل شد، افزود: این فرد و كسي 
كه تصویر این حیوان آزاري را ضبط كرده بود در مدت 
۱۲ ساعت دستگیر شدند. سرهنگ شجاعي ادامه داد: 
این حیوان آزار و همدستش پس از تشكیل پرونده، 

صبح امروز تحویل مراجع قضایي شهرستان شدند.

دستگیري عامل قطع درختان 
جنگلي در خرم آباد

خرم آباد|مدیركل منابع طبیعي و آبخیزداري 
لرستان از دستگیري عامل قطع درختان جنگلي 
بلوط در منطقه قلعه سنگي  آباد خبر داد. نجفي در 
جمع خبرنگاران اظهار داشللت: در پي گزارشات 
مردمي مبني بر قطع درختان جنگلي در منطقه 
قلعه سللنگي خرم آباد بلافاصله نیرو هاي یگان 
حفاظت منابع طبیعي اسللتان و شهرسللتان به 
منطقه اعزام شللدند و توانسللتند فرد متخلف را 
شناسللایي و دسللتگیر نمایند.او افزود: این فرد 
متخلف بصورت شبانه مبادرت به انجام این كار 
غیرقانوني نموده كه بلافاصله دسللتگیر و با قرار 

قانوني ۲۰ میلیارد ریال روانه زندان شد.

 فقدان نظارت سبب نابساماني 
در بازار لوازم التحریر است

اصفهان|عضو كمیسیون اقتصادي مجلس شوراي 
اسلامي گفت: دستگاه هاي متولي باید با نظارت مداوم 
و نه مقطعي مانع ایجاد زمینه سودجویي و مشكلات 
بازار لوازم التحریر شوند. سید ناصر موسوي لارگاني با 
اشاره به كنترل و نظارت بر بازار لوازم و التحریر اظهار 
داشت: متأسفانه نظارت ها مقطعي شده است و باید 
در طول سال این نظارت ها مداومت داشته باشد. وي 
با بیان اینكه مسوولان و برخي سازمان ها براي نظارت 
بر بازار حقوق مي گیرند، تصریح كرد: سازماني تحت 
عنوان حمایت از مصرف كننده، تعزیللرات و وزارت 
صنعت، معدن و تجللارت وظیفه نظارت بر بازار را به 
عهده دارند و باید مانع ایجاد زمینه سودجویي شوند.

موسوي لارگاني افزود: گفته شده كه تحصیل تا دیپلم 
رایگان اسللت، اما همین گراني لوازم التحریر باعث 
مي شود برخي از تحصیل جا بمانند كه عدم نظارت 
و برخي از سخت گیري ها مسبب این قضیه است.وي 
 A۴ گفت: براي مثال در اصفهان كارخانه تولید كاغذ
و لوازم التحریر وجود دارد اما به دلیل فقدان هماهنگي 
یك ماه و نیم است كه مواد اولیه آن در گمرك مانده 

زیرا بانك مركزي كد این كارخانه را بسته است.

چهره هاي استاني

فعالان اقتصادي درباره ضرورت استفاده از دیدگاه هاي كارشناسي در تصميم سازي  اقتصادي مي گویند

ضرورت تطابق قوانين با واقعيات اقتصادي
گروه بنگاه ها|

یكللي از مهم ترین مشللكلاتي كه همواره بر سللر راه 
فعالیت هاي مولد اقتصادي در كشورمان وجود دارد، 
عدم همخواني قوانین و مقررات اقتصادي با واقعیات 
موجود در صحنه میداني فعالیت هاي اقتصادي است. 
یعني مسوولان و متولیان بخش هاي مختلف اقتصادي 
نقشلله راهي را پیش روي فعالان اقتصادي و تجاري 
قرار مي دادند كه كمترین انطباقي را با واقعیات عیني 
فعالیت هاي اقتصادي نداشللت؛ طبیعي است اجراي 
قوانیني كه براسللاس واقعیات تدوین و تنظیم نشده 
باشند، هرگز نتایج مورد نظر را به دنبال نخواهد داشت 
و سرنوشللت این قوانین در خوشللبینانه ترین حالت 

مسكوت ماندن خواهد بود. 
در یك چنین شللرایطي بود كه دولت تدبیر و امید با 
وعده بازگشت قطار تصمیم سازي هاي كشور به مسیر 
اسللتفاده از دیدگاه هاي كارشناسللي سكان هدایت 
ساختار اجرایي كشور را به دست گرفت و دورنمایي از 
تصمیم گیري هاي اقتصادي را بر اساس دیدگاه هاي 

كارشناسي ارایه كرد. 
در این میان اصلاح قانون تجارت نمونه اي اسللت كه 
فعالان بخش خصوصي اقتصاد معتقدند كه در فرآیند 
تصویب آن از دیدگاه هاي كارشناسي بخش خصوصي 
استفاده درستي نشده است و ماهیت كلي این قانون 
مبتني بر مطالبات اهالي اقتصاد شكل نگرفته است. 
چللراغ اولین اظهارنظرهاي انتقللادي در این زمینه را 
رییس اتاق ایران در ۱۲شللهریورماه ۹۸ روشن كرد؛ 
زماني كه شللافعي اعلام كرد كه قانللون تجارت یكي 
از قوانین پایه اي و مادر در حوزه اقتصادي محسللوب 
مي شللود و براي اصلاح آن بایللد دیدگاه هاي فعالان 

اقتصادي را نیز تعبیه كرد. 
بعد از این اظهارنظر شافعي روساي اتاق هاي بازرگاني 
در استان هاي مختلف نیز در خصوص این موضوع به 
اظهارنظر پرداختند و از مسوولان تصمیم ساز در دولت 
و مجلس خواستند كه دیدگاه هاي فعالان اقتصادي را 
نیز در تصمیم سللازي هاي مهم اقتصادي اخذ و از آنها 

استفاده كنند. 
دیروز رییس اتاق البرز هم با ورود به این بحث گفت: با 
توجه به شرایط روز اقتصاد و فناوري هاي نوین در بحث 
تجارت، استفاده از نظرات بخش تولید در اصلاح قانون 
تجارت ضمن جلوگیري از رانت و مفاسد اقتصادي، قطعا 
موانع گسترش تجارت بین المللي را برطرف و بستر را 

براي شفاف سازي سرمایه گذاري ها فراهم مي كند.
رحیم بنامولایي در جمللع فعالان اقتصادي اصلاح 
قانون تجارت بدون اسللتفاده از نظرات كارشناسان 

بخش خصوصي و اسللاتید علم اقتصللاد را ناكارآمد 
عنوان كرد و گفت: تحقق شعار محوري رونق تولید 
و اشتغال مستلزم دخالت دادن نظرات كارشناسان 
بخش هاي تولید، عرضه و صادرات در تصمیمات مهم 
اقتصللادي از جمله لایحه مهم اصلاح قانون تجارت 
است.بنامولایي از تجارت به عنوان مهم ترین حلقه 
اتصال زنجیره تولید بلله بازارهاي داخلي و خارجي 
نام برد و عدم استفاده از نظرات بخش خصوصي در 

اصلاح لایحه تجارت را مورد گلایه قرار داد.وي افزود: 
حاصل تلاش پرسنل كارخانجات در تولید محصول در 
صورتي رونق در اقتصاد را همراه خواهد داشت كه تجار 
و بازرگانان ما به ویژه در بحث صادرات از قانون تجارت 

قوي و بدون نقص برخوردار باشند.
بنامولایي در بخش دیگري از اظهاراتش تاكید كرد: با 
توجه به شرایط روز اقتصاد و فناوري هاي نوین در بحث 
تجارت استفاده از نظرات بخش تولید در اصلاح قانون 

تجارت ضمن جلوگیري از رانت و مفاسد اقتصادي، قطعا 
موانع گسترش تجارت بین المللي را برطرف و بستر را 
براي شفاف سازي سللرمایه گذاري ها فراهم مي كند.

بنا مولایي افزود: بر اساس ماده ۲ قانون بهبود مستمر 
فضاي كسب و كار، دولت مكلف است در مراحل بررسي 
موضوعات مربوط به محیط كسللب و كار براي اصلاح 
و تدویللن مقررات و آیین نامه هللا، نظر كتبي اتاق ها و 
تشكل هاي ذي ربط را بررسي كند و هرگاه لازم دید آنها 

را به جلسات تصمیم گیري دعوت كند.رییس پارلمان 
بخش خصوصي استان البرز با اشاره به تاكیدات مقام 
معظم رهبري در خصوص شللعار سال و اهمیت رونق 
تولید، خواسللتار همكاري و هماهنگي دستگاه هاي 
اجرایي با صاحبان سرمایه و یاري رساني آنها در توسعه 

امر تولید شد.

   تغییراتي  براي تمام فصول
حریري یكي از فعالان اقتصادي بخش خصوصي نیز از 
جمله چهره هایي است كه معتقد است در فرآیند اصلاح 
یك چنین قوانیني باید از تجربیات اهالي اقتصاد بیشتر 
اسللتفاده كرد. حریري با اشاره به تاثیرگذاري این نوع 
تصمیم سازي ها در فضاي كلي اقتصادي گفت: موضوع 
قانون تجارت مستقیم به همه فعالین تجاري مربوط 
مي شود و تغییرات آن مي تواند تمام نظم تجاري كشور 
را به هم بزند.حریري درباره انتقادات نسبت به لایحه 
تجارت اظهار كرد: پیشللنهادي كه در گذشته اتاق 
بازرگاني داده بود این است كه هرجاي این قانون نیاز 
به اصلاح دارد یك بند به آن اضافه شللود یا یك بند 
از آن كم شللود تا اگر ایرادي دارد برطرف شود. وي 
گفت: ایرادي كه در قانونگذاري در كشللور ما وجود 
دارد، این اسللت كه اگر قانوني خوب نوشته شود در 
فرآیند تصویللب تغییرات زیللادي مي كند و با متن 
اصلي كه مدنظر بود متفاوت مي شود. حریري تاكید 
كرد: موضوع قانون تجارت مستقیم به همه فعالین 
تجاري مربوط مي شود و تغییرات آن مي تواند تمام 
نظم تجاري كشور را به هم بزند. رییس اتاق بازرگاني 
ایللران و چین كه با میزان گفت وگللو مي كرد با بیان 
اینكه قطعا رسیدگي به این قانون به عمر این مجلس 
نخواهد رسید، تصریح كرد: اینكه چنین قانوني با این 
وسعت و ماده هاي زیاد و تاثیرگذاري فراوان طي ۲۰ 
روز انجام شود درسللت به نظر نمي رسد. وي گفت: 
البته این گلایه از اتاق بازرگاني وجود دارد نماینده آن 
هم در كمیسیون ها فرصت اظهارنظر داشته و هم در 
صحن مجلس مخالفتي نداشت و اتاق با این با موضوع 
جدي برخورد نكرد تا اكنون كه تصویب شده شروع 
به اعتراض كرده است. موضوعي كه به نظر مي رسد 
فعالان اقتصادي بخش خصوصي روي آن تاكید دارند 
استفاده از دیدگاه ها و پیشنهادات بخش خصوصي 
براي رسیدن به بهترین راندمان و دستاوردهاست. 
موضوعي كه در صورت اجرایي شدن مي تواند بخش 
قابل توجهي از مشللكلات حوزه هللاي اقتصادي را 
پوشش دهد و ضمانت اجرایي بیشتري را براي قوانین 

موضوعي اقتصادي فراهم سازد.

   بنامولايي: با توجه به شرايط روز اقتصاد و فناوري هاي نوين در بحث تجارت، استفاده از نظرات بخش توليد در اصلاح قانون تجارت ضمن جلوگيري از رانت 
و مفاسد اقتصادي، قطعا موانع گسترش تجارت بين المللي را برطرف و بستر را براي شفاف سازي سرمايه گذاري ها فراهم مي كند.اصلاح قانون تجارت بدون 
استفاده از نظرات كارشناسان بخش خصوصي و اساتيد علم اقتصاد ناكارآمد است. تحقق شعار محوري رونق توليد و اشتغال مستلزم دخالت دادن نظرات 

كارشناسان بخش هاي توليد، عرضه و صادرات در تصميمات مهم اقتصادي از جمله لايحه مهم اصلاح قانون تجارت است.

   حريري: پيش�نهادي كه در گذشته اتاق بازرگاني داده بود اين است كه هرجاي اين قانون نياز به اصلاح دارد يك بند به آن اضافه شود يا يك 
بند از آن كم شود تا اگر ايرادي دارد برطرف شود. وي گفت: ايرادي كه در قانونگذاري در كشور ما وجود دارد، اين است كه اگر قانوني خوب نوشته 
شود در فرآيند تصويب تغييرات زيادي مي كند و با متن اصلي كه مدنظر بود متفاوت مي شود. حريري تاكيد كرد: موضوع قانون تجارت مستقيم 

به همه فعالين تجاري مربوط مي شود و تغييرات آن مي تواند تمام نظم تجاري كشور را به هم بزند.

برش
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ايران به لحاظ سرانه خودرو به نسبت جمعيت، در رتبه هفتاد و يكم دنيا قرار دارد

19 درصد پسران متوسطه اول داراي رفتارهاي پرخطر هستند

خسارت سالانه 14 ميليون توماني آلودگي هوا به خانوارهاي ايراني

بيتوجهيآموزشوپرورشبهسلامترواندانشآموزان

ايران به لحاظ سرانه خودرو به نسبت جمعيت، در رتبه 
هفتاد و يكم دنيا قرار دارد. اين وضعيت در حالي است 
ك��ه در تهران حدود 4 خ��ودرو ب��ه ازاي ۱۰ نفر وجود 
داشته درحالي كه اين عدد براي شهرهايي مثل توكيو، 
لس آنجلس، وين و ... دو برابر است اما اين ميان بالا بودن 
قيمت خودرو و در مقابل آن ارزان بودن هزينه استفاده 
از آن سبب شده تا مدل استفاده از اتومبيل شخصي در 
ايران، با ساير شهرهاي پرترافيك جهان متفاوت باشد 
كه در نتيجه اين وضعيت آلودگي هوا در كلان شهرهاي 
ايران تبديل به گره ناگشودني شده كه حتي طرح هايي 
مانند زوج و فرد كه سابقه چندين ساله دارد هم در عمل 
نتيجه چندان موفقي نداش��ته اند. آنچه از اين وضعيت 
سهم شهروندان شده خس��ارت ۱4 ميليوني است كه 
س��الانه از آلودگي هوا به هر خانوار ايراني مي رسد. اين 
آمار و ارقام در حالي اس��ت كه كارشناسان معتقدند از 
يك سو پايين بودن كيفيت خودروهاي توليدي و مدل 
استفاده شهروندان، عامل تحميل چنين خسارتي است و 
از سوي ديگر ناديده گرفتن قانون از سوي توليدكنندگان 
كه به تازگي تحريم را هم بهانه بي قانوني خود كرده اند. 

خس�ارتش�هروندانازضع�فن�اوگان
حملونقلعمومي

كارشناس��ان آلودگ��ي هوا از مدت ها قبل نس��بت به 
ضرورت اصلاح برخي سياس��ت هاي كلان كشور در 
حوزه انرژي هشدار داده بودند اما تاكنون هيچ تغيير و 
تحولي در اين زمينه صورت نگرفته است. دبير كميته 
فني صدور مجوزهاي خودرويي سازمان محيط زيست 
درباره خس��ارتي كه آلودگي هوا به اقتصاد كشور و به 
شهروندان مي زند، گفت: بنا به گزارش بانك جهاني، 
آلودگي هوا سالانه ۲.۶ ميليارد دلار به تهراني ها خسارت 
وارد مي كند. سرانه اين عدد حدود ۳۰۰ دلار براي هر 
نفر در سال اس��ت. به عبارت ساده تر؛ به يك خانواده 
 تهراني چهار نفره س��الي ۱۲۰۰ دلار معادل حدود

۱4 ميلي��ون تومان ضرر ناش��ي از آلودگي هوا وارد 
مي شود. اين خانواده اگر از ناوگان عمومي استفاده 
و از كاتاليس��ت خودرو خود مراقب��ت كند، هزينه 
كمتري خواهد پرداخت. پس بهتر است سهم خود 
را در كاهش آلودگي هوا ايف��ا كنيم تا متوجه ضرر 

ناشي از آلودگي هوا نشويم.

بهزاد اش��جعي، تأكيد دارد كه بيشتر شهرهاي كشور 
به ويژه تهران با كمبود ناوگان عمومي مواجه هستند، 
بنابراين در كنار فرهنگسازي براي كاهش استفاده از 
خودروهاي شخصي، نبايد از زيرساخت ها غفلت كنيم. 
ناوگان عمومي حمل و نقل جوابگوي مراجعان فعلي 
نيست، چه برسد كه راكبان خودروهاي شخصي هم 
به ناوگان عمومي روي آورند، بنابراين، اين هم نيازمند 

توجه گسترده و سرمايه گذاري است.
آلايندگي فقط به تكنولوژي خودرو بس��تگي ندارد و 
عوامل متعددي درگيرند. كيفيت س��وخت، شرايط 
محلي، ارتفاع از سطح دريا، الگوي رانندگي، وضعيت 
توپوگرافيك شهر و ... بر آلايندگي يك خودرو موثرند 
و ممكن است در مردودي يا قبولي خودرو در آزمون ها 
تاثيرگذار باش��ند. موردي داش��تيم كه در آزمون ها، 
خودروي يورو۶ ساخته تويوتا در آزمون يورو4 مردود 
ش��د، اما پرايد يورو ۵ قبول شد.اش��جعي با اش��اره به 
اينكه از ۸۵ اس��تاندارد مربوط به خودروها مسووليت 
نظارت بر يك اس��تاندارد كه آلايندگي خودرو است؛ 
برعهده سازمان حفاظت محيط زيست قرار دارد، اين 
طور ادامه مي دهد كه س��ازمان به طور دايم نسبت به 
پايش آلايندگي خودروه��اي توليدي از طريق انجام 
آزمون ه��اي مختلف اقدام مي كند كه خوش��بختانه 
طي يك س��ال اخير اين نظارت ها بس��يار دقيق تر و 
شفاف تر شده اس��ت، اما بايد به يك نكته توجه كنيم 
كه هرچقدر نظارت بر تولي��دات را افزايش دهيم؛ در 
نهايت خودروس��از اس��ت كه بايد با وجدان كار خود 
را انجام ده��د و به س��مت تقلب ن��رود. وي تصريح 
مي كند كه براس��اس فرم��ول نمونه ب��رداري كه در 
 اس��تاندارد وج��ود دارد، طي فرآين��د نمونه برداري، 
۵ درصد ممكن است وجود اشكال در خط توليد علني 
ش��ود و ۹۵ درصد احتمال دارد محصول معيوب، در 
فرآيند نظارتي مشخص نشود، پس نمي توان تضمين 
۱۰۰ درصدي از عدم وجود عيب و نقص در محصولات 
توليدي داد و به خاطر همين است كه مي گويم در نهايت 
خودروساز است كه بايد وجدان كاري داشته باشد. با 
اين حال سازمان حفاظت محيط زيست وظيفه خود را 
در زمينه نظارت بر آلايندگي خودروهاي توليدي دايما 
انجام مي دهد و اگر محصولي آلايندگي بالايي داشت 

اصلًا اجازه توليد به آن داده نمي شود.

قانونبهبهانهتحريمناديدهگرفتهميشود
آمار و ارقام خسارت آلودگي هوا به شهروندان در حالي 
است كه چندي پيش درخواست يكي از شركت هاي 
خودروس��ازي براي توقف »نصب فيلت��ر دوده« روي 
خودروه��اي ديزلي مطرح ش��د. موضوعي كه معاون 
محيط زيست انساني سازمان حفاظت محيط زيست 
هم به دنبال آن مخالفت سازمان را با اين خواسته اعلام 
و تأكيد كرد كه خودروسازان به بهانه تحريم قصد دارند 
مصوبه فيلت��ر دوده را حذف كنن��د، در حالي كه اگر 
قيمت فيلتر افزايش يافته، هزينه درمان سرطان هم 

بيشتر شده است.
اين درخواست در حالي مطرح ش��ده كه در سال ۹۳ 
بر اس��اس مصوبه هيات دولت، نص��ب »فيلتر جاذب 
دوده« ب��ه منظور كاه��ش آلودگي هوا الزامي ش��د و 

خودروسازان با وجود مخالفت هاي گسترده، مجبور به 
اجراي اين مصوبه محيط زيستي شدند اما اخيرا يكي از 
شركت هاي خودروسازي درخواست كرد تا زمان رفع 
تحريم ها، اجراي مصوبه نصب فيلتر دوده متوقف شود 
كه س��ازمان حفاظت محيط زيست به عنوان متولي 
اصلي كاهش آلودگي هوا با اين درخواس��ت مخالفت 
كرده است. مسعود تجريشي درباره اين موضوع بيان 
كرد: خودروس��ازان قبل از تحريم ها هم زير بار اجراي 
 نصب فيلت��ر دوده روي خودروهاي ديزلي نمي رفتند 
و به دنبال فرار از اين مصوبه بودندو اكنون هم تحريم 
را بهانه مي كنند.او با تأكيد بر اينكه خودروسازان بايد 
ادله هاي خود را براي درخواس��ت حذف مصوبه فيلتر 
دوده، مطرح و س��ازمان محيط زيس��ت را قانع كنند، 
مي گويد: خودروس��ازان بايد براي مردم روشن كنند 

كه دقيقا تحريم چه تاثيري روي فيلتر دوده دارد؟ آنها 
سعي مي كنند به بهانه تحريم ها قوانين را زير پا بگذارند 

و راحت ترين راه را براي خود انتخاب كنند.
تجريشي با اشاره به اينكه خس��ارت آلودگي هوا در 
ايران حدود ۷ ميليارد دلار در سال است، تأكيد كرد: 
اگر قيمت فيلتر دوده افزايش پيدا كرده و براي همين 
خودروس��ازان به دنبال حذف اين مصوبه هستند آيا 
هزينه درمان سرطان در كشور افزايش نيافته است؟ 
آيا هزينه حفظ سلامت ش��هروندان افزايش نيافته 
اس��ت؟ ضمن اينكه خودروسازان داخلي بايد به اين 
پرسش پاس��خ بدهند كه چرا تاكنون به شركت هاي 
داخلي براي توليد فيلتر دوده فراخوان نداده اند؟ چرا 
س��عي ندارند كه خود را از اتكا به خارج رها كنند و از 

شركت هاي داخلي كمك بگيرند؟ 

تحقيقاتي كه درباره وضعيت سلامت روان دانش آموزان 
انجام ش��ده اس��ت حكايت از آن دارد كه ۱۹.۷ درصد 
پسران مقطع متوسطه اول داراي رفتارهاي پرخطر 
هستند. همچنين طبق پيمايش سلامت روان سال 
۹۷، به ط��ور كلي ۲۳.۶ درصد از افراد ۱۵ تا ۶4 س��اله 
ساكن كش��ور دچار يك يا چند اختلال روان پزشكي 
هس��تند اما اين وضعيت در حالي است كه آموزش و 
پرورش به عنوان متولي تعليم و تربيت دانش آموزان، 
هيچ برنامه اي براي ارتقاي وضعيت سلامت روان آنها 
ندارد. معاون سازمان نظام روان شناسي و مشاوره كشور، 
با انتقاد نس��بت به بي توجهي نظام آموزش و پرورش 
جهت اجراي برنامه هاي سلامت روان دانش آموزان، 
درباره اين موضوع بيان كرد: اگرچه سند تحول بنيادين 
نظام آموزش و پرورش در بحث تربيت به  ۶ س��احت 
اشاره كرده است، اما مي بينيم كه جز توجه به بخش 
علمي، اساسا يا به ساير بخش ها توجهي نمي شود يا با 

نگاهي كاملا تقليل گرايانه به آن مي انديشند.
فريبرز درتاج گفت: باتوجه به اينكه پژوهش گسترده اي 
از وضعيت سلامت روان  دانش آموزان صورت نگرفته 
است، نمي توان آمار دقيقي ارايه كرد، اما به طوركلي در 
ميان دانش آموزان با برخي اختلالات روانشناختي 
همچون اضطراب، افس��ردگي و بيش فعالي مواجه 
هس��تيم؛ اختلالات��ي ك��ه مي تواند منجر ب��ه افت 
تحصيلي آنها ش��ود. گرچه حدود نيمي از اختلالات 
روانپزش��كي در دوران بزرگس��الي تش��خيص داده 
مي ش��وند، اما اي��ن اخت��لالات در دوران كودكي و 
نوجواني به تدريج ب��روز مي يابند، ل��ذا پرداختن به 
موضوع سلامت روان در كودكي و نوجواني و مديريت 
مناسب مشكلات روانشناختي موجود، در اين سنين 

از اهميت بس��زايي برخوردار است. او افزود: چنانچه 
وزارت آم��وزش و پرورش درخواس��تي در اين زمينه 
داشته باش��د، مركز دانش بنيان وابس��ته به انجمن 
روانشناس��ي تربيتي ايران اين آمادگ��ي را دارد تا به 
واس��طه ظرفيت انجمن علمي روانشناسي تربيتي 
ايران، براي اولين بار و با رعايت ش��اخص هاي علمي 
و روزآمد نسبت به س��نجش وضعيت سلامت روان 
دانش آموزان سراسر كشور در تمامي مقاطع تحصيلي 
اقدام كند و به نظر مي رسد تا زماني كه اطلاعات دقيق 
و مستندي از اصل مساله وجود نداشته باشد، نمي توان 

برنامه ريزي هاي درستي براي حل آن داشت.
وي ضمن انتقاد از فقدان برنامه هاي جامع در راستاي 
سلامت روان دانش آموزان افزود: هر چند طي سال هاي 

اخير، برنامه مشتركي )پيش��نهادي از سوي سازمان 
جهاني بهداش��ت( بين وزارت بهداش��ت و آموزش و 
پرورش تحت عنوان برنامه س��لامت روان در مدارس 
اجرا شده اس��ت، اما به دليل بومي نبودن شاخص ها 
نمي توان به نتايج اين برنامه تكيه كرد. طرح بومي نماد 
)نظام مراقبت اجتماعي دانش آموزان( نيز كه با تكيه بر 
سلامت جسمي، رواني، رفتاري و پيشگيري از آسيب ها 
در مدارس طراحي شد، قرار بود در سراسر كشور اجرا 
شود، اما اين طرح در س��ال ۹۶ در ۱۳۰ مدرسه واقع 
در نظرآباد البرز به صورت پايلوت و در س��ال ۹۷ نيز 
در بيش از ۱۰۰ مدرسه در ۶ استان اجرا شد اما به نظر 
اجراي اين طرح به دليل عدم تامين بودجه يك هزار 
ميلياردي در مدارس سراسر كشور متوقف شده است. 

بيتوجهينس�بتبهاجراي»سندتحول
بنياديننظامآموزشوپرورش«

اين روانش��ناس درباره اجراي برنامه هاي س��لامت 
روان در م��دارس تصريح ك��رد: كمرن��گ ش��دن 
مباحث پرورشي و تربيتي و تمركز صرف مدارس به 
مقوله هاي آموزشي كه بعضا خود اين موضوع نيز در 
دانش آموزان موجب اضطراب مي شود، از مهم ترين 

خلاهاي موجود در مدارس به شمار مي رود.
 اگرچه در سند تحول بنيادين نظام آموزش و پرورش 
در بحث تربيت به  ۶ ساحت تربيت ديني و اخلاقي، 
سياس��ي و اجتماعي، زيس��تي و بدني، هنري و زيبا 
شناختي، اقتصادي و حرفه اي و تربيت علمي و فناوري 
اشاره شده است، اما مي بينيم كه جز توجه به بخش 
علمي، اساسا يا ساير بخش ها مورد توجه نيست يا با 

نگاهي كاملا تقليل گرايانه به آن مي نگرند. 

حج�مزيادكت�بدرس�ي؛عاملفش�ارو
استرسدانشآموزان

وي مهم تري��ن عامل��ي ك��ه منج��ر ب��ه فش��ار و 
استرس دانش آموزان مي شود و بهداشت رواني آنها 
را ب��ر هم مي ريزد، حجم زياد كتب درس��ي و تاكيد 
غيرعادي در استفاده از كتب كمك درسي دانست و 
افزود: هيچ مدرسه اي اجازه ندارد دانش آموزان را به 
استفاده از كتب كمك درسي مجبور كند، زيرا تنها 
منبع معتبر كتب درسي هستند كه توسط آموزش 

وپرورش طراحي مي شوند. 
كتب كمك درسي اغلب اطلاعات غلطي را در اختيار 
دانش آموزان قرار مي دهن��د؛ كتاب هايي كه عموما 
توسط موسسات س��ودجو تبليغ مي شوند اما حتي 

يك سوال از آنها در كنكور سراسري طرح نمي شود.
اين روانش��ناس افزود: باتوجه به اينكه بخش مهمي 
از هويت افراد در مراكز آموزشي شكل مي گيرد، لذا 
اگر نهادهاي آموزش��ي و كانون هاي تربيتي، وظيفه 
خود را در قبال ش��خصيت و هويت دهي مناسب به 
اين افراد با شايس��تگي انجام ندهن��د، نتيجه اي جز 
وابستگي، بي هويتي، احساس حقارت در برابر ديگران 
و خودباختگي، افسردگي، نكوهش شخصيت و منش 
خويش در دانش آموزان نخواهند داش��ت. به عبارت 
ديگر، اگر مدرسه در اين جهت به دانش آموزان كمك 
كند، آنها در صورت عدم موفقيت در تحصيل به جاي 
تسليم ش��دن در برابر موقعيت ها، به ارزيابي مجدد 
خود پرداخته و س��طح انتظار مطلوب از خويشتن را 

مورد نظر قرار مي دهند.
درتاج در ادامه با اشاره به اينكه اضطراب و ناامني، 
از عوامل تهديدكننده شكل گيري و تكوين طبيعي 
و مستقل ش��خصيت كودك محس��وب مي شوند، 
افزود: وظيفه اولي��ا و مربيان بيش از هرچيز ايجاد 
مهارت ه��اي لازم در دانش آموزان ب��راي مواجهه 
با اي��ن عوامل و كنار آمدن و درك ش��رايط واقعي 
زندگ��ي با وجود هم��ه محرك هاي ناخوش��ايند و 

ناامن آن است.
به گفته اين روانش��ناس، ويژگي هاي مربوط به رشد 
اجتماعي در دانش آم��وزان را مي توان ب��ا راه هاي 
منطقي و صحيح تقويت كرد كه در اين راس��تا بايد 
به عنصر اساس��ي »آموزش مهارت هاي اجتماعي« 
توجه ش��ود، البته آموزش مهارت هاي اجتماعي در 
دانش آموزان بايد به ش��يوه درس��تي انجام گيرد تا 

موجب استقرار الگوهاي رفتاري غلط نشود. 
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كشف۲تنموادمخدر
درمرزهايسيستانوبلوچستان

فرمانده مرزباني ناجا از ناكامي باندهاي قاچاق مواد 
مخدر و كش��ف ۲ تن و ۲۱۰ كيلو و ۳۰۰ گرم انواع 
مواد طي ۳ عمليات مختلف در چند روز گذشته در 

مرزهاي منطقه سيستان و بلوچستان خبر داد.
سردار قاسم رضايي در تشريح رشادت هاي مرزبانان 
استان سيستان و بلوچستان اظهار كرد: مرزبانان 
هنگ هاي م��رزي ميرجاوه و زابل ط��ي چند روز 
گذشته با اش��راف گس��ترده اطلاعاتي از مرزهاي 
منطقه، از ورود باندهاي كلان قاچاق مواد مخدر به 
 صورت همزمان مطلع شدند و با آمادگي عملياتي

 به پوشش  مناطق آلوده پرداختند.
وي افزود: مرزبانان با تاكتيك هاي عملياتي و آمادگي 
رزمي در نقطه صفر مرزي شهرستان هاي ميرجاوه 
و زابل و نيز با اجراي گشت  و كمين هاي هدفمند، 
موفق شدند طي ۳ عمليات جداگانه از ورود باندهاي 
كلان قاچاق مواد مخدر به مرزهاي كشور ممانعت 
كنند.اين مقام ارشد مرزباني ناجا با اشاره به ناكامي 
قاچاقچيان در رسيدن به اهداف شوم شان، تصريح 
كرد: مرزبانان در اين عمليات بيش از ۲ تن و ۲۰۰ 
كيلوگرم انواع مواد مخدر شامل يك تن و ۲۱۳ كيلو 
و ۷۰۰ گ��رم ترياك، ۳۰۵ كيلوگرم شيش��ه، ۶4۳ 
كيلوگ��رم مرفين و ۳۵ كيل��و و ۷۰۰ گرم هرويين 
و غيره را كش��ف كردند.وي به كشف مقادير قابل 
توجهي سلاح، مهمات و تجهيزات ارتباطي اشاره 
و بيان كرد: مرزبانان در اين عمليات ها، ۲ دستگاه 
خودرو را توقيف و ۶ قاچاقچي را دستگير كردند كه 
يكي از قاچاقچيان در درگيري با مرزبانان مجروح 
شد.سردار رضايي، مرزهاي كشور را براي قاچاقچيان 
و س��ودجويان ناامن دانس��ت و خاطرنش��ان كرد: 
مرزبانان با حضور شبانه روزي در مرزها، با هرگونه 
پديده قاچاق برخورد خواهن��د كرد و قاچاقچيان 
بدانند كه سدي محكم به نام مرزبانان در مقابل آنها 

ايستادگي خواهند كرد.

ثبتنامبيشاز۲۷۷هزارنفر
دررشتههايبدونكنكور

مشاور عالي سازمان سنجش آموزش كشور آخرين 
آمار ثبت نام بر اساس سوابق تحصيلي را اعلام كرد. 
حسين توكلي، مشاور عالي سازمان سنجش آموزش 
كشور در گفت وگو با خبرنگار ايلنا، گفت: بر اساس 
برنامه زماني اعلام ش��ده فرصت ثبت نام و انتخاب 
رشته در رش��ته هايي كه پذيرش دانشجو در آنها 
صرفا بر اساس سوابق تحصيلي يا معدل كتبي ديپلم 
دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي است، از ۲۰ اسفند 

۹۷ آغاز شد و ۲۸ شهريورماه ۹۸ به پايان رسيد.
وي ادامه داد: طبق برنامه هر داوطلب مي توانست 
۱۰۰ كدرشته محل را انتخاب و كدرشته محل هاي 
انتخابي را در فرم انتخاب رشته ثبت كند. بر اساس 
آمار اوليه تعداد ۲۷۷ هزار و ۸۰۳ داوطلب نسبت به 

ثبت نام و انتخاب رشته اقدام كردند.
مش��اور عالي سازمان س��نجش آموزش كشور در 
پايان گفت: ظرفيت پذيرش دانشجو در رشته هايي 
كه پذيرش در آنها صرفا بر اساس سوابق تحصيلي يا 
معدل كتبي ديپلم دانشگاه ها و مراكز آموزش عالي 

است ۵۹۶ هزار و ۸۸ نفر اعلام شده بود.

تامين3۲1ميلياردتومان
برايپرداختمطالباتمعلمان

 معاون وزارت آموزش وپرورش گفت: ۳۲۱ميليارد 
تومان اعتبار از خزانه دريافت و به استان ها ابلاغ  شد 
كه براي پرداخت مواردي مانند حق  التدريس شاغل، 
فوق العاده نوبت دوم و اضافه كار كاركنان اداري است.  
علي اللهيار تركمن با بيان اينكه سال مالي ۱۳۹۸ 
را در ش��رايط آغاز كرديم كه ب��ه دليل عدم وجود 
نقدينگي تخصيص هاي سال ۱۳۹۷ در آخرين روز 
كاري سال گذشته مورد اقدام قرار نگرفت، اظهار  
كرد: ۱۲۰۰ ميليارد تومان از مطالبات فرهنگيان 
شامل حق  التدريس شاغلين، حق الزحمه نيروهاي 
خريد خدمت، حق الزحم��ه امتحانات، فوق العاده 
نوبت دوم، اضافه كار نيروهاي اداري و برخي موارد 
ديگر به سال جاري منتقل شد. اين مورد برنامه ريزي 
مالي ما را براي تهيه يك برنامه زماني مشخص جهت 
پرداخت مطالبات و هم براي ايفاي تعهدات سال 

۱۳۹۸ با دشواري هايي روبه رو كرد.
وي افزود: به دليل شرايط كشور، تأمين نقدينگي 
در خزانه داري با محدوديت هاي قابل توجهي روبه رو 
است لذا در اين شرايط، رويكرد تعاملي و هماهنگي 
بين دستگاهي خاصي مورد نياز است تا زمينه براي 
ايفاي تعهدات فراهم ش��ود. در اين زمينه سازمان 
برنامه وبودجه و مجموعه خزانه داري كل كشور در 
وزارت امور اقتص��ادي و دارايي تلاش هاي زيادي 
انجام دادند و بخش��ي از مطالبات در ابتداي سال 
جاري پرداخت شد و بخش ديگر نيز در روز گذشته 

تأمين اعتبار و به استان ها ابلاغ شد.
مع��اون برنامه ريزي و توس��عه منابع در خصوص 
ماهيت اقلام تأمين اعتبارشده گفت: ۳۲۱ ميليارد 
تومان اعتبار از خزانه داري كل كش��ور دريافت و 
به استان ها ابلاغ ش��ده كه براي پرداخت مواردي 
مانند حق التدريس ش��اغل، فوق العاده نوبت دوم 
و اضافه كار كاركنان اداري اس��ت. البته با پيگيري 
انجام ش��ده از طرف وزير آموزش وپ��رورش 4۵۰ 
ميليارد توم��ان ديگر نيز در ش��رف تأمين اعتبار 
است كه اميدواريم اين مبلغ را تا اواسط هفته ديگر 
دريافت و ابلاغ كنيم. اللهيار تركمن در پايان اضافه 
كرد: از صميم قل��ب براي تأخيري كه در پرداخت 
مطالبات فرهنگيان ايجاد مي شود متأسف هستيم 
اما تمام تلاش خود را خواهيم كرد كه در هر فرصت 
و با هر حجم اعتبار بتوانيم اين مساله را حل كنيم 
و فرهنگيان عزيز اطمينان خاطر داشته باشند كه 
پيگيري مطالبات آنان فراموش ش��دني نيست و 
نهايت تلاش گروه مال��ي وزارت آموزش وپرورش 

براي حل اين مشكل است. 

برخورد قانوني با مهدهاي كودكي كه معلولان را نمي پذيرندآغاز حمايت وزارت بهداشت از ۲ بيماري نادر
رييس مرك��ز مديريت پيون��د و بيماري هاي وزارت 
بهداشت از اضافه شدن دو بيماري جديد )SMA( و 
)CF( به بسته خدمتي حمايتي بيماران خاص و نادر 
خبر داد و گفت: هزينه خدمات اين بس��ته حمايتي 

بين ۷۰ تا ۱۰۰ درصد تحت پوشش قرار مي گيرند.
مهدي ش��ادنوش از ابلاغ بس��ته خدمت��ي بيماران 
خاص و نادر طي هفته جاري خبر داد و گفت: از سال 
گذشته يك بس��ته خدماتي را براي بيماران خاص و 
نادر تهيه كرديم و با توجه به اعتبارات س��ال گذشته 
يكسري خدمات را براي تعدادي از بيماري ها در نظر 
گرفته  بوديم؛ به طوري كه قرار بود هر ساله با توجه به 
اعتبارات، اين خدمات را گسترده تر كنيم. يعني هم 
تعداد خدمات را عمق ببخشيم و هم تعداد بيماري ها 
را تا جاي��ي كه بتوانيم با توجه ب��ه بضاعت مالي مان 

افزايش دهيم.
وي با بيان اينكه اين بس��ته خدمت��ي طي ماه هاي 
گذشته بررسي شد، به ايسنا گفت: تعدادي بيماري 
ديگ��ر به اين بس��ته اضاف��ه ش��د و خدمات مان هم 
در حوزه بيماران خاص و نادر تا حدي افزايش يافت. 
خوشبختانه اين بسته به دانشگاه هاي علوم پزشكي 
سراسر كشور ابلاغ ش��د و بيماراني كه مشمول اين 
بسته خدمتي هستند، مي توانند از اول مهر ماه امسال 

از ارايه اين خدمات در دانش��گاه هاي علوم پزش��كي 
بهره مند شوند.

ش��ادنوش با بيان اينكه در اين بسته حمايتي حدود 
۱۰۰۰ ميليارد تومان پشتوانه مالي قرار داده ايم، گفت: 
تا دو سال گذشته بيماري هاي هموفيلي، تالاسمي و 
دياليز مورد حمايت قرار مي گرفتند. در سال گذشته 
بيماري هايي مانند اوتيس��م، اي بي، MPS  و ام اس 
م��ورد حمايت قرار گرفتند و امس��ال در اين بس��ته 
حمايتي كه اجراي آن از يك مهر ماه آغاز مي ش��ود، 
بيماري SMA )آتروفي عضلاني س��تون فقرات( و 
CF )فيبروز سيستيك( نيز به اين بسته اضافه شده 
و مورد حمايت قرار مي گيرند. در عين حال خدمات 
حمايتي را به بيماراني كه پيوند اعضا يا مغز استخوان 

انجام داده اند و مبتلايان به سرطان هم ارايه مي دهيم.
وي تاكي��د كرد: خدماتي كه در اين بس��ته حمايتي 
ارايه مي شود شامل خدمات توانبخشي، فيزيوتراپي، 
كاردرماني و گفتاردرماني اس��ت. همچنين خدمات 
س��رپايي مانند ويزيت ها و مش��اوره هاي مورد نياز 
اين بيم��اران، تزريق دارو و خوني ك��ه بايد دريافت 
كنند، شيمي درماني  و راديوتراپي، بخشي از خدمات 
دندان پزشكي براي بيماران خاص، خدمات تشخيصي 
از قبيل تصويربرداري، پاراكلينيك، انواع آزمايشات 
تخصصي و... در اين بس��ته آمده است. البته ارايه اين 
بسته خدمتي به اين معني نيست كه مي توانيم تمام 
مش��كلات خانواده هايي را كه بيمار مبتلا به بيماري 
نادر و خاص دارند، حل كنيم، اما تلاش مان را مي كنيم 
با توجه ب��ه اعتباراتي كه براي اي��ن موضوع در نظر 
گرفته شده، بهره وري را بالا ببريم و بتوانيم خدمات 
بهتري را به اين خانواده ها ارايه دهيم.شادنوش درباره 
ميزان هزينه اي كه بيماران در قبال اين خدمات بايد 
بپردازند، گفت: براي هر خدمت مورد به مورد مشخص 
شده است كه چقدر از هزينه ها تحت پوشش هستند 
و چه ميزان را بيمار بايد بپردازد، اما به طور متوس��ط 
خدمات اين بسته خدمتي حمايتي بين ۷۰ تا ۱۰۰ 

درصد تحت پوشش قرار مي گيرند.

مديركل دفتر امور كودكان و نوجوانان سازمان بهزيستي 
در واكنش به اجتناب برخي مهدهاي كودك از پذيرش 
كودكان معلول گف��ت: اگر مواردي از اجتناب پذيرش 
كودكان معلول مشاهده ش��ود، افراد مي توانند به طور 
مستقيم به سازمان بهزيستي منتقل كنند يا به شماره 
پيامكي ۳۰۰۰۰۱۲۳۳۳ گزارش دهند، تا برخورد لازم 

صورت گيرد.
سعيد بابايي درباره اين موضوع گفت: طبق دستورالعملي 
كه از سال هاي پيش به مهد هاي كودك ابلاغ شده، در 
صورتي كه سطح معلوليت كودك به گونه اي باشد كه 
نيازمند خدمات نگهداري خاصي نباشد، مهدها موظف 
به پذيرش كودكان داراي معلوليت هستند. هم اكنون 
هم خيلي از مهدها به پذيرش كودكان داراي معلوليت 
اقدام مي كنند و اين كودكان در كنار ديگر همسالان خود 

به امكانات پرورشي لازم دسترسي دارند. 
وي در تش��ريح موضوع گفت: گاهي ك��ودكان داراي 
معلوليت نيازمند خدمات خاصي هستند كه با حضور 
در مهد عادي از اين مراقبت ها محروم مي مانند. براي 
اين دسته از كودكان، سازمان بهزيستي مراكز خاصي 
را دارد ك��ه ۳ روز در هفته با مراقبت هاي لازم و مربيان 
ويژه نگهداري مي شوند.  مديركل دفتر امور كودكان و 
نوجوانان سازمان بهزيستي گفت: سازمان بهزيستي 

براي مهد هايي كه كودكان معلول را پذيرش مي كند، 
يارانه اي مقرر كرده است. امسال اين اعتبار به ماهي ۵۰ 
هزار تومان رسيده است، اين يارانه علاوه بر شهريه اي 
است كه از خانواده ها دريافت مي شود و در جهت ترغيب 
مهدها براي پذيرش كودكان داراي معلوليت پرداخت 
مي ش��ود. با اين حال ممكن اس��ت برخي از مهدهاي 
ك��ودك از پذيرش ك��ودكان داراي معلوليت اجتناب 
كنند. اين تا حدي وابسته به پتانسيل فرهنگي جامعه 
است. جاي تاسف دارد كه نگاه و نگرش كسي اين  باشد 
كه براي حفظ ظاهر مهد خود از ثبت نام كودكان معلول 

سر باز بزند. 
بابايي در ارتباط با عواقب چنين تخلفاتي براي صاحبان 
مهدها گفت: چني��ن متخلفاني در اولين مرحله تذكر 
دريافت مي كنند، سپس براي پاسخگويي فرا خوانده 
مي شوند، اما ش��رط اين رسيدگي آن است كه مدعي 
خصوصي وجود داشته باشد. احتمالا عزيزاني كه چنين 
مطلبي را بيان مي كنند نمونه هايي را ديده اند و براساس 
ديده ها يا شنيده ها اين دغدغه را مطرح كرده اند. ولي 
لازمه بررسي سازمان اين اس��ت افرادي كه به مهدها 
رجوع كرده اند و فرزندان معلول آنها پذيرش نشده اند، 
شخصا به ما گزارش كنند تا ما بتوانيم پيگيري قانوني را 

از طريق موازيني كه داريم، انجام دهيم.
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ضوابط جديد بلندمرتبه سازي در كشور ابلاغ شد 

بازگشت نظم به شهرها با ويرايش ارتفاع برج ها
گروه راه و شهرسازي|

بر اساس تازه ترين مصوبه اي كه از سوي شوراي عالي 
شهرسازي و معماري ابلاغ شده، چارچوب هاي جديد 
بلندمرتبه سازي در كشور تصويب شده و براي اجرا به 
استانداران استان هاي با شهرهاي بالاي ۲۰۰ هزار نفر 

جمعيت ابلاغ شده است.
به گزارش مهر، از اين پس ساختمان هايي كه با ارتفاع 
٢٧ متر و بيشتر يا ساختمان هايي كه تعداد طبقات آن 
با احتساب همكف، ۸ طبقه و بيشتر باشند، بلندمرتبه 
ناميده مي شوند ضمن اينكه ساختمان هايي كه ارتفاع 
بالاترين كف طبقه قابل بهره برداري آن بيش��تر از ٢٣ 
متر از تراز متوسط زمين باشد هم در زمره بلندمرتبه ها 
ق��رار مي گيرند، اين درحالي اس��ت كه پي��ش از اين 

ساختمان هاي 1۲ طبقه به بالا، بلندمرتبه بودند.
از ديگ��ر ضواب��ط جديدي كه براي س��اخت و س��از 
بلندمرتبه ها در نظرگرفته ش��ده اين است كه حداقل 
مساحت س��اختمان هاي ۸ تا 1۰ طبقه، بايد 15۰۰ 
مترمربع و حداقل ع��رض زمين هم براي اين متراژها 

۲5 مترمربع باشد.
اين چارچوب درباره س��اختمان هاي 1۰ تا 1۲ طبقه، 
متفاوت است و به مس��احت ۲۰۰۰ مترمربع و عرض 
3۰ متر افزايش مي يابد، ش��رايط براي ساخت و ساز 
س��اختمان هاي 1۲ تا ۲5 طبقه، حداقل مس��احت 
36۰۰ مترمربع و عرض حداقلي4۰ مترمربع است و 
اما س��ازندگان براي ساخت ساختمان هايي كه تعداد 
طبق��ات آنها بالاي ۲5 طبقه اس��ت نياز ب��ه 1۰ هزار 
مترمربع مساحت دارند و عرض حداقلي هم براي اين 

ساختمان ها، 65 مترمربع است.
اين ابلاغيه، استثنا هم در زمينه ارتفاع ساختمان هاي 
بلند دارد و اگر در ش��هرهاي داراي طرح جامع معتبر 
)مصوب ش��وراي عالي شهرس��ازي و معماري ايران( 
آس��تانه ديگري براي تعيين ارتفاع س��اختمان بلند 
تعريف شده باشد، همان ارتفاع با رعايت ساير ضوابط 

اين مصوبه ملاك عمل مي شود.
شوراي عالي شهرس��ازي و معماري، ضوابطي را هم 
براي شريان هايي كه ساختمان هاي بلندمرتبه در آن 
ساخته مي شوند در نظر گرفته است و ساختمان هاي 
بين ۸ تا 1۰ طبقه مي توانند در شريان هاي درجه دو 
)شبكه اصلي راه هاي شهري( ساخته شوند اما ساخت 
ساختمان هاي بالاتراز 1۰ طبقه فقط در شريان هاي 
درجه يك )آزادراه ها و بزرگراه ها( امكان پذير است.  
البته اين مصوبه ضوابط ديگري هم درباره مكان يابي، 
تطابق با اس��ناد بالادس��ت و ... دارد به عنوان نمونه 
در بخش مكان يابي، ح��ذف محدوده هاي غيرمجاز 
احداث س��اختمان هاي بلند بايد براساس سه اصل 
»دسترسي به حمل ونقل و زيرساخت ها«، »كاهش 

خطرپذيري« و »حفاظت از محيط زيست طبيعي و 
مصنوع« انجام شود.

 ناگفت��ه نماند كه از تاريخ ابلاغ اين مصوبه يعني دوم 
مرداد ماه س��ال جاري، صدور هرگون��ه مجوز براي 
احداث س��اختمان هاي بلندمرتبه در س��طح كشور 
صرفا در چارچوب ضوابط اي��ن مصوبه مجاز خواهد 
بود و صدور مجوز هرگونه احداث ساختمان بلند در 
شهرهاي كشور، صرفا محدود به شهرهاي با جمعيت 

بالاي ۲۰۰ هزار نفر امكان پذير خواهد بود. 
همچنين در آن دس��ته از شهرهاي بالاي ۲۰۰ هزار 
نفر و بيش��تر كه عرصه هاي بلندمرتبه در طرح هاي 
توسعه شهري مصوب آن پيش بيني نشده باشد، در 
صورت نياز شهر و وجود تقاضا، ابتدا بايد مصوبه توسط 
شهرداري با تأييد ش��وراي اسلامي شهر تهيه و پس 
از تصويب در كميسيون ماده 5 و شوراي برنامه ريزي 
و توسعه استان، براي تصويب نهايي به شوراي عالي 

شهرسازي و معماري ايران ارايه شود.

  كاهش مخاطرات شهرها
حسن محتشم، عضو هيات مديره انجمن انبوه سازان 
ته��ران از موافقان اين ابلاغيه اس��ت و درباره تصميم 

جديد شوراي عالي شهرس��ازي و معماري براي بلند 
مرتبه سازي به »تعادل« مي گويد: بررسي ضوابط جديد 
تعيين شده در زمينه ساخت و ساز، معقول و منطقي 

است و موجب ساماندهي شهرها مي شود.
محتشم مي افزايد: شهرها با توجه به جمعيتي كه دارند 
بايد از نظم برخوردار شوند و ساخت و ساز ساختمان ها 
بايد از ضوابطي تبعيت كند كه براي شهر و فضاي آن 

مناسب باشد و مخاطره آميز نباشد.
او ادام��ه مي ده��د: ممنوعي��ت س��اخت و س��از 
س��اختمان هايي بي��ش از ۸ طبق��ه در ش��هرهايي 
ب��ا جمعي��ت كمت��ر از ۲۰۰ ه��زار نف��ر، همراهي 

بااس��تانداردهاي جهان��ي دراين زمينه اس��ت.  اين 
عضو هيات مديره انجمن انبوه س��ازان تهران با اشاره 
به اينكه ضوابط س��اختمان هايي با تع��داد طبقات 
بي��ش از ۸ مي گويد: ب��ا توجه به اينكه اي��ران زلزله 
خيز اس��ت و س��اختمان هاي بلند مرتبه كه سطح 
اتكاي كمي دارند درزمان وقوع زلزله آسيب پذيرتر 
هس��تند، درنظرگرفتن عرض حداقلي ۲5 متر براي 
س��اختمان هاي ۸ ت��ا 1۰ طبق��ه، ع��رض 3۰ براي 
ساختمان هاي 1۰ تا 1۲ طبقه و... تصميمي منطقي 
و اصولي است. محتشم اضافه مي كند: در نظر گرفتن 
متراژ 15۰۰ براي ساختمان ۸ تا 1۰ طبقه، ۲هزار متر 

براي ساختمان هاي 1۰ تا 1۲ طبقه و ... هم چارچوب 
استانداردي است.

به گفته اين فعال حوزه مس��كن، در شهرهاي بزرگ 
و كلان ش��هرهاي كشورهاي توس��عه يافته، ساخت 
وس��از برج بي رويه و در مناطق شهر وجود ندارد، بلكه 
محدود به برخي از مناطق است و براساس طرح جامع 
و طرح هاي تفصيلي هادي، مناطقي از شهر به عنوان 
پرتراكم تعريف مي شوند و برج سازي و مرتفع سازي به 
صورت فشرده و متراكم در اين مناطق انجام مي شود. 
محتشم اظهار مي كند: از پيش از انقلاب، تهران طرح 
جامع داش��ت و در اين طرح تراكم هركدام از مناطق 
مختلف پايتخت مش��خص ش��ده بود و ساخت و ساز 
براس��اس ضوابط مربوط به اين ط��رح جامع اجرايي 

مي شد.
او بيان مي كند: در گذشته بلندمرتبه سازي به درستي 
در الهيه، زعفرانيه و پاس��داران اجرايي مي شد اما در 
سال هاي اخير و با وجود ضوابط، شاهد نظم در ساخت 
و ساز برج و مرتفع سازي در پايتخت و ساير شهرهاي 

كشور نبوديم.
اين عض��و هيات مديره انجمن انبوه س��ازان تهران، با 
اشاره به اينكه طرح جامع پيش از انقلاب، اجرايي نشد، 
مي گوي��د: در حال حاضر تهران تبديل به مركز بزرگ 
تجاري كشور ش��ده و تمام نقاط تهران به آجر و آهن 

تبديل شده است.
محتش��م اضافه مي كند: ابلاغيه جديد شوراي عالي 
شهرسازي و معماري مي تواند به شهرهاي كشور نظم 
دهد اما به ش��رطي كه اين ضوابط اجرايي شود و روي 

كاغذ باقي نماند و عملياتي شود.
او تصريح مي كند: اگرچه به نظر مي رسد كه شهرهايي 
با جمعيت كمتر از ۲۰۰ هزار نفر نيازي به برج نداشته 
باشند اما ممكن اس��ت در برخي مناطق پرتراكم اين 
ش��هرها ساخت س��اختمان هاي بلند مرتبه مشكلي 

ايجاد نكند.
به گفته او، پي��ش از اين ضوابط و چارچوب هايي براي 
ساخت و ساز ساختمان هاي بلند مرتبه وجود داشت 
اما اجرايي نمي ش��د و تعداد طبقات اين ساختمان ها 
وابس��ته به قدرت مالك و ميزان تعامل او با شهرداري 
داش��ت به عنوان نمونه در ميدان ونك، در زمين هايي 
با مساحت كم ساختمان هايي بلند مرتبه ساخته شده 
است كه درزمان زلزله يا وقايع غيرمترقبه، ايستايي اين 
ساختمان ها كم است چون سطح اتكاي كمي دارد. اين 
عضو هيات مديره انجمن انبوه س��ازان، ادامه مي دهد: 
اصلاحات انجام ش��ده بر ضوابط پيشين شوراي عالي 
شهرسازي و معماري در ساخت و ساز، دقيق است و اگر 
اين ضوابط اجرايي شود و اين چارچوب ها دور زده نشود، 

شاهد نظم دهي به شهرها خواهيم بود.

حذف دوباره تذكرات شفاهي از جلسات شوراي شهر 
گروه راه و شهرسازي|

روز گذشته براي بار دوم تذكرات شفاهي از جلسات شوراي 
شهر تهران حذف شد. محسن هاشمي، رييس شوراي شهر 
تهران معتقد است، تذكرات ش��فاهي وقت زيادي از شورا 
مي گيرد و تذكرات بايد به شكل كتبي به هيات رييسه ارسال 
شود.  واقعيت اين است كه برخي تذكرات مطرح شده در 
صحن شورا كاملا بي ارتباط به مباحث شهري بوده و طرح 
آن گرهي از مشكلات باز نمي كند.ضمن اينكه شهرداري نيز 
توجه چنداني به اين تذكرات ندارد و نتيجه اي از اين مباحث 
عايد شهروندان تهراني نمي شود. بنابراين در 19 دي ماه سال 
گذشته محسن هاشمي تذكر شفاهي در صحن علني شورا را 

با استناد به دستورالعمل اداره شوراها حذف كرد.
او در اين ب��اره گفت: »تذك��رات و نطق پيش از دس��تور 
وقت زيادي از شوراي اس��لامي شهر تهران مي گيرد و در 
قانون شوراها در مورد تذكر شفاهي چيزي نوشته نشده و 
موضوعي تحت عنوان تذكر شفاهي در قانون پيش بيني 
نشده است.« او علاوه بر اين درباره نطق هاي پيش از دستور 
نيز سخت گيري هايي اعمال كرد و گفت: »از اين پس اگر 
اعضاي شوراي اس��لامي شهر تهران نطق پيش از دستور 
دارند بايد 4۸ ساعت قبل آن را اعلام كنند. نه اينكه تلفني و 
چند ساعت قبل به هيات رييسه اعلام كنند.« حذف تذكرات 
شفاهي به مذاق برخي از اعضاي شوراي شهر خوش نيامد 
و آن را مغاير با شفافيت دانستند. برخي رسانه ها نيز با آنها 
همراهي و عنوان كردند كه صداي ش��هروندان در شوراي 
شهر خاموش شد. با وجود اين، چند جلسه تذكرات شفاهي 
حذف و اعضا تذكرات خود را به شكل كتبي به رييس شورا 
ارايه مي كردند و محسن هاشمي به طور خلاصه تذكرات را 
مي خواند. در ادامه و با وجود گذشت يك ماه از اين موضوع، 
در پي اعتراضات اعضا، تذكرات شفاهي دوباره به صحن شورا 
بازگشت تا اينكه ديروز هاشمي براي بار دوم عنوان كرد؛ براي 

آنكه نظم به تذكرات شفاهي بازگردد بايد تذكر شفاهي از 
صحن شورا حذف شود.

حجت نظري، عضو جوان شورا كه به تازگي ميزان مخالفتش 
با صحبت هاي رييس افزايش يافته اس��ت، اين بار نيز در 
تذكري به هاشمي گفت: رويه اداره صحن شورا بايد رويه 
يكساني باشد و نمي توان يك روز تذكر شفاهي داشت و يك 
روز تذكر شفاهي را حذف كرد. محسن هاشمي در پاسخ به 
نظري عنوان كرد: متأسفانه تعداد تذكرهاي شفاهي از 3 به 
6 رسيده بود و براي اينكه مجددا تذكرهاي شفاهي را كنترل 
كنيم و نظم به تذكرات بازگردد، تصميم گرفته شد، طبق 

آيين نامه رفتار كنيم .

  مشاركت در هزينه مراسم اربعين
به گزارش »تعادل«، هر س��ال با نزديك شدن ايام اربعين 
اعضاي ش��ورا هزينه اي را براي كمك به برگزاري مراسم 
اربعين تصويب مي كنند. هر چند برخي معتقدند با وجود 
مش��كلات مالي كه شهرداري با آن دست به گريبان است 
نبايد به اين موضوع ورود پيدا كند و نهادهاي بسياري در 
كشور وجود دارند كه اين آيين را حمايت مي كنند. با وجود 
اين، امسال نيز اعضاي شورا با يك فوريت لايحه مجوز انجام 
هزينه به شهرداري تهران براي مشاركت در مراسم اربعين 
موافقت كردند. در اين لايحه، شهرداري درخواست كرده 
بود تا سقف 1۰ ميليارد تومان بتواند براي هزينه هاي مراسم 

پياده روي اربعين مشاركت كند.
حامد مظاهريان، معاون شهردار تهران در دفاع از يك فوريت 
اين طرح گفت: اين مراسم به صورت سالانه برگزار مي شود 
و ابعاد آن نه شهري و نه منطقه اي بلكه جهاني است. به گفته 
مظاهريان با توجه به سابقه سال هاي گذشته، شهرداري و 
شوراي شهر نمي توانند به اين واقعه ملي بي توجه باشند. 
همان طور كه در وقايع ديگري مانند زلزله كرمانشاه و سيل 

خوزستان كه نياز به كمك و همراهي شهرداري تهران بود 
نيز شهرداري حضور پيدا كرد. بنابراين با توجه به ابعاد اين 
اتفاق و حضور ميليوني مردم كش��ور كه سهم شهروندان 
تهراني در اين مراس��م بيش از ساير ش��هرها است از شورا 
درخواست مي شود مجوز قانوني استفاده از اعتبارات تا سقف 
1۰ ميليارد تومان براي موارد ضروري داده شود. به گفته او 
بيشتر مسووليت شهرداري تهران در حوزه رفت و روب مسير 
و وظايف مرتبط با شهرداري تهران است. حسن رسولي، 
عضوكميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر در مخالفت با 
يك فوريت گفت: علت مخالفت من تبصره يك بند 4 ماده 6 
آيين نامه رسيدگي به طرح ها و لوايح در شوراي شهر است. 
اين لايحه از جنس لوايح بودجه اي است و مي توانست 15 
آذر سال گذشته به صحن شورا ارايه شود و اربعين نيز يكي 
از مناسبات رسمي كشور است و بنابراين نبايد اين لايحه به 

شكل يك فوريتي مطرح مي شد.
محمد جواد حق ش��ناس، رييس كميسيون فرهنگي و 
اجتماعي در موافقت با اين فوريت اظهار كرد: حدود يك ماه 
بيشتر به اربعين باقي نمانده و شهرداري هاي ساير شهرها 
ماموريت هاي خود را در اين حوزه آغاز كردند. ش��هرداري 
تهران نيز در اين زمينه فعاليت هاي خود را آغاز كرده است. 
بنابراين پيشنهاد مي كنم براي شفاف سازي هزينه ها با اين 
يك فوريت موافقت شود كه در نهايت 14 موافق از 19 عضو 

حاضر با فوريت اين لايحه موافقت كردند.
جلسه روز گذش��ته يك نطق پيش از دستور نيز داشت و 
آرش حسيني ميلاني، عضو كميسيون سلامت و خدمات 
شهري شوراي شهر با انتقاد از خودرو محور بودن تهران در 
خصوص درخواست ش��ركت ايران خودرو ديزل مبني بر 
توقف نصب فيلتر دوده روي خودروهايش گفت: در سال 
93 بر اساس مصوبه هيات دولت، نصب »فيلتر جاذب دوده« 
به منظور كاهش آلودگي هوا الزامي شد. خودروسازان در 

همان زمان با اين مساله مخالفت هاي گسترده اي داشتند 
اما در نهايت، به اجراي آن گردن نهادند. در ش��رايطي كه 
خودروسازان در يكي، دو س��ال گذشته بيشترين سود و 
استفاده را از تحولات اقتصادي برده اند و به بهانه تحريم ها، 
خودروهايشان را با همان كيفيت و بلكه كمتر و صد البته 
قيمت بيشتر فروخته اند، با همان بهانه تحريم ها مي خواهند 
از انجام كمترين وظيفه در راستاي قانون هواي پاك شانه 
خالي كنند.  ميلاني ادامه داد: اين بهانه آوردن ها در حالي 
است كه نارضايتي مردمي از اين خودروسازان بسيار آشكار و 
واضح بوده و معلوم نيست تا چه زماني قرار است از انحصارات 
خودرويي حمايت صددرصدي كنيم، خودروسازاني كه 
قبل از تحريم ها به سختي زير بار اجراي نصب فيلتر دوده 
روي خودروهاي ديزلي مي رفتند. حالا هم تحريم را بهانه 
مي كنند. موافقت با اين درخواس��ت، بازي كردن با جان 
مردم است و اگر بخواهيم در پايتخت هزاران خودرو ديزلي 
غير استاندارد داشته باشيم، وضعيت آلودگي هواي تهران 
مجددا وارد شرايط ناسالم خواهد شد. در واقع، موافقت با 
درخواست خودروسازان يك عقبگرد آشكار و در تضاد روشن 
با حق الناس، منافع عمومي و مصالح مردم است، چراكه به 
صورت بسيار مستقيمي به سلامت و بهداشت مردم صدمه 
وارد مي كند و انتظار مي رود دولت محترم اين پيشنهاد را از 

دستوركار خارج كند.

  نظام بودجه ريزي مبتني بر عملكرد
در اين جلسه همچنين محسن هاشمي تذكر مجيد فراهاني 
رييس كميته بودجه و نظارت مالي شوراي شهر تهران را 
قرائت كرد. او در اين تذكر بر لزوم استقرار نظام بودجه ريزي 
مبتني بر عملكرد و اجراي تبصره 1۰ بودجه سال 139۸ 
شهرداري تهران تاكيد كرد. در تذكر فراهاني آمده بود: براي 
تغيير در روند ماليه شهري امروز بيش از گذشته نيازمند 

توجه به بودجه ريزي مبتن��ي بر عملكرد، پايش و كنترل 
قيمت تمام ش��ده خدمات و فعاليت ها، كاهش و كنترل 
هزينه ها هستيم. امري كه به درستي در تبصره 1۰ بودجه 
سال 139۸ شهرداري تهران مورد توجه شورا قرار گرفته 
است. اما بي توجهي شهرداري تهران در اجراي اين تكليف 
قانوني با گذشت 6 ماه از سال مشهود و غير قابل انكار است. 
شهرداري تهران در تبصره 1۰ بودجه سال 139۸ شهرداري 

تهران مكلف است به برخي بندها توجه كند.

  تكذيب حذف عنوان شهيد از تابلوي معابر 
محمدجواد حق شناس، رييس كميسيون فرهنگي شوراي 
شهر تهران نيز دوباره درباره ادعاي برخي رسانه ها و جريان ها 
درباره حذف عنوان شهيد از تابلوي معابر و بزرگراه ها تذكر 
داد و با دروغ خواندن اين ادعاها گفت: چند وقتي است كه 
پروژه اي تحت عنوان شهيدزدايي در شهر مطرح شده است و 
در واقع اين موضوع دروغي بيش نيست و اين روزها افرادي در 
شهرداري با اعلام بخشنامه هايي به گونه اي اين پروژه را تاييد 
كردند. او تصريح كرد: طي دو سال گذشته 156 نامگذاري 
در تهران انجام شده اس��ت كه حدود يك سوم از آنها )35 
درصد( مربوط مي شود به نام شهداي انقلاب اسلامي، جنگ 
و شهداي حرم، علاوه بر اينكه بوستان هاي زيادي از جمله 
بوستان شهيد حججي كه يكي از بزرگ ترين بوستان هاي 
شهر تهران اس��ت، به نام وي نامگذاري شده است. رييس 
كميسيون فرهنگي شوراي شهر تهران گفت: تابلوهايي كه 
اخيرا به عنوان حذف عنوان شهيد مطرح مي شود تابلوهاي 
قديمي است و تعداد آنها نيز انگشت  شمار است و مربوط به 
پيمانكار سال 9۰ و 91 و در واقع ما به عنوان اعضاي شوراي 
شهر تهران جديد اگرچه با همكارانمان در شوراي گذشته به 
لحاظ سياسي تناقضاتي داريم، اما الان عنوان شهيدزدايي نه 

به قاليباف، نه به چمران و نه به ما مي چسبد. 

تخفيف ٣٠ درصدي به تاكسي ها براي تعويض كاتاليست
محسن پورسيد آقايي، معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري 
تهران با واكنش به درخواست يكي از خودروسازان مبني بر 
حذف فيلتر دوده، در عين حال از تعويض كاتاليست هاي 3 
هزار دستگاه تاكسي در راستاي توسعه هواي پاك خبر داد. 
به گزارش ايسنا، پورسيد آقايي در حاشيه مراسم رونمايي 
از طرح تعويض كاتاليس��ت فرسوده تاكسي هاي پايتخت 
با بي��ان اينكه آلودگي محيط زيس��ت از جمله پيامدهاي 
ناخواسته تكنولوژي است و خودروها يكي از منابع اصلي توليد 
آلاينده هاي هوا و ايجاد پديده هاي ثانويه همچون وارونگي 
دما هستند، گفت: استفاده از تمامي سازوكارها و ابزارهايي كه 
در جهت كاهش آلودگي هاي زيست محيطي كمك مي كند، 
همواره مورد توجه شهرداري تهران قرار گرفته است. او با بيان 
اينكه يكي از ابزار يا تكنيك ها كاربرد مبدل هاي كاتاليستي 
در مسير اگزوز خودرو است كه براساس آن سه تركيب مضر 
خروجي از موتورها يعني هيدروكربن ها، اكسيدهاي نيتروژن 
و مونوكسيد كربن به تركيب هاي بي ضرر تبديل مي شوند، 

گفت: همه ساله با شروع مهر ماه يكي از دغدغه هاي مديريت 
شهري يعني افزايش آلودگي هوا قوت مي گيرد كه در نظر 
داريم با توجه به موفقيت سال گذشته در كسب هواي پاك، 
طرح تعويض كاتاليست هاي فرسوده تاكسي ها را با هدف 
جلوگيري از آلودگي هوا اجرايي كنيم. وي با بيان اينكه در 
اين طرح تعويض كاتاليست 3 هزار تاكسي در دستور كار قرار 
گرفته است، گفت: قراردادي با يك شركت توليدي داخلي 
منعقد كرديم تا از اين پس تاكس��ي هايي كه براي دريافت 
معاينه فني مراجعه مي كنند اما به دليل فرسودگي كاتاليست 
نمي توانند اس��تانداردها را پاس كنند، نسبت به تعويض 
كاتاليستش اقدام ش��ود. او با بيان اينكه 3۰ درصد قيمت 
كاتاليست يعني حدود 4۰۰ هزار تومان را شهرداري تهران 
به صورت رايگان پرداخت مي كند، گفت: اگر تاكسي بتواند 
معاينه فني برتر را پاس كند مي تواند مش��مول ۲۰ درصد 
تخفيف در بهاي كل خدمات تاكسيراني شود. پورسيدآقايي 
با بيان اينكه ب��راي خودروهاي پژو با در نظر گرفتن كمك 

4۰۰ هزار توماني شهرداري، رانندگان بايد ۸۰۰ هزار تومان 
ديگر پرداخت كنند، گفت: اميدواريم بتوانيم در زمستان 
جاري هواي سالم تر داشته باشيم. وي با بيان اينكه سقف 
اعتبار تعويض كاتاليست براي 3 هزار دستگاه تاكسي است، 
در مورد تمهيدات شهرداري تهران براي آغاز سال تحصيلي 
جديد، گفت: با ش��روع فصل مهر ماه ب��ا برنامه ريزي هاي 
صورت گرفته و بازگش��ت به سرويس قطارهايي كه داراي 
نواقصي بودند، از فردا سرفاصله قطارهاي خطوط يك، دو و 
چهار مترو به 3.5 دقيقه كاهش مي يابد و ظرفيت مترو 15 
درصد افزايش مي يابد. او در مورد شناور شدن ساعات كار 
اداري نيز با بيان اينكه براساس بخشنامه ساعات كار اداري تا 
9 صبح شناور است، در مورد درخواست ايران خودرو ديزل 
براي حذف فيلتر دوده گفت: نظر مس��اعد دولت مبني بر 
فروش خودروهاي ديزلي فاقد فيلتر دوده مي تواند در آينده 
مش��كلاتي را ايجاد كند. پورسيدآقايي گفت: ما از شركت 
توليد كننده كاتاليست تاكسي هايمان سوال پرسيديم كه 

چرا در مورد خودروهاي ديزلي كاري نمي كنيد و آنها عنوان 
كردند كه هيچ قراردادي با ما بسته نشده و از ما نخواستند 
كه در راستاي كاهش آلايندگي خودروهاي ديزلي كاري 
كنيم. اين هوا را خودمان و فرزندان مان استنشاق مي كنيم 
و نمي توانيم به بهانه هاي مختلف از جمله تحريم ها، هواي 
پاك را ناديده بگيريم. وي در پاسخ به سوالي مبني بر گزارش 
شركت  كنترل كيفيت هوا در مورد وجود گوگرد در بنزين 
تهران گفت: شركت كنترل كيفيت هوا نمونه گيري هايي 
را از برخي پمپ بنزين ها انجام داده و براساس آن نمونه ها، 
اعلام كرده است كه وضعيت بنزين مناسب نيست، اما شركت 
نفت اعلام كرد كه اين نمونه ها براي فصل بهار و نه تابستان 
اس��ت و الان هم اين مشكل برطرف ش��ده است و شركت 
كنترل كيفيت هوا در حال اخذ نمونه گيري هاي بيش��تر 
است تا متوجه شويم كه بنزين براساس استاندارد است يا 
خير. عليرضا قنادان، مديرعامل تاكسيراني شهر تهران از 
 ارايه يارانه 4۰۰ هزار توماني براي تعويض كاتاليست هاي 

فرسوده تاكسي ها خبر داد. به گزارش ايسنا، عليرضا قنادان 
نيز در مراسم تعويض كاتاليست  تاكسي ها با بيان اينكه در 
نيمه دوم سال بحث آلودگي هوا مورد توجه قرار مي گيرد، 
گفت: امسال بايد دستاورد مهم كاهش آلودگي هوا كه در 
سال گذشته كسب شد را حفظ كنيم و يكي از موضوعاتي 
كه مي تواند در كاهش آلودگي هوا كمك كند، تاكس��ي ها 
هس��تند چرا كه به دليل تردد زياد اگر آلاينده نيز باش��ند 
س��هم زيادي در آلودگي هوا پيدا مي كنند. او با بيان اينكه 
هزينه تاكسي ها افزايش يافته است و طبيعتا بايد مسوولان 
شهري به تاكسي ها يارانه بدهند، اظهاركرد: اجراي طرح 
تعويض كاتاليست فرسوده تاكسي ها سبب خواهد شد كه 
ميزان آلايندگي كاهش يابد. قنادان با اش��اره به اينكه اين 
كاتاليست هاي ويژه تاكسي توليد شده اند، گفت: كيفيت 
اين كاتاليس��ت ها به گونه اي است كه توليد كننده داخلي 
آن را براي سه دوره متوالي معاينه فني يعني يك و نيم سال 

گارانتي كرده است.
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 ثبات قيمت مسكن
 تا 18 ماه آينده

رييس اتحاديه مشاوران املاك اظهاركرد: درج 
قيمت در س��ايت هاي اينترنتي و اپليكيشن ها 
عامل افزايش حباب گونه قيمت ها هستند چراكه 
هر ف��ردي مي تواند هر قيمتي از ملك خود را در 

اين سايت ها اعلام كند.
مصطفي قلي خس��روي در گفت وگو با ايلنا درباره 
وضعيت بازار مسكن در نيمه دوم امسال اظهاركرد: با 
ثبات نرخ ارز شاهد ثبات قيمت ها در بازار مسكن بوديم 
كه در سال 97 به صورت جهشي قيمت ارز افزايش 
يافت و قيمت ها در بازار مسكن هم متاثر از آن افزايش 
يافت اما اگر همين روند امروز ادامه يابد حداقل تا يك و 
نيم سال آينده شاهد ثبات قيمت مسكن خواهيم بود.

او افزود: به طور قطع تا پايان سال با افزايش جهشي 
قيمت مس��كن مواجه نمي ش��ويم و قيمت ها رو به 

كاهش خواهد بود.
رييس اتحاديه مشاوران املاك با اشاره به وضعيت 
بازار اجاره مس��كن گفت: اج��اره هم متاثر از قيمت 
مسكن است و با كاهش قيمت مسكن، نرخ اجاره هم 

كاهش مي يابد.
خسروي با تاكيد بر اينكه اعلام ميزان كاهش قيمت 
مسكن چه در بخش اجاره و چه بخش خريد و فروش 
مسكن بستر سوءاستفاده عده اي را فراهم مي كند، 
گفت: اعلام درصد كاهش قيمت ها باعث مي ش��ود 
تا عده اي قيمتي بالاتر از قيمت واقعي ملك را اعلام 
كنند تا بتوانند حداقل كاهش قيمت را داشته باشند. 
ميزان ريزش قيمت ها بايد مسكوت بماند تا خريدار و 

مستاجر قدرت چانه زني داشته باشد.
رييس اتحاديه مش��اوران املاك با انتقاد از برگشت 
درج قيمت ها در سايت هاي اينترنتي فروش مسكن 
و اپليكيشن هاي موجود بيان كرد: درج قيمت در اين 
سايت ها موجب رشد كاذب قيمت ها مي شود و شاهد 

آن بوديم كه چگونه به گراني ها دامن زد.
او با اش��اره به تاثير حذف قيمت ها در س��ايت هاي 
اينترنتي فروش مس��كن گفت: در اين مدت شاهد 
كاهش التهاب بازار مس��كن بوديم و ب��ازار به ثبات 

نسبي رسيد.
رييس اتحاديه مشاوران املاك با بيان اينكه برخي از 
اين سايت ها با ترفندهايي قصد فريب مردم را دارند، 
گفت: يكي از ترفندهاي اين س��ايت ها اعلام قيمت 
مسكن كمتر از نرخ واقعي آن است، وقتي كه مشتري 
براي بازديد مراجعه مي كند به بهانه هاي واهي قيمت 

واقعي را اعلام مي كنند.
خسروي تاكيد كرد: مردم به قيمت هاي اعلام شده در 
سايت ها اكتفا نكنند و حتما از اهالي محل و مشاوران 
املاك، مظنه قيمت مسكن در آن محله را جويا شوند.

او همچنين با اشاره به ميزان شكايت هاي مردمي از 
عملكرد مش��اوران املاك اظهاركرد: در زمان رونق 
بازار، مراجعه مردم به اتحاديه براي ش��كايت بيش 
از اندازه اس��ت به طوري كه روزانه به 1۰۰ الي 1۲۰ 

مراجعه كننده  مي رسيم.

نرخ پروازهاي خارجي اربعين 
۵ برابر ايرلاين هاي داخلي

اگر مسافران ايراني نتوانند با شركت هاي هواپيمايي 
داخلي خود را به شهرهاي نجف و بغداد براي مراسم 
اربعين امسال برسانند بايد با 5 برابر قيمت  پروازهاي 

ايراني، تهران را ترك كنند.
در حالي كه سال گذشته و به اس��تناد آمار وزارت 
كش��ور بيش از 11۰ هزار زائر ايراني براي شركت 
در مراس��م اربعين از طريق مرز هوايي وارد كشور 
عراق شده اند امسال فقط 1۰۸ هزار صندلي پرواز 
براي جابه جايي هوايي زائران اربعين در نظر گرفته 

شده است.
بر اساس اعلام سازمان هواپيمايي 1۰۸ هزار صندلي 
پروازي براي خدمت دهي به زوارحس��يني در ايام 
اربعين تدارك ديده شده است و نرخ بليت در مسير 
تهران- نجف، نجف - تهران و تهران - بغداد، بغداد- 
تهران ۲ ميليون و ۲۰۰ هزار تومان تعيين شده است.

نرخ اعلام��ي براي تاري��خ ۲۰ تا 3۰ مهر اس��ت و 
مس��افراني كه موفق به تهيه بليت در مس��يرهاي 
منتهي به اربعين در اين تاريخ مي شوند با نرخ  رفت 
و برگشت دوميليون و ۲۰۰ هزار توماني مي توانند 

خود را به نجف و بغداد برسانند.
هر چند كه به گفته سازمان هواپيمايي 11 ايرلاين 
ايراني مجوز سفر به اربعين را دريافت كرده اند و اين 
تعداد ايرلاين مي توانند حجم زيادي از مس��افران 
هوايي مراسم اربعين را پوشش دهند اما با توجه به 
افزايش هر ساله رقم زائران در صورتي كه مسافران 
ايراني نتوانند با پرواز شركت هاي داخلي خود را به 
بغداد و نجف برسانند بايد تا 5 برابر نرخ هاي اعلام 

شده هزينه كنند.
براي مثال نرخ بليت تهران- نجف، نجف- تهران براي 
اول مهر با هواپيمايي قطر ايرويز حدود 6 ميليون و 
47۰ هزار تومان اس��ت و هر چه به تاريخ برگزاري 
مراس��م اربعين نزديك تر شويم نرخ ها افزايش هم 
مي يابد. قيمت مجموع بليت مسير رفت و برگشت 
به نجف از فرودگاه امام )ره( با هواپيمايي قطر ايرويز 
از تاريخ ۲۰ مهر رقم 1۰ ميليون و 6۸7 هزار تومان به 
فروش مي رسد كه در تاريخ هاي منتهي به 3۰ مهر 

اين رقم به 11 ميليون و 5۲۰ هزار تومان مي رسد.
تركيش ايرلاينز ديگر شركت هواپيمايي خارجي 
كه از فرودگاه امام خمين��ي )ره( به مقاصد نجف و 
بغداد پ��رواز دارد نيز در همين دامنه قيمتي بليت 

مي فروشد.
بليت شركت هواپيمايي تركيش ايرلاينز در تاريخ 
۲۰ مهر از مبدا ف��رودگاه امام )ره( به نجف از رقم 7 
ميلي��ون و 637 هزار تومان فروش مي رود و هر چه 
به تاريخ 3۰ مهر نزديك تر مي شويم اين قيمت ها به 

رقم هشت ميليون نزديك تر مي شود.
نرخ بليت پروازهاي خارجي آزاد است ضمن اينكه 
همزمان با افزايش تقاض��ا امكان افزايش قيمت ها 
وج��ود دارد و در روزه��اي ۲۰ تا 3۰ مه��ر كه اوج 
سفرهاي اربعين است ممكن است با افزايش تقاضا 

اين قيمت ها بيشتر هم شود.

حداقل مساحت و عرض زمين و عرض گذر مجاز براي ساخت بناي بلند برحسب طبقات
نوع معبر دسترسيحداقل عرض زمينحداقل مساحت زمين بازه تعداد طبقات

شرياني درجه دو25 مترمربع1500 مترمربع10-8 طبقه

شرياني درجه يك 30 مترمربع2000مترمربع12-10 طبقه

شرياني درجه يك40 مترمربع3600مترمربع25-12 طبقه

شرياني درجه يك65 مترمربع10000مترمربع25طبقه و بالاتر



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

از سوي وزير صمت تشريح شد

تصميماتي براي رونق توليد
تعادل| 

موضوع افزايش عوارض صادرات س��نگ آهن اين روزها 
داغ اس��ت و 2 ديدگاه كاملا متضاد در اين خصوص وجود 
دارد. برخي بر اين باورند كه خام فروشي بايد متوقف شود و 
صادرات سنگ آهن به صورت خام ممنوع شود؛ اما وزارت 
صنعت ب��ا اعمال ممنوعيت موافق نيس��ت. برخي ديگر 
نيز معتقدند كه با وضع عوارض مي توان از خام فروش��ي 
جلوگيري كرد. در مقابل رويكرد دوم نيز عده اي بر تاثير آن 
در كاهش صادرات اين محصول تاكيد مي كنند. اما موضع 
وزير صمت در اين مورد چيس��ت؟ وزير صنعت، معدن و 
تجارت، روز گذشته در اظهاراتي با واكنش نشان دادن به 
اين مساله، آب پاكي را روي دست معدني ها ريخت و گفت 
كه افزايش عوارض صادرات س��نگ آهن را پس از بررسي 
ديدگاه هاي مختلف در دس��تور كار خود قرار داده است 
و دليل اين اقدام، توقف خام فروش��ي بوده است. رحماني 
مي گويد: هر جا توليد داخلي وج��ود دارد، وزارت صمت  
روي اصلاح تعرفه گام برمي دارد تا از توليدكنندگان داخلي 
حمايت كند. اما موضوع ديگري كه اين روزها نقل محافل 
شده اس��ت؛ وضعيت »هپكو« اس��ت. از آنجا كه موضوع 
س��هامداري اين ش��ركت در حوزه فعاليت وزارت صمت 
نيست، طبيعتا الزامي به ورود  آن به مشكلات هپكو هم ديده 
نمي شود؛ اما از آنجا كه صنعت براي اين وزارتخانه در اولويت 
قرار دارد به اين مقوله ورود پيدا كرده اس��ت. در اين مورد 
خاص، نيز رحماني، از جمع بندي مساله مذكور خبر داده، 
كه بنابر اظهارات او، قرار است بانك ملي منابعي را براي حل 
مشكلات مالي و خقوق كارگران به »هپكو« اختصاص دهد. 

    تصميماتي براي رونق توليد 
در اين راستا، وزير صنعت، معدن وتجارت در مجمع عمومي 
سالانه سازمان توس��عه و نوسازي معادن و صنايع معدني 
ايران )ايميدرو( با تاكيد بر ضرورت جايگزيني معدن با نفت 
گفت: امسال ۷ محور براي سال رونق توليد در وزارتخانه در 
نظر گرفته شده و در آن ۳۴ برنامه عملياتي شده است. رضا 
رحماني افزود: يكي از محورها، توسعه معادن و صنايع معدني 
است كه در آن، موضوعاتي همچون اكتشاف، تكميل زنجيره 
فلزات اساسي، توسعه معادن كوچك و غيره مطرح است. او 
با اش��اره به آغاز نهضت ساخت داخل در كشور، گفت: اين 
روند، اقدام بزرگي است كه مي تواند صنعت را فعال كرده و 
اشتغال را تحت تاثير محسوسي قرار دهد. وزير صمت افزود: 
قرار است تا سال ۱۴۰۰ به ميزان ۱۰ ميليارد دلار از بخش 
واردات به حوزه ساخت داخل اختصاص يابد. در اين راستا، 
پيشنهاد كرده ايم در هر نمايشگاهي، پيوست ساخت داخل 
و بستر حضور شركت هاي دانش بنيان فراهم شود. او با اشاره 

به سخن مقام معظم رهبري مبني بر اينكه حفظ توليد، كار 
جهادي است، اظهار كرد: در وزارت صنعت، معدن و تجارت 
بر اين موضوع تاكيد كرده ايم و در همه روزهاي هفته حتي 
تعطيلات، كار را ارجح دانس��ته ايم.  وزير صنعت، معدن و 
تجارت با بيان اينكه رهنمود مقام معظم رهبري مبني بر 
قابليت جايگزيني بخش معدن با نفت را جدي گرفته ايم، 
افزود: ايميدرو به عنوان يكي از جلوه هاي اين موضوع، قرار 
گرفته و علاوه ب��ر آن، در بخش خصوصي نيز بر آن تاكيد 
داريم. او ادامه داد: با توجه به اينكه اغلب معادن در مناطق 
محروم است، سياستي ابلاغ كرده ايم تا استخدام نيروها از 
بوميان منطقه باشد، مگر اينكه نياز به نيروي تخصصي باشد. 
رحماني گفت: گردش هاي مالي واحدهاي توليدي بايد در 
استان ها باشد و همچنين تامين تداركات واحدهاي توليدي 

تا حد ممكن از همان مناطق انجام شود.

    عوارض براي جلوگيري از خام فروشي
همچنين در حاشيه اين مراس��م، وزير صنعت، معدن و 
تجارت درباره افزايش عوارض سنگ آهن از سوي معاونت 

معدني اين وزارتخانه گفت: عوارض 25 درصدي صادرات 
س��نگ آهن و انتقاداتي كه به آن مطرح اس��ت، از سوي 
دو ديدگاه كاملا متضاد ش��كل مي گي��رد به اين معنا كه 
برخي معتقدند خام فروش��ي بايد متوقف شود و صادرات 
سنگ آهن به صورت خام ممنوع شود؛ اما وزارت صنعت با 
اعمال ممنوعيت موافق نيست و بر اين اساس وضع عوارض 

صادراتي را در دستور كار قرار داده است. 
رحماني افزود: در عوارضي كه براي سنگ آهن وضع شده 
هم واحدهاي موجود سنگ آهني ديده شده و هم زنجيره 
پايين دست آن يعني فولادي ها لحاظ شده اند، ضمن اينكه 
در كارگروه تعيين عوارض صادراتي سنگ آهن دستگاه هاي 
مختلفي وجود دارند كه تصميم گيري مي كنند، بنابراين بر 
روي اعداد تعيين شده مطالعه مفصلي صورت گرفته است. 
او ادامه داد: تم��ام تلاش ما اين بوده كه واحدهاي موجود 
سنگ آهن دچار مشكل نش��وند و البته خام فروشي هم 
نكنند، همانطور كه خام فروشي روند نزولي داشته و صادرات 
سنگ آهن از 2۳ ميليون تن در سال 9۷ به كمتر از 8 ميليون 
تن رسيده است، چرا كه تقاضاي داخلي براي استفاده از آن 

وجود داشته است. وزير صمت با بيان اينكه درباره قيمت 
سنگ آهن و انتقاداتي كه بر قيمت آن وجود دارد، معاونت 
معدني وزارت صنعت اظهارنظر خواهد كرد، افزود: هر جا 
توليد داخلي وجود دارد، وزارت صمت روي اصلاح تعرفه 
گام برمي دارد تا از توليدكنندگان داخلي حمايت شود و 
هر آنجا كه نياز به واردات وجود دارد، چنانكه توليد داخل 
كفاف ندهد يا وجود نداشته باشد، واردات متوقف مي شود.

    تزريق وام دولتي به »هپكو«
رحمان��ي درباره آخرين وضعيت هپك��و نيز گفت: بحث 
سهامداري هپكو در حوزه كاري ما نيست و اين شركت در 
اختيار سازمان خصوصي سازي قرار دارد؛ اما چون صنعت 
براي ما اهميت دارد و به لحاظ توليد، مباحث اش��تغال و 
كارگري، وزارت صنعت به اين مقوله ورود كرده اس��ت. او 
افزود: جمع بندي در اين مورد در حال اجرا است و برخي 
بندها همچون تعيين تكليف سهامداران در حوزه وزارت 
امور اقتصادي و دارايي در حال انجام بوده، ضمن اينكه در 
ستاد تسهيل مصوبه اي وجود دارد كه بانك ملي منابعي را 

به هپكو اختصاص دهد تا مش��كل آنها حل شده و حقوق 
كارگران پرداخت شود.

اين عضو كابينه دوازدهم عنوان كرد: وزير راه و شهرسازي 
دستور داده تا سازمان راهداري قراردادي را در مورد استفاده 
از تجهيزات هپكو با اين ش��ركت منعقد كند و س��ازمان 
شهرداري ها نيز از سوي وزارت كشور مكلف شده تا مجموعه 
اقدامات��ي را در خصوص هپكو انجام ده��د. او اظهار كرد: 
انتخاب مديرعامل صورت گرفته و قراردادي با وزارت راه 
منعقد شده است، ضمن اينكه بانك ملي نيز پيگيري هاي 
لازم را در خصوص اخذ وثيقه و اختصاص وام صورت داده 

كه به هر حال اندكي زمان بر است.
رحماني در بخ��ش ديگري از مصاحبه خود با خبرنگاران 
با بيان اينكه تامين قطعات يدكي از س��وي خودروسازان 
برنامه ريزي شده است، گفت: بخشي از مشكلات مرتبط با 
دوران تحريم بوده كه منجر به وجود ۱5۰ هزار خودرو كف 
پاركينگ خودروسازان شده است اما بر اساس اعلام يكي از 
خودروسازان بزرگ، تعداد خودروهاي ناقص كف كارخانه 
از 8۰ هزار دستگاه به ۳5 هزار دستگاه رسيده است. او افزود: 
راه ما در صنعت خودروسازي كاملا مشخص است و ساخت 
داخل دستور كار جدي وزارت صنعت، معدن و تجارت در 

حوزه خودرو است.

    جلوگيري از سرمايه گذاري هاي موازي
از سوي ديگر، رييس هيات عامل ايميدرو هم در اين مراسم 
عنوان كرد: تمام زنجيره معدن و فولاد در سال 9۷ و 5 ماه 
اول س��ال 98 افزايش توليد داش��ته و ميزان صادرات نيز 
افزايش يافت؛ اين در حالي است كه در بخش آلومينيوم 
اين موضوع كاهشي بوده است. خداداد غريب پور با اشاره به 
تحريم ها گفت: براي كاهش اثرات تحريمي سازمان دهي 
خوبي صورت گرفت كه باعث ش��د ارديبهشت سال 9۷ 
ستاد تدابير ويژه تشكيل شود. او افزود: ايميدرو برنامه هاي 
وزارت صم��ت را فرمول��ه و اجرايي ك��رد. ۱۴.5 ميليارد 
دلار ط��رح معدني را اجرايي كرديم و ظرفيت هاي جديد 
سرمايه گذاري را ايجاد خواهيم كرد. رييس هيات عامل 
ايميدرو با اشاره به عملكرد مثبت زيرمجموعه هاي مختلف 
ايميدرو در بورس گفت: فولاد مباركه، فولاد هرمزگان در 
بورس افزايش س��رمايه داشتند و در زمينه شركت هايي 
همچون »چادرملو و گل گهر« نيز افزايش سرمايه خواهيم 
داش��ت. او اظهار كرد: با برنامه ريزي هاي انجام شده ديگر 
س��رمايه گذاري هاي موازي انجام نمي شود و فعاليت ها 
و پروژه ه��ا در قالب يك زنجيره انج��ام مي پذيرد . برخي 
شركت ها از بنگاه داري خارج شده و به عنوان سرمايه گذار 

فعاليت خواهد كرد.

قدرت انحصاري صنايع و سياست هاي تجاري
خليل حيدري|

 سرپرست گروه پژوهش هاي بازرگاني داخلي 
موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني| 

براس��اس دانش اقتصاد، نتيجه يك ب��ازار رقابت كامل 
حداكثر توليد در قيمت هاي تعادل��ي )برابري تقاضا با 
عرضه( خواهد بود. قيم��ت تعادلي را نيرو هاي بازار و نه 
يك يا چند بنگاه فعال در بازار تعيين مي كند. اين مدل 
اقتصادي، كارآترين شيوه توليد را مشخص مي كند. در 
مقابل هر عاملي كه اقتصاد را از اين شرايط بهينه دور كند 
موجب هدر رفت منابع كمياب در اقتصاد مي گردد و رفاه 

جامعه را كاهش مي دهد. يكي از عواملي كه اقتصاد را از 
چنين شرايط بهينگي دور مي كند انحصار است. انحصار 
به توليدكنندگان و عرضه كنندگان، قدرتي خواهد داد 
كه قيمت را بالاتر از هزينه نهايي قرار دهند و براي خود 
حاشيه س��ود غيراقتصادي ايجاد كنند. به اين توانايي 
قدرت انحصاري يا قدرت بازار گويند. قدرت بازار يا قدرت 
انحصاري صنايع به روش هاي مختلف قابل اندازه گيري 
است. بر اساس آخرين روش هاي برآورد )تابع تصادفي 
مرزي( قدرت انحصاري صنايع كارخانه اي ايران در سطح 
كدهاي ۴ رقمي ISIC طي س��ال هاي ۱۳۷۴ تا ۱۳92 

بين 2۰ تا 26 درصد در نوسان بوده است. از اين اطلاعات 
چنين استنباط مي ش��ود كه صنايع كارخانه اي كشور 
بطور متوسط 2۳ درصد قدرت انحصاري اعمال مي كنند.  
اقتصاددانان از زمان آدام اسميت تاكنون همواره تجارت 
كالا و خدمات را از جمله عوامل افزايش رقابت و كاهش 
قدرت بازار و قدرت انحصاري صنايع مي دانند. بنابراين 
انتظار اين است كه افزايش تجارت موجب كاهش قدرت 
بازاري  گردد كه نتيجه آن افزايش رفاه خواهد بود. براي 
نشان دادن تاثير تجارت بر صنايع كارخانه اي ايران رابطه 
شاخص بازبودن صنايع كارخانه اي ايران )نسبت تجارت 

صنايع به ارزش افزوده صنايع( در سطح كدهاي ۴ رقمي 
ISIC همراه با اندازه قدرت انحصاري هر رشته فعاليت 
مورد بررسي قرار گرفته است. با توجه به روند صعودي 
بازبودن صنايع؛ روند نزولي اندازه قدرت انحصاري صنايع 
كارخانه اي ديده نمي ش��ود. يك��ي از دلايلي كه چنين 
حالتي را ايجاد مي كند مستقل نبودن توليدكنندگان و 
تجار دانسته شده به عبارت ديگر چنانچه توليدكنندگان 
خود تجارت محصول كنند نه تنها تجارت عامل كاهش 
قدرت انحصاري نيس��ت بلكه عاملي ب��راي افزايش آن 
خواه��د بود.  صناي��ع كارخانه اي ايران بطور متوس��ط 

2۳ درصد قدرت انحصاري براي كس��ب حاش��يه سود 
غيراقتصادي اعمال مي كنند. با وجود تاكيد اقتصاددانان 
بر اينكه افزايش تج��ارت عاملي ب��راي كاهش قدرت 
انحصاري اس��ت، اما در عمل ملاحظه شد كه با افزايش 
درجه بازشدن بازار صنايع كشور، قدرت انحصاري آنان 
كاهش پيدا نمي كند. تحليل گران يكي از عوامل اصلي 
را عدم اس��تقلال توليدكنن��دگان و تجارت كنندگان 
هر صنعت مي دانن��د. بنابراين سياس��ت هاي تجاري 
لزوم��ا باعث كاهش قدرت انحصاري نيس��تند. تقويت 
استانداردها مطابق قواعد جهاني كارسازتر خواهند بود. 
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كاهش صادرات سنگ آهن 
ايران به چين

تسنيم| اقدام ايران در وضع عوارض 25 درصدي بر 
صادرات سنگ آهن، واردكنندگان چيني را مجبور 
مي كند براي تامين نياز خود به بازارهاي جايگزين 
مثل آفريقا مراجعه كنند. طبق اطلاعات ريفينيتيو 
ايكن، چين طي ماه هاي اوت تا س��پتامبر س��نگ 
آهن كمتري از ايران خريده اس��ت. عوارض اضافي 
صادرات كه تهران وضع كرده تمايل براي ريس��ك 
در بزرگ ترين فولاد س��از دنيا را كاهش داده است.  
معاون وزير صنايع ايران در همين باره گفته بود كه 
براي تامين نياز داخلي صنعت فولاد، بر تمام مواد 
خام فولاد سازي تا 25 درصد عوارض وضع مي شود. 
اين عوارض ش��امل انواع محصولات كارخانه هاي 
آهن ايران از جمله س��نگ معدن آهن مي شود و از 
بيست و سوم سپتامبر اجرايي خواهد شد. چين طي 
ماه سپتامبر تا حالا ۱295۳۴ تن سنگ معدن آهن 
از ايران خريده اس��ت. ژائو يو يك تحليلگر موسسه 
هواتاي فيوچرز گفت: به خاطر تحريم هاي امريكا، 
تاجران زيادي از ايران سنگ آهن نمي خرند. او اضافه 
كرد: هزينه حمل و نقل هم بسيار بالاست. دو تاجر 
چيني گفتند كه تنها مي توانند از پرداخت نقدي و 
تلگرافي براي پرداخت پول ايران استفاده كنند؛ چون 
انتقال پول به ايران از طريق بانك ها بسيار حساس 
است. يك تاجر كه سالانه دو تا سه ميليون تن سنگ 
معدن آهن از ايران مي خرد گفت: تنها مزيت سنگ 
معدن ايران قيمت پايين آن اس��ت.  او در پاسخ به 
اين سوال كه چرا چين قبل از اعمال عوارض سنگ 
معدن بيش��تري نمي خرد گفت: اگر قيمت سنگ 
معدن ايران به خاطر عوارض افزايش يابد، به راحتي 
مي ت��وان آن را با منابع ديگ��ري جايگزين كرد. او 
گفت: اين عوارض به زودي اجرايي مي شود و زمان 
كافي براي خريد، بارگيري و رد كردن آنها از گمرك 
وجود ندارد. اين تاجر گفت كه شركتش در نظر دارد 
سنگ آهن آفريقا و جنوب شرق آسيا را جايگزين 
سنگ آهن ايران كند.   طبق اطلاعات سازمان توسعه 
و نوسازي معادن و صنايع معدني ايران، اين كشور 
در سال مالي 2۰۱9 كه در 2۰ مارس به پايان رسيد، 
در كل ۱۷ ميليون تن سنگ معدن آهن به بازارهاي 

خارج از كشور صادر كرده است.

  تثبيت بازار ارز 
قيمت كالاها را كاهش داد

شاتا|قائم مقام وزير صمت در امور بازرگاني گفت: 
همانطور كه به تناسب قيمت كالاها با افزايش نرخ 
ارز ب��الا رفت، همانطور هم به تناس��ب دارد پايين 
مي آيد و اگر قيمت كالاها را مورد رصد قرار دهيم 
يا قيمت ها ثبيت ش��ده است يا با كاهش قيمت ها 
مواجه هستيم. حسين مدرس خياباني تامين كالاها 
را شامل دو بخش دانست و عنوان: بخشي از كالاها 
با ارز ۴2۰۰ توماني كه همان ارز دولتي است تامين 
مي ش��وند، اين كالاها در واقع كالاهاي ضروري و 
اساسي كشور هس��تند كه مشمول قيمت گذاري 
مي ش��وند و قيمت آنها هم جهش خاصي نداشته 
است و تامين بخشي ديگر از كالاها هم با ارز نيمايي 
انجام مي پذيرد. او تثبيت و آرامش بازار را متاثر از 
تثبيت نرخ ارز دانست و افزود: همانطور كه به تناسب 
قيمت كالاها با افزايش نرخ ارز بالا رفت، همانطور 
هم به تناسب دارد پايين مي آيد و اگر قيمت كالاها 
را مورد رصد قرار دهيم يا قيمت ها ثبيت شده است 

يا با كاهش قيمت ها مواجه هستيم.

 قراردادهاي خارجي 
سهم بنگاه هاي دولتي است

ايلنا|نايب رييس كميس��يون مع��ادن و صنايع 
معدن��ي اتاق بازرگاني ايران با اش��اره ب��ه قرارداد 
۴۰۰ميلي��ارد دلاري اي��ران و چي��ن گف��ت: در 
بررس��ي هاي اوليه از ريز ق��رارداد، بخش مربوط 
ب��ه معدن و صناي��ع معدني وجود ندارد. حس��ن 
حس��ينقلي درباره س��هم بخش معدن از قرارداد 
اقتصادي با كشور چين كه اخيرا مطرح شده است، 
اظهار كرد: تاكنون در اين خصوص، دستورالعملي 
به كميسيون معادن و صنايع معدني ابلاغ نشده و 
در راستاي آن استعلامي درخواست نشده است. به 
نظر مي رسد اين قرارداد بيشتر مربوط به بخش هاي 
پتروش��يمي، نفت، راه آهن باشد. او معتقد است: 
معمولا اين نوع تعهدات مربوط به بخش دولتي بوده 
و بخش خصوصي سهمي از آن نمي برد. حسينقلي 
با اشاره به حضور سرمايه گذاران خارجي در ايران 
پس از برجام گفت: بيش از ۱5۰ هيات بازرگاني از 
كشورهاي خارجي براي سرمايه گذاري وارد ايران 
شدند كه تعداد كمي از اين افراد در اتاق بازرگاني 
حضور پيدا كردند. س��وال اينجاست از اين تعداد 
هيات تجاري چه تعداد ب��ا بخش خصوصي وارد 
معامله ش��ده و قرارداد امضا كردند؟ در واقع تمام 

قراردادها سهم و قسمت بنگاه هاي دولتي شد.

حذف بخش خصوصي در تصويب قانون تجارت
ايرنا| 

رييس كميسيون تسهيل تجارت و مديريت واردات 
اتاق بازرگاني ايران بيان كرد: براي تدوين و تصويب 
لايحه  اصلاح قانون تجارت هيچ مشورتي با ذي نفعان 
آن نشده است. متاسفانه هم اقدامات مجلس و هم 
دستورالعمل ها برخلاف سخنراني هاست و تنها در 
كلام مي گويند بخش خصوصي براي ما مهم است. 
محمد جعفري با اع��لام مخالفت بخش خصوصي 
نس��بت به اين لايحه گفت: ب��راي تدوين و تصويب 
لايحه اي با اين اهميت، هيچ دعوتي از ذي نفعان آن 
شامل اعضاي اتاق بازرگاني انجام نشده و در نتيجه 
نظر كارشناسي بخش خصوصي در تدوين آن دخيل 

نبوده است.
 او ادامه داد: اين لايحه در سرعتي بالا و زماني كوتاه 
به تصويب رس��يده كه در آين��ده نزديك بايد براي 

شوراي نگهبان ارس��ال شود؛ در حالي كه اشكالات 
متعددي به آن وارد است. جعفري عنوان كرد: دنبال 
اين هس��تيم كه از طريق احصاي مش��كلات لايحه 
و مطرح كردن مباحث كارشناس��ي ب��ا نمايندگان 
مجلس و شوراي نگهبان، اين فرصت را براي اصلاح 
برخي مفاد لايحه داش��ته باش��يم. او معتقد اس��ت 
بس��ياري از مفاد لايحه فعلي، اص��لاح قانون قبلي 
نبوده و درصدد تصويب قانون كاملا جديدي است. 
بس��ياري از مفاد اين لايحه اگر قانون شود با شرايط 
فعلي كش��ور مغاير است و اقتصاد كش��ور را بيشتر 
دچار چال��ش مي كند. عضو ات��اق بازرگاني ايران با 
بيان اينكه همه در كلام دنبال تس��هيل كسب وكار 
هس��تند، ادامه داد: متاسفانه هم اقدامات مجلس و 
هم دستورالعمل ها همه برخلاف سخنراني هاست و 
تنها در كلام مي گويند بخش خصوصي براي ما مهم 

است؛ رييس جمهور هميش��ه گفته هربار با بخش 
خصوصي مش��ورت كردم كار مناسب پيش رفت و 
هرجا مش��ورت نكردم دچار چالش شد؛ اما در عمل 
باز هم كارها به روال سابق انجام مي شود و نظري از 
بخش خصوصي دريافت نمي شود. در شرايطي كه 
تحريم هس��تيم حداقل از داخل كش��ور چوب لاي 

چرخ تجارت كشور نگذاريم.

 فارس |
اهمال در انجام وظايف قانوني توس��ط دس��تگاه هاي 
مسوول حوزه مبارزه با قاچاق كالا و ارز علاوه بر ضربات 
جدي و ويرانگر به توليد و كارگر و كشاورز ايراني، سبب 
آس��يب ديدن اصناف قانونگرا شده است. در متن نامه 
مطالبات اصناف، بازاريان و فعالان اقتصادي از رييس 
قوه قضاييه در خصوص مبارزه با قاچاق كالا آمده است: 
»با صلوات برمحمد وآل محمد )ص( وباآرزوي توفيق 
روز افزون براي جنابعالي وهمكاران محترمتان در قوه 
قضاييه، همانطور كه مستحضريد ومقام عظماي ولايت 
فرمودند اولين گروهي كه به نداي امام )ره( در نهضت 
پاسخ دادند بازاريان متدين بودند. وبعد از پيروزي انقلاب 
ني��ز در عرصه هاي دفاع مق��دس ومقابله با فتنه هاي 
داخلي وخارجي از جان ومال خ��ود دريغ نكردند كه 
تقديم ۱۱ هزار شهيد اصناف وبازاردليل روشني بر اين 
مدعا است. در جنگ اقتصادي اخير نيز اكثر بازاريان با 
درك صحيح از ش��رايط موجود كشور، به عنوان خط 
مقدم مبارزه با دشمن، نقش خود را ايفا مي كنند. بديهي 
است در هر قشر وگروهي، افراد سود جو ومنفعت طلبي 

هستند كه ضمن مخدوش نمودن چهره هم صنفي هاي 
خود، درصدد خيانت برآمده ودر اقتصاد وفرهنگ جامعه 
اخلال ايجاد مي كنند كه نمونه آن مش��اركت برخي 
بازاريان در كمك به قاچاق كالا است. اين عده معدود 
در بازار علت نيس��تند بلكه معلول ان��د، به عبارتي اگر 
كالاي قاچاق به دست اين افراد نرسد يا چنانچه رسيد، 
دستگاه هاي مسوول به سرعت وبا جديت با آن برخورد 
كنند، ضريب خطر قاچ��اق افزايش پيدا كرده وكاري 
كه اين افراد برايش��ان هزينه سنگيني را داشته باشد، 
از آن صرف نظر مي كنند. عل��ت اصلي فراواني كالاي 
قاچاق در بازار عدم انجام تكاليف قانوني دستگاه هاي 

تعيين شده در قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز است كه 
بخشي از آن در دي ماه سال 92 توسط مجلس شوراي 
اسلامي مصوب گرديده و تاكنون نيز تكميل نشده است. 
عدم انجام وظايف قانوني توسط دستگاه هاي مسوول 
حوزه مبارزه با قاچاق كالا وارز علاوه بر ضربات جدي و 
ويرانگر به توليد و كارگر و كشاورز ايراني، سبب آسيب 
ديدن اصناف قانونگرا گرديده است كه باعث ركود بازار 
وافزايش بيكاري شده وهمچنين تضييع حقوق عامه را 
در پي داشته است. با عنايت به مسووليت حضرتعالي 
در احقاق حق��وق عامه كه جامع��ه اصناف نيز پيگير 
ومطالبه گر احقاق آن هس��تند، درخواس��ت مي شود 
دس��تور فرماييد برخوردي جدي با افرادي كه در اين 
دس��تگاه ها براي مبارزه با قاچ��اق كالا وارز به وظايف 
خود عمل نكرده اند، ص��ورت گيرد تا فرآيند قاچاق از 
صرفه افتاده وبازار از لوث كالاي قاچاق پاك شود. يقينا 
قاطبه اصناف، بازاريان وفع��الان اقتصادي از برخورد 
قوه قضاييه با عوامل قاچاق ومسوولان بي تعهد كه به 
وظايف خود تاكنون عمل نكرده اند، حمايت همه جانبه 

خواهند كرد.«

اصناف به رييس دستگاه قضا نامه نوشتند
 فارس |

دبيركل اتاق مشترك ايران و عراق از رشد صادرات 
طي 5 ماه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته خبر داد وگفت: پيش بيني مي شود 
در ايام اربعين به دليل ازدحام جمعيت و ترافيك 

جاده اي صادرات به اين كشور متوقف شود.
سيد حميد حسيني با اش��اره به رشد صادرات به 
عراق، گفت: آمار صادرات ايران در 5 ماهه به كشور 
عراق مثبت بوده است بطوريكه اين آمار حكايت 
از رش��د ۱۳ درص��دي صادرات از نظر ارزش��ي و 
66درصدي از نظر وزني را داش��ته است. دبيركل 
اتاق مشترك ايران و عراق اظهار كرد: سال گذشته 
در اين مدت 6 ميليون تن و در سال جاري حجم 
صادرات ايران به عراق ۱۰ ميليون تن بوده است. 
او بي��ان كرد: ارزش صادرات ايران به عراق در اين 
بازه زماني سال گذشته ۳ ميليارد و ۴۳9 ميليون 
دلار و در س��ال جاري طي اين مدت ۳ ميليارد و 
9۰۷ ميليون دلار بوده اس��ت. به گفته حسيني، 
تعطيلات عي��د فطر، عيد قربان و دهه ش��هادت 

سالار و سرور شهيدان بر روند صادرات تاثير داشته 
و مقداري صادرات به عراق طي اين مدت كم شده 
است.  دبيركل اتاق مش��ترك ايران و عراق اظهار 
كرد: ضمن اينكه پيش بيني مي ش��ود با توجه به 
اس��تقبال زائران براي س��فر به كربلا و با توجه به 
ازدحام در جاده ها و به وجود آمدن ترافيك شديد 
در اي��ن ايام صادرات ايران طي اي��ن ايام به عراق 
متوقف شود. او افزود: در صورتيكه برخي از مرزها 
از جمله مرز س��ومار به طور موقت بازگشايي شود 
مي توان اميد داش��ت كه روند صادرات به كش��ور 

عراق در ايام اربعين متوقف نشود.

رشد 13 درصدي ارزش صادرات به عراق

اداره کل منابع طبيعی و آبخيزداری استان مازندران - ساری در نظر دارد اجرای عمليات نهالکاری )شامل حصارکشی، نهالکاری پاکتراشی، نصب تابلو( در عرصه 134/78 هکتاری منطقه گردنه سر - گليران )طرح اسکليم رود( شهرستان 
سوادکوه شمالی را از طريق آگهی مناقصه به اشخاص حقيقی يا حقوقی واجد شرايط که دارای رتبه هاي آب و کشاورزی از سازمان مديريت و برنامه ريزی استانداری و يا سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبيعی و يا اشخاص حقيقی يا 
حقوقی که دارای صلاحيت در زمينه اجرای پروژه هاي مشارکتی با جوامع محلی باشند واگذار نمايد. لذا متقاضيان بابت کسب اطلاعات و دريافت اسناد و مدارک مربوط جهت شرکت در آگهی مناقصه مي توانند از تاريخ انتشار آگهی نوبت 
اول تا ساعت 18 روز پنجشنبه مورخ 98/7/4 به آدرس اينترنتی )سامانه تدارکات الکترونيک دولت( مراجعه نمايند و اسناد مناقصه را دريافت نمايند مهلت تحويل پيشنهادها به آدرس فوق الذکر تا ساعت 18 روز دوشنبه مورخ 98/7/15 

مي باشد و زمان بازگشايی پاکت ها راس ساعت 8 صبح روز سه شنبه مورخ 98/7/16 مي باشد. 
مبلغ بر آورد اوليه آگهی مناقصه 10/096/000/000 ريال مي باشد.

پرداخت مبلغ قرارداد در صورت تخصيص اعتبار از محل اعتبارات صندوق توسعه ملی سال 98 قابل پرداخت مي باشد. 
مبلغ سپرده شرکت در آگهی مناقصه به مبلغ 504/800/000 ريال برابر آيين نامه تضمين در معاملات دولتی مصوبه 94/9/22 هيات محترم وزيران مي باشد که به صورت يکی از روش هاي قيد شده در اسناد مناقصه تهيه و در پاکت الف تسليم نمايند.

تبصره: تضمين هاي فوق بايد برای حداقل 3 ماه پس از تاريخ اين استعلام معتبر بوده و برای سه ماه ديگر نيز قابل تمديد باشد. 
3- مدت اعتبار پيشنهاد ها )سه( 3 ماه از تاريخ تحويل پيشنهادها است. 

4- ساير شروط و تعهدات در متن آگهی ذکر خواهد شد.
5- محل دريافت، تحويل اسناد و گشايش پيشنهادها، اداره کل منابع طبيعی و آبخيز داری استان مازندران -  ساری به نشانی ساری -  انتهای بلوار پاسداران با کد پستی 95369- 48158 مي باشد. 

FRW 103 آگهی مناقصه عمومی )نوبت دوم(

روابط عمومی اداره کل منابع طبيعی و آبخيزداری استان مازندران -  ساری

اداره کل منابع طبيعی و آبخيز داری اس�تان مازندران - ساری در نظر دارد نسبت به فروش درختان ريشه کن از سيل و رانش واقع در مسير جاده لولاک - سوخته سرا )فاز دو( در محدوده اداره منابع طبيعی و آبخيزداری شهرستان سواد 
کوه به حجم 174/444 مترمکعب و حجم هيزمی 4/445 متر مکعب نمايد.علاقمندان مي توانند از تاريخ درج آگهی نوبت اول تا پايان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 98/7/2 با مراجعه به دبيرخانه اداره کل اسناد مزايده را دريافت نمايند. 

1-آخرين مهلت تحويل پيشنهادها تا ساعت 13 روز شنبه مورخ 98/7/6 و گشايش پيشنهاد ها در ساعت 9 صبح روز يکشنبه مورخ 98/7/7 مي باشد.
 FRW105/0 نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ايران طبق آيين نامه تضمين برای معاملات دولتی مندرج در اسناد مزايده فرم IR 460100004053042107550584 2- تضمين شرکت در مزايده به مبلغ 85/000/000 ريال به شماره حساب

تهيه و ارايه گردد 
3- مدت اعتبار پيشنهاد ها )سه( 3 ماه از تاريخ تحويل پيشنهادها است .

3- ساير شروط و تعهدات در متن قرارداد ذکر خواهد شد.
5- محل دريافت تحويل اسناد و گشايش پيشنهاد ها اداره کل منابع طبعی و آبخيز داری استان مازندران -  ساری به نشانی ساری انتهای بلوار پاسداران با کد پستی 48158-95369 

آبخيز داری - مديريت پايدار سر زمين

FRW 103 آگهی مزايده عمومی )نوبت دوم( 

 م الف 606068



15 جهان

بررسي سناريوها درباره آينده آسيا: 

اخراج امريكا، افول چين يا خلق جهان دوقطبي؟
گروه جهان|

 اين روزها بازي هاي زيادي در قاره آسيا جريان دارد. از تشديد 
جنگ تجاري امريكا و چين گرفته تا زرادخانه هس��ته اي 
در حال رشد كره شمالي، وخيم ترشدن روابط كره جنوبي 

� ژاپن، مساله  افغانستان و اقدامات اخير هند در كشمير. 
اس��تفان والت در فارن پاليسي نوشته: در مواقعي شبيه 
به اين خوب اس��ت كه مس��ائل روزمره را كنار بگذاريم 
و تصوير بزرگ تر را ببيني��م. مهم ترين عواملي كه بايد 
درنظر بگيريم اين هاست: اول، توازن قدرت ميان امريكا 
و چين و دوم، واكنش احتمالي ساير كشورهاي آسيايي 
به هرگونه تغيير چشمگير در اين توازن. البته اين عناصر 
تنها چيزهايي نيستند كه مهم اند، اما توانايي هاي نسبي 
دو كش��ور قدرتمند جهان -كه يكي از آنها در آسيا واقع 
شده- ساير كشورهاي منطقه را متأثر مي كند. با نگاهي به 

آينده مي توان سه سناريوي اصلي را تصور كرد. 
سناريوي اول: در اين سناريو چين به سرعت در حال 
رشد است، در حالي كه امريكا لنگ لنگان پيش مي رود 
كه دليل آن يا سياست هاي داخلي غلط )مانند كاهش 
ماليات، فقدان س��رمايه گذاري در آم��وزش و پرورش، 
مقررات مال��ي ناكافي، بن بس��ت سياس��ي و غيره( يا 
حواس پرتي ها و گرفتاري هاي واشنگتن در باتلاق هاي 
خارج از ايالات متحده است. اين سناريو، تحت شرايط 
خاص، امكاني اس��ت كه تحليل گران��ي چون »مارتين 
ژاك« يا »آرويند سوبرامانيان« و ساير تحليل گران كه 
معتقدند چين قرار است س��رانجام جايگاه امريكا را به 
عنوان قدرت برتر جهان تصاحب كند، مطرح مي شود. 
و البته همين ترس از سلطه  چين است كه دولت ترامپ 
را به تلاش براي متوقف كردن پكن واداش��ته است. اگر 
سرانجام وضعيت كنوني در دهه هاي پيش رو اين سناريو 
باشد، دشوار است كه تصور كنيم امريكا بتواند موقعيت 
فعلي اش را در آس��يا حفظ كند. يك چي��ن بزرگ تر و 
به صورت فزاينده اي ثروتمند در نهايت مي تواند از امريكا 
در مسابقات تس��ليحاتي پيشي بگيرد و با ظرفيت هاي 
تكنولوژيكي رو به رش��دش ممكن است به تسليحاتي 
دست  يابد كه با سيستم هاي تسليحاتي امريكا برابري 
كند يا حتي از آن برتر باش��د. در نتيجه امريكا احتمالا 
تصميم مي گيرد گليمش را از آسيا جمع كند و بگذارد 
چين خيمه نفوذش را برپا كند. اين چشم انداز به آينده  
بدون شك س��ناريوي موردنظر پكن و شي جين پينگ 
رييس جمهور چين، اس��ت. بيرون راندن امريكا از آسيا 
و واداشتن همسايگان نزديك پكن به پذيرفتن برتري 

چين، امنيت اين كشور را به حداكثر مي رساند و پكن را 
قادر مي سازد تا قدرتش را به ساير جا هاي مهم مانند خليج 
فارس، گسترش دهد. به اين دليل مي توان شرط بست 
كه استراتژيست هاي چين اميدوارند كه امريكا همچنان 
در منازعات بي معني در كشورهايي به لحاظ استراتژيك 

كم اهميت درگير باشد و بماند. 
س�ناريوي دوم: برخي از محقق��ان از جمله »مايكل 
بكلي« از دانشگاه »تافتس« معتقدند كه خلاف سناريوي 
بالا در آينده محتمل تر است. در سناريوي دوم در حالي 
كه امريكا احتمالات زوال اجتناب ناپذيرش را به چالش 
مي كش��د، اين چين است كه لنگ لنگان پيش مي رود. 
چين با موانع جدي روبرو است )از جمعيت سال خورده 
گرفته تا مشكلات محيط زيس��تي، كمبود منابع آب، 
محدوديت ه��اي ژئوپلتيكي، اقليت هاي ن��اآرام، عدم 
تعادل مال��ي و غيره( درحالي كه اي��الات متحده نقاط 
قوت مهمش را مانند موقعيت جغرافيايي بسيار مطلوب، 

منابع طبيعي فراوان و اقتصاد )هنوز( نوآورانه همچنان 
دارا اس��ت. اگر آينده اين باشد، ايالات متحده هنوز هم 
از موقعيت ايده آلي در آس��يا براي رهبري ائتلاف ايجاد 
توازن در برابر قدرت چين، برخوردار خواهد بود. ايالات 
متحده هم اكنون از روابط دوجانبه  خوبي با كشورهاي 
آسيايي )مانند ژاپن، اس��تراليا، كره جنوبي، سنگاپور و 
غيره( برخوردار اس��ت و روابطش با هند و انجمن ملل 
آسياي جنوب شرقي نيز رو به بهبود است. هدف چنين 
ائتلافي اساس��ا دفاعي خواهد بود: جلوگيري از تهديد 
چين بر همسايگانش يا جلوگيري از گسترش بيش از 
حد نفوذ اين كش��ور. احتياط حك��م مي كند كه ايالات 
متحده و ش��ركايش نبايد به دنبال فقيركردن چين يا 
تضعيف حزب كمونيس��ت چين برآيند. اين سياست 
متحدان آسيايي امريكا را نگران مي كند و خطر جنگ را 
بالا مي برد. واشنگتن بايد با مشكلات معمول متحدانش 
مقابله و تلاش كند تا اختلافات بين ش��ركاي مختلف 

و متعددش را برطرف كن��د. در اين جهان كاملا واضح 
اس��ت كه اكثر دولت هاي آسيا چه خواهند كرد. ايالات 
متحده همچنان قدرتمندترين كشور در نظام بين الملل 
خواهد ب��ود، اما نزديكي چين به همس��ايگانش باعث 
تهديد بيشتر مي شود. براين اساس اكثر دولت هاي آسيا 
»متعادل كننده هاي منطقه اي« و به دنبال حفظ همكاري 
نزديك با امريكا خواهند بود. اگر قدرت چين يك ش��به 
كاهش يابد نياز به حمايت واشنگتن ممكن است به كلي از 
بين برود. اما اين بي نيازي بعيد است و برخي از دولت هاي 
آسيايي ممكن است حفظ ارتباط امنيتي با واشنگتن را به 

عنوان اطميناني براي آينده، ترجيح دهند.
سناريوي سوم: از منظر ايالات متحده سناريوي دوم 
ممكن است بهترين باشد، اما سناريوي سوم محتمل تر 
اس��ت. در اين س��ناريو چين همچنان به رشدش ادامه 
مي دهد، اما ايالات متحده عقب نمي ماند. فاصله كنوني 
بين اين دو كش��ور ممكن اس��ت به نحوي از بين برود، 

اما چين از امريكا نمي تواند جل��و بزند و مدعي رهبري 
شود. سرانجام اين ش��رايط يك جهان دوقطبي )مانند 
دوران جنگ س��رد ايالات متحده-شوروي( خواهد بود 
يا جهاني چندقطبي يك طرفه كه در آن ايالات متحده 
و چين به مراتب جلوت��ر از قدرت هاي بزرگ ضعيف تر 
مانند روسيه و هند هستند. معلوم نيست كه در چنين 
سناريويي در آينده بقيه كشورهاي آسيايي چه واكنشي 
نشان مي دهند، اما تئوري واقع گرايانه نشان مي دهد كه 
در همان حال هم اكثر آنها ترجيح خواهند داد با امريكا 
باشند. اين كشورها نمي توانند بي طرف بمانند زيرا هم 
اي��الات متحده و هم چين احتمالا آنهايي را كه س��عي 
مي كنند بي طرف  باشند را تحت فشار خواهند گذاشت 
تا وارد ميدان ش��وند. همراهي با چين شايد در نگاه اول 
وسوسه انگيز باشد اما اين كار به معناي پذيرفتن موقعيت 
فرودست و تسليم شدن در برابر خواست هاي پكن است؛ 
ام��ري كه اگر چين درنده خوي تر ش��ود اين دولت ها را 
آسيب پذير مي كند. اما همراهي با امريكا كمك مي كند 
كه چين از اين كش��ورها دور بماند و واشنگتن مجبور 
خواهد بود تا به خواسته هاي متحدانش اهميت دهد زيرا 
بدون آنها نمي تواند جايگاهش را در آسيا حفظ كند. اگر 
ايالات متحده و چين تقريبا با هم برابر باشند � يا ايالات 
متحده همچنان در رهبري باشد اما با فاصله كم � نزديكي 
با امريكا براي كشورهايي مانند ژاپن، كره جنوبي و بيشتر 
قدرت هاي ديگر در آسيا هوشمندانه خواهد بود. ولي اين 

به معناي قطعي بودن اين نتيجه نيست.
استفان والت در ادامه مطلب خود آورده: »مديريت ائتلاف 
ايجاد موازنه با قدرت چين در آسيا كار ساده اي نيست و 
به همين دليل عمل كرد دولت ترامپ بسيار نااميدكننده 
است. ترامپ به جاي ادامه تلاش هاي اوباما براي ايجاد 
موازنه در آسيا و اجراي پيمان تجاري اقيانوس آرام، آن را 
در روز سوم رياست جمهوري اش پاره كرد. ترامپ به جاي 
اينكه ژاپن، كره جنوبي، اتحاديه اروپا و ساير اقتصادهاي 
كلان را براي مقابله با چين به خاطر ش��يوه هاي تجاري 
ناعادلانه اش، در يك صف واحد بياورد، تقريبا با همه آنان 
وارد جنگ تجاري شد. ترامپ به جاي دنبال كردن يك 
رويكرد ثابت درباره برنامه هسته اي و موشكي كره شمالي، 
عكس انداختن و نامه نويسي را كه راه به جايي نبرده، در 
پيش گرفت. ترامپ به جاي تمرك��ز بر توازن قدرت در 
آسيا هنوز گرفتار افغانستان است و سياست به اصطلاح 
فشار حداكثري را عليه ايران دنبال مي كند؛ استراتژي اي 

كه فقط به نزديك شدن تهران به پكن منجر مي شود.«

دريچه

كوتاه از منطقه

صندوق ثروت چين در يك 
قدمي يك تريليون دلار

گروه جهان| ارزش صندوق ثروت چين به ۹۴۰.۶ 
ميليارد دلار رس��يد. به گزارش ش��ين هوا، صندوق 
ثروت چين در گزارش س��الانه خ��ود اعلام كرد كه 
ارزش مجموع دارايي هاي اين نهاد س��رمايه گذاري 
تا پايان سال ۲۰۱۸ ميلادي به ۹۴۰.۶ ميليارد دلار 
رسيده است كه بالاترين رقم دارايي ثبت شده در اين 
صندوق است. بدين ترتيب صندوق ثروت چين پس از 
صندوق ثروت نروژ اكنون دومين صندوق ثروت بزرگ 
جهان است و تنها ۵۹.۴ ميليارد دلار ديگر تا تبديل 
شدن به دومين صندوق ثروت يك تريليون دلاري در 
دنيا فاصله دارد. طبق اين گزارش، بازدهي صندوق 
ثروت چين در ۱۰ سال اخير ۶.۰۷ درصد بوده است 
كه ۰.۴۵ درصد بيشتر از سطح هدفگذاري شده بوده 
است. پنگ چون، مديرعامل اين صندوق با اشاره به 
چالش هاي زياد س��رمايه گذاري در سطح جهان در 
سال گذشته گفت كه مقامات اين صندوق متعهد به 
تكميل و اجراي استراتژي بلندمدت سرمايه گذاري 
هس��تند. صندوق ثروت چين يك��ي از بزرگ ترين 
تامين مالي كنندگان پروژه جاده جديد ابريشم چين 
موسوم به پروژه جاده و كمربند است به گونه اي كه در 
شش ماه نخست امسال اين صندوق ۲۶ ميليارد دلار 
روي پروژه هاي مرتبط با اين طرح س��رمايه گذاري 
كرده است. اين صندوق يك صندوق دولتي است كه 
با هدف تنوع بخشي به ذخاير و دارايي هاي خارجي 
چين به منظور حداكثرسازي سود صاحبان سهام آن 

تاسيس شده است. 

 جنگ جهاني سوم 
آخرين جنگ دنياست

گ�روه جهان| وزير دفاع روس��يه اع��لام كرد: 
دقيق ترين و منطقي ترين اظهارنظر در خصوص 
جنگ جهاني س��وم اين اس��ت كه اگر آغاز شود، 
آخري��ن جنگ دنيا خواهد ب��ود. به گزارش ايرنا، 
س��رگئي ش��ايگو با بيان اينكه در م��ورد جنگ 
سوم جهاني اظهارنظرهاي متفاوتي وجود دارد، 
اظهار ك��رد: چرا كه پيامده��اي يك جنگ تمام 
عيار براي همه واضح اس��ت. وزير دفاع روسيه با 
ابراز اميدواري مبني بر اينكه روس��يه درگير يك 
جنگ فراگير نشود، گفته: »توسعه صنايع و علوم 
روسيه به اين كشور امكان مي دهد با موفقيت در 
برابر امريكا بايس��تد هر چند كه به دنبال رقابت 
تسليحاتي با امريكا نيس��تيم.« شايگو ادامه داد: 
»فقط بودجه اي كه امريكا هر سال در افغانستان 
مصرف مي كند به اندازه بودجه نظامي روسيه در 
طول يك سال است.« شايگو معتقد است: »باور 
امريكا به برت��ري خود و امكان اق��دام نابخردانه 
از س��وي اين كش��ور تهديد اصلي براي روسيه و 
كشورهاي ديگر است.« وزير دفاع روسيه گفت: 
»زماني كه شما آسيب پذيري خود را مي پذيريد 
و علاقه من��د به حفظ موازن��ه و امنيت برابر براي 
همه هستيد، به منطق و عقل خود تكيه كرده ايد 
بنابراين جاي نگراني نيست.« او گفته: »اما زماني 
كه مانن��د امريكا فكر مي كنيد ك��ه موازنه قوا به 
نفع شماس��ت، يك ايده نابخردانه ممكن است، 

همه چيز را از بين ببرد.« 

تورم ژاپن به ۰.۳ درصد 
رسيده است

گ�روه جهان| نرخ ت��ورم ژاپ��ن در دوازده ماه 
منتهي ب��ه اوت به ۰.۳درصد رس��يد. به گزارش 
تريدينگ اكونوميكس، كاهش رش��د اقتصادي 
جهان و تشديد جنگ تجاري بين چين و امريكا 
كه از ش��ركاي ب��زرگ تجاري ژاپن محس��وب 
مي شوند باعث شده است تا فعاليت هاي تجاري و 
توليدي در سومين اقتصاد بزرگ جهان و دومين 
اقتصاد بزرگ آس��يا بيش از پيش كاهش يافته و 
نرخ تورم در سطح پايين تر از سطح هدف گذاري 
شده توس��ط بانك مركزي اين كشور باقي بماند. 
بانك مركزي ژاپن اعلام كرده تورم اين كشور در 
۱۲ماهه منتهي به ماه اوت تنها ۰.۳درصد بوده كه 
در طول دو سال اخير بي سابقه بوده است. شاخص 
بهاي مصرف كننده تا پاي��ان ماه اوت ۰.۳درصد 
نس��بت به مدت مشابه منتهي به ماه ژوئيه كمتر 
بوده است. تورم كمتر از حد انتظار باعث خواهد 
ش��د تا بانك مرك��زي ژاپن بي��ش از پيش براي 
گسترش سياست هاي انبساطي خود تحت فشار 
قرار گيرد. بانك مركزي ژاپن با توجه به نرخ تورم 
پايين و كمبود نيروي كار در دوراهي سختي براي 
تعيين مسير آينده سياست هاي پولي خود قرار 
گرفته است. سياست هاي انبساطي بانك مركزي 
ژاپن در حال حاضر بزرگ ترين بسته محرك در 
بين كشورهاي جهان محسوب مي شود و اكنون 
برخ��ي از اقتصاددانان با انتقاد از اين سياس��ت 

خواستار تغيير رويه كنوني اين كشور شده اند. 

پيشتازي »اليزابت وارن« در 
رقابت درون حزبي دموكرات ها
گروه جهان| نتايج نظرسنجي جديد نشان مي دهد 
كه »اليزابت وارن« س��ناتور دموكرات نامزد انتخابات 
رياست جمهوري امريكا سال ۲۰۲۰ براي نخستين بار از 
»جو بايدن« رقيب دموكرات و پيشتاز خود، جلو افتاده 
است. به گزارش س��ي ان ان، نظرسنجي ها حاكي از آن 
است كه وارن حمايت ۲۲ درصد از راي دهندگان ايالت 
آيووا را دارد در حالي كه بايدن اولويت اصلي ۲۹ درصد 
از راي دهندگان اين ايالت را تشكيل مي دهد. هر چند 
اين نتايج با ضريب خطاي چهار درصد به دست آمده، 
اما اين نخستين بار اس��ت كه معلوم مي شود بايدن در 
صدر نامزدهاي دموكرات ها در ايال��ت آيووا قرار ندارد. 
۴۲درصد از شركت كنندگان گفته اند وارن گزينه اول يا 
دوم آنها خواهد بود در حالي كه بايدن گزينه اول يا دوم 
۳۰درصد از راي هندگان احتمالي بوده است.  اين نتايج 
حكايت از آن داشت كه »برني سندرز« سناتور مستقل 
از ايالت ورمونت با كسب ۱۱ درصد آرا، »پيت بوتيجيج« 
شهردار شهر ساوت بند با ۹ درصد آرا و »كامالا هريس« 
سناتور دموكرات با كسب ۶ درصد آرا در رده هاي بعدي 
قرار دارند. بايدن در سه نظرسنجي قبلي از وارن جلوتر 
بوده اما حمايت از وارن افزايش يكنواختي داشته است. در 
نظرسنجي دسامبر گذشته حمايت از وارن هشت درصد 
و در نظرس��نجي ماه مارس به ۹ درصد افزايش يافت. 
در نظرس��نجي ژوئن حمايت از اين سناتور دموكرات 
به ۱۵ درصد افزايش يافت. ميزان حمايت اين سناتور 
اهل ماساچوست امريكا نيز در نظرسنجي هاي چند ماه 

گذشته د سطح ملي افزايش يافته است.

حمايت هندي ها از »مودي«
 در خاك امريكا

گروه جهان| ح��دود ۵۰هزار ش��هروند هندي-
 امريكايي يك شنبه در استاديوم هيوستون در تگزاس 
امريكا حاضر شدند تا حمايت خود را از نخست وزير 
هند نش��ان دهند. نارندرا مودي نخس��ت وزير هند، 
در كن��ار دونالد ترامپ رييس جمه��وري امريكا، در 
اس��تاديوم هيوستون حاضر  ش��د. حضور و حمايت 
اين شهروندان در اين استاديوم نمايش كم سابقه اي 
از حمايت از يك رهبر خارجي در خاك امريكاست. 
رويترز نوشته، اين مي تواند فرصتي براي مودي باشد تا 
به روابطش با هندي-امريكايي ها كه حاميان سياسي 
فعال او هستند، جان تازه اي ببخشد. در همين حال 
ترامپ با تجمعي از مخاطبان روبرو است كه در خارج 
از امريكا متولد ش��ده اند و احتمالا پذيراي پيام هاي 
مهاجرستيزانه او نيستند. ميزان حمايت مردم از ترامپ 
در هيوستون كه بخشي از ايالت تگزاس است، نقش 
مهمي در پيروزي ترامپ در انتخاب��ات ۲۰۲۰ دارد. 
نظرسنجي ها اما نشان دهنده حمايت قابل توجهي 
از ترامپ از س��وي راي دهندگان هندي-امريكايي 
نيستند؛ شهرونداني كه در انتخابات ۲۰۱۶ حمايتي 
۷۵درصدي از هيلاري كلينت��ون، رقيب دموكرات 
ترامپ نشان دادند. سازمان دهندگان اين تجمع اما 
معتقدند كه جامعه هندي هاي امريكا از ترامپ كاملا 
استقبال مي كنند و حضور او در اين مراسم را نشانگر 
حمايتش از تقويت روابط با هند مي دانند. امريكا چهار 
ميليون شهروند هندي-امريكايي دارد كه حدود ۳۰۰ 
هزار تن از آنها در هيوستون و دالاس زندگي مي كنند. 
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دعوت تركيه از آلمان، فرانسه 
و روسيه براي گفت وگو 

گروه جهان| رييس جمه��وري تركيه از رهبران 
آلمان، روسيه و فرانسه دعوت كرده تا درباره منطقه  
امن در ش��مال سوريه اجلاس��ي مشترك تشكيل 
دهن��د. رجب طيب اردوغان گفت��ه در صورت عدم 
توافق امريكا ظرف دو هفته با اين طرح، تركيه آن را 
به تنهايي اجرا مي كند. به گزارش دويچه وله، رجب 
طيب اردوغان درصدد اس��ت همراه با آنگلا مركل 
صدراعظم آلمان، اجلاس��ي مشترك درباره بحران 
پناهجويان تشكيل دهد. رييس جمهوري تركيه از 
رهبران سه كشور آلمان، روسيه و فرانسه درخواست 
كرده تا در كنفرانسي درباره طرح تركيه مبني بر ايجاد 
منطقه اي امن در ش��مال سوريه اكتبر به گفت وگو 
بنشينند. قرار است اردوغان و ترامپ هفته آينده در 
حاشيه نشست مجمع عمومي سازمان ملل متحد 
در رابطه با جزييات فني و چگونگي نقش تركيه در 
اين طرح به تبادل نظر بپردازند. با فاجعه بارتر شدن 
وضعيت جنگ در ادلب، به زعم اردوغان سه ميليون 
از مردم ادلب كه بي پناه و درمانده اند، بيش از پيش به 
دروازه هاي اروپا نزديك شده اند. اردوغان اخيرا گفته 
تحولاتي كه در ادلب رخ مي دهد فقط دامن تركيه را 
نمي گيرد، بلكه تبعات آن به اروپا هم سرايت مي كند. 
اردوغان با اين اظهارات قصد دارد مواضع خود در مورد 
طرح پيشنهادي ايجاد منطقه امن در شمال سوريه 
را تقويت كند و از دولت هاي اروپايي  بخواهد طرح او 
را حمايت كنند. وزير دفاع تركيه تاسيس منطقه امن 
در شمال سوريه با همكاري امريكا را پيشنهاد كرده 
است. اردوغان هم بارها گفته آنكارا نمي خواهد با بستن 
درهاي كشورش به روي آوارگان سوري، آنها را اخراج 
كند. استدلال اردوغان براي اين طرح چنين است: 
تا سه ميليون آواره سوري را مي توان در اين منطقه 
حائل اس��كان داد و به اين ترتيب از مهاجرت آنها به 
اروپا جلوگيري كرد. به گزارش حريت، اردوغان كه 
هفته گذشته به مناسبت شروع سال تحصيلي جديد 
در آنكارا سخنراني مي كرد، گفت: »با توجه به عمق اين 
منطقه امن و با ايمن كردن شرق فرات، مي توان براي 
ميليون ها سوري كه در تركيه و اروپا پناه  جسته اند، 
در منطقه حائل سرپناه ايجاد كرد.« مولود چاووش 
اوغلو وزير خارجه تركيه، گفته با واشنگتن بر سر عمق 
منطقه امن در سوريه به توافق رسيده اند. در اين رابطه 
جيمز جفري، نماينده ويژه ترامپ در امور سوريه نيز 
گفته در زمينه ايجاد منطقه امن در ش��مال سوريه 
توافق حاصل شده، اما امريكا درخصوص نقش تركيه 

در منطقه حائل هنوز تصميم نگرفته است. 

آزادي زندانيان طالبان 
با هدف تسهيل صلح

پس از توقف مذاكرات صلح ميان طالبان و امريكا 
و شدت گرفتن درگيري ها در افغانستان، دولت 
وحدت ملي اعلام كرد كه آزادي برخي زندانيان 
طالبان را به عنوان تسهيل بخش مهمي از روند 
مذاكرات صلح در دس��تور كار قرار داده اس��ت. 
به گزارش خبرگزاري طلوع، وزير دولت افغانستان 
در امور صلح گفته دولت افغانستان آزادي زندانيان 
بيشتر از گروه طالبان را بررسي مي كند. اين در 
حالي است كه آزادي زندانيان طالبان، از نظر اين 
گروه، بخش مهمي از روند مذاكرات صلح با دولت 

افغانستان عنوان شده است.

بازداشت 15 متهم امنيتي 
در تركيه 

پليس تركيه در عملياتي در ۷ اس��تان به مركزيت 
آدانا در جنوب اين كشور، ۱۵ فرد متهم به عضويت 
در گروه فتح الله گولن )فتو( را بازداشت و روانه زندان 
كرد. به گزارش تايم تورك، بازداشت شدگان متهم به 
استفاده از نرم افزار »باي لاك« براي دستيابي به اهداف 
درون سازماني خود شده   اند. دولت تركيه معتقد است 
كه نرم افزار باي لاك تنها از س��وي گروه فتو و براي 
محرمانه نگه داشتن فعاليت هايشان مورد استفاده 
قرار مي گيرد. تركيه مي گويد تشكيلات گولن )فتو( با 
رخنه در ساختارهاي قضايي، نظامي، آموزشي و اركان 
دولتي، كودتاي ۱۵ جولاي را سازماندهي كرده است. 

عراق به دنبال همكاري 
اقتصادي با چين است

نخست وزير عراق در س��فري هفت روزه به چين 
گفته كش��ورش تمايل دارد كه بخش��ي از رشد، 
پيش��رفت و آگاهي در آس��يا باش��د. به گزارش 
س��ومريه نيوز، ع��ادل عبدالمهدي در س��فر به 
شانگهاي گفته: »چين در صدر كشورهايي است 
كه رشد و پيش��رفت را در شرق رهبري مي كند و 
عراق به دنبال همكاري و شراكت با آن و همچنين 
ايجاد روابط عميق و ادامه دار است.« نخست وزير 
عراق پس از سفرش به ش��انگهاي، براي ديدار با 
مسوولان راهي بندر يانگ شان شد؛ اين منطقه در 
مبادله هاي تجاري عراق و چين نقش بسزايي دارد. 

افتتاح اولين عبادتگاه 
يهوديان در امارات تا ۲۰۲۲ 

ساخت اولين عبادتگاه رس��مي يهودي در امارات 
متحده عربي سال آينده ميلادي آغاز خواهد شد و 
۲۰۲۲ به اتمام خواهد رسيد. به گزارش ايسنا، اين 
عبادتگاه در چارچوب مجتم��ع اديان با نام »خانه 
خاندان ابراهيمي« در ابوظبي قرار خواهد داشت كه 
در آن يك مسجد و يك كليسا نيز ساخته خواهد شد. 
مسوولان ابوظبي پس از سفر پاپ به امارات كه اولين 
سفر او به منطقه شبه جزيره عرب بود، از ساخت اين 
مجتمع خبر دادند. ام��ارات تلاش مي كند خود را 

به عنوان مركز آشتي اديان در جهان معرفي كند.

طرح بركناري معاون جرمي كوربين ناكام ماند

آشوب درون حزبي
گروه جهان| 

با مداخله جرمي كوربين رهبر حزب كارگر بريتانيا، تام 
واتس��ون معاون حزب از تلاشي كه براي بركناريش در 
جريان بود، رهايي يافت. تلاش ها براي حذف واتسون، 
با رهبري جان لانس��من بنيانگذار جنبش مومنتوم و 
متحد اصلي جرمي كوربين در حال انجام بود.  به گزارش 
يوروني��وز، مدت زماني طولاني اس��ت كه ميان جرمي 
كوربين و تام واتس��ون اختلاف وج��ود دارد؛ در حالي 
كه واتسون به عنوان طرفدار سياست حفظ بريتانيا در 
اتحاديه اروپا شناخته مي شود، رهبر حزب با اميد موفقيت 
در انتخابات آينده و كسب راي بيشتر، از ايده خروج از اين 
اتحاديه حمايت مي كند. اعضاي جنبش مونتوم كه همه 
از طرفداران جدي سياست هاي جرمي كوربين در حزب 
كارگر محسوب مي شوند، از موضع گيري هاي تام واتسون 
درباره برگزيت عصباني هستند و به همين دليل ترجيح 
مي دهند او را حذف كنند. آنها خواستار برگزاري انتخابات 
درون حزب��ي براي تعيين فرد جديدي به عنوان معاون 
حزب بودند اما بر اساس قوانين حزب، چنين انتخاباتي 
بدون حمايت ۲۰ درصد از اعضاي حزب برگزار نمي شد. 
به اين ترتيب با به بن بست رسيدن طرح جايگزيني او، 
ايده حذف پس��ت معاونت حزب را مطرح كردند. بر اين 
اساس پيشنهاد حذف پست معاونت حزب، روز جمعه 

از سوي جان لانسمن در نشست كميته اجرايي حزب 
كارگر پيشنهاد شد. كميته با اين پيشنهاد موافقت نكرد 
اما درنهايت قرار شد بار ديگر اين پيشنهاد شنبه در آغاز 
كنفرانس سالانه حزب در برايتون به بحث گذاشته شود. 
اما در جري��ان اين كنفرانس، مداخل��ه كوربين مانع از 
راي گيري در اين موضوع شد. كوربين در عوض پيشنهاد 
كرد به جاي لغو پس��ت معاونت حزب، اين پست مورد 

بازبيني و ارزيابي مجدد قرار گيرد.
تلاش ب��راي بركن��اري تام واتس��ون، هش��داري به 
ميانه روهاي ح��زب كارگر بود و اعض��اي حزب را در 
آغاز به كار كنفراس س��الانه آن در آش��فتگي فرو برد. 
منتقدان مومنت��وم مي گويند اين كار نش��ان داد كه 
جنبش مومنتوم »تلاش��ي نااميدان��ه« براي كنترل 
يا حذف كس��اني دارد كه انديش��ه اي مستقل دارند. 
در مقابل طرف��داران مومنتوم تاكيد دارن��د از آن رو 
درصدد حذف تامس��ون هستند كه با وجود او شانس 
حزب كارگر براي مقابله با بوريس جانسون در موضوع 
برگزيت بسيار كاهش مي يابد. يكي از اعضاي جنبش 
مومنتوم مي گويد: »در حال حاضر هيچ چيزي مهم تر 
از شكس��ت بوريس جانس��ون، پايان دادن به رياضت 
اقتصادي و مقابله با تغييرات اقليمي وجود ندارد... در 
چنين وضعيتي نمي توان ب��ا معاون حزبي وارد كارزار 

انتخابات شد كه مصمم به كاهش دادن شانس حزب 
كارگر است.«

  بيانيه حزب كارگر براي برگزيت
تنش هاي درون حزبي حزب كارگر در شرايطي است 
كه اين حزب وعده داده توانايي حل مساله برگزيت را در 
طول شش ماه دارد. در پيش نويس  طرح حزب كارگر 
از احزاب اصلي مخالف حزب حاكم آمده در سه ماه به 
يك توافق معقول براي خروج از اتحاديه اروپا دس��ت 
يافته و سپس در سه ماه همه پرسي دومي را براي قبول 
اين توافق يا ماندن در اتحاديه اروپا برگزار مي كند. در 
پيش نويس بيانيه حزب كارگر آمده: »پس از سه سال 
مذاكرات نامنظم و به بن بست رسيدن مجلس، دولت 
كارگر ظرف ش��ش ماه موضوع برگزي��ت را با يكي از 
دو مسير سر و س��امان خواهد داد.« قرار است نشست 
سالانه حزب كارگر در برايتون برگزار شود.  اين در حالي 
است كه ژان كلود يونكر رييس كميسيون اروپا، گفته 
در صورتي كه برگزيت بدون توافق انجام شود بروكسل 
به منظور حفظ منافع اتحاديه اروپا كنترل مرزي در مرز 
ايرلند را اجرا خواهد كرد. نشريه اينديپندنت به نقل از 
ژان كلود يونكر نوش��ته، بروكسل به هيچ وجه مسوول 
تبعات برگزيت بدون توافق نيس��ت و بريتانيا مسوول 

تبعات آن خواهد بود. بوريس جانس��ون نخست وزير 
بريتانيا، لغو طرح پشتيبان )بك استاپ( به عنوان طرح 
احتياطي را براي جلوگيري از مرز سخت خواستار است. 
رييس كميس��يون اروپا گفته، طرح بك استاپ حفظ 
حقوق بازارهاي داخلي و شبه جزيره ايرلند را هدف قرار 
مي داد. يونكر همچنين گفته: »من معمار ايستگاه هاي 
جديد مرزي نيستم و بريتانيا بايد دقيقا به ما بگويد كه 
ماهيت چنين مرزهاي دقيقا چگونه خواهد بود. اتحاديه 
اروپا بايد اطمينان دهد كه منافع آن و بازارهاي داخلي 
حفظ خواهد شد.«  رييس كميسيون اروپا گفته متقاعد 
شده كه برگزيت رخ خواهد داد و تكرار كرد كه اگر بريتانيا 
بدون توافق از اتحاديه اروپا خارج شود، مرز جديدي بين 

ايرلند و ايرلندجنوبي احداث خواهد شد. اتحاديه اروپا 
طرح پيش��نهادي دولت بريتانيا را درباره نحوه اجراي 
برگزيت غير عمل��ي ارزيابي كرده اس��ت. وزير دولت 
جانسون در امور خروج بريتانيا از اتحاديه اروپا بخشي 
از طرح جديد اين كشور را به نماينده اتحاديه اروپا ارايه 
داد. با اين حال رسانه هاي انگليسي ساعاتي بعد به نقل 
سندي كه از سوي كميس��يون اروپا درز كرد، گزارش 
دادند كه طرح يادشده به  لحاظ قانوني قابل اجرا نيست. 
در اين سند آمده طرح جديد دولت جانسون فاقد راه حل 
عملي براي جلوگيري از ايجاد مرز سخت و حفاظت از 
همكاري هاي اقتصادي ميان ايرلند شمالي و جمهوري 

ايرلند در دوره پسابرگزيت است. 
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عكسروز

چهرهروز

حميد سهيلي، مستندساز پيشكسوت درگذشت
حميد س��هيلي، از كارگردان پيشكسوت سينماي مستند ايران در سن ۷۱ سالگي دار فاني را وداع گفت. سهيلي يكي از شناخته شده ترين 
مستندسازان سينماي ايران در حوزه مستند معماري بوده كه فعاليت خود را از سال ۵۳ و با دستياري مجموعه هاي تلويزيوني »آتش بدون دود« 
و »سفرهاي دور و دراز هامي و كامي« آغاز كرد.او سپس به مدت چهار دهه در حوزه مستند مشغول به فعاليت شد و آثار بسياري در زمينه هاي 
فرهنگ و هنر ايراني به تصوير كشيد.از آثار اين هنرمند مي توان »به سوي سيمرغ«، »معماري ايراني«، »رابطه هاي پنهان«، »بافت قديم شهرهاي 
ايران« و... را نام برد. سهيلي كه متولد ۱۳۲۷ بود، در چند سال اخير به دليل ديابت در بستر بيماري بود. مراسم تشييع حميد سهيلي كارگردان 

پيشكسوت سينماي مستند ايران ساعت 9:۳0 چهارشنبه سوم مهر ماه از مقابل خانه سينماي شماره دو واقع در خيابان وصال انجام مي شود.

بازارهنر

نبرد »آفريدون و ضحاك« جهاني شد
»آخرين داستان« به كارگرداني اشكان 
رهگذر از موفق ترين توليدات انيميشني 
سينماي ايران است كه با روايتي از نبرد 
آفريدون و ضح��اك، ۱۱ جايزه معتبر 
داخلي و جهاني را از آن خود كرده است.

انيميشن سينمايي »آخرين داستان« 
از جمله انيميشن هاي سينمايي است 
كه توانس��ته با بهره گيري از داس��تان 

»ضحاك« يكي از داستان هاي اساطيري شاهنامه 
فردوسي موفقيت هاي بسياري كسب كند. انيميشن 
س��ينمايي »آخرين داس��تان« تاكن��ون موفق به 
دريافت ۱۱ جايزه از جشنواره هاي بين المللي داخلي 
و خارجي شده است، ولي اين انيميشن سينمايي كه 
نخستين اثر استوديو هورخش است در جشنواره هاي 
متعددي حضور داشته كه حتي پذيرفته شدن در آن 
جشنواره ها با شرايط متعددي اتفاق مي افتد. دريافت 
آخرين جايزه اين فيلم؛ جايزه بهترين انيميش��ن 
سينمايي از جشنواره بين المللي فيلم هاي كودكان 
»سن ديگو« فرصت خوبي است تا نگاهي به حضور 
»آخرين داستان« در اين جشنواره ها داشته باشيم. 
۲ جشنواره بين المللي »انسي« فرانسه و »سيتچز« 
اس��پانيا از مهم ترين جش��نواره هايي هستند كه 
انيميش��ن س��ينمايي »آخرين داس��تان« در آن 
حضور داشته است. جشنواره بين المللي »انسي«، 
مهم ترين جش��نواره انيميشن اس��ت كه تاكنون 

هيچ كدام از انيميش��ن هاي سينمايي 
ايراني در اين جشنواره پذيرفته نشده 
ب��ود. انيميش��ن س��ينمايي »آخرين 
داستان« سال گذشته براي اولين بار در 
بخش غيررقابتي اين جشنواره پذيرفته 
شد و به نمايش درآمد. جشنواره فيلم 
»س��يتچز« هم از جشنواره هاي درجه 
يك س��ينمايي اس��ت كه بخش هاي 
متعددي دارد، »آخرين داستان« در پنجاه و يكمين 
دوره اين جشنواره در بخش ويژه انيميشن در رقابت 
با انيميشن »ميراي« به كارگرداني مامورو هوسودا 
از كارگردانان ژاپني كانديد دريافت جايزه بهترين 
انيميشن شد. اين جشنواره در اكتبر )مهرماه( سال 
9۷ در اسپانيا برگزار شد. البته »آخرين داستان« در 
مسير توليد و در سال ۲0۱۳ موفق شد به  عنوان ۶ 
پروژه برتر در حال توليد جهان در جشنواره »انسي« 
فرانسه كه مهم ترين رويداد انيميشني سالانه جهان 
است، معرفي شود. همچنين اين اثر در سال ۲0۱۶ 
به دعوت جشنواره »انسي« در بازار فيلم جشنواره 
بين المللي كن، به عنوان يكي از چهار انيميش��ن 

سينمايي برتر در حال توليد جهان معرفي شد.
اكران اين انيميش��ن در ۳۲ كشور همچون امريكا، 
روسيه، اسپانيا، س��وئد، يونان و نروژ به زودي آغاز 
مي ش��ود و همزمان با اكران خارجي، در ايران هم 

اكران خواهد شد.

تاريخنگاري

آغاز ثبت احوال و صدور شناسنامه 
در جريان مدرن شدن سيستم اداري ايران نياز به هويت  دار شدن افراد به صورتي 
رس��مي و ثبت شده بيش از پيش احساس مي ش��د. پيش از آن معمولا نام ها در 
خانواده ها تعيين و ثبت مي شد. صفحات نخست كتاب هاي ادعيه و كتب مقدس 
به ويژه قرآن جايي بود كه نام ها در آن به ثبت مي رس��يد اما با گسترده شدن نظام 
اداري و تداخ��ل نام گذاري ها نياز جدي به نهادي براي ثبت و ضبط اين اطلاعات 
احساس مي شد. سرانجام روز اول مهر ۱۲9۷ قانون ثبت احوال و الزامي بودن سجل 
احوال براي هر فرد در هيات وزيران به تصويب رسيد. اين قانون در ۴۱ ماده بود و 
در پي آن اداره اي وابسته به وزارت داخله تشكيل شد و نخستين شناسنامه ايراني 
در سوم دي ماه همان سال صادر شد. حدود يك ماه بعد هيات دولت به پيشنهاد 
نصرت الدوله، وزير عدليه وقت، تصويب نامه اي را از مجلس شوراي ملي گذراند كه 
از نيمه آذرماه سال ۱۲9۸ براي گرفتن تعرفه انتخابات، گذرنامه، جواز حمل اسلحه، 
اقامه دعوي و حواله پولي از اشخاص مطالبه سجل احوال شود. اين اداره سجل احوال 
زيرنظر شهرداري تشكيل شده، اوراق سجل احوال را هم كه گرفتن آن اختياري 
بود،  در كلانتري ها مي دادند كه البته استقبال چنداني از آن صورت نگرفت. سامان 
اين كار سال ها به طول انجاميد تا اينكه سرانجام در تيرماه ۱۳۵۵ قانون سازمان 
ثبت احوال كش��ور با شروع وظايف جديد تدوين و تصويب شد و سازمان فعاليت 

مستقل خود را رسما پي گرفت. بعد از انقلاب نيز در سال ۱۳۶۳ مجلس شوراي 
اسلامي بار ديگر اين قانون را مورد بازنگري قرارداد و اصلاحاتي در آن صورت گرفت.

هفتمين جشنواره »هنر براي صلح« كليد خورد
هفتمين دوره جشنواره هنر براي صلح با 
ش��عار »صلح را تصور كن« از ۲9 شهريور 
تا ۱۲ مهر به مناسبت روز جهاني صلح با 
نمايش آثار تجسمي در گالري باروك )واقع 
در خيابان شريعتي( و با نمايش فيلم هاي 
كوتاه )در سينما فرهنگ( برگزار مي شود. 
امسال سومين سالي است كه بخش سينما 
در كنار ساير بخش هاي اين جشنواره قرار 

گرفته است. با توجه به مفهوم صلح و رويكرد جشنواره، 
بخش سينما به صورت غيررقابتي برگزاري مي شود اما 
دو جايزه »بهترين فيلم از نگاه مخاطب« و »جايزه دبير 
جشنواره« به بهترين فيلم در هر بخش به صاحبان آثار 
اهدا خواهد شد. همچنين با همكاري بنياد سينمايي 
فارابي، از كارگردان بهترين فيلم بخش فيلمسازان جوان 
جهت توليد فيلم حمايت صورت خواهد گرفت. در اين 
دوره جشنواره، امير اسفندياري، فاطمه معتمدآريا و مونا 
زندي اعضاي هيات انتخاب بخش داستاني بودند و جمال 
رحمتي، علي نوري اسكويي و بابك نكويي آثار انيميشن 
را انتخاب كردند. همچنين در بخش مس��تند مهوش 
شيخ الاسلامي و اس��ماعيل ميهن دوست و در بخش 
فيلمسازان جوان، پانته آ پناهي ها، مجيد برزگر و عباس 
رافعي كار انتخاب آثار را برعهده داشتند. اولين نمايش 
آس��يايي فيلم ها براي فيلم هاي حاضر اين جشنواره 
داراي اولويت بوده اس��ت. در اين مي��ان، آثار برگزيده 
در جش��نواره هاي معتبر بين المللي همچون تامپره، 

كلرمونت فراند، لس آنجل��س، ملبورن، 
ادنبرگ، انسي، زلين، شيكاگو، انيمافست، 
گوتنبرگ و... حضور داش��ته اند. سينما 
فرهنگ )سالن هنر و تجربه( ميزبان نمايش 
آثار برگزيده هفتمين دوره جشنواره هنر 
براي صلح اس��ت كه در روزهاي دوشنبه 
اول مهر، چهارش��نبه س��وم مهر، شنبه 
ششم مهر و دوشنبه هشتم مهر از ساعت 
۱۸:۳0 تا ۲0:۳0 برگزار خواهد ش��د. اين جشنواره هر 
س��ال همزمان با روز جهاني صلح )۲۱ س��پتامبر( در 
رشته هاي سينما، نقاشي، عكاسي، مجسمه و چيدمان، 
ويدئوآرت، موسيقي و پرفورمنس با حضور هنرمندان، 
فرهيختگان، مديران، اهالي فرهنگ و حاميان صلح در 
ايران برگزار مي شود و با اهداي نشان و تنديس صلح، 
برگزيدگان را به عنوان سفيران هنر براي صلح معرفي 
مي كند. موضوعات جش��نواره »هنر براي صلح« را 
كمك به گسترش فرهنگ صلح، گفت وگو، مدارا )با 
ش��عار صلح را تصور كن(، زندگي، آرامش و صلح در 
جهاني عاري از خش��ونت، دوري از تبعيض نژادي، 
احترام به اقوام، مذاهب و مليت ها، توجه به كودكان و 
حقوق آنان با تأكيد بر آموزش به كودكان براي آينده اي 
بهتر، توجه به محيط زيست و تلاش براي حفظ آن به 
عنوان سرمايه  اصلي براي زندگي آينده با شعار »من 
زمين را دوست دارم« و توجه به بيماري هاي خاص و 

حمايت از مبتلايان به سرطان.

نقش مولانا در فيلم »مست عشق« به پارسا پيروزفر رسيد
حسن فتحي، كارگردان »مست عشق« 
پارسا پيروزفر را به عنوان بازيگر نقش مولانا 
جلال الدين محمد بلخي برگزيد و پيروزفر، 
به زودي مقابل دوربين خواهد رفت. پس از 
گمانه زني هاي رسانه اي در روزهاي اخير و 
توجه ويژه رسانه ها به اين فيلم، با معرفي 
بازيگر نقش مولانا، پروژه »مست عشق« 
وارد مراحل پاياني پيش توليد خود شد. 

همان گونه كه پيش تر اعلام شد، فيلم توليد مشترك 
ايران و تركيه است و به برشي از زندگي شمس و مولانا 
در ش��هر قونيه مي پردازد. مهران برومند، تهيه كننده 
» مس��ت عشق « اس��ت، فيلمنامه را فرهاد توحيدي 
و حسن فتحي نوشته اند و ش��هاب حسيني در نقش 

شمس تبريزي بازي خواهد كرد. عوامل 
اصلي فيلم كه جمعي از سينماگران ايراني 
و تركيه اي هس��تند نيز معرفي ش��دند: 
جانشين تهيه كننده: شهرام زاهدي، مدير 
فيلمب��رداري: مرتضي پورصمدي، مدير 
هنري: نيلوفر چامور، طراح گريم: ايمان 
اميدواري، سرپرس��ت گروه كارگرداني: 
محمدرضا رستمي، دس��تيار اول و مدير 
برنامه ري��زي: فاتيح كجا، مديرتوليد: تولگا توس��ون، 
طراح جلوه هاي ويژه ميداني: آيتكين يالچين، طراح 
بدلكاري: ش��اهين كاراكوش، سرمايه گذاران: شركت 
 سيماريا )simarya film production ( و شركت

 .)ENG yepim medya (.اي. ان. جي  

میراثنامه

نمايش آثار موزه باستان شناسي اسپانيا در موزه ملي ايران
از روز گذش��ته تا ۲۶ فروردين ماه س��ال 99، ميراث باستان شناسي اسپانيا كه 
گزيده اي از موزه باستان شناسي آليكانته در موزه ملي ايران برگزار مي شود. در اين 
نمايشگاه ۳00 اثر فرهنگي، تاريخي از موزه باستان شناسي آليكانته در والنسياي 
اسپانيا از دوران پارينه سنگي تا دوره معاصر به نمايش گذاشته مي شود كه به نوعي 
تاثيرات همجواري با درياي مديترانه را مي توان در اين اثرها مشاهده كرد. جبرئيل 
نوكنده مديركل موزه ملي ايران درباره اين نمايش��گاه گفت: يكي از رسالت هاي 
موزه ملي معرفي فرهنگ آن سرزمين به ديگر فرهنگ هاي كشور است. در همين 
خصوص نمايشگاهي با فرهنگ ايراني و در ۱9۶ اثر در هلند به نمايش گذاشته شد 
و همكاران موزه باستان شناسي آليكانته از نمايشگاه ايران در هلند بازديد و اعلام 
آمادگي براي برگزاري نمايشگاه ايران در آليكانته كردند. او افزود:  در حال حاضر 
نمايشگاه آليكانته با ۳00 اثر از ۳۵0 هزار سال پيش برگزار شده است و اين اولين 
تصوير باستان شناسي در ايران از حوزه درياي مديترانه است و دوره قرون وسطي، 
رُم و مديترانه را به تصوير مي كرد. اولين كتاب باستان شناسي اسپانيا نيز به زبان 
فارسي منتشر شده است و ما شاهد باستان شناسي جديدي از قعر درياي مديترانه 
در كشور خواهيم بود. وي تاكيد كرد: اين نمايشگاه در روزهاي دوشنبه تعطيل 
است و ورودي آن نيز ۵ هزار تومان است و برگزاري نمايشگاه متقابل براي هر دو موزه 
بسيار سخت بوده و اين كار به خاطر همت و دوستي دو موزه بوده كه اتفاق افتاده 
است. نوكنده درباره بيمه اشياي تاريخي براي ارسال به كشورهاي ديگر گفت: آثاري 
كه براي نمايشگاه هاي خارجي از كشور خارج مي شوند قطعاً بيمه خواهند شد و در 
تمام خطرات تحت پوشش بيمه قرار گرفته اند ولي ما در كشور بيمه آثار تاريخي و 
هنري نداريم و در حال حاضر بيمه هاي ما توسط كشورهاي اروپايي انجام مي شود 
و به صورت كاملًا تخصصي بسته بندي مي شوند. جوزف آلبرت كورتس مديرعامل 
بنياد مارك و رييس موزه باستان شناسي آليكانته هم درباره برگزاري اين نمايشگاه 
بيان كرد: اين نخستين نمايشگاهي است كه با اين عظمت و بزرگي برگزار مي شود 
و به ياد خواهد ماند. اين دستاورد محصول همكاري محصول مشترك بين موزه 
اسپانيا و ايران است و موزه ملي ايران يكي از بزرگ ترين موزه هاي كشور محسوب 
مي شود كه آثار مطرح شده در آن به نمايش گذاشته شده است. مديرعامل بنياد 
مارك و رييس موزه باستان شناسي آليكانته گفت: يكي ديگر از اثرهاي برگزاري 
اين نمايشگاه دوستي و پيوند ناگسستني است و ما اهداف، احساسات و نگراني هاي 
مشتركي با هم پيدا كرده ايم. يك اعتماد قابل اتكايي ايجاد شده است و موزه ملي 
ايران به موزه باستان شناسي آليكانته تبديل شده است. مديرعامل بنياد مارك و 
رييس موزه باستان شناسي آليكانته گفت: نمايشگاه ايران مهد تمدن در ۵ ماهي 
كه ميزبان آن بوده ايم يكصد هزار بازديدكننده داشته است كه اين نشان مي دهد 

كه استقبال خوبي از اين نمايشگاه صورت گرفته است.معماري و هنر باعث شد كه 
اين فاصله ها را بپيماييم و با كشور بزرگ ايران آشنا شويم و امروز اين امكان براي 
بازديدكنندگان فراهم شده است كه با فرهنگ كشور اسپانيا نيز بيشتر آشنا شوند 
و مطمئن هستيم كه اين اتفاق با برگزاري موزه آليكانته رخ مي دهد. آلبرت كورتس 
گفت: در اين نمايشگاه و موزه اشياي باستاني، وسايل جنگي، بقاي بدن انسان ها 
و غيره را مي توانيد مشاهده كنيد كه محصول تقابل و جنگ ميان ملت ها بوده كه 
به شكل صلح آميزي به نمايش در آمده است. مديرعامل بنياد مارك و رييس موزه 
باستان شناسي آليكانته بيان داشت: موزه ها فضايي براي گفت وگو، صلح و تفاهم 
هستند و همچنين امكان لذت و كنجكاوي را نيز فراهم مي كند كه تجارب خوبي را 
در اين حوزه خواهيم داشت. موزه هاي عمومي براي همگان بدون هيچ محدوده اي از 
نظر مذهب، جنسيت و سواد باز هستند. ادواردو لوپز سفير پادشاهي اسپانيا در ايران 
هم درباره اين نمايشگاه گفت: از اينكه سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري ايران 
تبديل به وزارتخانه شده است خوشحال هستيم چرا كه يك اتفاق مهم و فرخنده 
اس��ت. او افزود: ايران با اين گستره تنوع ميراث فرهنگي و گردشگري و با تاريخ و 
تمدن قديمي كه دارد بايد تبديل به يك وزارتخانه مي شد و در حال حاضر روابط 
دوجانبه ايران و اسپانيا در سطح خوبي قرار دارد و در حوزه هاي سياسي، اقتصادي 
و اجتماعي روابط خوبي داريم. سفير پادشاهي اسپانيا در ايران گفت: موزه ملي 
ايران اهميت جهاني دارد، انعطاف بالا، ظرفيت و پتانسيلي كه اين موزه دارد واقعاً 
قابل تحسين است و جابه جايي اين قطعات ارزشمند براي نمايش گذاشتن آن در 

ديگر موزه ها كاري است كه بايد به آن تاكيد كرد. 

ايستگاه

 »دانتون ابي« 
رقباي قدر  را جا گذاشت

 كانادا »آنتيگونه« را 
به اسكار فرستاد 

اين آخر هفته چند فيلم 
پرس��روصدا اكرانش��ان 
را ب��ا هم ش��روع كردند و 
با موفقيت »دانتون ابي« 
در افتتاحيه موفقش، به 
همه حدس و گمان ها براي 
رقابت بين اين چند فيلم، 
خاتمه داده شد. ورايتي، 

»دانتون اب��ي« با افتتاحيه ۳۱ ميلي��ون دلاري )تا 
روز ش��نبه(، موفق ترين فيلم در رقابت با »به سوي 
ستاره ها« با بازي برد پيت و »رمبو« با بازي سيلوستر 
استالونه ش��د. »دانتون ابي« تنها روز جمعه ۱۳.۸ 
ميليون دلار در ب��ازار داخلي امريكا فروش كرد. اين 
فيلم كه اولين فيلم سينمايي است كه بر مبناي سريال 
پرتماشاگر بريتانيايي ساخته شده تا شنبه فروشش را 
به ۳۱ ميليون دلار رساند. براي اين فيلم فروشي ۲0 
ميليون دلاري در اولين آخر هفته اكرانش پيش بيني 
ش��ده بود. اين در حالي اس��ت كه هنوز آمار فروش 

يك شنبه بايد به فروش افتتاحيه آن اضافه شود.
فيلم سينمايي »دانتون ابي« به كارگرداني مايكل 
انگلر باز هم با تمركز بر خانواده ارل گرانتام س��اخته 
شده و موضوع اصلي را با تمركز بر ديدار شاه و ملكه 
انگلستان از اين كاخ ترتيب داده است. همه بازيگران 
اصلي سريال در اين فيلم گرد آمده اند. اما »به سوي 
ستارگان« با بازي برد پيت روز جمعه ۷.۱۶ ميليون 
دلار فروش كرد و با وجود اس��تقبال گ��رم از آن در 
جشنواره ونيز و كارگرداني تحسين شده جيمز گري، 
موفقيت لازم را در گيشه به دست نياورد. در اين فيلم 
برد پيت در نقش فضانوردي ظاهر شده كه در فضا به 
دنبال پدرش است. در عين حال فيلم تازه وارد ديگر 
سينماها يعني »رمبو: آخرين خون« فروشي ۷.۱۷ 
ميليون دلاري را از نمايش در ۳۶۱۸ س��الن سينما 
كس��ب كرد تا در رقابتي تنگاتنگ با فيلم برد پيت 

ظاهر شود. سيلوستر استالونه بازيگر اين فيلم است.

سينماي كانادا با اقتباسي 
از نمايش نام��ه تراژيك 
»آنتيگونه« در ش��اخه 
بهترين فيلم بين المللي 
جوايز سينمايي اسكار 
در س��ال ۲0۲0 حضور 
مي يابد. هاليوود ريپورتر، 
اين فيلم فرانسوي زبان 

كه بر اساس نمايشنامه تراژدي و كلاسيك يونان 
باستان ساخته ش��ده، روايتگر داستان زني به نام 
»ريكي« در شهر مونترال كاناداست كه زندگي اش 
به عنوان يك پناهنده و مهاجر پس از دستگيري 
اشتباه برادرش به جرم فروش مواد مخدر دگرگون 
مي ش��ود و او براي آزاد كردن برادرش در مقابل 
قانون مي ايستد. »آنتيگونه« به كارگراني »سوفي 
دراسپه« اخيرا در جشنواره بين المللي فيلم تورنتو 
جايزه بهترين فيلم بلند كانادايي را از آن خود كرد. 

سينماي كانادا از س��ال ۱9۷۱ ميلادي تاكنون 
۴۳ فيلم را در شاخه بهترين فيلم خارجي اسكار 
به آكادم��ي معرفي ك��رده و هفت ب��ار به جمع 
 نامزده��اي نهايي اين ش��اخه راه يافته اس��ت و
 يك بار نيز در سال ۲00۳ با فيلم »هجوم بربرها« 
به كارگرداني »دنيس آركند« موفق به كسب اين 
جايزه شده اس��ت. آخرين مهلت معرفي فيلم از 
سوي كشورها براي شركت در شاخه بهترين فيلم 
خارجي اسكار كه از امسال به شاخه بهترين فيلم 
بين المللي تغيير نام داده است، اول اكتبر ۲0۱9 
)۱0 مهرماه( تعيين شده است و تاكنون ۶۸ كشور 
فيلم برگزيده خود را براي ش��ركت در اين رقابت 

انتخاب كرده است. 

حسن يزداني بدون مبارزه ،قهرمان كشتي آزاد جهان شد 

97 دقيقه بحراني سرخابي ها
نودمين دربي پايتخت به سود پرسپوليس پايان يافت

با توجه به انصراف آزادكار هندي از حضور در 
فينال رقابتهاي جهاني ۲0۱9 قزاقستان، 
حس��ن يزداني به عنوان قهرمان وزن ۸۶ 
كيلوگرم اعلام شد. سايت هاي »اسپورت استار« و »نيوز 
۱۸« هندوستان نوشتند: در حالي كه قرار است ديدار فينال 
وزن ۸۶ كيلوگرم كشتي آزاد قهرماني جهان عصر امروز 
بين حسن يزداني و ديپاك پونيا از هندوستان برگزار شود، 
حريف هندي به دليل مصدوميت از اين مسابقه انصراف 
داد تا بدين ترتيب حسن يزداني به عنوان قهرمان جهان 
معرفي شود. حسن يزداني روز گذشته پس از استراحت در 
دور نخست، در دور دوم با نتيجه ۱0 بر صفر جيم اسپينال 
از پورتوريكو را مغلوب كرد. وي در دور سوم با نتيجه 9 بر ۲ 
و سپس ضربه فني استفان ورب از مجارستان را از پيش رو 
برداشت. يزداني در مرحله يك چهارم نهايي آرتور نايفونوف 
از روسيه را با نتيجه ۴ بر ۲ و سپس با ضربه فني مغلوب كرد و 
ضمن كسب سهميه المپيك به مرحله نيمه نهايي راه يافت. 
 وي در نيمه نهايي هم مايلس نازم امين از س��ان مارينو را

 ۱۱ بر صفر شكست داد و با اقتدار به ديدار فينال راه پيدا 
كرد. يكي از نكات جالب توجه كشتي هاي حسن يزداني در 

رقابت هاي جهاني، پيروزي هاي قاطعانه او در برابر حريفان 
بود كه در همان تايم اول به دست مي آمد. 

نودمين دربي پايتخت روز گذشته با نتيجه يك بر صفر به 
سود پرسپوليس به پايان رسيد. بازي كه از چند روز قبل 
پيش بيني مي شد بدون هيجان و سورپرايز برگزار شود 
كه البته چندان بي حاشيه هم نبود. از نخستين ساعات 
روز گذشته، مديرعامل باشگاه پرسپوليس در اعتراض 
به تضييع حق باشگاه پرسپوليس در جريان تخصيص 
س��هميه بليت و به احترام اعضاي تيم، پيشكسوتان 
پرس��پوليس و ديگر عوامل مرتبط با باشگاه برخلاف 
عادت هميشگي براي تماشاي داربي 90 در ورزشگاه 
آزادي حضور پيدا نكرد اما اين ديدار مهمانان ويژه اي 
هم داش��ت كه مي توان به سفراي كش��ورهاي ايتاليا، 
دانمارك، آرژانتين و برزيل اش��اره كرد. با وجود اينكه 
ورزشگاه آزادي در دربي هاي پايتخت تكميل مي شد 
اما ساعاتي مانده به شروع نودمين شهرآورد، ورزشگاه 
هنوز پر نش��ده بود و حدود ۱۶ هزار صندلي خالي در 
ورزش��گاه آزادي وجود داشت كه البته بايد اشاره كرد 
كه مسوولان بليت فروشي اين بازي تنها ۵۷ هزار بليت 

الكترونيكي فروخته بودند. مهم ترين بازي هفته چهارم 
ليگ برتر با يك دقيقه سكوت به احترام عماد صفياري، 
پسربچه اي كه هفته قبل در اثر برق گرفتگي در ورزشگاه 
آزادي درگذشت، آغاز شد اما ادامه روند بازي به آرامش 
و احترام لحظات نخس��ت نگذشت، برخورد تبريزي و 
كنعاني زادگان سبب شد تا تماشاگران استقلال به اين 
صحنه واكنش نش��ان دادند و شروع به سنگ پراكني 
كردند كه يكي از سنگ ها به سر كنعاني زادگان برخورد 

كرد و باعث شكستگي ش��د اما اين موضوع هم پايان 
برخورد بازيكنان دو تيم نبود بلكه از دقيقه ۳0 به بعد 
برخورد بين بازيكنان دو تيم بيش��تر شد و داور بيشتر 
از سوت خود استفاده كرد. در دقيقه ۸۱، پرسپوليس 
توسط مهدي عبدي صاحب موقعيت شوت زني شد كه 
ضربه او بعد از برخورد به تيرك دروازه به پشت حسيني 
اصابت كرد و وارد دروازه اس��تقلال شد تا بازي يك بر 
صفر به سودپرس��پوليس شود. نتيجه يك بر صفر اين 
بازي، برخورد بازيكنان دو تيم را بيش��تر از قبل شدت 
داد تا جايي كه دقيقه 90، علي كريمي با كف پا به بدن 
عبدي زد و بنيادي فر با نش��ان دادن كارت زرد دوم به 
علي كريمي، اين بازيكن را اخراج كرد تا استقلال ۱0 
نفره شود اما اخراج يك بازيكن از تيم استقلال هم پايان 
خشونت ميان بازيكنان دو تيم نبود چرا كه در دقيقه 
9۱ سياوش يزداني در گوشه زمين روي سيامك نعمتي 
خطا كرد كه اين خطا پايه ريز درگيري ش��ديدي بين 

بازيكنان دو تيم بود كه در نهايت به كارت زرد رسيد. 

ورزشي
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